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Αθήνα, σήµερα στις 11 Απριλίου 2017 Μεγάλη Τρίτη και ώρα
13.09’, συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
της Γ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΣ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟ-
ΠΟΥΛΟΥ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση. 

Εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της 

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Συνέχιση της συζήτησης και ψήφιση επί της αρχής, των άρ-
θρων και του συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Περι-
βάλλοντος και Ενέργειας: «Τροποποιήσεις διατάξεων της δασι-
κής νοµοθεσίας και άλλες διατάξεις».

Θα δώσω τον λόγο στον οµιλητή από τον κατάλογο που έχει
σειρά. Είναι ο κ. Σταύρος Αραχωβίτης. 

Ελάτε, κύριε Αραχωβίτη, έχετε χρόνο επτά λεπτών. 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιτρέψτε µου να ξεκινήσω την

οµιλία µου αναφερόµενος στην τροπολογία µε γενικό αριθµό
1009 και ειδικό 125, η οποία αναφέρεται στην τροποποίηση ορι-
σµένων διατάξεων του Αλιευτικού Κώδικα. 

Η αναµόρφωση του θεσµικού πλαισίου εκµετάλλευσης των ιχ-
θυοτρόφων υδάτων των εσωτερικών υδάτων της χώρας, δηλαδή
λιµνοθάλασσες και λίµνες, επιβάλλεται από το γεγονός ότι αυτά
αποτελούν παραγωγικά οικοσυστήµατα, εκ των οποίων τα περισ-
σότερα είναι προστατευόµενα, και ασκούνται παραδοσιακές αλι-
ευτικές εκµεταλλεύσεις από όπου εξάγονται αλιεύµατα εξαιρετι-
κής ποιότητας. Ο τρόπος διαχείρισής τους ανάγεται, µε την υφι-
στάµενη νοµοθεσία, στα δεδοµένα του 1970, όπου ψηφίστηκε ο
Αλιευτικός Κώδικας 4420 του ’70, που πολύ απέχει από τις σύγ-
χρονες απαιτήσεις και τις αλλαγές που έχουν συντελεστεί στα
χρόνια.

Κεντρικοί στόχοι, λοιπόν, των τροποποιήσεων είναι: Πρώτον,
η εξυγίανση της λειτουργίας των µισθωτών αλιευτικών συνεται-
ρισµών. Δεύτερον, η οχύρωση της βιωσιµότητας των αλιευτικών
εκµεταλλεύσεων χωρίς, όµως, την πρόκληση δαπάνης στον κρα-
τικό προϋπολογισµό από την παρούσα τροποποίηση. Τρίτον, η
διευκόλυνση υλοποίησης των απαιτούµενων παρεµβάσεων σε
υλικοτεχνικές εγκαταστάσεις υποστήριξης της δραστηριότητας
των δηµόσιων ιχθυοτροφείων. 

Για τους ανωτέρω λόγους παρακαλώ τον κύριο Υπουργό όπως
κάνει δεκτή την τροπολογία και τους κυρίους συναδέλφους όλων
των κοµµάτων να τη στηρίξουν.

Το συζητούµενο νοµοσχέδιο είναι προϊόν σοβαρής προσπά-

θειας να ρυθµιστούν συγκεκριµένα θέµατα που αφορούν την
αγροτική γη. Έρχεται να προσαρµόσει τη νοµοθεσία στην πραγ-
µατικότητα, αγροτική και οικονοµική, γεγονός που δεν τόλµησε
να επιχειρήσει καµµία άλλη κυβέρνηση µέχρι σήµερα. 

Και µας κάνει ιδιαίτερη εντύπωση, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, να βλέπουµε εδώ συναδέλφους να χύνουν κροκοδείλια δά-
κρυα, είτε για τους αγρότες είτε για το δάσος. 

Εδώ δεν ήσασταν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Αντιπολί-
τευσης, µε τα κόµµατά σας σαράντα χρόνια τώρα; Γιατί δεν τολ-
µήσατε να λύσετε τα προβλήµατα, να βάλετε τον δάκτυλον επί
τον τύπον των ήλων; Να σας πω, όµως, εγώ γιατί. Γιατί προτι-
µούσατε να έχετε οµήρους τους αγρότες και να εκτρέφετε ένα
πελατειακό σύστηµα, που έφερε ως εδώ που έφερε τη χώρα. 

Η πορεία της αγροτικής γης µετά τον πόλεµο µπορεί να χαρα-
κτηριστεί από διακριτές περιόδους, που επιχειρείται ορθά από
το παρόν νοµοσχέδιο να διαχωριστούν. Η εκµηχάνιση της γεωρ-
γίας µετά τον πόλεµο ήταν αυτή που στήριξε τη χώρα µας στα
δύσκολα χρόνια της Κατοχής και τα µετεµφυλιακά. Στην περίοδο
αυτή ο αγροτικός πληθυσµός τής υπαίθρου άδραξε την τεχνο-
λογική πρόοδο αναζητώντας τον τρόπο να στηρίξει την παρα-
γωγή, τη διατροφική ασφάλεια, τη βιωσιµότητα των οικονοµιών
στην ύπαιθρο και να αποτρέψει τον ξενιτεµό. 

Ασφαλώς η µαζική χρήση των γεωργικών µηχανηµάτων δια-
µόρφωσε τους αγρούς, καθόρισε τα περιθώρια, δάµασε τις άτα-
κτες άκρες των χωραφιών και, σε τελική ανάλυση, διαµόρφωσε
τελικά το θαυµαστό και πολυποίκιλο αγροτικό τοπίο της χώρας
µας.

Έτσι, λοιπόν, µε το άρθρο 2, που αφορά αυτήν ακριβώς την
εκµετάλλευση εκτάσεων δασικού χαρακτήρα, που εκχερσώθη-
καν προ του 1975, δίνεται η ευκαιρία µε πολύ µικρό τίµηµα εξα-
γοράς -µειώνεται στο 1/4 της αντικειµενικής- να δοθεί µια αντικει-
µενική και ταυτόχρονα δίκαιη λύση για τις εκτάσεις που εµφανί-
ζονται ως δασικές στις αεροφωτογραφίες του 1945. Διευκολύ-
νονται ακόµα οι γεωργοί που χρησιµοποιούν για πολλές δεκα-
ετίες αυτές τις εκτάσεις, µε τη δυνατότητα το τίµηµα να κατα-
βάλλεται σε εκατό δόσεις, µε ελάχιστη καταβολή τα 30 ευρώ.

Ακόµα, µε το ίδιο άρθρο, το άρθρο 2, επιτρέπονται και µικρο-
εγκαταστάσεις που εξυπηρετούν την αγροτική καλλιέργεια και
βρίσκονται µέσα στις εκτάσεις αυτές. Μπορεί για τις προ του
1975, λοιπόν, εκχερσωµένες εκτάσεις, όπως είπαµε, η διαδικασία
να γίνεται πολύ απλή, αλλά µε το άρθρο 4, για τις εκτάσεις που
εκχερσώθηκαν µετά το 1975 έως το 2007 –παρ’ όλο που το συ-
νολικό τίµηµα, δηλαδή η δαπάνη αναδάσωσης και το αντάλλαγµα
χρήσης, είναι µεγαλύτερο προφανώς από τα προ του ’75- υπάρ-
χουν οι ανάλογες διευκολύνσεις των εκατό δόσεων και των 30
ευρώ ως ελάχιστη καταβολή.

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΖ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Β’
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Τώρα, µε το άρθρο 4 καταργείται η αναγκαιότητα για οικονο-
µοτεχνική µελέτη για εκτάσεις, οι οποίες είναι ενταγµένες, καλ-
λιεργούνται και δηλώνονται στο ΟΣΔΕ. Έτσι, αναγνωρίζεται από
τον νοµοθέτη το γεγονός της βιωσιµότητας ότι εξασφαλίζεται
µέσω της δήλωσης στο ΟΣΔΕ και ο αγρότης γλιτώνει πολυδά-
πανες και γραφειοκρατικές διαδικασίες, που επιβάλλονταν από
τον νόµο του 2014. Και πάλι, όµως, στο άρθρο 2 επιτρέπονται µι-
κροεγκαταστάσεις που εξυπηρετούν την αγροτική καλλιέργεια.

Με το άρθρο 3 χωροθετούνται υδατοκαλλιέργειες, οι χερσαίες
εγκαταστάσεις επί δασικού χαρακτήρα, ώστε αυτές οι επιχειρή-
σεις που λειτουργούν κυρίως δίπλα στα ποτάµια µας και τροφο-
δοτούν µε εξαιρετικά αλιεύµατα και προϊόντα, να πάψουν να είναι
σε ένα καθεστώς ηµιπαρανοµίας και οµηρίας.

Με το άρθρο 6 που αφορά ρυθµίσεις για τους δασωµένους
αγρούς, εισάγονται ρυθµίσεις οι οποίες αντιµετωπίζουν ένα µε-
γάλο µέρος των προβληµάτων που θα πρέπει να αντιµετωπι-
στούν, όµως, άµεσα και αφορούν τις δασωµένες εκτάσεις που
καλλιεργούντο µέχρι το 1945. 

Με το νοµοσχέδιο αυτό, λοιπόν, επιλύονται πολλά από τα προ-
βλήµατα που έχουν συσσωρευτεί τόσα χρόνια και αναδείχθηκαν
µε την ανάρτηση των δασικών χαρτών. Δεν είναι προβλήµατα
που δηµιούργησαν οι δασικοί χάρτες, απλά αναδείχθηκαν τώρα.

Τώρα µένει οι εµπλεκόµενοι στην παραγωγική διαδικασία, οι
δασολόγοι και οι αγρότες, να κατανοήσουν τα εργαλεία, τα ο-
ποία έχουν στη διάθεσή τους, προκειµένου να ολοκληρωθεί οµα-
λά το έργο των δασικών χαρτών, να σπάσει το καθεστώς οµηρίας
για τους αγρότες και να συνεχιστεί απρόσκοπτα η καταβολή των
επιδοτήσεων.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-
ριστούµε κι εµείς, κύριε Αραχωβίτη, και για την τήρηση του χρό-
νου.

Ο κ. Κώστας Κουκοδήµος, Βουλευτής Νέας Δηµοκρατίας του
Νοµού Πιερίας (Κοσµήτορας), ζητεί άδεια ολιγοήµερης απου-
σίας στο εξωτερικό για προσωπικούς λόγους από την Πέµπτη 13
Απριλίου 2017 έως και την Τρίτη 18 Απριλίου 2017. 

Η Βουλή εγκρίνει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Συνε-

πώς η Βουλή ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Τον λόγο έχει ο κ. Ιωάννης Σηφάκης.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΗΦΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κύριοι συνάδελφοι, άκουσα στη χθεσινή συ-

νεδρίαση κάποιες οµιλίες συναδέλφων από την Αντιπολίτευση
που βρήκαν ευκαιρία, ανεβαίνοντας σε αυτό το Βήµα, να ανα-
φερθούν στην προσυµφωνία της Μάλτας, κατηγορώντας την Κυ-
βέρνηση. Το ίδιο έκανε και εκτός Βουλής ο Εκπρόσωπος Τύπου
της Νέας Δηµοκρατίας. 

Ειλικρινά, δεν θέλω να µπω στον πειρασµό να απαντήσω, αλλά
πραγµατικά απορώ πόσο θράσος µπορεί να έχει κάποιος για να
µπορεί να αλλάξει εκατόν ογδόντα µοίρες σε µια µέρα. Από µια
θέση όπου έλεγαν, «Γιατί δεν κλείνετε την αξιολόγηση; Αν δεν
µπορείτε να την κλείσετε εσείς, φύγετε να την κλείσουµε εµείς
και να τα ψηφίσουµε όλα. Η Ελλάδα φταίει –άκουσον άκουσον!-
για τις καθυστερήσεις στην αξιολόγηση. Η καθυστέρηση στοιχί-
ζει τόσα δισεκατοµµύρια στην ελληνική οικονοµία. Τι επιµένετε
σε αριστερές ιδεοληψίες περί εργασιακών, περί συλλογικών δια-
πραγµατευσέων κ.λπ.», τώρα γύρισαν το έργο λέγοντας, «Τι
µέτρα είναι αυτά που θα φέρετε; Πόσο θα επιβαρύνουν τον ελ-
ληνικό λαό; Κρύβοντας επιµελώς τα ισόποσα αντίµετρα, κρύβον-
τας τα µέτρα που θα έρθουν για την ελάφρυνση του δηµοσίου
χρέους, τη µεγάλη προσπάθεια για τη µείωση των µεγάλων πρω-
τογενών πλεονασµάτων για πολλά έτη, για να δοθεί χώρος στην
ανάπτυξη, το κοινωνικό κράτος και τη µείωση της φορολογίας
των φυσικών προσώπων και των εταιρειών». 

Βεβαίως έχουµε κάποιες διαφορές, ότι σταµάτησαν κάπως το
τροπάρι για εκλογές σε έναν µήνα, σε δυο µήνες. Σε λίγο, όσο
προχωρούν τα πράγµατα, θα σταµατήσουν και άλλα. 

Όσον αφορά το σηµαντικό νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα,
είναι απολύτως σαφές ότι η ανάρτηση των δασικών χαρτών σε

συνδυασµό µε το Κτηµατολόγιο αποτελεί σηµαντικότατο, αναν-
τικατάστατο εργαλείο για να µπορεί µια οποιαδήποτε πολιτεία
να εφαρµόσει πολιτικές. Η καθυστέρηση δεκαετιών στην ολοκλή-
ρωση των αναπτυξιακών αυτών εργαλείων προφανώς δεν είναι
τυχαία και συνδέεται απολύτως µε τη στήριξη των προηγούµε-
νων κυβερνήσεων µέσα από πελατειακές σχέσεις και «χατιρά-
κια», που η κατοχύρωση της νοµιµότητας δεν θα επέτρεπε την
διαιώνισή τους. 

Και είναι ευτυχές ότι η ολοκλήρωση αυτού του σπουδαίου,
πραγµατικά, έργου συµβαίνει επί των ηµερών αυτής της Κυβέρ-
νησης. Με την ευκαιρία της ανάδειξης των δασικών χαρτών και
εξαιτίας της αναδείχθηκε µια σειρά ζητηµάτων που κληρονοµή-
θηκαν από το παρελθόν, έχουν διογκωθεί και πρέπει να λυθούν.
Σε αυτή την κατεύθυνση κινείται το νοµοσχέδιο που συζητούµε
σήµερα. Δίνει λύση στο εκκρεµές, από πολλές δεκαετίες, ζήτηµα
των εκχερσωµένων δασικών εκτάσεων για αγροτική χρήση, είτε
αυτές ήταν χωράφια, εγκαταλείφθηκαν µέσα από διάφορες κοι-
νωνικές αιτίες, όπως τη µετανάστευση και άλλες αιτίες και ξανά
έγιναν χωράφια, είτε αυτές εκχερσώθηκαν από τους αγρότες
των ορεινών οικισµών, για να αυξηθεί ο µικρός κλήρος και πα-
ραλλήλως να αυξηθεί η παραγωγή και το εισόδηµά τους. 

Οι ενέργειες αυτές δεν ελέγχθηκαν από την πολιτεία, δηµιουρ-
γήθηκαν τετελεσµένα, οι αγρότες δήλωναν αυτές τις εκτάσεις
στον ΟΣΔΕ, έπαιρναν επιδοτήσεις, έπαιρναν αποζηµιώσεις κ.λπ.. 

Πρέπει, λοιπόν, το θέµα αυτό να τελειώσει µε τη νοµιµοποίηση
των εκτάσεων αυτών, είτε µε την παραχώρησή τους κατά ιδιο-
κτησία αν είναι προγενέστερες του Συντάγµατος του 1975, µε
την εναλλακτική δυνατότητα της παραχώρησης κατά χρήση, αν
δεν θέλουν να πάρουν την ιδιοκτησία, είτε µε την έγκριση επέµ-
βασης σε δασική έκταση για αγροτική χρήση για τις εκτάσεις
µετά το 1975 µέχρι το 2007.

Η µεγάλη µείωση του τιµήµατος στο 1/4 της αντικειµενικής
αξίας ή ελλείψει αυτής της αγοραίας αξίας και η ρύθµισή του σε
εκατό δόσεις, αποτελεί ισχυρό κίνητρο για την υλοποίηση αυτής
της απόφασης. 

Ακόµα σε κάποιες περιοχές, σε κάποιους οικισµούς προϋφι-
στάµενους του 1923, που δεν έχουν ακόµα τίτλους ιδιοκτησίας
ή γίνονται συµβόλαια µε ένορκες βεβαιώσεις κατοίκων και δικα-
στήρια, γίνονται ρυθµίσεις που λύνουν προβλήµατα ιδιοκτησίας
ή νόµιµης χρήσης παίζουν πολλαπλασιαστικό ρόλο στην εµπέ-
δωση κλίµατος ασφάλειας, ισοπολιτείας και δικαιοσύνης. 

Στην περιοχή µου, στην Πέλλα, είµαι βέβαιος ότι στα ορεινά
χωριά, κυρίως στα Κερασοχώρια που έχουν αυτό το πρόβληµα
σε µεγάλη έκταση, οι ρυθµίσεις αυτές θα δηµιουργήσουν ανα-
κούφιση και ικανοποίηση, που σε αυτούς τους δύσκολους και-
ρούς είναι απολύτως χρήσιµες για την κοινωνική συνοχή. 

Η ενίσχυση ακόµα των δασικών υπηρεσιών είναι απολύτως
αναγκαία, τόσο για την καλή εφαρµογή των προτεινόµενων ρυθ-
µίσεων όσο και για την εύρυθµη λειτουργία τους και τη δυνατό-
τητά τους να εκπονήσουν διαχειριστικές µελέτες δεκαετίας που
λείπουν. 

Ακόµα, οι µεγαλύτερες δυνατότητες που δίνουν οι ρυθµίσεις
του παρόντος για τη φύλαξη των δασών, βρίσκονται σε θετική
κατεύθυνση, αν και τα συµφέροντα είναι µεγάλα και απαιτείται
ευρύτερη συζήτηση και αποφάσεις για να µπορούµε να πούµε
ότι είναι δυνατόν να προστατευθεί ο δασικός µας πλούτος από
την ανεξέλεγκτη λαθροϋλοτοµία. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-
ριστούµε κι εµείς, κύριε Σηφάκη. 

Τον λόγο έχει ο Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ κ. Νικόλαος Παπαδό-
πουλος. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ήθελα να συµφωνήσω µε τον συνάδελφο Αραχωβίτη, που

έκανε πραγµατική ανάλυση. Πιστεύω ότι θα ακούσετε και τη συν-
τρόφισσα Βράντζα Παναγιώτα για τα αγροτικά. Εγώ θα περιορι-
στώ, αλλά δεν µπορώ να µη σχολιάσω την οµιλία του κ. Σκρέκα
εχθές, ο οποίος ανέφερε συγκεκριµένα ότι για όλο αυτό που
συµβαίνει σήµερα δεν φταίει κανένας, φταίει η διοίκηση. Χρησι-
µοποίησε αυτή τη φράση. Δεν φταίνε αυτοί που κυβερνούσαν,
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φταίει η διοίκηση, φταίει ο κρατικός µηχανισµός, φταίνε οι χρή-
στες, φταίνε όλοι αυτοί. Όµως, ποτέ δεν έφταιξαν αυτοί που κυ-
βέρνησαν και δηµιούργησαν όλα αυτά τα ζητήµατα. 

Νοµίζω ότι προκαλεί γέλιο όταν δεν µπορείς να στοιχειοθετή-
σεις µια αντιπολιτευτική τακτική. Κι έρχεται ύστερα ο κ. Τζαβά-
ρας να διορθώσει την οµιλία του κ. Σκρέκα και να βάλει µια πο-
λιτική χροιά. 

Και έφτασε ο κ. Τζαβάρας να πει το εξής στον Υπουργό: «Μη
µας κουνάτε το δάχτυλο, διότι εµείς κάναµε το Σύνταγµα του
1975, που σήµερα εσείς στηρίζετε». Πήγε στην προ σαράντα
χρόνια περίοδο του Κώστα Καραµανλή, του µεγάλου. 

Άρα, δηλαδή, επιχειρήµατα για το τώρα, για το τι θέλουµε να
κάνουµε δεν υπάρχουν; Δεν έχετε να πείτε τίποτα; Και µιλάτε
ξανά για τον ΦΠΑ στα αγροτικά προϊόντα. Δεν βαρεθήκατε να
λέτε για τον ΦΠΑ; Δεν βαρεθήκατε να λέτε για το ασφαλιστικό
και το φορολογικό; Αυτό που εµείς κάναµε στον ΦΠΑ είναι ότι
από 23% τον κάναµε 24%. Εσείς που από 18% τον κάνατε 23%;
Από 13% που τον κάνατε 23%; Τουλάχιστον εµείς τα φάρµακα
τα έχουµε στον χαµηλό συντελεστή, στο 6%. Τόσο πολύ δεν µπο-
ρείτε να κάνετε µια πολιτική αντιπαράθεση πάνω σε ζητήµατα τα
οποία γεννάει σήµερα η ζωή; 

Πάντως, δεν έχετε προτάσεις. Ούτε η ανάλυσή σας είναι τέ-
τοια που να δικαιολογεί την άρνησή σας σήµερα σχετικά µε τους
δασικούς χάρτες, όπως εµείς τους βγάζουµε. Διότι είναι πράγ-
µατι βασικό εργαλείο ανάπτυξης οι δασικοί χάρτες. 

Με την ίδια λογική είδα και το ΠΑΣΟΚ. Δεν άλλαξε τίποτα. Λες
και δεν πέρασαν ούτε αυτοί από εδώ. Μας πήγαν σε κάποιους
νόµους, οι οποίοι είναι ανενεργοί. 

Και από πίσω έρχεται και το Ποτάµι. Μας είπε για τη διαπραγ-
µάτευση. Άρχισε εκεί να µπερδεύει ΟΠΕΚΕΠΕ µε συνδεδεµένες,
µε κοστολογήσεις κ.λπ.. Και, τελικά, τι έφτασε πάλι να λέει σή-
µερα το Ποτάµι; Να ακολουθεί ό,τι έλεγε και η Νέα Δηµοκρατία
και το ΠΑΣΟΚ. Δηλαδή είναι ένας κολαούζος της πολιτικής ζωής,
που ακολουθεί τα δύο µεγάλα κόµµατα. Νοµίζω µέχρι εκεί µπο-
ρούν να δουν. 

Δεν θέλω να πιστεύω ότι δεν θέλουν τους δασικούς χάρτες και
για άλλα ζητήµατα, τα οποία µπορεί να έχουν και πολιτικές σκο-
πιµότητες για να έχουν και δεσµευµένους κάποιους ανθρώπους
µέσα στην παραγωγική διαδικασία. 

Κατά τη γνώµη µου, βάλαµε δύο µεγάλα ζητήµατα. Βάλαµε
τον νόµο για τα λιβάδια που είχαµε βγάλει πριν αρκετό καιρό και
δόθηκε µια λύση τεχνική για τα λιβάδια. Τώρα µε τους δασικούς
χάρτες, πραγµατικά, θα δούµε πόσα λιβάδια έχουµε, δασικές
εκτάσεις και όλα, πράγµα που θα φανερώσει και την αναπτυξιακή
πορεία που θα έχει για την κτηνοτροφία όλη αυτή η ιστορία.
Διότι, πραγµατικά, θα δούµε πόσα λιβάδια έχουµε, πόσα δάση
έχουµε και θα σχεδιάσουν εκεί πάνω την αγροτική οικονοµία.
Είναι πάρα πολύ σηµαντικό και θα δούµε ότι µέχρι το 2019 που
θα ρυθµιστούν όλα αυτά, θα έχουµε και πραγµατική αποτύπωση
των αγροτικών εκτάσεων που θα αντιστοιχούν σε συγκεκριµένα
χρήµατα που θα παίρνουν οι αγρότες και θα φύγουµε επιτέλους
από τις τεχνικές λύσεις, τις οποίες έχουµε σήµερα. 

Δεύτερον, το δάσος πρέπει να το δούµε ως παράγοντα ανά-
πτυξης. Σε πολλά κράτη τα δασικά προϊόντα, τα οποία βοηθάνε
την εθνική οικονοµία, είναι πάνω από 10% του ΑΕΠ. Εδώ, αυτό
που έχουµε σήµερα εκµεταλλεύσιµο από το δάσος είναι κοντά
στο 1%. 

Άρα µπορούµε να δούµε κάλλιστα την ανάπτυξη αυτή των
δασών και να τη συνδέσουµε πάλι µε τους δασικούς συνεταιρι-
σµούς, όπου να κάνουµε ένα άλλο νοµοσχέδιο για το πώς θα
αναπτυχθούν αυτοί οι συνεταιρισµοί. Άρα εδώ βλέπουµε ένα
πλήρες πακέτο για το δάσος και το τι θα γίνει.

Προχθές στην Επιτροπή του Περιβάλλοντος ήρθε ένας καθη-
γητής, ο κ. Ευάγγελος Μανώλης, ο οποίος έκανε µια συγκεκρι-
µένη πρόταση, η οποία λέει «πώς µπορούµε το δάσος να το
αξιοποιήσουµε για ενέργεια, για βιοµάζα». 

Άρα έχουµε όλα τα εχέγγυα, όλες τις λύσεις και όλα τα συµ-
βάντα µε το µέρος µας, ώστε αν πραγµατικά αποτυπώσουµε το
δάσος και ξέρουµε πού είναι, θα µπορέσουµε να το αξιοποι-
ήσουµε προς τη σωστή κατεύθυνση. Νοµίζω ότι το δάσος έχει
να µας δώσει πάρα πολλά, αρκεί να το προσέξουµε. 

Μια τελευταία κουβέντα, µε την έννοια ότι το περιβάλλον πρέ-
πει να το προσέξουµε. Ανάπτυξη χωρίς σεβασµό στο περιβάλλον
δεν γίνεται. Άρα θα πάµε συµβατά µε το περιβάλλον και θα το
αξιοποιήσουµε πάρα πολύ. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα τον
λόγο επί προσωπικού για ένα λεπτό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ποιο
είναι το προσωπικό, κύριε Σκρέκα; 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Ζητάω τον λόγο επί προσωπικού,
γιατί αναφέρθηκε στα λεγόµενά µου τα χθεσινά, τα οποία δια-
στρέβλωσε, κυρία Πρόεδρε. Για ένα λεπτό µόνο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Σας α-
κούµε. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Ο αγαπητός συνάδελφος κ. Πα-
παδόπουλος, ο οποίος εκλέγεται στη Λάρισα, ανέφερε αυτά τα
οποία είπα εγώ, διαστρεβλώνοντάς τα δυστυχώς. 

Εγώ χθες είπα ακριβώς, συνάδελφε κύριε Παπαδόπουλε, αγα-
πητές και αγαπητοί Βουλευτές, ότι -συγκεκριµένα διαβάζω από
τα Πρακτικά- δυστυχώς είµαστε στη δυσάρεστη κατάσταση το
2017 η χώρα µας να µην έχει ένα ολοκληρωµένο Κτηµατολόγιο,
η χώρα δυστυχώς να µην ξέρει τι δάση διαθέτει και πού τα δια-
θέτει. Βέβαια, γι’ αυτό υπάρχουν σοβαρές ευθύνες προηγούµε-
νων ελληνικών διοικήσεων, της πολιτείας, της υπαλληλίας των
Υπουργείων και του πολιτικού συστήµατος γενικότερα… 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Ποιος φταίει; Πείτε µας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε

Παπαδόπουλε, αφήστε να µιλήσει. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Είπα, κύριε συνάδελφε, «µε ευ-

θύνη κυρίως των διοικούντων», δηλαδή των εκλεγµένων κυβερ-
νήσεων. 

Τι θράσος θέλει, κυρία Πρόεδρε, Βουλευτής του ελληνικού
Κοινοβουλίου να ανεβαίνει πάνω στο Βήµα της Βουλής και να
ψεύδεται ενώπιον όλων των Βουλευτών που συµµετέχουν στην
Αίθουσα σήµερα; 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα τον
λόγο επί προσωπικού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Δεν θα
κάνουµε συνέχεια αυτό το πράγµα σήµερα, να ζητάµε τον λόγο
επί προσωπικού. Όλα είναι προσωπικά.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Πρόκειται για έναν Βουλευτή ο
οποίος πρόκειται να στείλει ένα χαράτσι στους συµπολίτες του
στη Λάρισα, τους αγρότες, περίπου 250 ευρώ ανά στρέµµα. Ό-
µως, δεν το έχουν καταλάβει τι θα παραλάβουν. Μόλις το κατα-
λάβουν, τότε θα µας πει πόσο καλό είναι το παρόν νοµοσχέδιο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τέλει-
ωσε ο χρόνος σας, κύριε Σκρέκα. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, σας παρα-
καλώ, τον λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Όχι,
κύριε Παπαδόπουλε. Παλιά λέγαµε ότι όλα είναι πολιτικά, τώρα
θα λέµε ότι όλα είναι προσωπικά; Δεν γίνεται. Δεν θα ανατρέψου-
µε τη ροή της συζήτησης. Δεν έχει νόηµα. Μετά θα σας απαντή-
σει κι εκείνος. Δεν µπορούµε να καταστρατηγήσουµε τη διαδικα-
σία. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, σας παρα-
καλώ να µου δώσετε τον λόγο, γιατί λέει ότι ψεύδοµαι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Δεν
µπορώ να δώσω τον λόγο, γιατί µετά θα µου τον ξαναζητήσετε
κι εσείς. Δεν θα κάνουµε αυτή τη δουλειά. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Θέλω να πω µια κουβέντα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ορίστε. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Είπα αυτά που διάβασε ο κ.

Σκρέκας. Ούτε ένα συγγνώµη δεν ζήτησε. Είπα: «Αυτή η διοί-
κηση». «Η διοίκηση», αυτό είπα, ακριβώς αυτά που διάβασε ο κ.
Σκρέκας. Αν είµαι ψεύτης, ευχαρίστως…

Ευχαριστώ πάρα πολύ. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα τον

λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε
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Σκρέκα, δεν θα κάνουµε αυτή τη δουλειά. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, ζητώ συγγνώµη,

αλλά ο κ. Παπαδόπουλος θα πρέπει να ζητήσει ένα µεγάλο συγ-
γνώµη. Αυτά τα οποία ανέφερε ότι εγώ είπα χθες ήταν δυστυχώς
ελλιπή και ψέµατα, όπως αποδείχθηκε από τα Πρακτικά, τα οποία
ανέγνωσα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ο κ. Σε-
βαστάκης, έχει τον λόγο για επτά λεπτά. 

Σας παρακαλώ, να κάνετε οικονοµία στον χρόνο. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΕΒΑΣΤΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρό-

εδρε. 
Το νοµοσχέδιο που συζητούµε είναι ένα νοµοσχέδιο που συλ-

λέγει ένα ποικίλο πεδίο από αντιφάσεις, πολιτιστικές, παραγωγι-
κές, χρηστικές και έµµεσα και πολιτικές αντιφάσεις. Άλλαξε η
χρήση, άλλαξε η κατεύθυνση, άλλαξαν οι ιδιοκτησίες και η έννοια
της παραγωγικής χρησιµοθηρίας και σιγά-σιγά αυτές οι αντιφά-
σεις κληροδοτήθηκαν στο σήµερα. 

Αυτές, λοιπόν, προσπαθεί να διαχειριστεί αυτό το νοµοσχέδιο
και άλλα νοµοσχέδια, που προηγούνται και έπονται, και τα οποία
αφορούν τη δασική πολιτική, αγγίζουν την αναπτυξιακή διάσταση
της δασικής πολιτικής. Το δάσος δεν είναι φόντο, σχετίζεται µε
τη χρήση. Το δάσος σχετίζεται µε τις ιεραρχήσεις, κοινωνικές και
πολιτιστικές, που έχουν επιλεγεί από τη νέα ελληνική πραγµατι-
κότητα και η κατεύθυνση της κοινωνικής ανάπτυξής της σχετίζε-
ται µε τον τρόπο που ιεραρχεί τόσο το δάσος όσο και το άστυ,
την πόλη. 

Αυτό το περίπλοκο, λοιπόν, σύστηµα διληµµάτων προσπαθεί
να το ισορροπήσει. 

Οι πληροφορίες που έχω από πολλούς τεχνογνώστες, ανθρώ-
πους της παραγωγής, είναι ότι είναι στη σωστή κατεύθυνση. 

Είµαι σίγουρος ότι ένα τόσο περίπλοκο διάβηµα µπορεί να εξε-
λιχθεί, να εκλειανθεί, να βελτιωθεί στο µέλλον και µε τις παρεµ-
βάσεις και µε τις εισηγήσεις των πολιτικών δυνάµεων. Εντούτοις,
όλοι θα πρέπει να συµφωνήσουµε σε κάτι, ότι δασική πολιτική
ποτέ δεν υπήρξε, ότι η έννοια της δασικής επικράτειας ποτέ δεν
ήταν αποφασισµένη κοινωνικά. Το δάσος είτε άλλαζε χρήσεις,
λόγω του ότι εγκαταλείπονταν αγροί, δάσωναν και ουσιαστικά
ένα κοµµάτι της παραγωγικής ζώνης αφοµοιωνόταν από τη δα-
σική επικράτεια και από την άλλη πλευρά υπήρχε πολύ µεγάλη
βία προς την έννοια της δασικής επικράτειας. Υπήρχε πολύ µε-
γάλη αστική βία, ειδικά όταν είχαµε µεγάλη οικοδοµική πίεση.
Όλα αυτά φτιάχνουν ένα νέο πρωτόκολλο. 

Νοµίζω, λοιπόν, ότι η επιλογή του Υπουργείου να αναµετρηθεί
µε αυτό το πρωτόκολλο, επιτρέποντας τη χρήση, επιτρέποντας
και επιβάλλοντας µοντέλα ανάταξης, νοµίζω ότι είναι µια αρκετά
τολµηρή πολιτικά επιλογή, η οποία θα µας δώσει το αποτέλεσµα
και την ισορροπία που έχουµε απόλυτη ανάγκη. 

Θέλω να υπογραµµίσω, επίσης, ότι δεν πάει η ζωή χωρίς κα-
νονιστικό σύστηµα. Δεν προχωράει η ζωή αυτοσχεδιάζοντας, αυ-
τορρυθµιζόµενη και, εποµένως, το δάσος είναι ό,τι του επιτρέ-
πουµε εµείς να είναι. Δεν πρέπει να τίθεται έτσι. 

Το δάσος έχει τη µεγάλη δύναµη να υποδεικνύει τον αστικό
χώρο και, επίσης, το δάσος έχει τη µεγάλη δύναµη να επιτρέπει
στο εσωτερικό του ορισµένες χρήσεις συνεπίκουρες, ενισχυτικές
ή που πλαισιώνουν την παραγωγική, αγροτική δραστηριότητα.
Με αυτούς τους όρους, λοιπόν, αµφιθυµίας ή αµφιρρέπειας, νο-
µίζω ότι το νοµοσχέδιο αναπτύσσεται. 

Είµαι σίγουρος ότι και οι συνάδελφοι και οι πολιτικές δυνάµεις
-ποιες;- αυτές που επέτρεψαν να καεί το δάσος, αυτές που θεώ-
ρησαν το δάσος ως εργαλείο της αστικής βουλιµίας, αυτές που
άλλαξαν τον παραγωγικό χάρτη στην Ελλάδα, ειδικά µετά τη δε-
καετία του 1950, θα µπορέσουν, έχοντας ίσως και µια εσωτερική
ενοχή, να εισηγηθούν βελτιωτικές και εµπλουτιστικές λύσεις και
θα µπορέσουν έτσι να οργανώσουν και την πολιτική τους επά-
νοδο στην πραγµατικότητα και, επίσης, ίσως να απαντήσουν και
στο µεγάλο ιστορικό ερώτηµα που είχαν θέσει από τη δεκαετία
του 1950. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, ως Κοινο-
βουλευτικός Εκπρόσωπος θα ήθελα να µιλήσω για ένα διαδικα-

στικό θέµα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Όχι τώ-

ρα, κύριε Θεοχαρόπουλε. Αργότερα, γιατί πρέπει να προχωρή-
σουµε. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Θα ήθελα να απευθύνω ένα
ερώτηµα στην Κυβέρνηση σχετικά µε τις τροπολογίες που κατα-
τίθενται ακόµη και τώρα, για να ξέρουµε τι γίνεται.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ορίστε,
έχετε τον λόγο.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν είναι εδώ ο κ. Φάµελ-
λος αυτή τη στιγµή, ίσως πρέπει να ειδοποιηθεί, αλλά έχει δηλώ-
σει στην επιτροπή ότι «από τη µεριά της Κυβέρνησης δεν υπάρ-
χει καµµία άλλη πρόταση για τροπολογία και δεν θα υπάρξει. Το
έχουµε πει στη Διάσκεψη των Προέδρων και µπορώ να το ανα-
φέρω και εδώ». Η συγκεκριµένη δήλωση, από τα Πρακτικά της
Βουλής, έγινε στις 7 Απριλίου στην τρίτη συνεδρίαση της επιτρο-
πής από τον αρµόδιο Υπουργό για το σηµερινό νοµοσχέδιο.

Έχουν κατατεθεί δύο τροπολογίες χθες το βράδυ, η µία για
τη χρήση αιγιαλού και η δεύτερη για τη ΔΕΗ. Και µία τρίτη τρο-
πολογία κατατίθεται τώρα για τον ΦΠΑ και τα τέλη κυκλοφορίας. 

Θέλω να το τονίσω, κυρία Πρόεδρε, είναι µια απαράδεκτη δια-
δικασία. Θέλω να ρωτήσω αν προτίθεται να καταθέσει και άλλη
τροπολογία. Να µην κάνει δεκτές τροπολογίες µέσα στη συνε-
δρίαση της Ολοµέλειας, όπως ο ίδιος ο κ. Φάµελλος έχει δεσµευ-
θεί στην επιτροπή. Δεν είναι δυνατόν να προχωρήσουµε µε αυτή
τη διαδικασία. Τουλάχιστον, να σεβόµαστε τον τρόπο που λει-
τουργούµε εδώ στο ελληνικό Κοινοβούλιο.           

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Εντάξει,
κύριε Θεοχαρόπουλε. 

Ο κ. Γεωργαντάς έχει τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Χαίροµαι που θα είναι εδώ και ο αρµόδιος Υπουργός, ο οποίος

πραγµατικά µε ενδιαφέρον βλέπει ένα θέµα το οποίο έχει προκύ-
ψει. Έχει εγκύψει µε επιµέλεια, θεωρώ, επί του ζητήµατος αυτού
και ευελπιστώ ότι θα δώσει και µία λύση. 

Το πρόβληµα το οποίο έχει δηµιουργηθεί, κύριοι συνάδελφοι,
έχει να κάνει µε τους χάρτες οι οποίοι ήδη έχουν κυρωθεί. Το
2013 κυρώθηκαν σε όλη τη χώρα κάποιοι χάρτες, οι οποίοι απο-
τελούν ως ποσοστό το 1% της συνολικής εκτάσεως των σχετικών
εκτάσεων. Σε αυτούς, λοιπόν, συνέβησαν δύο πράγµατα. Από
αυτές τις περιπτώσεις, η µία αφορά και τον Νοµό Κιλκίς, την πε-
ριοχή του Πολυκάστρου, το οποίο νοµίζω ότι πρέπει η Βουλή να
το αποκαταστήσει.

Έχουµε δύο ζητήµατα τα οποία προέκυψαν τότε. Το πρώτο
είναι σχετικά µε την έλλειψη ενηµέρωσης, η οποία υπήρξε και
ήταν φυσιολογική, γιατί ήταν µία πιλοτική προσπάθεια τότε για
να αρχίσει όλη αυτή η διαδικασία. Δεν είχε λάβει αυτό το ζήτηµα
την έκβαση που έχει λάβει τώρα, έτσι ώστε τα µέσα ενηµέρωσης
να ασχοληθούν µε αυτό, η Βουλή επανειληµµένως να ασχοληθεί
µε αυτό, να δοθεί µία δηµοσιότητα και να γίνει µια ενηµέρωση
όλων των ενδιαφεροµένων. Κι έτσι, όταν έγινε η ανάρτηση αυτών
των χαρτών, ειδικά στην περιοχή του Πολυκάστρου -που ήταν
και το πρώτο κτηµατολογικό γραφείο της χώρας και γι’ αυτό ξε-
κίνησαν από το Πολύκαστρο- είχαµε µόνο µία αντίρρηση. Για µία
έκταση εξήντα τριών χιλιάδων στρεµµάτων, από τις οποίες δε-
κατρείς χιλιάδες περίπου ήταν εκτάσεις οι οποίες χαρακτηρίζον-
ται ως δασικές, υποβλήθηκε µόνο µία αντίρρηση. 

Ένα ζήτηµα που προκύπτει, λοιπόν, και θεωρώ ότι πρέπει να
το δούµε όλοι, είναι σε σχέση µε το δικαίωµα της ίσης µεταχεί-
ρισης όλων των πολιτών και όλων των δικαιούχων απέναντι στον
νόµο. Αυτή τη στιγµή µε τον ίδιο τρόπο γίνεται η ενηµέρωση των
πολιτών. Δηλαδή, γίνεται µε µία ανάρτηση στη Διεύθυνση Δασών
και µία άλλη στον τοπικό δήµο. 

Αυτόν τον καιρό, όµως, η δηµοσιότητα που έχει δηµιουργηθεί
είναι τέτοια που είναι σίγουρο ότι θα προκαλέσει το ενδιαφέρον
όλων των ιδιοκτητών και ευελπιστούµε ότι όλοι, όσοι έχουν το δι-
καίωµα, θα πάνε να υποβάλουν τις αντιρρήσεις τους. Αυτό, ό-
µως, δεν συνέβη, δυστυχώς, την προηγούµενη περίοδο. 

Υπάρχει, όµως, κι ένα ζήτηµα, σηµαντικότερο ίσως από αυτό,
το οποίο επιβάλλει, κύριε Υπουργέ, κατά την άποψή µου, να δού-
µε µε ποιον τρόπο θα αντιµετωπίσουµε µε ίσο τρόπο αυτούς
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τους ιδιοκτήτες. Το ζήτηµα αυτό είναι ότι πλέον, µε βάση τα νέα
χαρακτηριστικά που δίδονται µε το προεδρικό διάταγµα του
2016, αλλά και µε τη συγκεκριµένη νοµοθετική πρωτοβουλία, τη
σηµερινή, οι χορτολιβαδικές εκτάσεις, οι οποίες µε το προηγού-
µενο καθεστώς υπάγονταν σε αυτές οι οποίες προστατεύονται
από τη δασική νοµοθεσία, τώρα έχουν εξαιρεθεί. Ουσιαστικά, δη-
λαδή, στο 1% στο οποίο ήδη έχουν κυρωθεί οι χάρτες, έχουν
συµπεριληφθεί και χορτολιβαδικές εκτάσεις, όπως τότε η δασική
νοµοθεσία προέβλεπε, και σήµερα αυτές εξαιρούνται. 

Σε αυτούς, λοιπόν, τους χάρτες που είχαν αναρτηθεί τότε και
κυρώθηκαν, έχουµε δεσµευµένες τέτοιες περιοχές µε αυτόν τον
χαρακτηρισµό, δηλαδή χορτολιβαδικές που έχουν χαρακτηριστεί
ότι υπάγονται στην προστασία του νόµου. Σήµερα, όµως, κάτι
τέτοιο δεν θα συµβεί. 

Νοµίζω, λοιπόν, ότι µε αυτό το συγκεκριµένο δεδοµένο, το
οποίο δεν µπορούµε εύκολα να ξεπεράσουµε και το οποίο δίνει
µια διάσταση αδικίας απέναντι στους πολίτες που εκείνη την
πρώτη περίοδο, στην πιλοτική αυτή διαδικασία, είχαν την ατυχία
να είναι οι εκτάσεις τους µέσα σε αυτές οι οποίες τον πρώτο
εκείνο καιρό χαρακτηρίστηκαν έτσι, θα πρέπει να τους δώσουµε
µία ευκαιρία να υποβάλουν τις αντιρρήσεις τους µε βάση τις νέες
προβλέψεις του νόµου.   

Μία από αυτές, η βασικότερη που είπα, είναι οι λεγόµενες χορ-
τολιβαδικές εκτάσεις, αλλά υπάρχει και µία ακόµη. Είναι σε πε-
ριοχές µε υψόµετρο κάτω των εκατό µέτρων, όταν η κλίση του
εδάφους είναι κάτω του 12%. Είναι δύο πολύ σηµαντικές νέες
εξαιρέσεις από την προστασία, τις οποίες προβλέπει η παρούσα,
η ισχύουσα δασική νοµοθεσία και οι οποίες δεν προβλέπονταν
παλιά. Και θα έχουµε το αντιφατικό γεγονός κάποιος που έχει
µία περιοχή, η οποία χαρακτηρίστηκε µε την παλιά νοµοθεσία,
να χαρακτηρίζεται ως δασική και πεντακόσια µέτρα δίπλα, κά-
ποια άλλη έκταση, η οποία µε τις τωρινές προβλέψεις θα χαρα-
κτηριστεί, να µη χαρακτηρίζεται ως δασική έκταση.       

Νοµίζω, λοιπόν, ότι οφείλει να επιληφθεί το νοµοθετικό Σώµα,
το οποίο πρέπει να βλέπει αυτές -εν τοις πράγµασι, κατά την υλο-
ποίηση µιας νοµοθετικής πρωτοβουλίας- τις όποιες αστοχίες
υπάρχουν ή τις όποιες διορθώσεις πρέπει να γίνουν ή εν προκει-
µένω, τις όποιες επαναδιατυπώσεις, ακριβώς επειδή ήρθε ο ίδιος
ο νόµος και άλλαξε τις προϋποθέσεις. Θα πρέπει να τις δούµε
και νοµίζω ότι θα πρέπει να δώσουµε µια δεύτερη ευκαιρία σε
όλους όσοι στη χώρα είναι ιδιοκτήτες του 1% αυτών των εκτά-
σεων, έτσι ώστε να µπορούν να επαναϋποβάλουν τις αντιρρήσεις
τους, µε βάση τα καινούργια χαρακτηριστικά που πλέον η δασική
νοµοθεσία προβλέπει. 

Κύριε Υπουργέ, κανείς δεν θα πάθει τίποτα αν κοντά στο 99%
των υπό κύρωση χαρτών δοθεί µία ευκαιρία και στο 1% των πε-
ριοχών και των εκτάσεων που έχουν ήδη κυρωθεί, ώστε µε βάση
τα νέα χαρακτηριστικά, τα συγκεκριµένα χαρακτηριστικά, τα ο-
ποία δίδει πλέον η δασική νοµοθεσία και τα οποία είναι διαφορε-
τικά από αυτά που ίσχυαν το 2013, να δοθεί µια δυνατότητα έτσι
ώστε και αυτοί οι δικαιούχοι να υποβάλουν τις αντιρρήσεις τους
και να κριθούν από το αρµόδιο όργανο. 

Είναι συνταγµατική υποχρέωση να σεβαστούµε αυτό το δι-
καίωµα των συµπολιτών µας. Νοµίζω ότι οι νοµικές παρενέργειες
από µία τέτοια πράξη είναι αντιµετωπίσιµες και, βεβαίως, θα
υπάρξει κι ένα αίσθηµα δικαιοσύνης απέναντι σε όλους τους
συµπολίτες µας, οι οποίοι, επαναλαµβάνω, είχαν την ατυχία οι
εκτάσεις τις οποίες κατέχουν να συµπεριληφθούν σε εκείνο το
πρώτο, πιλοτικό πρόγραµµα. Ήταν ατυχία ως προς το ένα µέρος
του ζητήµατος, αλλά από την άλλη, είχαν και την ατυχία να δουν
έναν νόµο να αλλάζει, όπως αλλάζει τώρα, µε ευνοϊκότερες,
όπως κι εσείς λέτε, ρυθµίσεις πλέον για τους ιδιοκτήτες και τους
κατόχους και αυτοί να µην έχουν το δικαίωµα να ζητήσουν να
συµπεριληφθούν σε αυτές τις ευνοϊκότερες ρυθµίσεις. 

Νοµίζω ότι η Βουλή, ως κυρίαρχο Σώµα, µε τη δικιά σας πρω-
τοβουλία, θα µπορούσε να δώσει αυτή τη δυνατότητα σε όλους
αυτούς οι οποίοι έχουν εκτάσεις στους ήδη κυρωµένους χάρτες.
Κι επαναλαµβάνω και στους συναδέλφους ότι είναι σε έξι-επτά
νοµούς αυτές οι περιοχές και είναι µόνο το 1% της συνολικής
έκτασης.

Κύριε Υπουργέ, ευελπιστούµε στην ανταπόκρισή σας, γιατί

πραγµατικά είναι ένα ζήτηµα, το οποίο ναι µεν ξεκίνησε από την
ελλιπή ενηµέρωση εκείνης της περιόδου, αλλά το οποίο µε αντι-
κειµενικό και ουσιαστικό τρόπο οφείλετε να αντιµετωπίσετε,
καθώς η αλήθεια είναι ότι πλέον, ειδικά µε τις χορτολιβαδικές
εκτάσεις που ανέφερα, αλλάζουν τα χαρακτηριστικά και πρέπει
να δώσετε κάποια λύση. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-
ριστούµε κι εµείς. 

Θα ήθελα να σας ανακοινώσω ότι παρακολουθεί τις εργασίες
της Ολοµέλειας της Βουλής των Ελλήνων η Πρόεδρος της Εθνο-
συνέλευσης της Δηµοκρατίας της Σερβίας, η κ. Μάγια Γκοΐκο-
βιτς. Την καλωσορίζουµε στο ελληνικό Κοινοβούλιο.

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Βρίσκεται στη χώρα µας κατόπιν πρόσκλησης του Προέδρου

της Βουλής και εις ανταπόδοση αντίστοιχης πρόσκλησης που
είχε κάνει η ίδια και βρέθηκε ο Πρόεδρός µας στη Σερβία στα
τέλη του 2016. Βρίσκεται από χθες εδώ. Ήδη υπογράφηκε µνη-
µόνιο συνεργασίας µεταξύ των δύο Κοινοβουλίων, όπου προβλέ-
πεται και σχετική επιτροπή συνεργασίας µεταξύ τους, για διά-
φορα ζητήµατα που µας απασχολούν. 

Όπως ξέρετε, έχουµε ιστορικές και στενές σχέσεις µε τη Σερ-
βία. Δηλώσαµε, για µια ακόµη φορά, τη συµπαράστασή µας για
την πρόθεση και την επιθυµία της Σερβίας για ενταξιακή διαδι-
κασία στην Ευρωπαϊκή Ένωση, για να βοηθήσουµε όσο µπο-
ρούµε. Ήδη για διάφορα ζητήµατα έχει επισκεφθεί και ο Πρωθυ-
πουργός τη Δηµοκρατία της Σερβίας το προηγούµενο διάστηµα,
αλλά έχουµε και διάφορες άλλες πρωτοβουλίες που κάναµε ως
γειτονικές χώρες για ζητήµατα κοινού ενδιαφέροντος, όπως είναι
το προσφυγικό, η τροµοκρατία και άλλα.

Έχουµε την τιµή, λοιπόν, να βρίσκεται µαζί µας και να παρα-
κολουθεί αυτή τη στιγµή τη συνεδρίασή µας. 

Ζήτησε τον λόγο ο Υπουργός κ. Σταθάκης.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Κυρία Πρόεδρε, θέλω να διευκρινίσω κάτι για τις τροπο-
λογίες, στο θέµα που έθεσε ο κ. Θεοχαρόπουλος. 

Θα ήθελα να δείξετε κατανόηση για τις υπουργικές τροπολο-
γίες, οι οποίες έχουν διαδικαστικό χαρακτήρα, του κ. Τσακαλώ-
του κυρίως, και οι οποίες έχουν έναν κατεπείγοντα χαρακτήρα,
µιας και αφορούν θέµατα παρατάσεων. 

Όσον αφορά το σύνολο των άλλων τροπολογιών, των βουλευ-
τικών, τηρώντας ρητά και αυτό που έχετε επικαλεστεί κατά του
κ. Φάµελλου, δεν θα κάνουµε αποδεκτή καµµία τροπολογία και
µια πολύ σηµαντική από αυτές, σε συνεννόηση µε τον Υπουργό
Αγροτικής Ανάπτυξης, θα είναι στο επόµενο νοµοσχέδιο του
Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης µε θέµα την αλιεία.

Ευχαριστώ. 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-

λοντος και Ενέργειας): Κυρία Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον λόγο; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε

Φάµελλε, έχετε τον λόγο.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-

λοντος και Ενέργειας): Με συγχωρείτε για την παρέµβαση, αλλά
επειδή είναι σηµαντική η παρέµβαση που έκανε ο κ. Γεωργαντάς,
να διευκρινίσουµε -νοµίζω ότι µπορούµε στην κοινοβουλευτική
διαδικασία- κάποια θέµατα για τις ήδη κυρωµένες πράξεις δασι-
κών χαρτών, διότι όπως σας είπα εχθές κατά τη διαδικασία της
Ολοµέλειας, υπάρχουν από τις παλαιότερες αναρτήσεις και κά-
ποιες οι οποίες δεν έχουν κυρωθεί, γιατί δεν λειτούργησαν οι επι-
τροπές αντιρρήσεων. 

Για τις ήδη κυρωµένες έχουµε να δηλώσουµε τα εξής και προς
τους πολίτες που ενδιαφέρονται και το συζητήσαµε και στις 22
Μαρτίου εδώ. Τα εργαλεία τα οποία θα νοµοθετήσουµε σήµερα,
που αφορούν την παραχώρηση ή χρήση κυριότητας για τη γε-
ωργική λειτουργία είτε προ του 1975 είτε µετά το 1975, θα είναι
διαθέσιµα -και είναι διαθέσιµα- και για τους πολίτες αυτών των
περιοχών. Άρα θα τροποποιήσουν εκ των υστέρων τον κυρωµένο
χάρτη. Είναι µια νόµιµη διαδικασία, προβλέπεται. Άρα τα νέα ερ-
γαλεία είναι στη διάθεση των πολιτών.
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Όσον αφορά, δε τις πεδινές χορτολιβαδικές εκτάσεις, επειδή
ήδη εκ νόµου του 2014 και µε το προεδρικό διάταγµα του 2016,
όπου προσδιορίζεται ο χαρακτήρας, δίνεται η δυνατότητα µε τον
σηµερινό προτεινόµενο νόµο να αιτηθούν τον επανακαθορισµό
των βελτιωτικών χαρακτηριστικών που έχει δώσει η νοµοθεσία,
µπορούν οι τετελεσµένες πράξεις µε αίτηση του ενδιαφερόµενου
να προχωρήσουν σε αλλαγή του περιοριστικού προστατευτικού
χαρακτήρα της δασικής νοµοθεσίας και έτσι να τροποποιήσουν
τον κυρωµένο δασικό χάρτη. Άρα και γι’ αυτούς τους ιδιοκτήτες,
χρήστες, κατόχους δίνεται η δυνατότητα να αξιοποιήσουν την
ευνοϊκή ρύθµιση και προβλέπεται από το σηµερινό νοµοσχέδιο.

Κρατούµε µια επιφύλαξη για τα υπόλοιπα τµήµατα, όχι δηλαδή
για εκχερσώσεις και όχι για πεδινές χορτολιβαδικές, τι νοµικό τε-
τελεσµένο έχει δηµιουργήσει η κύρωση ήδη του τµήµατος, που
ήδη έχει κυρωθεί, αυτό δηλαδή που δεν έχει αντιρρήσεις σε εκ-
κρεµότητα και δεν είναι χορτολιβαδικό ή εκχερσωµένο, διότι
αυτό θέλει και µια νοµική, αν θέλετε, περαιτέρω τεκµηρίωση. Θα
την εξετάσουµε, διότι ο δήµαρχος έστειλε εχθές αίτηµα για τις
περιοχές -αναφέροµαι στον Νοµό Κιλκίς, που έχουµε ήδη συζη-
τήσει µαζί- όµως νοµίζω ότι για τρεις περιπτώσεις ικανοποιούν-
ται, αν θέλετε, γιατί εκµεταλλεύονται τα θετικά χαρακτηριστικά.

Επίσης να πω για ένα ερώτηµα που έθεσε ο κ. Σκρέκας εχθές
που είναι σηµαντικό, και καλό είναι να το έχουµε διευκρινισµένο,
για την πρόταση και τεκµηρίωση και της Γενικής Διεύθυνσης
Δασών. Προκύπτει ότι για τις εκχερσώσεις προ του 1975 δεν
ήταν απαιτητή η γεωργική µελέτη και αυτό µπορεί να επικυρωθεί
και µε εγκύκλιο της γενικής διεύθυνσης, ώστε να µην υπάρχει τέ-
τοιο βάρος-υποχρέωση, διότι δεν ήταν έτσι κι αλλιώς αναγκαίο
και άρα δεν εισάγεται βάρος για τις περιοχές προ του 1975 είτε
δηµόσιας είτε ιδιωτικής φύσης. Άρα νοµίζω ότι γίνεται και αυτή
η διευκρίνιση και πρέπει να το πω για τα Πρακτικά, για να είναι
κατοχυρωµένο στη δηµόσια συζήτηση. 

Τέλος, να καληµερίσουµε και να καλωσορίσουµε και την Πρό-
εδρο του Κοινοβουλίου της Σερβίας και να της ευχηθούµε καλή
παραµονή και καλή συνεργασία στη χώρα µας. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Αποχαι-

ρετάµε, λοιπόν, την κ. Μάγια Γκοΐκοβιτς. 
(Χειροκροτήµατα)

(Στο σηµείο αυτό εξέρχεται από την Αίθουσα η Πρόεδρος της
Εθνοσυνέλευσης της Δηµοκρατίας της Σερβίας κ. Μάγια Γκοΐκο-
βιτς.)

Κύριε Βλάχο, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριοι Υπουργοί, συζητάµε για

µια ακόµη φορά ένα πολύ σηµαντικό θέµα, όπως είναι οι δασικοί
χάρτες, µια πονεµένη ιστορία, ένα θέµα που έχει ξεκινήσει από
παλιά και επειδή ξεκίνησε, κατά τη γνώµη µου, λάθος, αυτό το
λάθος έγιναν προσπάθειες στη συνέχεια να διορθωθεί µε ένα
ακόµη λάθος και αυτό σήµερα συνεχίζεται. Και συνεχίζεται σή-
µερα, γιατί όλοι διαπιστώνουµε ότι παρά τις φιλότιµες προσπά-
θειες, πάντα υπάρχει κάποιο µικρό ή µεγαλύτερο αδιέξοδο. 

Γιατί δηµιουργείται αυτό το αδιέξοδο; Γιατί δεν θελήσαµε από
την αρχή να ξεκαθαρίσουµε το τοπίο και να φτιάξουµε πραγµα-
τικούς δασικούς χάρτες. 

Πώς αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι θα δηµιουργηθούν
δασικοί χάρτες, όταν δεν έχουµε ξεκαθαρίσει µε ποιες αεροφω-
τογραφίες θα γίνουν αυτοί οι δασικοί χάρτες; 

Και τώρα θα σχολιάσω το προηγούµενο σχόλιο του κ. Παπα-
δόπουλου και του κ. Σκρέκα περί ευθυνών. Πώς θα φτιαχτούν
δασικοί χάρτες, όταν η συνταγµατική Αναθεώρηση του 2005, που
προσπάθησε επί το ρεαλιστικότερον να τροποποιήσει τα άρθρα
24 και 117, ναυάγησε µε ευθύνη της τότε αξιωµατικής -και όχι
µόνο- Αντιπολίτευσης;

Θέλω να πω, λοιπόν, ότι πρωτοβουλίες που εντόπισαν τα
πραγµατικά προβλήµατα πάρθηκαν κατά καιρούς, αλλά δεν
υπήρχε εκείνη η στοιχειώδης συνεννόηση να µιλήσουµε όλοι
συγχρόνως την ίδια στιγµή την ίδια γλώσσα, γι’ αυτό και βλέπετε
τώρα που άρχισαν οι αναρτήσεις των δασικών χαρτών, να φω-
νάζει, να παραπονιέται όλη η Ελλάδα, η ΚΕΔΕ, οι δήµαρχοι, οι
περιφερειάρχες, όλοι. Γιατί; Γιατί λέµε πράγµατα που δεν έχουν

σχέση µε την πραγµατικότητα. Δηλαδή αναρτήσαµε ως δασικές
περιοχές τις περιοχές που ήδη είναι δοµηµένες και προ πολλού
έχουν αλλάξει χαρακτήρα. Τι σηµαίνει αυτό; Σηµαίνει ότι µια προ-
σπάθεια που είναι σε εξέλιξη, µη θέλοντας να δει την πραγµατι-
κότητα, οδήγησε τα πράγµατα στο αδιέξοδο. Έτσι έρχεται αυτό
το νοµοσχέδιο σήµερα και προσπαθεί να δώσει διευκρινίσεις επί
διευκρινίσεων σε προηγούµενο νοµοσχέδιο και µην έχετε καµµία
απορία ότι και στο µέλλον θα έρθει ένα επόµενο νοµοσχέδιο, που
θα δίνει διευκρινίσεις γι’ αυτά που δεν διευκρινίσαµε σήµερα.

Από την αρχή που υπήρξε η ανάρτηση των δασικών χαρτών,
εγώ έσπευσα να στείλω µια επιστολή στην πολιτική ηγεσία του
Υπουργείου, ζητώντας να υπάρξει ένας σηµαντικός χρόνος για
τις ενστάσεις, γιατί όπως θα ξέρετε όλοι οι συνάδελφοι της πε-
ριφέρειας, πολλοί άνθρωποι δεν ζουν στο µέρος που έχουν και
τις περιουσίες τους. Άρα δεν ενηµερώνονται εγκαίρως για την
ανάρτηση των δασικών χαρτών και συνήθως χάνουν τους χρό-
νους εντός των οποίων θα πρέπει να κάνουν την ένστασή τους.
Γιατί αν δεν γίνουν πραγµατικές ενστάσεις, αν δεν συζητηθούν
οι πραγµατικές ενστάσεις, δεν θα έχουµε πραγµατικούς δασι-
κούς χάρτες. Θα χτίσουµε για µια ακόµη φορά στην άµµο. Μή-
πως, λοιπόν, κάποια πράγµατα πρέπει επιτέλους να τα δούµε
από την αρχή, λίγο πιο ριζοσπαστικά, λίγο πιο ριζικά, για να µπο-
ρέσουµε να δώσουµε λύσεις; 

Μιλάµε για δασωθέντες αγρούς. Όλοι ξέρουµε τι συµβαίνει,
κυρίως στην περιφέρεια, αλλά όλοι ξεχνάµε αυτή την πραγµατι-
κότητα. 

Μιλάµε για εκχερσώσεις. Ξέρουµε ότι υπάρχουν νόµιµες και
παράνοµες εκχερσώσεις. Όµως και εκεί το θέµα το αφήνουµε
εκκρεµές. Ξέρουµε ότι υπάρχουν νόµιµα παραχωρητήρια προ
πολλών δεκαετιών, τα οποία θέλουµε να τα αγνοούµε. Έτσι όλα
αυτά τα προβλήµατα τα αφήνουµε κάτω από το χαλί, οι πολίτες
είναι σε οµηρία, είναι σε αδιέξοδο και τώρα πια που πρέπει να
δηλώσουν τις περιουσίες τους, βρίσκονται µπροστά στο τραγε-
λαφικό φαινόµενο, να δηλώνονται οι ίδιες περιοχές και από ιδιώ-
τες και από το δηµόσιο και να πρέπει ο ιδιώτης να αποδείξει αυτό
που για την τοπική κοινωνία είναι αυταπόδεικτο, ότι δηλαδή η
συγκεκριµένη περιουσία είναι του ιδιώτη και όχι του δηµοσίου.

Έγινε µια προσπάθεια µε τις οικιστικές πυκνώσεις για να προ-
χωρήσουν οι δασικοί χάρτες και εγώ θεωρώ ότι, πράγµατι, ήταν
στη σωστή κατεύθυνση, αφού η φιλοσοφία του νοµοθέτη -και
εδώ θέλω, κύριε Υπουργέ, να γίνει κατανοητό- ήταν να εξαιρέσει
οτιδήποτε είναι δοµηµένο, και το οποίο έχει ενστάσεις και χρει-
άζεται διευκρινίσεις, από το υπόλοιπο των δασικών χαρτών που
πρέπει να προχωρήσει γρήγορα. 

Έτσι, λοιπόν, ο νοµοθέτης δεν µιλά για οικίες. Μιλά για κτήρια,
µιλά και για κτίσµατα. Ό,τι έχει δοµηθεί, ό,τι υπάρχει µε τους κα-
νόνες που λέει ο νόµος και, βεβαίως, την πυκνότητα που λέει ο
νόµος, πρέπει να εξαιρεθεί, να αντιµετωπιστεί χωριστά σαν µια
πραγµατικότητα και όλο το υπόλοιπο που είναι, βεβαίως, δάσος
να προχωρήσει.

Εµείς θα πρέπει και σε αυτό το σηµείο, πράγµατι, να έχουµε
το θάρρος να διευκρινίσουµε, πως ό,τι, πράγµατι, είναι δοµηµένο
πρέπει να κρατηθεί. Θα πρέπει δε και σε αυτό να πω, κύριοι Υ-
πουργοί, ότι δεν νοείται συνέχιση προστίµων κατασκευής και δια-
τήρησης σε περιοχές οι οποίες εντάσσονται σε αυτές τις οικιστι-
κές πυκνώσεις. Θα πρέπει να υπάρξει αναστολή των όποιων
προστίµων, έως ότου τελεσιδικήσει η διαδικασία γι’ αυτές τις πε-
ριοχές. 

Υπάρχουν ποσά -µυθικά θα τα έλεγα- τα οποία συνοδεύουν
πολλούς ιδιοκτήτες. Και αν γίνει προσπάθεια κάποια στιγµή αυτά
τα ποσά να βεβαιωθούν, θα υπάρξει, αν θέλετε, ένα µπλοκάρισµα
στην κοινωνία και στους ανθρώπους που συνοδεύονται από αυτά
τα πρόστιµα. 

Θα µιλούσα, λοιπόν, για απλούστευση των διαδικασιών, όχι για
επίλυση των κόµπων, αλλά θα έλεγα για κόψιµο των κόµπων που
δεν λύνονται και αποδεδειγµένα πια όλοι έχουµε καταλάβει ότι
δεν λύνονται. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε.
Αν, κύριοι Υπουργοί, η λειτουργία µιας καντίνας σε µια παρα-
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λία το καλοκαίρι συνεχίσει να χρειάζεται το χαρτί της αρχαιολο-
γίας και του δασαρχείου, ουσιαστικά επιβεβαιώνουµε το αδιέ-
ξοδο στο οποίο είµαστε και την επιλογή για τον αργό θάνατο της
στοιχειώδους επιχειρηµατικότητας και της στοιχειώδους παρα-
γωγικής διαδικασίας.

Εµένα θα µου επιτρέψετε να είµαι σε άλλη κατεύθυνση. Με την
περιβαλλοντική ευαισθησία που πρέπει να έχει ο καθένας και
ποσώς στην περιφέρεια -άρα θεωρείστε ότι αυτή είναι δεδοµένη
αλλά και λόγω επαγγέλµατος- και µε ρεαλισµό αν αυτά τα δύο
συνδυαστούν, πιστεύω ότι, πράγµατι, µπορούµε να δώσουµε
πραγµατικές λύσεις στα υπαρκτά προβλήµατα των συµπολιτών
µας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον λό-
γο τώρα έχει ο κ. Ηλίας Παναγιώταρος, Κοινοβουλευτικός Εκ-
πρόσωπος της Χρυσής Αυγής.

Κύριε Παναγιώταρε, τα θέλετε τα δώδεκα λεπτά ή θα τα κρα-
τήσετε για µετά;

ΗΛΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Εντάξει

σας βάζω δώδεκα λεπτά.
ΗΛΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Εν µέσω µνηµονίων και φοροεισπρακτικών καταιγίδων οθωµα-

νικής εµπνεύσεως, φέρνετε ένα νοµοσχέδιο το οποίο, υποτίθεται,
όπως λέτε, διορθώνει τα κακώς κείµενα, την αναρχία διακοσίων
και πλέον ετών, ένα νοµοσχέδιο το οποίο, όµως, στην πραγµατι-
κότητα δεν αµβλύνει επ’ ουδενί, αλλά αντιθέτως διογκώνει, τις
πελατειακές σχέσεις µεταξύ πολίτη και κράτους, µέσω των δυ-
νατοτήτων που παρέχονται για να τακτοποιηθούν όλα τα λάθη,
οι παρατυπίες και τα σφάλµατα.

Όλοι µα όλοι ανά την ελληνική επικράτεια διαµαρτύρονται -οι
δήµοι οι φορείς, η Εκκλησία, οι ιδιώτες, οι πάντες- για τους ίδιους
ή και για διαφορετικούς λόγους, αναλόγως µε τις τοπικές ιδιαι-
τερότητες που έχει η κάθε περιοχή. 

Θα θέλαµε να κάνουµε ένα γρήγορο σχόλιο για τον εισπρα-
κτικό χαρακτήρα του εν λόγω νοµοσχεδίου. Όλα λύνονται µε ένα
παράβολο. Πληρώνεις, τακτοποιείς. Πληρώνεις, διορθώνεις.
Πληρώνεις, νοµιµοποιείσαι. Όταν για επτά και πλέον έτη ο ελλη-
νικός λαός ταλαιπωρείται τα µέγιστα σε όλους τους τοµείς και
αναγκάζεται να πληρώνει πλέον για τα πάντα, για οτιδήποτε
κάνει, για οτιδήποτε φταίει ή δεν φταίει, του φέρνετε ένα επι-
πλέον χαράτσι, το οποίο θα πρέπει µάλιστα να γίνει γρήγορα,
προκειµένου να τακτοποιήσει τις όποιες εκκρεµότητες, τις ο-
ποίες θα καθορίζετε εσείς µε το εν λόγω νοµοσχέδιο.

Βέβαια δεν είδαµε να δείχνετε ούτε εσείς ούτε οι προκάτοχοί
σας την ίδια ευαισθησία, που προσπαθείτε να δείξετε καιρό τώρα
για τις αυθαιρεσίες του µεγαλύτερου αυθαιρέτου της γης, του
mall στο Μαρούσι. Οι προηγούµενες κυβερνήσεις αλλά και εσείς
προσπαθείτε συνεχώς να περάσετε από την πίσω πόρτα κάποια
τροπολογία ή κάτι άλλο που να τους βγάζει εντελώς «λάδι» και
να µην πληρώνουν τίποτα επί της ουσίας για το σοβαρότερο, το
µεγαλύτερο πολεοδοµικό και όχι µόνο έγκληµα που έχει γίνει
στην πατρίδα µας. 

Και την ίδια ώρα ζητάτε από τους απλούς Έλληνες πολίτες,
κατόχους µικρών αγροτεµαχίων, από τους φτωχούς και απλούς
ανθρώπους της υπαίθρου, να προβούν σε διορθωτικές ενέρ-
γειες, να πληρώσουν παράβολα, να προσλάβουν µηχανικούς, να
πάνε σε υπηρεσίες, να κάνουν το ένα, να κάνουν το άλλο, προ-
κειµένου να αποδείξουν τα αυτονόητα, αυτό το οποίο ίσχυε για
δεκαετίες τώρα στις περιοχές τους.

Βλέπουµε ότι οι αεροφωτογραφίες του 1945, παίζουν σηµαν-
τικότατο ρόλο στην κατάρτιση των δασικών χαρτών. Κι εµείς
ερωτούµε. Γιατί οι αεροφωτογραφίες του 1945 και όχι οι αερο-
φωτογραφίες του 1970; Και γιατί όχι αφού δεν υπάρχουν αερο-
φωτογραφίες πριν από το 1945, να µην πάµε στα αρχεία του
Οθωµανικής Αυτοκρατορίας στην Κωνσταντινούπολη, όπου υ-
πάρχουν όλα στα στοιχεία, για να δούµε ποιες εκτάσεις ήταν δα-
σικές και ποιες όχι κατά τη διάρκεια της οθωµανικής κατοχής;
Γιατί εκεί υπάρχουν όλα. 

Όµως όπως βλέπετε, αν θέλει κάποιος να πάει να αποδείξει

ότι πριν από το 1945 και τις αεροφωτογραφίες, οι εν λόγω εκτά-
σεις που ενδεχοµένως να του χαρακτηρίζονται ως δασικές και
για τις οποίες θα πρέπει να πληρώσει για να αποδείξει το αυτο-
νόητο, να πρέπει να καταφύγει, να πάει στην κατεχόµενη Κων-
σταντινούπολη, να πάει να βρει κάποιον δικηγόρο εκεί, να πάει
στα αρχεία να βρει τα έγγραφα, να τα µεταφράσει, να τα φέρει
και πάλι να του στοιχίσει µια µικρή περιουσία για να αποδείξει το
αυταπόδεικτο.

Και αλήθεια -το ξαναλέµε αυτό- γιατί δεν λαµβάνονται υπ’ όψιν
οι ιδιαιτερότητες που έχει η κάθε περιοχή; Υπάρχουν µέρη στην
Ελλάδα, όπως η Μάνη –και τις προάλλες είχαν έρθει εδώ οι Μα-
νιάτες και διαµαρτύρονταν για τους δασικούς χάρτες, για τον
τρόπο που θέλετε να τους καταρτίσετε- όπου υπήρχε ο λόγος.
Και όταν οι Μανιάτες έδιναν τον λόγο τους, τον τηρούσαν πάν-
τοτε. Και δεν υπήρχαν γραπτά στοιχεία που να αποδεικνύουν κά-
ποια πράγµατα. Και σε άλλες περιοχές µπορεί να συµβαίνει το
ίδιο, λιγότερο ή περισσότερο.

Εσείς για µια ακόµη φορά χρησιµοποιήσατε το δόγµα του σοκ.
Είχαν βγει, πριν έρθει το εν λόγω νοµοσχέδιο, πληροφορίες που
έβλεπαν το φως της δηµοσιότητας για απίστευτες ιστορίες σχε-
τικά µε τους δασικούς χάρτες, για τεράστια ποσά που θα πρέπει
να πληρωθούν και ότι όλη η Ελλάδα είναι ένα δάσος και άλλα.

Και αφού ήρθε αυτό το σοκ για όλους τους Έλληνες πολίτες,
µε το εν λόγω νοµοσχέδιο απαλύνετε λίγο τον πόνο τους, το κά-
νετε πιο εύπεπτο, οπότε σου λέει ο άλλος «σε σχέση µε αυτά που
έλεγαν στην αρχή και αυτά που ακούγονταν για τα τεράστια
ποσά, έστω και αυτά είναι καλύτερα».

Και φτάνουµε στις τροπολογίες. Εδώ θα θέλαµε να κάνουµε
µια επισήµανση για µια ακόµη φορά για το απαράδεκτο της κα-
τάθεσης πολλών τροπολογιών –και ήρθε και άλλη πριν από λίγο,
την οποία δεν έχουµε προλάβει να µελετήσουµε στο σύνολό της-
σε άσχετο νοµοσχέδιο. Και κάποιες εξ αυτών είναι από µόνες
τους ολόκληρα νοµοσχέδια επί της ουσίας δεκάδων σελίδων.
Αυτό δείχνει για µια ακόµη φορά το πώς αντιλαµβάνεστε τον κοι-
νοβουλευτισµό και την εξάσκηση των κοινοβουλευτικών διαδικα-
σιών. 

Για τις τροπολογίες θα ήθελα εν τάχει να κάνω µια τοποθέ-
τηση. Όσον αφορά την τροπολογία µε γενικό αριθµό 1005 και ει-
δικό 121 «Παράταση ως τις 30-6-2017 της λήξης της προθεσµίας
υποβολής των δηλώσεων της περιουσιακής κατάστασης του
2016», για µια ακόµη φορά δίνεται παράταση, γιατί προφανώς ο
κρατικός µηχανισµός, οι ελεγκτικές υπηρεσίες, κανείς δεν ήταν
έτοιµος, για να µπορέσει να αντεπεξέλθει σε αυτό το οποίο είχε
ζητηθεί πέρυσι.

Εδώ η Χρυσή Αυγή θα πει «παρών», διότι από τη µία θεωρούµε
ότι τα έχετε πράξει όλα λάθος, αλλά από την άλλη, είναι πραγ-
µατικά πολλά και δύσκολα τα στοιχεία που πρέπει να συλλέξει ο
οποιοσδήποτε. Βλέπετε όποιος καεί µε τον χυλό φυσάει και το
γιαούρτι. Και µετά τα σκάνδαλα δισεκατοµµυρίων ευρώ όπου οι
Υπουργοί είχαν τεράστιους λογαριασµούς και περιουσιακά στοι-
χεία κατά το παρελθόν και δεν χρειαζόταν να δικαιολογήσουν τί-
ποτα, τώρα καλείται και ο τελευταίος δηµόσιος υπάλληλος, να
δικαιολογήσει ενδεχοµένως και το 1 ευρώ που υπάρχει σε κά-
ποιον τραπεζικό λογαριασµό, τον οποίο µπορεί να τον είχε ανοί-
ξει και όταν ήταν παιδί στο σχολείο.

Στην τροπολογία 1006/122 που αφορά την παράταση χρηµα-
τικών ενταλµάτων για το τρέχον οικονοµικό έτος κατά έναν µήνα
µετά τη λήξη τους, είµαστε κατά, διότι όλα αυτά αποτελούν λο-
γιστικά τεχνάσµατα για την επίτευξη µνηµονιακών υποχρεώσεων.
Δεν µπορεί να γίνεται λόγος για δηµόσιες επενδύσεις, σε µια
χώρα που έχει τελµατώσει οριστικά από τις επιταγές των τοκο-
γλύφων. 

Σχετικά µε την τροπολογία 1007/123 που επί της ουσίας αφο-
ρά το γήπεδο της ΑΕΚ και την επίλυση των όποιων κωλυµάτων
υπάρχουν στην ανέγερσή του, η Χρυσή Αυγή είναι υπέρ αυτής
της τροπολογίας. Εξάλλου και στο προεκλογικό πρόγραµµα και
στο αυτοδιοικητικό µας πρόγραµµα είναι ξεκάθαρο ότι η Χρυσή
Αυγή είναι υπέρ της ανέγερσης και της ανακατασκευής όλων των
γηπέδων µεγάλων και ιστορικών οµάδων στην Αθήνα, στην Ατ-
τική και σε ολόκληρη την Ελλάδα.

Αυτό θα έπρεπε να είχε γίνει χθες, αλλά βλέπουµε ότι από τη
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µία είχατε αναγκαστεί να ψηφίσετε και εσείς για διαφόρους λό-
γους «ναι», µετά βάλατε έναν δήµαρχο ο οποίος πρόσκειται σε
εσάς να φέρνει -και να συνεχίσει να φέρνει- διάφορα κωλύµατα. 

Ενδεχοµένως να σας ενοχλεί και η ονοµασία του γηπέδου, που
θα ονοµαστεί «Αγία Σοφία» και θα είναι συγκεκριµένης τεχνοτρο-
πίας. Ίσως να σας ενοχλούσαν όλα αυτά. Όµως στο τέλος ό,τι
και να κάνετε, θα γίνει και το εν λόγω γήπεδο µε τη συγκεκριµένη
ονοµασία. Μακάρι κάποια στιγµή να έχουµε και την κανονική Αγία
Σοφία σε λειτουργία! 

Η τροπολογία 1015/131 είναι από µόνη της µια σηµαντικότατη
τροπολογία. Είναι ξεχωριστό νοµοσχέδιο, το οποίο θα έπρεπε να
έρθει, για να συζητηθεί διεξοδικά. Για να δούµε κάποια ζητήµατα
που σχετίζονται µε την εν λόγω τροπολογία. 

Η εν λόγω τροπολογία αναφέρει: «Τροποποιούνται οι διατά-
ξεις του ν.4389/2016», φρέσκου νόµου, «και ρυθµίζονται εκ νέου
θέµατα σχετικά µε τον πλήρη ιδιοκτησιακό διαχωρισµό της
«ΑΔΜΗΕ Α.Ε» από τη «ΔΕΗ Α.Ε.»». 

Τι λέει η εν λόγω τροπολογία; Κατ’ αρχάς παίρνετε πίσω αυτά
που ψηφίσατε πριν από λίγους µήνες. Προφανώς είναι µια µνη-
µονιακή επιταγή για το τέταρτο µνηµόνιο το οποίο έρχεται οσο-
νούπω, ένας εκβιασµός που πιάνει, γιατί είστε τελικά πολύ ευ-
αίσθητοι και δεν µπορείτε να αντισταθείτε στους όποιους εκβια-
σµούς των δανειστών. 

Επί της ουσίας όλα όσα λέγατε κατά το παρελθόν, τα βαρύ-
γδουπα λόγια, οι απεργίες, όλα όσα πράττατε, τα εξευτελίζετε
µόνοι σας και αυτή τη στιγµή δέχεστε αυτό το οποίο αποτελεί
ένα από τα µεγαλύτερα εγκλήµατα εις βάρος του ελληνικού κρά-
τους. Διότι η ΔΕΗ και οι υποδοµές της κατασκευάστηκαν, χτίστη-
καν, φτιάχτηκαν µέσα από κόπους και θυσίες δεκαετιών του
ελληνικού λαού, κόστισαν εκατοντάδες δισεκατοµµύρια ευρώ µε
σηµερινές τιµές και εσείς το µόνο το οποίο κάνετε, είναι να τα
ξεπουλάτε µέσω της «σαλαµοποίησης», -κοµµάτι, κοµµάτι- σε
πολύ χαµηλές τιµές εις βάρος του ελληνικού λαού. 

Στο τέλος θα µείνει ό,τι έχει αποµείνει από τη ΔΕΗ οι «κακοί»
πελάτες, γιατί τους «καλούς» πελάτες είναι υποχρεωµένη, βλέ-
πετε, να τους δώσει, ενώ αυτό δεν είναι ελεύθερη οικονοµία.
Αυτό µάλλον είναι κάτι εντελώς διαφορετικό. Μάλλον έχει να
κάνει µε πρακτικές σοβιετικού τύπου, πρακτικές ενός και µόνο
ανταγωνιστή, ο οποίος δεν έχει κανέναν άλλο, για να µπορέσει
να δώσει ενδεχοµένως καλύτερη τιµή. 

Όσον αφορά την τροπολογία 1016/132 που έχει να κάνει µε
τους αιγιαλούς, σαφώς και είµαστε αντίθετοι. Είναι και αυτή από
µόνη της ένα νοµοσχέδιο δεκάδων σελίδων. Θα τοποθετηθεί ο
αγορητής µας στη δεύτερη οµιλία του αργότερα, για να εξηγήσει
µε λεπτοµέρειες γιατί είµαστε αντίθετοι µε την εν λόγω τροπο-
λογία. 

Για την τελευταία τροπολογία που ήρθε πριν από λίγο, θα µι-
λήσει ο ειδικός αγορητής της Χρυσής Αυγής, διότι θα θέλαµε να
τη µελετήσουµε και αυτή. 

Τελειώνοντας, θα ήθελα να πω ότι, δυστυχώς, µε όλες τις συγ-
κλονιστικές κυβιστήσεις των τελευταίων δυόµισι ετών από µέ-
ρους σας, δεν µπορούµε παρά να είµαστε επιφυλακτικοί και
αρνητικοί στις όποιες «αγνές» -εντός πολλών εισαγωγικών- προ-
θέσεις σας και για το εν λόγω νοµοσχέδιο, αλλά και για άλλα νο-
µοσχέδια τα οποία προτίθεστε να φέρετε. 

Μέσα σε µια γενικευµένη οικονοµική –και όχι µόνο- κρίση, µια
επίθεση που δέχεται ο ελληνικός λαός, έρχεστε να του προσθέ-
σετε επιπλέον οικονοµικά βάρη. Και νοµίζετε ότι µε όλες αυτές
τις ρυθµίσεις µε τις οποίες υποτίθεται ότι τον διευκολύνετε -και
λέτε ότι θα γίνουν όλα µε δόσεις ή µεθαύριο που θα έρθει το
άλλο νοµοσχέδιο για τον εξωδικαστικό συµβιβασµό των επιχει-
ρήσεων, όπου θα µπορεί ένας επιχειρηµατίας ο οποίος δεν έχει
καθόλου δουλειά να πληρώνει σε εκατόν είκοσι δόσεις τα διά-
φορα χρέη του- θα µπορέσουν να αντεπεξέλθουν. 

Εδώ θέλετε να φτιάξετε δασικούς χάρτες και τόσα χρόνια δεν
µπορεί να φτιαχτεί ένα Κτηµατολόγιο. Έχουν ξοδέψει οι Έλληνες
πολίτες πολλά και έχουν πληρώσει πόσες φορές το Κτηµατολό-
γιο και έρχεστε τώρα εσείς µε αυτό το νοµοσχέδιο για τους δα-
σικούς χάρτες. 

Μήπως τελικά όλο το εν λόγω νοµοσχέδιο δεν έχει να κάνει µε
δασικούς χάρτες αλλά είστε προς αναζήτηση νέων επιφανειών

για την καλλιέργεια σανού, µε το οποίο τόσο πολύ και διακαώς
επιθυµείτε να ταΐσετε για µια ακόµη φορά τους Έλληνες πολίτες; 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τώρα
θα δώσω τον λόγο στην Υπουργό κ. Παπανάτσιου, για να µιλήσει
για την τροπολογία. 

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 

Θα µιλήσω για την τροπολογία µε γενικό αριθµό 1017 και ει-
δικό 133. Αφορά διατάξεις για φορολογία εισοδήµατος, ΦΠΑ και
τέλη κυκλοφορίας. Ο ν.4172/2013 προέβλεπε τη λήξη της προ-
θεσµίας για την υποβολή των φορολογικών δηλώσεων την 30η

Απριλίου κάθε έτους. Με την τροπολογία η δήλωση υποβάλλεται
µέχρι και την 30η Ιουνίου του αµέσως επόµενου φορολογικού
έτους. Η διάταξη της προηγούµενης περίπτωσης ισχύει για τα
εισοδήµατα που αποκτώνται και τις δαπάνες που πραγµατοποι-
ούνται στα φορολογικά έτη που αρχίζουν από την 1η Ιανουαρίου
2016 και µετά. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Για ποιον λόγο το κάνει αυτό; 
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Οι φορολογικές δηλώσεις λήγουν µε βάση τον νόµο στις 30 Απρι-
λίου. Αντί να έχουµε συνέχεια υπουργικές αποφάσεις και να δί-
νουµε παρατάσεις -άνοιξε το σύστηµα πριν από λίγο- δίνουµε τη
λήξη στις 30 Ιουνίου. 

Επειδή για την υποβολή κάθε φορά των στοιχείων που έχουν
υποχρέωση να δίνουν και οι εργοδότες και το κράτος από την
ΗΔΙΚΑ για τις συντάξεις ή άλλα εισοδήµατα η προθεσµία είναι
µέχρι τις 31 Μαρτίου, η έναρξη των φορολογικών δηλώσεων δεν
µπορεί να γίνει πριν από τις αρχές του Απρίλη κάθε έτους, µε
αποτέλεσµα ένας µήνας να µην επαρκεί για τις φορολογικές δη-
λώσεις. Με αυτή τη λογική δίνουµε µέχρι τις 30 Ιουνίου τη λήξη. 

Ήδη έχουµε και για τα νοµικά πρόσωπα προγενέστερη διά-
ταξη, οπότε µπορούν µέχρι τις 15 Ιουλίου τα φυσικά πρόσωπα
που είναι µέλη νοµικών προσώπων να υποβάλουν τις δηλώσεις
τους και έχουµε ως καταληκτική ηµεροµηνία την 30η Ιουνίου. 

Η καταβολή του φόρου γίνεται σε έξι κατά ανώτατο όριο ισό-
ποσες µηνιαίες δόσεις, από τις οποίες η πρώτη καταβάλλεται την
τελευταία εργάσιµη ηµέρα του επόµενου µήνα και µε καταλη-
κτική ηµεροµηνία υποβολής της δήλωσης για τις υπόλοιπες
πέντε την τελευταία εργάσιµη ηµέρα των πέντε εποµένων µηνών,
δηλαδή µέχρι το τέλος του έτους. 

Για τα νοµικά πρόσωπα και τις νοµικές οντότητες που έχουν
λυθεί ή έχουν τεθεί υπό εκκαθάριση η καταβολή του φόρου γί-
νεται εφάπαξ και όχι αργότερα από την επόµενη εργάσιµη ηµέρα
από την υποβολή της δήλωσης. 

Στο δεύτερο κοµµάτι που αφορά τον ΦΠΑ έχουµε τις δηλώσεις
έναρξης ή µεταβολών για την υποχρεωτική ένταξη στο κανονικό
καθεστώς ΦΠΑ. Είναι για τους αγρότες του ειδικού καθεστώτος
που έχουν την υποχρέωση να ενταχθούν στο κανονικό καθεστώς
από 1-1-2017. Σύµφωνα µε τις παραγράφους 5 και 6 του παρόν-
τος άρθρου, υποβάλλονται έως τις 12-5-2017. 

Εξαιρετικά όσοι εντάχθηκαν στο κανονικό καθεστώς από 1-1-
2017, αλλά πληρούν τις προϋποθέσεις του τελευταίου εδαφίου
της παραγράφου 1 του παρόντος, µπορούν να προβούν σε δή-
λωση µεταβολής µετάταξης στο ειδικό καθεστώς των αγροτών
έως τις 12 Μαΐου 2017. 

Πρόστιµα εκπρόθεσµης υποβολής που τυχόν επιβλήθηκαν
από 1-1-2017 για ένταξη στο κανονικό καθεστώς έως τις 12-5-
2017 διαγράφονται ή επιστρέφονται κατά περίπτωση. 

Ειδικά για το φορολογικό έτος 2017, στον προσδιορισµό του
ορίου των 5.000 ευρώ από επιδοτήσεις που έλαβαν οι αγρότες
κατά το προηγούµενο φορολογικό έτος, λαµβάνονται τα ποσά
των επιδοτήσεων που αφορούν µόνο το έτος 2016.

Αυτό είναι ένα αίτηµα όλων των αγροτών. Επειδή κατά το έτος
2016 καταβλήθηκαν πάρα πολλές επιδοτήσεις που αφορούσαν
προηγούµενα έτη, για τη συγκεκριµένη χρονιά και µόνο –το δι-
ευκρινίζουµε- µπορούν να κάνουν την ένταξη στα βιβλία από το
ειδικό στο κανονικό καθεστώς όσοι έχουν πάνω από 5.000 για
επιδοτήσεις που αφορούν το έτος 2016. Από το 2017 και µετά
ισχύει η απόφαση που υπήρχε πριν, δηλαδή ό,τι καταβάλλεται
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µέσα στο έτος, ανεξάρτητα ποιο έτος αφορά, θα έχει την υπο-
χρέωση για ένταξη στα βιβλία. 

Το τελευταίο έχει να κάνει µε την άρση της ακινησίας οχήµα-
τος, αυτοκινήτου ή µοτοσυκλέτας ιδιωτικής χρήσης. Έχει να
κάνει µε τα τέλη κυκλοφορίας. Δίνεται η δυνατότητα για άρση
ακινησίας ενός µηνός, να καταβάλλονται τα δύο δωδέκατα του
ποσού των αναλογούντων στο όχηµα ετησίων τελών κυκλοφο-
ρίας. Για άρση ακινησίας διάρκειας τριών µηνών καταβάλλονται
τα 4/12 του ποσού των αναλογούντων στο όχηµα ετήσιων τελών
κυκλοφορίας. Και για άρση ακινησίας για το υπόλοιπο διάστηµα
του έτους και µέχρι το τέλος αυτού καταβάλλονται τα δωδέκατα
του ποσού των αναλογούντων στο όχηµα ετησίων τελών κυκλο-
φορίας που αποµένουν ως τις 31-12-2017, συν δύο δωδέκατα
των ετήσιων τελών κυκλοφορίας.

Δίνουµε τη δυνατότητα σε κάποιους που θέλουν να πάρουν
για ένα ορισµένο διάστηµα τις πινακίδες, να µπορέσουν να το
κάνουν. Είναι ακριβώς το ίδιο που είχαµε φέρει και πέρυσι.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Συνεχί-

ζουµε από τον κατάλογο.
Τον λόγο έχει ο κ. Μπουκώρος από τη Νέα Δηµοκρατία.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, ο τρόπος µε τον

οποίο αντιµετωπίζει η Κυβέρνησή σας το ζήτηµα των δασικών
χαρτών και των δασικών εκτάσεων γενικότερα είναι απολύτως
αποσπασµατικός. Αυτό, αν θέλετε, αποδεικνύει και την έλλειψη
σχεδιασµού. 

Προσεγγίσατε το ζήτηµα µε νοµοσχέδιο το 2016. Φέρατε πλή-
θος τροπολογιών σε άσχετα νοµοσχέδια το προηγούµενο διά-
στηµα. Φέρνετε και το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο, προκειµένου
να αντιµετωπίσετε ένα ζήτηµα για το οποίο και η ιστορικότητά
του είναι γνωστή αλλά και τα δεδοµένα. Αυτό είναι η απόδειξη
της απόλυτης έλλειψης σχεδιασµού. 

Θα µου επιτρέψτε, κύριε Υπουργέ, να επικεντρώσω σε δύο σο-
βαρά ζητήµατα. Στο ζήτηµα του τέλους αλλαγής χρήσης και στο
ζήτηµα της εξαγοράς εκτάσεων µέσα στο πλαίσιο που αφορά
τους ιδιοκτήτες γης, τους κατόχους γης, δασικής ή άλλης µορ-
φής, οι οποίοι εκχέρσωσαν εκτάσεις προ του 1975, δηλαδή πριν
από τη ρητή συνταγµατική πρόβλεψη, για την οποία και το νοµο-
σχέδιό σας µιλάει. 

Αρχικά, κύριε Υπουργέ, δείχνετε να αγνοείτε πλήρως τον µε-
τασχηµατισµό του πρωτογενούς τοµέα µεταπολεµικά, τότε που
υπήρχε η ανάγκη για παραγωγικές εκτάσεις, προκειµένου να αν-
τιµετωπιστούν τα διατροφικά προβλήµατα της χώρας, τότε που
ο πρωτογενής τοµέας άφηνε πίσω του τον κτηνοτροφικό χαρα-
κτήρα και έπαιρνε κατά κύριο λόγο γεωργικό χαρακτήρα. 

Όλοι αυτοί οι άνθρωποι είναι δεκάδες χιλιάδες στη χώρα. Γι’
αυτό έχουν προκύψει ένα εκατοµµύριο στρέµµατα αµφισβητή-
σιµα αυτή την ώρα, µε µόνο τριάντα τέσσερις νοµούς να έχουν
αναρτηµένους χάρτες. Δηλαδή όταν ολοκληρωθεί το σύνολο της
επικράτειας, οι αµφισβητούµενες γαίες θα φτάσουν το ένα οκτα-
κόσια. Αυτό είναι µια δική µου εκτίµηση. 

Το παραβλέπετε και το παραγνωρίζετε το θέµα. Και έρχεστε
και ζητάτε από τον κάθε αγρότη σήµερα, κύριε Υπουργέ, για
τέλος αλλαγής χρήσης 60 ευρώ έως 80 ευρώ επειδή άλλαξε η
χρήση, επειδή έτσι το επέβαλαν οι κοινωνικές και οι οικονοµικές
συνθήκες µετά τον Β’Παγκόσµιο Πόλεµο!

Αν ρωτούσατε τον Υπουργό Γεωργίας, που µόλις πριν από
λίγο εγκατέλειψε την αίθουσα, κύριε Υπουργέ, θα σας έλεγε ότι
τα 80 ευρώ για έναν αγρότη που καλλιεργεί σιτηρά, είναι τα δύο
ετήσια εισοδήµατα. 

Ο αγρότης σήµερα κερδίζει µόνο την επιδότηση, κύριε Υπουρ-
γέ, που είναι 32 ευρώ το στρέµµα και εσείς του ζητάτε για τέλος
εξαγοράς 75 ευρώ, 80 ευρώ, κρυπτόµενοι πίσω από το γεγονός
ότι οι διατάξεις προηγούµενων νοµοσχεδίων προέβλεπαν ακόµα
µεγαλύτερο τίµηµα, παραγνωρίζοντας την κατάσταση που έχει
δηµιουργήσει, πρώτον, η επταετής κρίση, δεύτερον, το φορολο-
γικό και ασφαλιστικό δικό σας νοµοσχέδιο και, τρίτον, η εκτίναξη
του κόστους παραγωγής.

Πώς, λοιπόν, από έναν αγρότη, που µε εντολή της διοίκησης
εκχέρσωσε την έκτασή του πριν από ογδόντα χρόνια, µε αποφά-

σεις των υπηρεσιών εγγείων βελτιώσεων και άλλες αποφάσεις
της διοίκησης, φορολογήθηκε για ογδόντα χρόνια, µεταβίβασε
τη γη του, επιδοτήθηκε τα τελευταία σαράντα χρόνια, έρχεστε
και ζητάτε σήµερα -και οµιλώ για τις περιπτώσεις προ του 1975-
80 ευρώ; Δύο ετήσια εισοδήµατα είναι αυτά, κύριε Υπουργέ, για
έναν αγρότη που καλλιεργεί σιτηρά. Τον παραπέµπετε να υπο-
βάλει αίτηση στις δασικές αρχές, προκειµένου να πάει σε αλλαγή
χρήσης, καταβάλλοντας το τέλος αλλαγής χρήσης. 

Αυτό είναι το κρίσιµο σηµείο, κύριε Υπουργέ, στο οποίο θα
ήθελα την προσοχή σας. Είναι διάχυτος ο φόβος µεταξύ των
αγροτών ότι µε την αίτηση αλλαγής χρήσης θα προκύψει και
µέγα ζήτηµα ιδιοκτησίας, διότι οι δασικές αρχές στις οποίες πα-
ραπέµπετε τους αγρότες –δεν οµιλώ, φυσικά, για τις επιτροπές
αντιρρήσεων-, βασιζόµενες στο προηγούµενο νοµικό πλαίσιο σε
µια σειρά νόµων, θα αµφισβητήσουν τους νόµιµους τίτλους ιδιο-
κτησίας των αγροτών, θα ζητήσουν από τη δικαιοσύνη αναγνω-
ρισµένους τίτλους ιδιοκτησίας και τότε η αλλαγή χρήσης θα
µετατραπεί σε υποχρέωση εξαγοράς της γης τους. Αυτό αφορά
δεκάδες χιλιάδες αγρότες και ένα εκατοµµύριο στρέµµατα, κύριε
Υπουργέ. 

Ξέρετε ποιο είναι το άθροισµα, κύριε Υπουργέ, εξαγοράς και
αλλαγής τέλους; Είναι 250 ευρώ το στρέµµα. Ένας µικροµεσαίος
αγρότης µε διακόσια στρέµµατα σιτηρά θα κληθεί να καταβάλει
αυτό το ποσό έστω και σε εκατό δόσεις, αν πάει στο άθροισµα,
δηλαδή, αν πάει και στο τέλος αλλαγής χρήσης και στην εξα-
γορά. Γιατί θέλω να κάνω ένα σχόλιο εδώ, κύριε Υπουργέ. 

Είπατε σαφώς κατά την επεξεργασία του νοµοσχεδίου, ότι
όποιος δεν θέλει να έχει τίτλους ιδιοκτησίας, να πληρώσει µόνο
το τέλος να έχει τη χρήση. Παρουσιάζεστε και εδώ να αγνοείτε
µια κοινωνική πραγµατικότητα. Ο αγρότης είναι δεµένος µε τη
γη του. Και τώρα του λέτε να εκχωρήσει στο κράτος την κυριό-
τητά της µετά από ογδόντα χρόνια, και να κρατήσει µόνο την εκ-
µετάλλευσή της;

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας): Με τη δηµόσια γη; Με τη γη του δηµο-
σίου;

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Κύριε Υπουργέ, αυτό ακριβώς λέει.
Όµως, δυστυχώς, θα διαπιστωθεί αυτό, αν δεν υπάρξει ρητή διά-
ταξη για το πώς υποβάλλονται αιτήσεις, για το τέλος αλλαγής
χρήσης, που δεν οδηγεί στην ανάγκη εξαγοράς. 

Αν σας έχει διαφύγει αυτή η κρίσιµη παράµετρος, µπορείτε
πριν από την ψήφιση του νοµοσχεδίου να την τακτοποιήσετε, να
την αλλάξετε. Αν δεν σας έχει διαφύγει και αποτελεί και δική σας
εκτίµηση, τότε πολύ φοβάµαι ότι σκοπίµως υποκρύπτεται ένα δυ-
σβάσταχτο χαράτσι για τον αγροτικό κόσµο. 

Έχετε την ευκαιρία να αποσαφηνίσετε απολύτως, κύριε
Υπουργέ, αυτό το ζήτηµα. Σε διαφορετική περίπτωση ο αγροτι-
κός κόσµος δικαίως θα σας θεωρήσει εµπνευστή της εξόντωσής
του. 

Σκεφτείτε κάτω από τις σηµερινές οικονοµικές συνθήκες να
κληθεί µετά από επτά-οκτώ µήνες ο αγρότης να πληρώσει για γη
την οποία έχει αγοράσει και για την οποία διαθέτει συµβόλαια,
µέσα από ένα νοµοσχέδιο που υποτίθεται ότι έρχεται να ρυθµίσει
τα πράγµατα µετά από πολλές δεκαετίες, να πληρώσει 250 ευρώ
για την εξαγορά και για το τέλος χρήσης. Αυτό θα είναι απολύ-
τως καταστροφικό. 

Ήδη πάρα πολλοί αγρότες είναι έτοιµοι να εγκαταλείψουν τη
γη τους µετά το ασφαλιστικό, το φορολογικό και την εκτίναξη
του κόστους παραγωγής. Μια τέτοια πιθανότητα θα τους οδη-
γήσει εκτός των κτηµάτων τους µε καταστροφικές συνέπειες για
τους ίδιους αλλά και για τον παραγωγικό ιστό της χώρας.

Κύριε Υπουργέ, αναµένουµε τις διευκρινίσεις σας για αυτό το
θέµα, διότι όπως σας προείπα, είναι πλέον διάχυτος µεταξύ των
αγροτών ο φόβος ότι θα χάσουν περιουσίες που αποκτήθηκαν
µε πολύ ιδρώτα. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον
λόγο τώρα έχει η κ. Ελένη Αυλωνίτου, Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ.

ΕΛΕΝΗ ΑΥΛΩΝΙΤΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, στο σηµερινό νοµοσχέδιο: «Τρο-
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ποποιήσεις διατάξεων της δασικής νοµοθεσίας και άλλες διατά-
ξεις» έχει κατατεθεί υπουργική τροπολογία προσθήκη µε θέµα:
«Τροποποίηση του άρθρου 15 του ν.4067/2012», που αφορά
στην ουσία την κατασκευή του γηπέδου της ΑΕΚ στη Νέα Φιλα-
δέλφεια. Θέλω να σταθώ σε αυτή την τροπολογία, επειδή θεωρώ
ότι έχει ιδιαίτερη σηµασία για τον χώρο του αθλητισµού αλλά και
για την πόλη της Νέας Φιλαδέλφειας.

Από νοµοτεχνική άποψη η τροπολογία επαναφέρει µερικώς
στον Γενικό Οικοδοµικό Κανονισµό, γιατί αυτός είναι ο ν.4067/
2012, µια πρόβλεψη που υπήρχε στην προηγούµενη τροποποί-
ηση του ΓΟΚ του ν.2831/2000, η οποία, όµως, είχε απαλειφθεί
το 2012.

Συγκεκριµένα στο θέµα της αφετηρίας µέτρησης υψών κτη-
ρίου στην υψοµετρική µελέτη της οδού υπήρχε παλιά πρόβλεψη
ότι αν για οποιονδήποτε λόγο δεν µπορούσε να εκδοθεί από τον
δήµο, η αρµοδιότητα της έκδοσής της περνούσε στη νοµαρχία.
Καθώς αυτό δεν ήταν συµβατό µε τη νέα διάρθρωση της τοπικής
αυτοδιοίκησης, όπου πλέον έχουµε περιφέρεια, καταργήθηκε,
αφήνοντας σε νοµικό κενό τις σπάνιες περιπτώσεις έργων, όπου
η κατασκευή του κυρίως έργου συνοδεύεται από βύθιση της
οδού, όπως είναι η περίπτωση του γηπέδου της ΑΕΚ στη Νέα Φι-
λαδέλφεια. Βρεθήκαµε έτσι, λοιπόν, σε µια κατάσταση όπου κα-
νένα από τα ενδιαφερόµενα µέρη δεν µπορούσε να κάνει τίποτα
χωρίς να διατρέχει τον κίνδυνο να κριθεί παράνοµο. Η ΑΕΚ δεν
µπορούσε να προχωρήσει χωρίς την υπογραφή του δήµου, ο
δήµος δεν µπορούσε να υπογράψει, η νοµαρχία και η περιφέρεια
δεν µπορούσαν να υπογράψουν αντί του δήµου και ο αρµόδιος
Υπουργός ήταν κατά νόµο αναρµόδιος.

Η σηµερινή τροπολογία έρχεται, λοιπόν, να λύσει αυτό το πρό-
βληµα, καλύπτοντας ένα νοµικό κενό. Δεν επαναφέρει το παλαι-
ότερο καθεστώς γενικά, αναγνωρίζει όµως µια ειδική περίπτωση,
την περίπτωση αθλητικών εγκαταστάσεων χωρητικότητας άνω
των δεκαπέντε χιλιάδων θέσεων για τη λειτουργία των οποίων
απαιτούνται διανοίξεις ή διαµορφώσεις οδών και λοιπά συνοδά
έργα. Στις περιπτώσεις αυτές και µόνο όλες οι σχετικές βεβαι-
ώσεις θα εκδίδονται από τώρα από το Υπουργείο Υποδοµών και
Μεταφορών που διαθέτει φυσικά και τη σχετική τεχνική επάρ-
κεια.

Θεωρώ καλή επιλογή αυτήν τη στενή λύση αντί µιας γενικής
δυνατότητας του Υπουργείου να υπογράφει αντί των δήµων και
τη θεωρώ αποδεκτή εφόσον µε το ισχύον σήµερα νοµικό καθε-
στώς δεν εξασφαλίζεται ασφάλεια δικαίου για καµµία πλευρά.
Ουσιαστικά, δηλαδή, η τεχνική δυνατότητα κατασκευής του συγ-
κεκριµένου έργου υπερέβη τη νοµοθεσία, οπότε προσαρµόζουµε
τη νοµοθεσία.

Στο µεταξύ, όµως, η υπόθεση του γηπέδου της ΑΕΚ έχει δηµι-
ουργήσει στη Νέα Φιλαδέλφεια µια κατάσταση όχι µόνο δυσά-
ρεστη, αλλά και εκρηκτική. Το αρχικό λάθος να γκρεµιστεί το
παλιό γήπεδο της ΑΕΚ και οι κατοπινές προσπάθειες να κτιστεί
στη θέση του ένα καινούργιο γήπεδο έχουν διχάσει την πόλη, όχι
γιατί είναι τόσο δύσκολο να λυθεί το γηπεδικό, όσο γιατί διάφο-
ρες φασιστικές συµµορίες θεωρούν ότι τώρα βρήκαν την ευκαι-
ρία, µε πρόφαση την ΑΕΚ, να τροµοκρατούν µια ολόκληρη δηµο-
κρατική πόλη. Δεν µιλάω, φυσικά, για τους χιλιάδες αεκτζήδες
που σε διάφορες περιπτώσεις έχουν διαδηλώσει ειρηνικά στο
γήπεδο. Μιλάω για συµµορίες λίγων δεκάδων ανθρώπων που τη
δράση τους θέλω να σας οµολογήσω ότι την έχω διαπιστώσει
και αυτοπροσώπως.

Ούτε, όµως, βοήθησε το κλίµα το γεγονός ότι κάποιοι περίοι-
κοι του γηπέδου, θέλοντας να µην έχουν κυκλοφοριακή συµφό-
ρηση στη γειτονιά τους κάθε δεύτερη Κυριακή, νόµιζαν ότι θα
έβρισκαν τρόπο να διώξουν την ΑΕΚ από τη Νέα Φιλαδέλφεια.
Εδώ δεν έχω παρά να επαναλάβω µόνο αυτό που διακήρυξαν
στις διαδηλώσεις τους οι χιλιάδες ειρηνικοί αεκτζήδες: «Το γή-
πεδο το βρήκατε εδώ, δεν σας βρήκε».

Πρέπει, λοιπόν, όλοι να βρουν στη Νέα Φιλαδέλφεια τη µέση
οδό που να εξυπηρετεί όλους τους Φιλαδελφειώτες. Και δεν
µπορώ να µη θυµίσω σε όλους ότι Φιλαδελφειώτισσα και µάλιστα
η πιο διάσηµη Φιλαδελφειώτισσα, είναι η ΑΕΚ, γιατί όλοι, µα όλοι
µας έχουµε ταυτίσει την πόλη της Νέας Φιλαδέλφειας µε την
ΑΕΚ.

Σήµερα επιτέλους, η πολιτεία λύνει µε την τροπολογία το νο-
µικό κουβάρι. Δεν φτάνει, όµως, αυτό. Πρέπει ο αρµόδιος Υπουρ-
γός να δει και κάποια άλλα συνοδά έργα του γηπέδου που
χρειάζεται η Νέα Φιλαδέλφεια.

Πρώτον, χρειάζεται να µεταφερθούν τα απορριµµατοφόρα
του δήµου από τον χώρο που γειτονεύει µε το γήπεδο. Βάλτε το
συνοδό έργο. Δεύτερον, χρειάζεται ένα δηµοτικό πάρκινγκ σε
υπάρχον δηµοτικό οικόπεδο. Βάλτε το συνοδό έργο. Τρίτον,
χρειάζεται καλύτερη πυροπροστασία το Άλσος της Νέας Φιλα-
δέλφειας. Βάλτε το συνοδό έργο. Τέταρτον, χρειάζεται η Γραµµή
4 του µετρό να φτάσει στη Νέα Φιλαδέλφεια. Βάλτε το τουλάχι-
στον στο µακροπρόθεσµο σχεδιασµό του έργου που τώρα δη-
µοπρατείται. Πέµπτον, χρειάζεται το άλσος της Νέας Φιλαδέλ-
φειας να υπάγεται στον Δήµο της Νέας Φιλαδέλφειας, χωρίς τη
δυνατότητα περαιτέρω παραχώρησης για αθλητικές χρήσεις, δη-
λαδή να εξαιρεθεί από το άρθρο 43 του ν.4277/2014 και ο Δήµος
Νέας Φιλαδέλφειας - Νέας Χαλκηδόνας.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, υπάρχουν λύσεις, αρκεί να κά-
νουν ένα βήµα πίσω όλοι τους, να πάρουν µια βαθιά ανάσα και
µετά να προχωρήσουµε µπροστά ήρεµα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Ψηφίζω, λοιπόν, αυτήν τη σωτήρια τροπολογία –τελειώνω,
κυρία Πρόεδρε- και αδηµονώ να βρεθώ µαζί µε τους φιλάθλους
της ΑΕΚ και να µοιραστώ τη χαρά µαζί τους στο πρώτο της παι-
χνίδι µέσα στο γήπεδο, στο νέο της σπίτι, στο στάδιο «Αγιά Σο-
φιά», στην πόλη που γεννήθηκε.

Τέλος, ψηφίζω το σηµερινό νοµοσχέδιο που περιλαµβάνει
όλες εκείνες τις τροποποιήσεις της δασικής νοµοθεσίας, απα-
ραίτητες για την απρόσκοπτη συνέχεια του έργου της κατάρτι-
σης των δασικών χαρτών, εξασφαλίζοντας έτσι όχι µόνο τους
πολίτες που θέλουν να κάνουν χρήση συγκεκριµένων εκτάσεων,
αλλά πρωτίστως προστατεύοντας το δηµόσιο συµφέρον και τον
δασικό πλούτο στη χώρα.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον
λόγο έχει η κ. Καραµανλή, Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας.

ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Η Κυβέρνηση φέρνει προς ψήφιση το εν λόγω νοµοσχέδιο

µέσα σε ένα βαρύ κλίµα που έχει διαµορφωθεί µε τα νέα µέτρα
που πρόκειται να νοµοθετήσει, µέτρα που προέκυψαν µετά από
τις πολύµηνες παλινωδίες της στις διαδικασίες της διαπραγµά-
τευσης και φέρνουν τη χώρα και πάλι µε την πλάτη στον τοίχο,
φέρνουν νέα υπερφορολόγηση και νέα περικοπή συντάξεων,
χωρίς να συνοδεύονται µε καµµία νέα χρηµατοδότηση, µέτρα
που υπερβαίνουν την κοινοβουλευτική της θητεία και δεσµεύουν
τη χώρα µας.

Μέσα σε αυτήν την ατµόσφαιρα, λοιπόν, φέρνετε ένα σχέδιο
νόµου που υποτίθεται ότι προσπαθεί να διορθώσει κάποια κακώς
κείµενα της δασικής νοµοθεσίας και υποστηρίζετε ότι διευθετείτε
χρόνια προβλήµατα καλλιεργητών και κτηνοτρόφων. Μόνο που
οι προθέσεις σας δεν είναι και τόσο αγαθές και οι τακτοποιήσεις
αυτών των προβληµάτων αποτελούν τον µανδύα κάτω από τον
οποίο κρύβονται τελικά νέα χαράτσια, νέες οικονοµικές επιβα-
ρύνσεις που αγγίζουν χιλιάδες αγρότες. Γιατί αυτόν τον στόχο,
τον φοροεισπρακτικό, φαίνεται να υπηρετούν αυτές οι νέες ρυθ-
µίσεις κι όχι το να λύσουν το πρόβληµα µε τις πρώην δασικές
εκτάσεις. Γι’ αυτό και το µοναδικό κριτήριο για την εξαγορά εκτά-
σεων που χρησιµοποιούνται για γεωργικές καλλιέργειες είναι η
καταβολή του χαρατσιού.

Θα κληθεί λοιπόν, η πλειοψηφία των καλλιεργητών να καταβά-
λει το τίµηµα εξαγοράς, αλλά και το χρηµατικό αντάλλαγµα για
το περιβαλλοντικό ισοζύγιο, δηλαδή και την αλλαγή χρήσης. Και
µιλάµε σε πολλές περιπτώσεις, σε πάρα πολλές, για εκτάσεις
που έχουν εκχερσωθεί πριν από το 1975 και για τις οποίες οι ση-
µερινοί ιδιοκτήτες έχουν πληρώσει φόρους κληρονοµιάς ή φό-
ρους µεταβίβασης και ΕΝΦΙΑ. Και έρχεστε, λοιπόν, να τους
προσθέσετε ένα επιπλέον βάρος. Αποδεικνύεται περίτρανα ότι
έχετε στοχοποιήσει τους Έλληνες αγρότες, τους οποίους έχετε
ήδη γονατίσει µε τις αυξήσεις του ΦΠΑ και τις αυξηµένες εισφο-
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ρές του ΟΓΑ. Και όλα αυτά την ώρα που µιλάµε για την ανάγκη
αναδιάρθρωσης του παραγωγικού µοντέλου της χώρας και την
ενίσχυση του πρωτογενή τοµέα.

Θα µου επιτρέψετε, όµως, να εστιάσω σε µια τροπολογία που
κατατέθηκε στο σχέδιο νόµου και αφορά στην έγκριση υψοµε-
τρικής µελέτης για την κατασκευή αθλητικών εγκαταστάσεων,
χωρητικότητας άνω των δεκαπέντε χιλιάδων θέσεων. Η τροπο-
λογία που κατατέθηκε και µε την οποία παρακάµπτονται τα προ-
σκόµµατα του Δήµου Νέας Φιλαδέλφειας για την ανέγερση του
γηπέδου της ΑΕΚ, βάζει ένα τέλος στον παραλογισµό και επιτρέ-
πει στην ΑΕΚ να αποκτήσει το δικό της σπίτι και να επιστρέψει
εκεί που πραγµατικά ανήκει. 

Συνεπώς, η Νέα Δηµοκρατία δεν θα µπορούσε να είναι αντί-
θετη γιατί θεωρούµε αυτονόητο, ότι ένας σύλλογος του εκτοπί-
σµατος και της ιστορίας της ΑΕΚ πρέπει να έχει τη δική του
στέγη και µάλιστα, εκεί που είναι η φυσική του έδρα, εκεί που οι
πρώτοι πρόσφυγες έκτισαν το παλαιό γήπεδο της ΑΕΚ, στη Νέα
Φιλαδέλφεια. Και είµαστε θετικοί, γιατί πιστεύουµε ακράδαντα
και στην αναπτυξιακή διάσταση του εγχειρήµατος. Γιατί η κατα-
σκευή του γηπέδου θα δώσει πνοή στην οικονοµική ζωή της πε-
ριοχής, θα τονώσει την επιχειρηµατική δραστηριότητα και θα
δηµιουργήσει θέσεις εργασίας. Το ίδιο φυσικά, ισχύει για όλους
τους µεγάλους συλλόγους της χώρας. Θα αναφέρω τον Πανα-
θηναϊκό, για τον οποίο υπάρχει έντονη συζήτηση τελευταία, ο
οποίος δικαιούται να έχει το δικό του σύγχρονο γήπεδο, αντάξιο
της ιστορίας του, που θα καλύπτει τις ανάγκες του και θα φιλο-
ξενεί όλα τα τµήµατά του. Αρκεί όλα αυτά να στηρίζονται σε ένα
σχέδιο ρεαλιστικό και να υπάρχει σεβασµός στους χιλιάδες φι-
λάθλους του και να µην αποτελούν φθηνά σόου, µε στόχο πρό-
σκαιρα πολιτικά οφέλη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, η κατάθεση αυτής
της τροπολογίας θα µπορούσε να είναι µια ένδειξη πολιτικής ωρι-
µότητας από την πλευρά σας και να σηµατοδοτεί την αλλαγή της
εχθρικής και ιδεοληπτικής τάσης σας, απέναντι σε κάθε επενδυ-
τική πρωτοβουλία. Γιατί κανείς δεν ξεχνά ότι δεν πάνε πολλά
χρόνια που το κόµµα σας υιοθετούσε απόψεις σαν κι αυτές του
πρώην συντρόφου σας, για τον οποίο δεν έγινε κανένας λόγος
από την προλαλήσασα συνάδελφό µου, του Δηµάρχου της Νέας
Φιλαδέλφειας. Χέρι-χέρι πηγαίνατε µε τον κ. Βασιλόπουλο µέχρι
να φύγει από το κόµµα σας και να σας καταγγείλει ως µνηµονια-
κούς. Και ακόµη και σήµερα, οι κοµµατικές σας οργανώσεις δη-
λώνουν τη συµπαράστασή τους στο πρόσωπό του. Κανείς δεν
ξεχνά επίσης, ότι πρωτοστατούσατε στο µπλοκάρισµα του γηπέ-
δου στο Βοτανικό µε τους περίφηµους κορµοράνους, ότι εκφρά-
ζατε τη µιζέρια της υπονόµευσης κάθε δηµιουργικής προσπά-
θειας.

Θα µπορούσε, λοιπόν, να πιστέψει κάποιος ότι έχετε αλλάξει
ριζικά και στηρίζετε τέτοιες πρωτοβουλίες. Επειδή, όµως, η αξιο-
πιστία σας βρίσκεται στο ναδίρ, φοβούµαστε ότι πρόκειται για
ακόµη ένα δείγµα πολιτικού καιροσκοπισµού και ότι προσπαθείτε
να παρουσιάσετε ως δικό σας κατόρθωµα τη δροµολόγηση της
κατασκευής του γηπέδου, αλλά και να υπόσχεστε γενναιόδωρα
γήπεδα σε όλους. Τώρα που είστε στριµωγµένοι στα σχοινιά, µε
την οικονοµία γονατισµένη και τα νέα µέτρα επί θύραις που κα-
λείστε να ψηφίσετε οσονούπω. Με την κοινωνία να σας επιδοκι-
µάζει καθηµερινά και τις παλινωδίες σας και τις καταστροφικές
σας επιλογές. Πιστεύετε ότι µε αυτόν τον τρόπο θα ανακόψετε
το κύµα δυσµένειας εναντίον σας. Θα µου πείτε έχετε υποσχεθεί
στο παρελθόν τα πάντα στους πάντες. Μην τρέφετε όµως, αυ-
ταπάτες αυτήν τη φορά. 

Οι φίλαθλοι ούτε µνήµη χρυσόψαρου έχουν ούτε αφελείς
είναι. Η βούληση για το γήπεδο της ΑΕΚ υπάρχει εδώ και τριάµισι
χρόνια, γιατί τότε προέκυψε ένα σοβαρό και ολοκληρωµένο
επενδυτικό σχέδιο. Και εσείς που κυβερνάτε εδώ και περισσό-
τερο από δύο χρόνια, πώς το προωθήσατε; Η αίτηση ακυρώσεως
του Δήµου Νέας Φιλαδέλφειας έχει απορριφθεί από το ΣτΕ τον
Μάρτιο του 2015 και έχει δηµοσιευτεί από τον Ιούνιο του 2015.
Πόσους µήνες, αλήθεια, ο φάκελος της ΑΕΚ παρέµενε βαθιά στα
υπουργικά σας συρτάρια;

Η Νέα Δηµοκρατία, λοιπόν, ψηφίζει την τροπολογία για να
αποκτήσει η ΑΕΚ το γήπεδο που στερήθηκε και µαζί µε αυτό στε-

ρήθηκε σηµαντικά έσοδα και το κάνει µε απόλυτο σεβασµό στον
κόσµο του Σωµατείου, όπως σέβεται και τις υπόλοιπες οµάδες. 

Κλείνοντας -και σας ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε-, σε ό,τι αφο-
ρά την Κυβέρνηση, όλο αυτό το γαϊτανάκι εξαγγελιών και οι πα-
νηγυρικοί τόνοι δεν µπορούν δυστυχώς, να αλλάξουν την απο-
γοητευτική της εικόνα ούτε ισοσκελίζουν τη ζηµιά που έχει προ-
καλέσει στην ελληνική κοινωνία ούτε διαγράφουν τα πεπραγµένα
της, για τα οποία θα κριθεί οσονούπω από τους Έλληνες πολί-
τες.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-
ριστώ.

Τον λόγο έχει ο κ. Στύλιος από τη Νέα Δηµοκρατία.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητούµε σήµερα το σχέδιο

νόµου του Υπουργείου Περιβάλλοντος για τη δασική νοµοθεσία.
Επιτρέψτε µου να πω ότι είναι ένα ζήτηµα, που κατά µία έννοια
διατρέχει γραµµικά όλη τη σύγχρονη ελληνική ιστορία. 

Το πλαίσιο της δασικής νοµοθεσίας και τα προβλήµατά της,
αν θέλετε, είναι αποτέλεσµα κοινωνικών µετασχηµατισµών, πο-
λιτικών αλλαγών, συγκρούσεων σε πολλές περιπτώσεις πολιτι-
κών, τοπικών και κοινωνικών. Είχαµε συνανθρώπους µας που
διέθεταν τίτλους ιδιοκτησίας αγροτικών γαιών και έγιναν δάση,
δασών που αποχαρακτηρίστηκαν και εκχερσώθηκαν. Τίτλους
ιδιοκτησίας, στηριγµένους σε προφορικές συµφωνίες, σε µαρ-
τυρίες. Μεταπολεµικά και κυρίως, µετά το 1974 έχουµε την αστι-
κοποίηση της χώρας, την έντονη αστυφιλία, την ερήµωση της
υπαίθρου. Τώρα, στην κρίση, έχουµε την επιστροφή κυρίως σε
επαρχιακές πόλεις του πληθυσµού, όπου οι αγροτικές δραστη-
ριότητες αρχίζουν να είναι σε έξαρση. 

Ένα σύνθετο τοπίο, συνεπώς, έχει δηµιουργηθεί και η Κυβέρ-
νηση µε το παρόν σχέδιο νόµου αντί να απλοποιήσει τις διαδικα-
σίες, να ξεδιαλύνει το τοπίο, να βοηθήσει τους ενδιαφεροµένους,
περιπλέκει ακόµα περισσότερο την κατάσταση. Αντί, λοιπόν, να
προχωρήσουµε µε σταθερά οργανωµένα βήµατα σε σύγχρονους
δασικούς χάρτες, έχουµε τα µπρος - πίσω της σηµερινής Κυβέρ-
νησης. Και τι είχαµε; Έναν νόµο που ψηφίστηκε πέρυσι το 2016,
όπου στην ουσία εσείς οι ίδιοι ήλθατε και τον ξεψηφίζετε, είχαµε
προσπάθεια ανάρτησης των δασικών χαρτών, παράταση στην
ανάρτηση, τροπολογία, ξανά τροπολογία, ξανά παράταση, πράγ-
µα που αποδεικνύει και επιβεβαιώνει ότι όλο αυτό έχει γίνει πρό-
χειρα και όχι συγκροτηµένα και µε βάση ένα σχέδιο.

Επίσης, τι άλλο είχαµε; Κάναµε κριτική στην επιτροπή, στη συ-
ζήτηση στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο και είπαµε ότι δεν φαινό-
ταν ξεκάθαρα, αλλά δινόταν λευκή εξουσιοδότηση στον Υπουρ-
γό σε σχέση µε το τίµηµα. Και ήλθε ο Υπουργός στην επιτροπή,
µετά από τις δικές µας πιέσεις και είπε ότι θα είναι αυτό το τί-
µηµα εξαγοράς και το περιβαλλοντικό αποτύπωµα. Αν δεν ήταν
οι δικές µας πιέσεις, δεν θα είχαµε αυτήν την κατάληξη. Για ποιον
λόγο από την αρχή δεν είχε διευκρινιστεί και δεν ήταν ξεκάθαρο;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να σας θυµίσω ότι ο
ν.4280/2014 της προηγούµενης κυβέρνησης, είχε καταγγελθεί
τότε από την αξιωµατική αντιπολίτευση του ΣΥΡΙΖΑ, σηµερινή
Κυβέρνηση, ως καταστροφικός για τα δάση. Σήµερα καµµία διά-
ταξη από τον συγκεκριµένο νόµο δεν αναιρείται. Ίσα-ίσα τις κά-
νατε αποδεκτές στη λογική και τη φιλοσοφία του δικού σας ση-
µερινού νοµοσχεδίου.

Τι επιτυγχάνετε άραγε, µε το παρόν σχέδιο νόµου; Πάνω από
ένα εκατοµµύριο στρέµµατα αγροτικής καλλιεργούµενης γης
συµπεριλαµβάνονται στους αναρτηµένους δασικούς χάρτες έως
δασικές εκτάσεις, ενώ είναι καλλιεργούµενες γεωργικές εκτά-
σεις, αποτέλεσµα του προηγούµενου δικού σας νόµου. Πολίτες,
συνεπώς, που έχουν τίτλους ιδιοκτησίας στα χέρια τους, που είτε
αγόρασαν τα κτήµατα είτε τα κληρονόµησαν µετά από δύο ή
τρεις γενιές, υπάρχει ο κίνδυνος να πληρώσουν έως και 250 εκα-
τοµµύρια ευρώ συνολικά ως τίµηµα εξαγοράς και αλλαγής χρή-
σης. Για γεωργικά κτήµατα, τα οποία έχουν αλλάξει χρήση και
από δασικές εκτάσεις έχουν γίνει καλλιεργούµενες εκτάσεις πριν
το 1975, µε καταληκτική ηµεροµηνία το 1975, λόγω της αλλαγής
του Συντάγµατος, θα κληθούν να πληρώσουν κάποιο χρηµατικό
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αντάλλαγµα για την αλλαγή χρήσης. 
Συνεπώς τη στιγµή που θα έπρεπε να στηρίζουµε τον πρωτο-

γενή τοµέα, να δίνουµε κίνητρα και να καταργούµε τα αντικίνη-
τρα, µε το σηµερινό νοµοσχέδιο έχουµε ακόµα µια παραπάνω
επιβάρυνση των αγροτών και των ανθρώπων της γης. Καλείστε
τώρα τις όποιες ενστάσεις και τις διαφωνίες να τις λύσουν τα
υποστελεχωµένα δασαρχεία, όπου σε πολλές περιπτώσεις δεν
θα υπάρχει ούτε η γνώση, αλλά ούτε το κατάλληλο ανθρώπινο
δυναµικό, η επαρκής ποσότητα για να διεκπεραιώσει το σύνολο
του όγκου που θα δηµιουργηθεί.

Προσθέτετε τεράστια γραφειοκρατία και πλήθος δικαιολογη-
τικών τα οποία απαιτείτε να προσκοµίσουν οι κτηνοτρόφοι, ενώ
θα µπορούσαν να είναι πιο εύκολα τα πράγµατα για τον Έλληνα
πολίτη, προκειµένου µε πιο απλές διαδικασίες, χρησιµοποιώντας
τα ΚΕΠ ή άλλες ηλεκτρονικές διαδικασίες, να διευκολύνουµε τον
παραγωγό του σήµερα. Αναγκάζετε µία µερίδα συµπολιτών µας
να πληρώσουν ένα µεγάλο χαράτσι, είτε για να κάνουν τις ενστά-
σεις τους, είτε για να εκφράσουν τις αντιρρήσεις τους, είτε κα-
ταβάλλοντας το τίµηµα στο κράτος.

Ένα άλλο χαρακτηριστικό παράδειγµα αποτελούν οι εκτάσεις
που απαλλοτριώθηκαν από το ελληνικό κράτος, προκειµένου να
διατεθούν για εποικισµό, για καλλιέργεια, για βόσκηση και για
διάφορες άλλες κοινωφελείς χρήσεις. Το µεγαλύτερο µέρος των
εποικιστικών αρχείων –αν όχι το 100% αυτών- έχουν συνταχθεί
σε άλλα προβολικά συστήµατα και όχι στο σύστηµα ΕΓΣΑ, όπως
οι δασικοί χάρτες. 

Συνεπώς πολίτες που είναι ιδιοκτήτες εποικιστικών εκτάσεων
οι οποίοι θα θελήσουν να υποβάλουν αντίρρηση κατά των δασι-
κών χαρτών, αναγκαστικά θα εµπλακούν σε χρονοβόρες και δα-
πανηρές διαδικασίες τοπογραφικού εντοπισµού αποτύπωσης
της ιδιοκτησίας µέσα στο σύστηµα ΕΓΣΑ. Αν στους προς κατάρ-
τιση και προς οριστικοποίηση δασικούς χάρτες σηµειώνονταν
έστω και µόνο τα περιγράµµατα των αγροκτηµάτων που έχει δια-
νείµει το ελληνικό κράτος, θα ελαχιστοποιούνταν η ταλαιπωρία
των πολιτών.

Κυρία Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να
αναφερθώ και σε µία τροπολογία που έχει κατατεθεί από συνα-
δέλφους. Άκουσα από τον Υπουργό ότι δεν θα γίνει δεκτή και θα
έρθει σε επόµενο νοµοσχέδιο.

Έτσι δεν είναι, κύριε Υπουργέ;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Ακριβώς.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Αν δείτε τη συγκεκριµένη τροπολογία,

φαίνεται καθαρά ότι αυτή δεν έχει γραφτεί από Βουλευτές. Αφο-
ρά το 1/3 του αλιευτικού κανονισµού της χώρας. Δεν είναι νοµικό
το κείµενο. Δεν έχει γίνει διάλογος. 

Παρακαλώ, λοιπόν –θετική είναι αυτή η ενέργεια, έστω και την
τελευταία στιγµή δεν γίνεται αποδεκτή η συγκεκριµένη τροπο-
λογία- να µην έχουµε τέτοιες πρωτοβουλίες και ενέργειες από
Βουλευτές, διότι αµφισβητείται το κύρος της Βουλής, δεν λύ-
νουµε τα προβλήµατα και το βλέπουµε αποσπασµατικά.

Μέσα σ’ αυτό το νοµοσχέδιο υπάρχουν και θετικά σηµεία. Ένα
θετικό σηµείο είναι η τροπολογία που αφορά το γήπεδο της ΑΕΚ,
µία πρωτοβουλία που συστηµατικά υπήρξε από την προηγού-
µενη κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, καθώς µε µεθοδικότητα
και σε συνεργασία µε τους εµπλεκόµενους φορείς υπήρξε µία
επενδυτική πρωτοβουλία. Έρχεστε σήµερα µετά από δύο χρόνια
να δώσετε µία λύση. Είµαστε θετικοί προς αυτήν την κατεύ-
θυνση. Είναι µία αναπτυξιακή κίνηση για την ευρύτερη περιοχή. 

Θέλω να καταδείξω τη θετική πρωτοβουλία σε σχέση µε το
«Πάρκο Πυρσινέλλα» που αφορά τον Δήµο Ιωαννιτών. Την υπο-
στηρίζω. 

Επίσης, είναι θετικά τα άρθρα που αφορούν, για παράδειγµα,
τις υπερωρίες των δασικών υπαλλήλων, οι οποίοι πραγµατικά
προσφέρουν στη χώρα και στο κοινωνικό σύνολο και τέτοια προ-
βλήµατα πρέπει να τα αντιµετωπίζουµε.

Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχαρι-

στούµε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω

δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, σαράντα δύο φοιτητές και ένας συνοδός του
προγράµµατος «ERASMUS» από το Πάντειο Πανεπιστήµιο.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τώρα, από τον κατάλογο τον λόγο έχει η κ. Παναγιώτα Κοζοµ-
πόλη - Αµανατίδη, Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ.

Ορίστε, κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΚΟΖΟΜΠΟΛΗ - ΑΜΑΝΑΤΙΔΗ: Ευχαριστώ, κυρία

Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε δεδοµένο

ότι η κύρωση των δασικών χαρτών είναι βασικό έργο υποδοµής,
αναγκαία προϋπόθεση για την κατάρτιση του Δασολογίου, που
µε τη σειρά του θα συµβάλει στην ολοκλήρωση του Εθνικού Κτη-
µατολογίου και τη δηµιουργία Εθνικού Χωροταξικού Σχεδιασµού,
θα ανέµενε κάποιος, όπως σε κάθε πολιτισµένη χώρα, ότι η θε-
σµοθέτηση και η εφαρµογή των σχετικών διατάξεων θα τύγχανε
της απολύτου αποδοχής όλων των πτερύγων της Βουλής, των
συλλογικοτήτων, των πολιτών, των µέσων µαζικής ενηµέρωσης,
µε ένα µόνο µέληµα, τη συνεισφορά ενός εκάστου στην εφαρ-
µογή του δύσκολου σε κάθε περίπτωση εγχειρήµατος.

Στη χώρα µας δεν έγινε το ίδιο. Η αναγκαιότητα της µεταρ-
ρύθµισης υποχώρησε µπροστά σε µικροπολιτικές σκοπιµότητες,
χάρη των οποίων η ενηµέρωση και η πληροφόρηση του πολίτη
έδωσε τη θέση της στην παραπληροφόρηση. Στη χώρα µας,
όπου η καταγραφή και χωροθέτηση των δασικών εκτάσεων και
η σύνταξη σχετικού χάρτη έχει θεσπιστεί από το έτος 1976 µε
τον ν.248 και που σήµερα ίσως είναι η µόνη χώρα στην Ευρώπη
που δεν διαθέτει Κτηµατολόγιο και Δασολόγιο, η σύνταξή του
είναι αναγκαία και επιβεβληµένη, γιατί η χώρα µας έχει ταλαιπω-
ρηθεί από καταπατήσεις αιγιαλών, παραλιών και δασών και ένα
µεγάλο µέρος των πυρκαγιών είναι εµπρησµοί για αποψίλωση
της δασικής βλάστησης και ιδιοποίησης της συγκεκριµένης έκτα-
σης.

Όλοι γνωρίζουν ότι η έλλειψη Δασολογίου µόνο δεινά επέφερε
στους πολλούς και πιο αδύναµους πολίτες. Υπήρξε ένα διαρκές
κυνηγητό µε τις δασικές, διοικητικές και δικαστικές υπηρεσίες,
ενώ παράλληλα εκπρόσωποι µεγάλων συµφερόντων που κατα-
πάτησαν και αλλοίωσαν περιοχές απείρου κάλλους, έµειναν ατι-
µώρητοι.

Όµως, από την ανάρτηση των δασικών χαρτών διαβάσαµε και
ακούσαµε πολλές και περισπούδαστες αναλύσεις που ξεκινού-
σαν προσχηµατικά από την αναγκαιότητα κατάρτισης Κτηµατο-
λογίου ή Δασολογίου και µέσα από διαδροµές τρόµου, επιβολή
χαρατσιού, απώλεια ιδιοκτησίας, απώλεια επιδοτήσεων, κατέλη-
γαν στο συµπέρασµα ότι η κύρωση δασικών χαρτών θα φέρει
την καταστροφή και γι’ αυτό πρέπει να αποσυρθούν.

Υπήρξε, επίσης, παραπληροφόρηση. Ακόµα και µέσα σ’ αυτήν
την Αίθουσα ακούσαµε εχθές από συνάδελφο ότι η προηγούµενη
κυβέρνηση αναγνώρισε στην πατρίδα του –και πατρίδα µου, συµ-
πτωµατικά- τη Μάνη, δηλαδή στην ανατολική και δυτική Μάνη,
ότι το κράτος είχε εκχωρήσει τα δικαιώµατά του. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

Η πολιτική βούληση της Κυβέρνησης να εφαρµοστούν το Σύν-
ταγµα και οι νόµοι, χωρίς ταυτόχρονα να θιγούν οι πολίτες και η
δυναµική της πρωτογενούς παραγωγής, προσπέρασε την τε-
χνητή οχλοβοή.  Έτεινε, όµως, ευήκοον ους στις ψύχραιµες φω-
νές που ανέδειξαν τα προβλήµατα που φανερώθηκαν από την
ανάρτηση των δασικών χαρτών, καθ’ ότι –ως γνωστόν- οι δασικοί
χάρτες δεν νοµοθετούν, αλλά υπακούουν σε θεσµοθετηµένους
νόµους, συντάσσονται µε βάση συγκεκριµένους νόµους. Με ψυ-
χραιµία και αποφασιστικότητα έκανε παρεµβάσεις στο ισχύον νο-
µοθετικό πλαίσιο, για να ολοκληρωθεί η αναγκαία µεταρρύθµιση,
χωρίς δυσµενείς επιπτώσεις για τους πολίτες και την οικονοµία
της χώρας σε µία δύσκολη δηµοσιονοµική συγκυρία.

Με υπουργικές αποφάσεις ή µε νοµοθετικές ρυθµίσεις µει-
ώθηκε το τέλος των αντιρρήσεων, ενηµερώθηκαν οι χάρτες µε
τα όρια των οικισµών –εδώ είχαν πολύ µεγάλη ευθύνη οι δήµοι
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όλης της χώρας- ήρθη η αναδάσωση στις καλλιεργούµενες εκτά-
σεις, επιµηκύνθηκε η προθεσµία για την υποβολή των αντιρρή-
σεων σε εκατόν πέντε (105) από εξήντα (60) ηµέρες που ίσχυε
πριν και ορίστηκε ότι στον ΟΠΕΚΕΠΕ θα αποστέλλεται ο αναρ-
τηµένος χάρτης για ενηµέρωση και ο κυρωµένος χάρτης για να
ενηµερώνονται οι καταστάσεις για την κατανοµή των καλλιεργη-
τικών επιδοτήσεων. 

Ήρθη η αναδάσωση σε καλλιεργούµενες εκτάσεις και δόθηκε
η δυνατότητα στις Επιτροπές Εξέτασης Αντιρρήσεων να εξετά-
ζουν τον χαρακτήρα των εκτάσεων που εµφανίζονται ως αναδα-
σωτέες. Ορίστηκε ότι η αίτηση για την έναρξη της διαδικασίας
εξαγοράς της εκχερσωµένης έκτασης αναστέλλει την κύρωση
του δασικού χάρτη στη συγκεκριµένη έκταση.

Με τις υπό νοµοθέτηση σήµερα ρυθµίσεις προβλέπεται, ότι
στην περίπτωση επέµβασης σε δασικές εκτάσεις µέχρι τέσσερα
στρέµµατα να µην είναι αναγκαία η σύνταξη µελέτης αναδάσω-
σης, αλλά να υποχρεούται ο δικαιούχος σε καταβολή σχετικής
δαπάνης ή στη διενέργεια σχετικής δασικής εργασίας και να επι-
τρέπεται εντός των εκτάσεων της δασικής νοµοθεσίας που έχουν
γίνει επεµβάσεις η κατασκευή έργων που εξυπηρετούν την καλ-
λιέργεια. 

Οι επεµβάσεις για γεωργική εκµετάλλευση χωρίς άδεια της
αρµόδιας αρχής διαχωρίζονται, όπως και στο ισχύον νοµοθετικό
πλαίσιο, σε δύο περιόδους –στις προ και µετά του 1975- και
απλοποιούνται περαιτέρω οι διαδικασίες της εξαγοράς ώστε να
δοθεί η δυνατότητα σε εκείνους που έχουν καλλιεργήσει αυτή
τη γη να συνεχίσουν απρόσκοπτα να την καλλιεργούν, δεδοµέ-
νης και της οικονοµικής κρίσης που πλήττει τη χώρα µας.

Εδώ δεν έχουµε µόνο ελαχιστοποίηση του τιµήµατος εξαγο-
ράς από το 1/3 στο 1/4 της αντικειµενικής, ή αν δεν υπάρχει
αυτή, της αγοραίας αξίας. Εδώ έχουµε τη δυνατότητα να παρα-
χωρείται στον αιτούµενο το δικαίωµα της χρήσης µε ακριβώς τις
ίδιες συνέπειες, δηλαδή την απρόσκοπτη συνέχιση της καλλιερ-
γητικής διαδικασίας και την έκδοση πιστοποιητικού εγγράφου το
οποίο µεταγράφεται στο υποθηκοφυλακείο ή στο Κτηµατολόγιο.
Και το δικαίωµα αυτό της χρήσης που αποκτάται µπορεί να µε-
ταβιβαστεί, µπορεί να κληρονοµηθεί και µπορεί να µην ανακόψει
σε καµµία περίπτωση όλη τη διαδικασία. 

Όσον αφορά το τίµηµα της αγοράς, ειπώθηκε ότι θα είναι σε
εκατό δόσεις, εκ των οποίων η µικρότερη θα είναι 30 ευρώ και
φυσικά για να αποδείξει κάποιος την κατοχή του, εκείνος που αι-
τείται να εξαγοράσει ή εκείνος που αιτείται την παραχώρηση της
χρήσης, πρέπει να αποδείξει ότι το είχε πριν και το κατείχε µε
διάφορα δηµόσια έγγραφα, όπως το Ε9, πιστοποιητικά επιδότη-
σης για τη συγκεκριµένη έκταση και ένορκες βεβαιώσεις. 

Κύριος στόχος είναι να µην εξαιρεθούν από τη γεωργική καλ-
λιέργεια και τις ενισχύσεις εκατοντάδες, χιλιάδες στρέµµατα
καλλιεργούµενων και επιδοτούµενων εκτάσεων, οι οποίες εµφα-
νίζονται πλέον ως δασικές. Διότι, ως γνωστόν, οι εκτάσεις µε δα-
σική βλάστηση υπάγονται σε αυστηρό προστατευτικό καθεστώς
και απαγορεύεται ρητά η µεταβολή του προορισµού της συγκε-
κριµένης έκτασης. Στον νοµοθέτη επιτρέπεται η δυνατότητα να
επιτρέψει µόνο κατ’ εξαίρεση την αλλοίωση της µορφής των
δασών και των δασικών εκτάσεων για λόγους δηµοσίας ωφέ-
λειας, αφού εκτιµηθούν οι επιπτώσεις της αλλοιώσεως στο φυ-
σικό περιβάλλον. 

Για τον λόγο αυτό, απευθύνω έκκληση να επικεντρωθεί η προ-
σπάθεια όλων σ’ αυτό ακριβώς, δηλαδή στο ότι η απόδοση των
άλλοτε δασικών εκτάσεων και σήµερα καλλιεργούµενων –το είπε
χθες µε κάποιον τρόπο ο κ. Τζαβάρας µε το νέο συµβόλαιο κ.λπ.-
είναι επιβεβληµένη γιατί προέχει η εθνική οικονοµία και η γεωρ-
γική εκµετάλλευση ιδίως σ’ αυτήν τη χρονική συγκυρία που διά-
γει η χώρα µας. 

Και µια έκκληση προς τον κύριο Υπουργό. Κύριε Υπουργέ,
ολοκληρώστε γρήγορα –θα έπρεπε χθες!- µε υπουργικές απο-
φάσεις ό,τι ελλείπει. Δηλαδή ο καθορισµός του ανταλλάγµατος,

το πρόδηλο σφάλµα και ό,τι χρειάζεται ώστε ο πολίτης να έχει
µια καθαρή εικόνα για να υπαχθεί στις ευεργετικές διατάξεις του
συγκεκριµένου νοµοσχεδίου και να προχωρήσει η κύρωση των
δασικών χαρτών. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε την
κ. Κοζοµπόλη. 

Πριν δώσω τον λόγο στον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του
Ποταµιού κ. Δανέλλη, θα δώσω τον λόγο στον κ. Τσακαλώτο για
µια τροπολογία και αµέσως µετά στον κ. Σταθάκη για κάποιες
νοµοτεχνικές βελτιώσεις που θέλει να καταθέσει. 

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Ευχα-

ριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Από 1-1-2017 ανατέθηκε αποκλειστικά στις οικονοµικές υπη-

ρεσίες των Υπουργείων και των υπολοίπων φορέων ο έλεγχος
και η πληρωµή όλων των δαπανών τους. Η µεταρρύθµιση αυτή
απαίτησε και απαιτεί µεγάλη προετοιµασία και προγραµµατισµό,
αλλά και προσαρµογές των συστηµάτων διοίκησης και πληρω-
µών του δηµοσίου. 

Προκειµένου αυτές οι υπηρεσίες, που έχουν ήδη αναλάβει το
δύσκολο αυτό έργο, να µην επιβαρυνθούν µε πρόσθετο φόρτο
εργασίας, αλλά και οι υπηρεσίες του Γενικού Λογιστηρίου του
Κράτους να εκτελέσουν αποτελεσµατικά το πρόσθετο έργο της
έκδοσης των χρηµατικών ενταλµάτων του Προϋπολογισµού Δη-
µοσίων Επενδύσεων, προτείνεται η ρύθµιση του θέµατος µε πα-
ράταση των προθεσµιών που ορίζει το δηµόσιο λογιστικό. Δίνεται
παράταση µέχρι 30 Απριλίου για την έκδοση συµψηφιστικών χρη-
µατικών ενταλµάτων και µέχρι 30 Ιουνίου για την απόδοση λογα-
ριασµού των ΧΕΠ. 

Επίσης, σηµειώνεται ότι από την προτεινόµενη ρύθµιση δεν
προκαλείται επιβάρυνση του προϋπολογισµού. Η τροπολογία
κρίνεται απαραίτητη για να µην δηµιουργηθούν προβλήµατα στις
πληρωµές του δηµοσίου που έχουν αρνητικές επιπτώσεις στην
πραγµατική οικονοµία. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ, για

τυπικούς λόγους στο σηµείο αυτό θα πρέπει να πούµε ότι γίνεται
λόγος για την τροπολογία µε γενικό αριθµό 1006 και ειδικό 122.
Έτσι δεν είναι; Δεν ξέρω, γιατί ίσως να µην το άκουσα στην αρχή. 

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Εγώ,
κύριε Πρόεδρε, έχω µόνο τον νόµο που τροποποιείται. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Εντάξει, κύριε Υ-
πουργέ. 

Τον λόγο έχει τώρα ο Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας
κ. Σταθάκης. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Θα καταθέσω µια νοµοτεχνική βελτίωση η οποία αφορά
τις παρατάσεις που υπάρχουν µέσα στον νόµο για την παραγωγή
αιολικής ενέργειας υπό το καθεστώς του νόµου που ισχύει τώρα,
του ν.4414/2016. 

Υπενθυµίζω ότι είναι δύο κατηγορίες. Όσον αφορά την πρώτη
κατηγορία, γι’ αυτή που όφειλε να τελειώσει το έργο βάσει του
νόµου µέχρι 31 Δεκεµβρίου του 2018, αυτή η ηµεροµηνία αντι-
καθίσταται µε τη φράση «31 Μαρτίου 2019». Παίρνει τρίµηνη πα-
ράταση. 

Και όσον αφορά τη δεύτερη κατηγορία που είναι στην παρά-
γραφο 12 και η οποία όφειλε να τελειώσει µέχρι 30 Ιουνίου του
2019, αυτή η ηµεροµηνία  αντικαθίσταται µε τη φράση «30 Σε-
πτεµβρίου 2019». Κατ’ αναλογίαν δηλαδή δίνεται τρίµηνη παρά-
ταση και στις δύο κατηγορίες που υπάρχουν µέσα στον νόµο. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός κ. Γεώργιος Σταθάκης καταθέτει
για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα νοµοτεχνική βελτίωση, η
οποία έχει ως εξής:
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6998 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό. 

Παρακαλώ να διανεµηθούν οι νοµοτεχνικές βελτιώσεις και στο
Σώµα. 

Τον λόγο έχει τώρα ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Πο-
ταµιού κ. Δανέλλης. 

Ορίστε, κύριε Δανέλλη, έχετε τον λόγο. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.  
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στα οκτώ χρόνια της κρίσης η

ελληνική οικονοµία έχει δεχθεί ένα ισχυρότατο σοκ. Με βίαιο
τρόπο κατέρρευσε το παραδοσιακό µοντέλο της κατανάλωσης
µε δανεικά και µάλιστα εισαγόµενων αγαθών, η ελληνική version
ενός ιδιότυπου κρατικοδίαιτου παρασιτικού καπιταλισµού που
στηρίζεται στις υπηρεσίες και την κατανάλωση. 

Πρώτα θύµατα της νέας κατάστασης η απασχόληση και οι
αµοιβές των εργαζοµένων. Διακόσιες πενήντα χιλιάδες τουλάχι-
στον επιχειρήσεις έκλεισαν. Πρόκειται βέβαια για επιχειρήσεις
οι περισσότερες εκ των οποίων δεν ήταν ούτε ανταγωνιστικές
ούτε εξωστρεφείς, αλλά αντίθετα ανακύκλωναν τα φθηνά υλικά. 

Ποτέ δεν κάναµε αυτό που οφείλαµε να κάνουµε, να ανιχνεύ-
σουµε δηλαδή και να υλοποιήσουµε τους όρους και τις προϋπο-
θέσεις για τη µετάβασή µας σε ένα βιώσιµο παραγωγικό µοντέ-
λο, ένα νέο µοντέλο που θα έφερνε εθνικό πλούτο και βιώσιµες
θέσεις εργασίας. 

Αναλάβατε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Πλειοψηφίας, τη
διακυβέρνηση της χώρας µε το τυχοδιωκτικό σύνθηµα «θα σκί-
σουµε τα µνηµόνια», µιας και αφελώς πιστεύατε πως η χρεοκο-
πία οφείλονταν στα µνηµόνια και όχι το αντίθετο. 

Η σύγκρουσή σας µε την πραγµατικότητα κατά την πρώτη πε-
ρίοδο της διακυβέρνησης της χώρας δεν σας έκανε σοφότε-
ρους. Δυστυχώς δεν διδαχθήκατε από τα λάθη της καταστρο-
φικής διαπραγµάτευσης του 2015. Γι’ αυτό και ξαναζούµε έναν
αντίστοιχο εφιάλτη, τηρουµένων βεβαίως των αναλογιών. 

Η στοιχειωµένη δεύτερη αξιολόγηση που έπρεπε να είχε ήδη
ολοκληρωθεί από τον περσινό Μάιο είναι ακόµα ανοιχτή. Έχετε
αναγκάσει την πραγµατική οικονοµία να περνά εδώ και µήνες το
µαρτύριο της σταγόνας, µια οικονοµία που παραπαίει εξαιτίας
του παρατεταµένου κλίµατος ανασφάλειας και µαθηµατικά οδη-
γείται σε νέα ύφεση. 

Η κλιµακούµενη αβεβαιότητα έδιωξε µέσα σε τρεις µήνες 4,5
δισεκατοµµύρια καταθέσεων, θέτοντας ξανά το τραπεζικό σύ-
στηµα σε επισφάλεια, ένα τραπεζικό σύστηµα, που θυµίζω ότι το
έχει πληρώσει ανακεφαλαιοποιώντάς το ο ελληνικός λαός τρεις
φορές. 

Παράλληλα, είχαµε διόγκωση των µη εξυπηρετούµενων δα-
νείων. Δυστυχώς το µη κλείσιµο της τρέχουσας αξιολόγησης έχει
πολύ συγκεκριµένα και µετρήσιµα αποτελέσµατα στην οικονοµία,
όπως είναι η µείωση του ΑΕΠ κατά 1,35% το τελευταίο τρίµηνο
του 2016 και µόνο, η κάθετη µείωση των επενδύσεων λόγω έλ-
λειψης εµπιστοσύνης. Επίσης, ένα ολόκληρο έτος χαµένο, το
2016. Ένα οικονοµικό έτος που φαίνεται να παραπαίει, το 2017,
και πολλές χαµένες ευκαιρίες για ανάκαµψη µε προεξάρχουσα
τη µη ένταξη της χώρας ακόµα σήµερα στο πρόγραµµα ποσοτι-
κής χαλάρωσης του Ευρωπαίου κεντρικού τραπεζίτη κ. Τράγκι. 

Κοινώς φαίνεται να χάνεται το momentum ενός προϋπολογι-
σµού που άφηνε µια χαραµάδα αισιοδοξίας για την υπέρβαση
της κρίσης, ενός προϋπολογισµού που θυµίζω ότι προέβλεπε αύ-
ξηση του ΑΕΠ στο 2,7%. 

Σήµερα αυτό το σενάριο µοιάζει µε ένα µακρινό όνειρο. Όλα
τα παραπάνω στοιχεία καταδεικνύουν πως οι ολιγωρίες είναι
εξαιρετικά ακριβές για την ελληνική οικονοµία. Οι φιλόδοξες
προβλέψεις για ανάπτυξη 2,7% περιορίζονται ήδη στο 1,5%, αν
δεν χαθεί κι άλλος χρόνος. 

Όµως, η ανατροπή των αρχικών προβλέψεων σηµαίνει µοιραία
νέα επώδυνα µέτρα. Η κατ’ αρχάς συµφωνία του Eurogroup της
Μάλτας είναι τα καλά νέα. Όµως, τα κακά είναι ο αυξηµένος λο-
γαριασµός. 

Όσο για τις ευθύνες των δανειστών µας, η αλήθεια είναι πως
η παγίδευσή µας στη διαµάχη Γερµανίας - Διεθνούς Νοµισµατι-
κού Ταµείου, σε µια περίοδο, µάλιστα, αυξηµένης ανελαστικότη-
τας της πρώτης λόγω των επερχόµενων εκλογών, και αβεβαιό-

τητας του δεύτερου λόγω µετάβασης στην απροσδιόριστη,
ακόµη, εποχή Τραµπ, θα µπορούσε να είχε αποφευχθεί εάν η Κυ-
βέρνηση δεν επεδείκνυε την µακαριότητα που επέδειξε λόγω αµ-
φιθυµιών, εµµονών και αστοχιών. 

Το πρόβληµα παραµένει µεγάλο: Η Κυβέρνηση δεν αναλαµβά-
νει την ιδιοκτησία της συµφωνίας που φέρνει και η Αξιωµατική
Αντιπολίτευση δηλώνει πως δεν θα ψηφίσει. Θα υλοποιήσει,
όµως, τα µέτρα αν κυβερνήσει και ζητά άµεσα εκλογές για να γί-
νει κυβέρνηση.  

Εµείς, το Ποτάµι, διαρκώς και σχεδόν κουραστικά ζητούσαµε
από την Κυβέρνηση την ανάληψη της ιδιοκτησίας της συµφωνίας
που έφερε, προωθώντας τις αναγκαίες µεταρρυθµίσεις που, βε-
βαίως, θα προλάµβαναν τα επώδυνα µέτρα. 

Δεν θα υιοθετήσουµε, όµως, από την άλλη και τις δηµαγωγικές
κραυγές της Αντιπολίτευσης και την µόνιµη επωδό του αιτήµατός
της για εκλογές εδώ και τώρα, µια στάση που δείχνει πλήρη αδια-
φορία για το επιπρόσθετο κόστος που θα επιφέρει η πολιτική
αποσταθεροποίηση. Παράλληλα, βέβαια, δεν λαµβάνουµε επαρ-
κείς εξηγήσεις για το πώς εκείνοι θα γοητεύσουν τους δανειστές,
αποφεύγοντας τα φορτία των µέτρων. 

Ο Μάρτιν Σουλτς, φίλος αδιαµφισβήτητος, µας υπενθύµισε
χθες ότι χωρίς τις µεταρρυθµίσεις που συνεχώς αποφεύγουµε,
σπρώχνοντάς τις στο απώτερο µέλλον, η απειλή του Grexit θα
παραµένει ζωντανή. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επί του συζητούµενου νοµοσχε-
δίου τώρα: Μεγάλη Τρίτη σήµερα και εµείς, µε τη διαδικασία του
επείγοντος, συζητάµε για ένα ζήτηµα ουσίας, που αφορά το χρό-
νιο πρόβληµα απουσίας δασικών χαρτών και κατ’ επέκταση κτη-
µατολογίου στη χώρα µας. Ελλείψεις που, για µια χώρα που βρί-
σκεται στον σκληρό πυρήνα της Ευρώπης, είναι αδικαιολόγητες.
Ελλείψεις που υπονοµεύουν τη φυσική κληρονοµιά της χώρας
και παρεµποδίζουν το όποιο αναπτυξιακό όφελος θα µπορού-
σαµε να αποκοµίσουµε από την ήπια και ορθολογική εκµετάλ-
λευση των δασών, κάτι που κάνει βεβαίως, όλος ο υπόλοιπος
πολιτισµένος κόσµος. 

Αντί να εκπονήσετε, όµως, µια ολοκληρωµένη δασική πολιτική,
επιχειρείτε, δίκην µποναµά, µε αυτό το νοµοσχέδιο να µειώσετε
το αντίτιµο της νοµιµοποίησης των εκχερσώσεων, ακόµη όµως
και των καταπατήσεων. 

Υπάρχουν προβλήµατα και ζητούν λύση. Όµως, είµαστε βέ-
βαιοι ότι µε αυτόν τον τρόπο δεν προσφέρουµε τη λύση και ανοί-
γουµε την πόρτα σε νέα προβλήµατα, που θα κληθούµε να δια-
χειριστούµε αύριο.  

Τι έχουµε ως τώρα για το θέµα των δασικών χαρτών; Έχουµε
τον ν.4389/2016 και µαζί µε αυτόν ένα γαϊτανάκι τροποποιήσεων-
µπαλωµάτων, που προφανώς υποδηλώνουν τις αστοχίες του βα-
σικού νοµοθετήµατος. Με άλλα λόγια, δηλώνουν την έλλειψη
µιας ολοκληρωµένης αντίληψης και στρατηγικής για το όλο ζή-
τηµα. 

Τελικά, καταλήγετε στο σηµερινό νοµοσχέδιο, που και αυτό
φαίνεται να κουβαλάει τα δικά του προβλήµατα. Το Εθνικό Κτη-
µατολόγιο και οι δασικοί χάρτες είναι ζητήµατα αιχµής, για τα
οποία είναι αδιανόητο να µην µπορεί να υπάρξει µια στοιχειώδης
συνεννόηση και µια στοιχειώδης συνέχεια νοµοθετικών πράξεων
από πλευράς πολιτείας, από πλευράς των διαδοχικών κυβερνή-
σεων, όποιες και αν είναι αυτές. 

Αποτέλεσµα; Καταλήγουµε αενάως στο σηµείο µηδέν. Όµως,
το ίδιο συµβαίνει και σε άλλα ζητήµατα αιχµής, όπως η φορολο-
γία, η εκπαίδευση κ.ο.κ., τα οποία όσο κυνηγάµε την ουρά µας
τόσο αυτά δεν παρέχουν τα αναπτυξιακά αποτελέσµατα, που θα
προσδοκούσαµε, τα αποτελέσµατα που τόσο έχει ανάγκη η χώ-
ρα σήµερα. 

Τι κάνετε, τελικά, σε σχέση µε τους δασικούς χάρτες σήµερα;
Στην ουσία, βγάζετε στο σφυρί δασικές εκτάσεις, προωθώντας
πελατειακές σχέσεις στον αγροτικό κόσµο και όχι στενεύοντας
τα περιθώρια της επίλυσης των υπαρκτών προβληµάτων και δυσ-
λειτουργιών που έχουν διαφανεί. 

Για τις µεταγενέστερες του 1974 καταπατήσεις προβλέπεται
ένα είδος ενοικίου, προκειµένου να διατηρηθεί η χρήση τους. 

Παράλληλα, ενώ έχουµε ήδη αναρτηµένους δασικούς χάρτες
σε πολλές περιοχές, σήµερα αλλάζουµε πάλι τη δασική νοµοθε-
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σία. Τι σηµαίνει αυτό, πρακτικά; Πως οι ήδη αναρτηµένοι δασικοί
χάρτες µπορούν να υποστούν αλλαγές από ιδιοκτήτες ή από
χρήστες που θα επιχειρήσουν, µε ένορκες βεβαιώσεις µαρτύ-
ρων, να κατοχυρώσουν ιδιοκτησία επί δασικών εκτάσεων. 

Αν ισχύει αυτό, φοβάµαι πως η µάστιγα των αυθαιρέτων οικι-
στικών περιοχών, των περίφηµων «οικιστικών πυκνώσεων» -όπως
το εξωραΐζουµε-,µέσα σε δασικές εκτάσεις, µε αυτή τη ρύθµιση,
όχι µόνο δεν θα επιλυθεί, αλλά αντίθετα, θα εξαπλωθεί. 

Επιπροσθέτως, µε τις ρυθµίσεις που εισάγετε και ελλείψει
ασφαλιστικών δικλείδων, εξοµοιώνετε τους καταπατητές µε τους
έννοµους χρήστες αγρότες πρώην δασικών εκτάσεων. Ποιο είναι
το αποτέλεσµα; Εκπέµπετε µήνυµα αθώωσης στους καταπατη-
τές, φοβάµαι. Αυτή είναι µια επιλογή, που κοστίζει κάθε χρόνο
χιλιάδες στρέµµατα δάσους. Βεβαίως, δεν πιστεύω ότι µπορεί
να είναι συνειδητή αυτή η επιλογή από πλευράς σας. 

Επιπλέον, φοβάµαι ότι το υπό συζήτηση σχέδιο νόµου εισάγει
ρυθµίσεις που διαιωνίζουν την απαράδεκτη αντίληψη ότι η νοµι-
µοποίηση της περιβαλλοντικής παρανοµίας αποτελεί δηµόσιο
συµφέρον, ενώ η πάταξή της και η διαφύλαξη του φυσικού µας
πλούτου είναι ανεπιθύµητη πολυτέλεια. 

Εάν, λοιπόν, µια έκταση έχει καταπατηθεί, ο δασικός χάρτης
οφείλει να την αποτυπώσει, όπως ήταν κατά το παρελθόν, αφού
το ίδιο το Σύνταγµα αναφέρει ρητά πως τα δάση και οι δασικές
εκτάσεις που καταστρέφονται δεν χάνουν τον δασικό τους χα-
ρακτήρα. 

Οι δασικοί χάρτες είναι απαραίτητοι, γιατί προστατεύουν το
φυσικό περιβάλλον, προσφέρουν ασφάλεια δικαίου και, βέβαια,
εξυπηρετούν την κοινωνική και οικονοµική ανάπτυξη. Κάθε µη
ορθολογική τακτοποίηση που επεµβαίνει στο, δυστυχώς, ηµιτε-
λές προστατευτικό πλαίσιο, που αυτοί προσπαθούν να κατοχυ-
ρώσουν, µόνο υπόνοιες για πονηρές εξυπηρετήσεις µπορεί να
δηµιουργήσει ή για εκµετάλλευση αυτών των κενών για πονηρές
εξυπηρετήσεις. 

Σε σχέση µε την τροπολογία µε γενικό αριθµό 1014 και ειδικό
130, που καταθέσαµε µε άλλους συναδέλφους µου από τον
Νοµό Ηρακλείου και αφορά την αναστολή αναγκαστικών µέτρων
σε βάρος της Ιεράς Αρχιεπισκοπής Κρήτης, κύριε Υπουργέ, θα
ήθελα να την εξετάσετε προσεκτικά. Και αυτό γιατί κατά τη δια-
δικασία της πράξεως εφαρµογής της πολεοδοµικής µελέτης
Ηρακλείου, δεν ελήφθησαν υπόψιν οι παραχωρήσεις µεγάλων
τµηµάτων οικοπέδων της Ιεράς Αρχιεπισκοπής Κρήτης για διά-
νοιξη δηµοτικών οδών και διασφάλιση κοινοχρήστων χώρων, µε
αποτέλεσµα να προχωρήσει η επιβολή υπέρογκων ποσών της τά-
ξεως των 700.000 ευρώ. Τα ποσά αυτά, εκτός της πλήρους αδυ-
ναµίας καταβολής τους εκ µέρους της Ιεράς Αρχιεπισκοπής
Κρήτης, έχουν προέλθει από πράξη επιβολής εισφοράς, που έχει
προσβληθεί αρµοδίως από την Ιερά Αρχιεπισκοπή Κρήτης. 

Οπότε, αυτό που ζητούµε είναι, µέχρι την έκδοση αµετάκλητης
απόφασης επί της ασκηθείσας προσφυγής, προκειµένου να ανα-
σταλούν τα αναγκαστικά µέτρα είσπραξης και τα µέτρα δέσµευ-
σης, η συγκεκριµένη ρύθµιση να γίνει αποδεκτή, γιατί το
δεσµευµένο ΑΦΜ της Ιεράς Αρχιεπισκοπής Κρήτης την εµποδίζει
να κάνει το έργο, το οποίο επιτελεί εδώ και χρόνια και ιδιαίτερα
στις µέρες µας, που είναι τόσο αναγκαίο για τις πιο ευάλωτες
πλευρές των τοπικών κοινωνιών της Κρήτης. 

Τέλος, η υπουργική τροπολογία µε γενικό αριθµό 1016 και ει-
δικό 182, που αφορά στην παραχώρηση της χρήσης αιγιαλών και
παραλίας, είναι σε θετική κατεύθυνση. Ο χρόνος παραχώρησης
και η παραχώρηση µε ηλεκτρονική δηµοπρασία κεντρικά, βελ-
τιώνουν σαφώς το σύστηµα και µειώνουν τα διάφορα προβλή-
µατα και τις δυσλειτουργίες, που στο παρελθόν παρουσιάζονταν. 

Κύριε Υπουργέ, θεωρούµε επιβεβληµένη την αύξηση των προ-
στίµων για την αυθαίρετη χρήση, προκειµένου να αποθαρρυν-
θούν οι καταπατητές. Σε περίπτωση παραχώρησης σε παράκτια
ξενοδοχεία και επιχειρήσεις, να προστεθεί και η εκµετάλλευση
των θαλασσίων σπορ στις προβλέψεις των παραγράφων 3 και 4,
προκειµένου να µην δηµιουργούνται δυσλειτουργίες µε τη συνύ-
παρξη διαφορετικών επιχειρηµατιών. 

Στις λιγοστές περιπτώσεις, που έχουµε τµήµατα παλαιού αι-
γιαλού, όπως στον Πλατανιά ή τα Χανιά, θα πρέπει να παραχω-
ρούνται και τα τµήµατά του από την ΕΤΑΔ Α.Ε. στους οικείους

δήµους, αλλιώς θα δηµιουργούνται νέου είδους προβλήµατα. 
Τέλος, στην προβλεπόµενη κοινή υπουργική απόφαση, στην

οποία παραπέµπονται τα ουσιαστικά -σχεδόν τα πάντα- όσον
αφορά την πρόβλεψη για το ποσοστό απολαβών του δήµου, σε
σχέση µε το τίµηµα της χρήσης των αιγιαλών και των παραλιών,
νοµίζω ότι θα πρέπει να πάρετε υπόψιν σας ότι οι δήµοι έχουν
το βάρος -πλέον των λοιπών υπηρεσιών που παρέχουν ή καλούν-
ται να παράσχουν στις περιοχές αυτές- να παρέχουν αξιόπιστες
ναυαγοσωστικές υπηρεσίες. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κ. Δανέλλη. 

Συνεχίζουµε µε τον κατάλογο των οµιλητών. Ο επόµενος οµι-
λητής είναι ο κ. Ηλίας Καµατερός από τον ΣΥΡΙΖΑ. 

Ορίστε, κύριε Καµατερέ, έχετε τον λόγο.
ΗΛΙΑΣ ΚΑΜΑΤΕΡΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, Μεγάλη Τρίτη σήµερα. «Η εν

πολλαίς αµαρτίαις περιπεσούσα γυνή». Και αυτή µετανόησε και
συγχωρέθηκε. Η Αξιωµατική Αντιπολίτευση, όµως, ούτε µετανοεί
ούτε πρόκειται ποτέ να τη συγχωρήσει ο ελληνικός λαός. 

Και τι δεν ακούσαµε εδώ µέσα. Τι µεγάλη υποκρισία και τι αν-
τιφάσεις! Αυτοί οι οποίοι δεν ενδιαφέρθηκαν τόσα χρόνια ούτε
να αναρτήσουν τους δασικούς χάρτες ούτε να ξεκαθαρίσουν τι
γίνεται µε τις χορτολιβαδικές εκτάσεις ούτε µε αυτές τις εκτά-
σεις, που εκχερσώθηκαν και καλλιεργούνται, κατηγορούν τη ση-
µερινή Κυβέρνηση, η οποία έρχεται να τακτοποιήσει όλα αυτά,
ότι βάζει χαράτσι, ότι πάει να χαρατσώσει τον κόσµο. 

Βέβαια, απέδειξε ο κύριος Υπουργός µε στοιχεία, ότι όχι µόνο
αυτό δεν γίνεται, αλλά µειώνονται και οι τιµές. Όµως, αυτή η τα-
κτική, την οποία έχει αναγάγει σε επιστήµη η Αξιωµατική Αντιπο-
λίτευση, δηλαδή να τα κρατάει όλα εκκρεµή, για να έχει σε
οµηρία τους πολίτες, καταλαβαίνετε ότι σιγά-σιγά τελειώνει, όχι
µόνο στο θέµα των δασικών χαρτών, αλλά και σε πολλά άλλα ζη-
τήµατα, τα οποία πάντα κρατούσε σε εκκρεµότητα η Αντιπολί-
τευση όσο ήταν κυβέρνηση. 

Κοιτάξτε, όλοι έχουν τονίσει την ανάγκη ανάρτησης των δασι-
κών χαρτών. Αυτοί έχουν εκπονηθεί για χρόνια. Για τα όποια λά-
θη έχουν δηµιουργηθεί, δεν φταίει η σηµερινή Κυβέρνηση. Καλά
κάνει, όµως, και κάνει την ανάρτηση, γιατί έπρεπε να γίνει επιτέ-
λους. 

Βέβαια, έχουν δηµιουργηθεί πολλά προβλήµατα. Και οι πολί-
τες, στη συντριπτική τους πλειοψηφία -για να µην πω όλοι- έχουν
δίκιο να διαµαρτύρονται για πολλά πράγµατα. Όµως, η Κυβέρνη-
ση, το Υπουργείο, έσκυψε αµέσως, τα είδε, τα κατάλαβε, τα µε-
λέτησε -για να µην πω ότι ήξερε και πολλά από αυτά- και άρχισε
να τα λύνει. Έχει αρχίσει να βγάζει εγκυκλίους. Έκανε τροπολο-
γίες σε νόµους. Δεν τα αναφέρω ένα-ένα, για να µην χάνω χρόνο,
καθώς έχουν αναφερθεί και από τον κύριο Υπουργό. Παραµέ-
νουν, όµως, ακόµα πολλά προβλήµατα. Καταλαβαίνετε ότι είναι
ένα πολύ σύνθετο θέµα και οπωσδήποτε έχει πολλές λεπτοµέ-
ρειες. 

Απευθυνόµενος σε συµπολίτες µας σε όλη τη χώρα, αλλά
έχοντας και εµπειρία από την ιδιαίτερη περιοχή µου, τα Δωδεκά-
νησα, όπου έγινε ανάρτηση σε κάποια νησιά και έχουν ανησυχή-
σει εκεί οι συµπολίτες µας, πρέπει να ξεκαθαρίσουµε κάποια
πράγµατα. Είναι κάποια πράγµατα, που µπορεί να λύσει ο νόµος,
αλλά είναι και κάποιες άλλες λεπτοµέρειες, που θα λυθούν µε
εγκυκλίους.  

Για παράδειγµα, έχουν λυθεί κάποια θέµατα για τις τιµές. Το
είπα και πριν. Χωροθετούνται τα µελίσσια, όπου εκεί θα πρέπει
να δούµε τις λεπτοµέρειες, γιατί ιδιαίτερα στα νησιά ,υπάρχει µε-
γάλη δραστηριότητα γύρω από αυτόν τον τοµέα. Έχει δοθεί
στους δήµους προθεσµία για να ενηµερώσουν µε τις οικιστικές
περιοχές, τους οικισµούς, τις οικιστικές πυκνώσεις κ.λπ..

Εδώ επιτρέψτε µου, κύριε Υπουργέ, να µεταφέρω µια εµπει-
ρία: Πολλοί δήµοι δεν το ξέρουν -επειδή ήµουν και προχθές σε
νησιά- και περιµένουν να τους έρθει από τη Δασική Υπηρεσία κά-
ποιο έγγραφο, για να απαντήσουν. Εµείς, λοιπόν, θα κάνουµε µια
προσπάθεια να ενηµερωθούν όλοι οι δήµοι ότι πρέπει, όσο γίνε-
ται πιο γρήγορα, να ενηµερώσουν τις υπηρεσίες. Βάζω, όµως, κι
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ένα θέµα, που δεν ξέρω αν λύνεται µε εγκύκλιο ή θα έπρεπε,
κύριε Υπουργέ, να το βάλουµε στο νόµο. Το θέµα αυτό αφορά
το αν θα χρειαστεί κάποια παράταση στις προθεσµίες -που σί-
γουρα θα χρειαστεί- τουλάχιστον στα νησιά, γιατί εκεί υπάρχουν,
όπως ξέρουµε, ιδιαίτερες συνθήκες. Υπάρχουν νησιά που δεν
έχουν καν υπηρεσίες, υπάρχουν νησιά που εξαρτώνται από πο-
λεοδοµικά άλλων περιοχών. Χαρακτηριστικό παράδειγµα είναι το
πολεοδοµικό της Καλύµνου, το οποίο έχει στην αρµοδιότητά του
δώδεκα νησιά και έχει µόνο µια υπάλληλο. Καταλαβαίνετε, δη-
λαδή, τι όγκο δουλειάς θα έχουν αυτό το διάστηµα µε τις οικι-
στικές περιοχές κ.λπ.. 

Κύριε Υπουργέ, υπάρχουν ιδιαιτερότητες, που πρέπει να τις
λάβουµε υπόψη µας. Και ήθελα να επανέλθω και να τονίσω ξανά
ότι αυτά θα πρέπει να τα δούµε -τουλάχιστον αυτό βγαίνει από
τις συζητήσεις- µε εγκυκλίους.Το κάθε νησί έχει την ιδιαιτερό-
τητα του. Στην Πάτµο, στους Αρκιούς, στο Μαράθι υπάρχουν
διεκδικήσεις από το δηµόσιο στις ιδιοκτησίες. Υπάρχει µοναστη-
ριακή ιδιοκτησία, η οποία προστατεύεται από το Σύνταγµα.

Κλείνω το θέµα αυτό, που αφορά τα προβλήµατα -τα οποία
είµαι σίγουρος ότι θα λυθούν µε εγκυκλίους και τα οποία θα ξα-
νασυζητήσουµε- τονίζοντας ένα πολύ σοβαρό θέµα, το οποίο
µπήκε και από άλλα νησιά -αν δεν κάνω λάθος από τα Ιόνια,
µπήκε και από άλλους- και το οποίο, όπως καταλαβαίνω, δεν είναι
δυνατόν να συζητηθεί σε αυτό το νοµοσχέδιο. Θα πρέπει, όµως,
σε ένα επόµενο, σίγουρα να το βάλουµε. Και αυτό δεν είναι άλλο
από το τεκµήριο κυριότητας του δηµοσίου, κύριε Υπουργέ.
Επειδή σε άλλες περιοχές υπάρχει και σε άλλες δεν υπάρχει,
πρέπει να το αντιµετωπίσουµε το επόµενο διάστηµα. Αυτό είναι
ένα σοβαρό θέµα και για την περιοχή µας.

Τελειώνω µε µια από τις τροποποιήσεις, που έχουν κατατεθεί
-και καλά κάνουν και κατατίθενται, γιατί πολλά πράγµατα πρέπει
να αλλάξουν και δεν προλαβαίνουµε να φέρουµε τροποποίηση
για να αλλάξουν, τρέχουν και οι ηµεροµηνίες- µε την τροποποί-
ηση για την παραχώρηση των παραλιών. 

Επιτέλους, γίνεται ένα βήµα και πάει να µπει µια τάξη. Δίνεται
δυνατότητα παραχώρησης ηλεκτρονικά, για τρία χρόνια τακτο-
ποιούνται οι διαδικασίες για τους όµορους, που θα πάρουν τις
παραλίες. Έπρεπε να έρθει. Ήδη έχει αργήσει. Άρα, ας µην γκρι-
νιάζουν, βρίσκοντας αφορµή, διάφοροι από την Αντιπολίτευση
να λένε ότι φέρνουµε συνέχεια τροπολογίες.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεχίζουµε µε την
κ. Μερόπη Τζούφη από τον ΣΥΡΙΖΑ.

ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι Υπουργοί, αγαπη-
τοί συνάδελφοι και συναδέλφισσες, βρισκόµαστε σήµερα σε µια
σηµαντική, κατά τη γνώµη µου, στιγµή µε την συγκεκριµένη νο-
µοθετική πρωτοβουλία, η οποία βάζει στην τελική ευθεία το θέµα
της κύρωσης των δασικών χαρτών, ανοίγοντας έτσι τον δρόµο
για την ολοκληρωτική εφαρµογή του Κτηµατολογίου, ενώ παράλ-
ληλα, κάνει προσπάθεια να αντιµετωπίσει στρεβλώσεις δεκαε-
τιών στη δασική νοµοθεσία. Την αναγκαιότητα της σύνταξης των
δασικών χαρτών την καταδεικνύουν και οι πάµπολλες νοµοθετι-
κές προσπάθειες, που έχουν γίνει µέχρι σήµερα. 

Υπενθυµίζεται, επίσης, ότι η σύνταξη του Δασολογίου συνιστά
υποχρέωση του κράτους κατά τη συνταγµατική επιταγή του άρ-
θρου 24. 

Στην σηµερινή προσπάθεια, λοιπόν, που κάνει η Κυβέρνηση,
για να αντιµετωπίσει αποτελεσµατικά το πρόβληµα και να δώσει
οριστική λύση, βλέπουµε την Αντιπολίτευση, αντί να συµβάλει µε
εποικοδοµητικό τρόπο, να ζητάει την αναστολή της ανάρτησης
των δασικών χαρτών, για ένα εύλογο χρονικό διάστηµα. Το κάνει
αυτό η Αντιπολίτευση, ενώ γνωρίζει πολύ καλά ότι µια τέτοια ανα-
βολή παράτασης θα ξεπερνούσε το όριο, που έχει θέσει η Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση για τη ρύθµιση του θέµατος και θα είχε ως
αποτέλεσµα την επιβολή προστίµων εις βάρος της χώρας µας.

Αυτή η νοµοθετική πρωτοβουλία της Κυβέρνησης στηρίζεται
απευθείας στον πρωτογενή ν.998/1979, που απορρέει απευθείας
από το Σύνταγµα και η κριτική που της ασκείται νοµίζω ότι στοι-
χίζεται στα παρακάτω επιχειρήµατα. 

Ακούσαµε, λοιπόν, ότι το πρόβληµα είναι ότι υπάρχει ένα υπερ-

προστατευτικό Σύνταγµα του 1975, το οποίο -λέει- έγινε ως απο-
τέλεσµα αντιµετώπισης από την πολιτεία των µαζικών παραχω-
ρήσεων δασικών εκτάσεων στους αρεστούς κατά τη διάρκεια της
Χούντας, ένα Σύνταγµα που, κατά τη γνώµη τους, δίνει στο κρά-
τος µεγάλες δικαιοδοσίες στο να κατέχει δασικές εκτάσεις και
µε το αίτηµα ότι αυτό θα έπρεπε να είχε αλλάξει νοµοθετικά επί
το ευκολότερο, επί το ευχερέστερο µε µικρότερες διαδικασίες,
πράγµα που δεν επιτεύχθηκε στην προηγούµενη προσπάθεια
συνταγµατικής αναθεώρησης και εποµένως, αυτό αποτελεί την
αιτία -που τότε µέσα σε αυτό εµπλέκεται και η Αριστερά µε τις
ιδεοληψίες της- που δεν προωθήθηκαν επί σαράντα ολόκληρα
χρόνια περαιτέρω ρυθµίσεις σε αυτό το τοπίο.

Το δεύτερο επιχείρηµα είναι ότι σε συνθήκες οικονοµικής κρί-
σης και συρρίκνωσης του αγροτικού εισοδήµατος να µείνει η
υπάρχουσα κατάσταση ως έχει, αφού τυχόν µεταβολή της θα
βλάψει το αγροτικό εισόδηµα. Με το επιχείρηµα αυτό -όπως
είπαν και άλλοι συνάδελφοι- θα έλεγα ότι εµφανίζεται ένα υπο-
κριτικό ενδιαφέρον για τους αγρότες, τους οποίους το συγκε-
κριµένο νοµοθέτηµα λαµβάνει σοβαρά υπόψη. Ήδη, υπάρχουν
δηλώσεις από τους αρµόδιους Υπουργούς ότι θα προχωρήσουν
και σε περαιτέρω βελτιώσεις µε εγκυκλίους.

Θα έλεγα, όµως, ότι από µεριάς της Αντιπολίτευσης, στην
ουσία αυτό εξυπηρετεί µικροπολιτικές σκοπιµότητες –και θα µου
επιτρέψετε να πω- κι ένα κλείσιµο του µατιού σε δίκτυα, µε τη
στρατηγική του επί του παρόντος αναβολή κι ερχόµαστε εµείς
για να µην αλλάξει τίποτα.

Το τρίτο επιχείρηµα είναι το εξής: Μη προετοιµασία του νοµο-
σχεδίου, βιασύνη, όχι επαρκής διαβούλευση. 

Θα ήθελα να ρωτήσω τους κυρίους και τις κυρίες συναδέλ-
φους της Αντιπολίτευσης τι έχουν κάνει αυτοί όλα αυτά τα σα-
ράντα χρόνια, για να καταρτίσουν τους δασικούς χάρτες. Αν δεν
µε απατά η µνήµη µου, η συγκυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας
και του ΠΑΣΟΚ επέβαλε στους υπαλλήλους των δασικών υπηρε-
σιών µόλις το 2013 να παραλάβουν ελλιπέστατες µελέτες ιδιωτι-
κών µελετητικών γραφείων, πάνω στις οποίες θα στηριζόταν η
σύνταξη των δασικών χαρτών, αναγκάζοντάς τους να προβούν
σε διορθώσεις και σε πολλές περιπτώσεις σε επανασύνταξη από
την αρχή, µε τελικό αποτέλεσµα την ανάρτηση µόνο του 1% των
δασικών χαρτών στο σύνολο της χώρας. 

Τέλος, η τέταρτη κριτική είναι ότι αυτή η εδώ η Κυβέρνηση εγ-
κατέλειψε την προηγούµενη οικολογική της στάση, µιλώντας µά-
λιστα και για εσωτερικές αντιπαραθέσεις για την προστασία του
δάσους και την περιουσία του ελληνικού δηµοσίου. 

Τι απαντάµε; Η Κυβέρνηση και το Υπουργείο, µε την κατάθεση
του νοµοθετήµατος αυτού, υλοποιώντας στο ακέραιο τη συνταγ-
µατική επιταγή, προχώρησαν στην υλοποίηση ενός έργου τερά-
στιας σηµασίας για την ανάπτυξη της χώρας, σε εξορθολογι-
σµένες βάσεις µε ρεαλισµό αναγκαίο, αλλά και µε την εκ των
συνθηκών αναγκαία επικαιροποίηση. Και όλα αυτά, προστα-
τεύοντας µε συνθήκες δύσκολης εξισορρόπησης ταυτόχρονα το
δηµόσιο, το περιβάλλον και την αγροτική παραγωγή. 

Στην πορεία αυτή, όλα τα αρµόδια κυβερνητικά στελέχη συ-
νεργάστηκαν µε τις υπηρεσίες, άκουσαν δίκαιους προβληµατι-
σµούς των πολιτών, αλλά και τις στοιχειοθετηµένες προτάσεις
των τοπικών αρχών και προχώρησαν σε µια σειρά από συγκεκρι-
µένα µέτρα και βελτιώσεις, τα οποία προσπαθούν να λύσουν και
νοµίζω λύνουν, σε αρκετό βαθµό τα προβλήµατα, όπως να ελα-
χιστοποιηθεί και να εξαλειφθεί το κόστος για την υποβολή αντιρ-
ρήσεων και ενστάσεων, να δοθεί η δυνατότητα στη δασική
υπηρεσία να αναγνωρίζει το πρόδηλο λάθος, άρα να αποφεύ-
γουν οι πολίτες περιττή γραφειοκρατία και έξοδα και σε αυτό θα
βοηθήσει η πρόβλεψη για πρόσληψη αναγκαίου αριθµού δασο-
λόγων, δασοπόνων, ώστε να επιταχυνθούν οι διαδικασίες. Μια
σειρά προβλέψεων προστάτευσε και τα συµφέροντα του ΟΠΕ-
ΚΕΠΕ και τις αγροτικές επιδοτήσεις. Λύνει προβλήµατα µε εκτά-
σεις, που εκ παραδροµής εντάχθηκαν µέσα σε αναδασωτέες
εκτάσεις και άλλα πολλά. 

Σήµερα, λοιπόν, η Εθνική Αντιπροσωπεία, σε ένα δύσκολο -
όπως οµολόγησαν πολλοί απ’ όλες τις πτέρυγες- θέµα, µε σοβα-
ρές διαχρονικές πολιτικές ευθύνες των εναλλασσόµενων κοµµά-
των εξουσίας, καλείται να αποφασίσει αν θα προστατεύσει, έστω
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και τώρα, τα συµφέροντα των πολιτών και του δηµοσίου. 
Κλείνοντας, θα ήθελα να κάνω κι εγώ µια αναφορά στο άρθρο

8 του παρόντος νοµοσχεδίου, που αποδίδει στον Δήµο Ιωαννι-
τών, στην ιδιαίτερη πατρίδα µου, την κυριότητα του πάρκου Πυρ-
σινέλλα ή πιο γνωστό ως Γιαννιώτικο Σαλόνι. Και σε αυτήν την
περίπτωση, η Κυβέρνηση, σε αντίθεση µε την πρακτική των προ-
ηγούµενων κυβερνήσεων, µέσα σε πολύ λίγο χρονικό διάστηµα,
έσπευσε να λύσει το πρόβληµα, ακούγοντας τη θέληση των πο-
λιτών και παραχωρώντας στον δήµο έναν πολύ σηµαντικό πνεύ-
µονα δάσους και αναψυχής για τους Γιαννιώτες. 

Το πάρκο αυτό, επί σαράντα πέντε χρόνια γνώριζε ως ιδιο-
κτήτη του τον Δήµο Ιωαννιτών. Πριν δέκα χρόνια περίπου, η κυ-
ριότητά του περνάει στα χέρια του ελληνικού δηµοσίου, λόγω
αµέλειας της τότε δηµοτικής αρχής να δηλώσει την έκταση στο
Κτηµατολόγιο, όπως έπρεπε. Με την ολοκλήρωση των διαδικα-
σιών στο Κτηµατολόγιο, ο δήµος ασκεί αγωγή στο δηµόσιο, διεκ-
δικώντας αυτό, που επί δεκαετίες ανήκει στην πόλη. Όλη αυτή η
ιστορία µε την κυριότητα έχει στοιχίσει πολύ στα Γιάννενα,
καθώς το Πάρκο αυτό είναι ο µεγαλύτερος ελεύθερος χώρος και
είναι σαν να µην υπάρχει. Η κατάσταση που επικρατεί εκεί απο-
τυπώνει τη χρόνια εγκατάλειψή του. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Ένα λεπτό κύριε Πρόεδρε. 
Έτσι, λοιπόν, δυστυχώς, όλα τα προηγούµενα χρόνια δεν είχε

υπάρξει πολιτική λύση, που τώρα υπάρχει. Είχε ακολουθηθεί η
δικαστική οδός και αποδίδουµε στην πόλη των Ιωαννίνων το πάν-
δηµο αίτηµα, που ήταν η παραχώρηση αυτού του πάρκου. 

Να πω, λοιπόν, ότι µε την ψήφιση αυτού του νοµοσχεδίου, στο
οποίο συνεργάστηκαν και συντονίστηκαν πολλοί, και η πολιτική
ηγεσία και οι αρµόδιοι φορείς της τοπικής κοινωνίας, επιτέλους
δείξαµε την έµπρακτη πολιτική βούληση, να παραδώσουµε αυτόν
τον πνεύµονα, ο οποίος θα είναι πολύ σηµαντικός χώρος αναψυ-
χής και περιβαλλοντικού κάλους, όχι µόνο προς όφελος των κα-
τοίκων του λεκανοπεδίου, αλλά και των χιλιάδων επισκεπτών της
ευρύτερης περιοχής. 

Θα ήθελα να τελειώσω, λέγοντας ότι αυτή είναι η τρίτη σε σει-
ρά απόδοση δηµόσιου φόρου στο δήµο τους τελευταίους µήνες.
Έχει ήδη παραχωρηθεί κατά χρήση από το Υπουργείο Άµυνας
έκταση των παλιών στρατιωτικών φούρνων στο κέντρο των Ιωαν-
νίνων. Επίσης, έχει δοθεί ο χώρος των πρώην στρατιωτικών φυ-
λακών Ιωαννίνων στην παραλίµνια περιοχή, µια σηµαντική έκτα-
ση. 

Μάλιστα, πριν από δύο µέρες, ανακοινώθηκε και η έγκριση
χρηµατοδότησης µέσω επιχειρησιακού προγράµµατος από αί-
τηµα που υπέβαλε ο Δήµος Ιωαννιτών, ώστε ο ακάλυπτος αυτός
χώρος να οργανωθεί σε νέους ανοιχτούς χώρους έκθεσης τοπι-
κών προϊόντων, καλλιτεχνικών εκδηλώσεων, ήπιων µορφών αθλη-
τισµού και χώρων αναψυχής. 

Κλείνω, λοιπόν, µε το εξής: Οι δηµόσιοι χώροι στους πολίτες
και τις τοπικές κοινωνίες, προκειµένου να αξιοποιηθούν µε τον
καλύτερο δυνατό τρόπο και να συµβάλλουν στη βελτίωση της
ποιότητας ζωής. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Επόµενη οµιλήτρια
είναι η κ. Παναγιώτα Βράντζα από τον ΣΥΡΙΖΑ. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΒΡΑΝΤΖΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν ξεκινήσω την τοποθέτησή

µου, θα ήθελα να σχολιάσω την τοποθέτηση συναδέλφου Βου-
λευτή της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης. «Αυτό το σχέδιο νόµου»
είπε ο Βουλευτής «θα οδηγήσει στην εξόντωση του αγροτικού
κόσµου». 

Δεν θα µπω στη διαδικασία να πω από ποιες πολιτικές και από
ποια κόµµατα ο αγροτικός κόσµος βρίσκεται στη δύσκολη θέση,
που είναι σήµερα. Οι αγρότες ξέρουν. Θα πω µόνο ότι ήρθε η
ώρα οι εκπρόσωποι του λαού να έχουµε µια πιο υπεύθυνη και
ώριµη στάση και να µη µεταχειριζόµαστε λαϊκίστικες κορόνες και
λογικές του τύπου «όλα τα κιλά, όλα τα λεφτά». Αυτά τα πλήρω-
σαν και τα πληρώνουν, δυστυχώς, ακόµα και σήµερα οι αγρότες
πολύ ακριβά. 

Όσον αφορά το παρόν σχέδιο νόµου, αποτελεί, κατά τη γνώµη
µου, ένα καλό πρώτο βήµα προς την επίλυση ενός σοβαρού ζη-
τήµατος, που επηρεάζει σηµαντικά, τόσο την οικονοµική δραστη-
ριότητα, όσο και την ποιότητα ζωής των πολιτών. Βεβαίως,
υπάρχουν και πολλά ακόµα βήµατα, που πρέπει να γίνουν. 

Εδώ και πολλές δεκαετίες -αφορά τη σχετική ερµηνευτική δή-
λωση του άρθρου 24 του Συντάγµατος- δεν καταφέραµε σε αυτή
τη χώρα να ορίσουµε επί της ουσίας τι είναι, πού είναι και ποια
µπορεί να είναι η χρήση του δάσους. Έτσι, όσοι νοµοθέτησαν
πριν από εµάς, έφτιαξαν αυστηρούς και κατά τη γνώµη µου,
σκληρούς νόµους για να προστατεύσουν κάτι το οποίο δεν ήταν
ξεκάθαρο. 

Βεβαίως, το αποτέλεσµα δεν ήταν το αναµενόµενο. Και αυτό
αποδεικνύεται από τις χιλιάδες οικιστικές πυκνώσεις, µε αυθαί-
ρετα που υπάρχουν σε επανειληµµένα καµένες εκτάσεις, κυρίως
στην Αττική, αλλά και πέριξ άλλων µεγάλων πόλεων, τουριστικών
περιοχών και γενικά, σε περιοχές µε γη υψηλής αξίας. 

Δυστυχώς, σε αυτές τις περιπτώσεις, πολλές φορές δεν εφαρ-
µόστηκαν οι αυστηροί νόµοι. Αντίθετα, οι δασικές υπηρεσίες
πολλές συχνά εφάρµοσαν κατά γράµµα τον νόµο για µια αυθαί-
ρετη στάση ή ένα κοµµένο δέντρο, που χρησιµοποιήθηκε για
καυσόξυλο σε ένα ορεινό χωριό. 

Το συγκεκριµένο σχέδιο νόµου επιχειρεί να απαντήσει στα δυο
βασικά ερωτήµατα, δηλαδή τι είναι και πού βρίσκεται το δάσος.
Για να φτάσουµε, όµως, στο επίπεδο να έχουµε σοβαρή και πλή-
ρη δασική νοµοθεσία, θα πρέπει να ορίσουµε και τις δραστηριό-
τητες οι οποίες θα µπορούν να ασκούνται, εν προκειµένω. 

Αυτό θα πρέπει να γίνει χωρίς ιδεοληψίες, λαµβάνοντας υπόψη
τις ανάγκες των ανθρώπων, την πραγµατικότητα και, πάνω απ’
όλα, την κοινή λογική. Το δάσος δεν είναι και δεν πρέπει να αν-
τιµετωπίζεται ως µια ιερή αγελάδα. Είναι µια διαρκής και πολύ-
τιµη πηγή πλούτου για τον άνθρωπο. Η ύπαρξη, η χρησιµότητα,
αλλά και η προστασία του δεν µπορούν να είναι άσχετες µε τον
άνθρωπο, τις ανάγκες του και τις δραστηριότητές του. 

Θα υπάρξουν προβλήµατα. Πιθανότατα, θα υπάρξουν και αδι-
κίες. Κάποτε, όµως, πρέπει να γίνει η αρχή, ώστε να µπει µια
σειρά στο απόλυτο χάος. 

Η συζήτηση περί δασικών χαρτών και δασολογίου έχει ξεκινή-
σει εδώ και τέσσερις δεκαετίες. Δυστυχώς, για το δάσος, αλλά
και για τη χώρα δεν υπήρξε µέχρι σήµερα ελληνική κυβέρνηση,
που να τολµήσει να αγγίξει το θέµα. Οι πελατειακές τακτικές και
οι ατοµικές διευθετήσεις κυριάρχησαν πάνω στο κοινό συµφέ-
ρον. Αυτό ακριβώς προσπαθούµε να αλλάξουµε. 

Είναι, λοιπόν, προφανές ότι το πρόγραµµα ανάκτησης των δα-
σικών χαρτών, που βρίσκεται σε εξέλιξη, έχει ως στόχο να θω-
ρακίσει το δηµόσιο συµφέρον, να προστατεύσει το φυσικό περι-
βάλλον, να εντοπίσει και να κατοχυρώσει αποτελεσµατικά την
καταπατηµένη δηµόσια γη, ενώ παράλληλα να ανοίξει και το
δρόµο για την ολοκλήρωση του Κτηµατολογίου, ώστε να διασφα-
λιστεί µε διαφάνεια τόσο η δηµόσια όσο και η ιδιωτική περιουσία. 

Το ζήτηµα είναι εάν ένας νόµος µπορεί να δώσει λύση στα
τόσο διαφορετικά προβλήµατα, που προκύπτουν από την ίδια
αιτία. Εξηγούµαι: Ένα κοµµάτι δάσους ή δασικής έκτασης, κύριε
Υπουργέ, που εκχερσώθηκε το 1949 σε µια ορεινή περιοχή της
Ηπείρου, καλύπτοντας ουσιαστικά την ανάγκη επιβίωσης κά-
ποιων ανθρώπων, θα αντιµετωπιστεί µε τον ίδιο τρόπο, µε µια αν-
τίστοιχη έκταση που εκχερσώθηκε το 1989 στους πρόποδες της
Πεντέλης ή της Πάρνηθας και κτίστηκε µια, κατά νόµο, πρώτη
κατοικία τριακοσίων τετραγωνικών; 

Όσον αφορά τις εκτάσεις που συνδέονται µε τις αγροτικές επι-
δοτήσεις, προφανώς και δεν έχουµε την πολυτέλεια να χάσουµε
πόρους αυτή τη στιγµή και πολύ σωστά, αυτό το κοµµάτι παρα-
µένει ως εκκρεµότητα. Η λύση, όµως, θα πρέπει να είναι πραγ-
µατική και όχι, για άλλη µια φορά, τεχνητή. 

Θα πρέπει επιτέλους να αξιώσουµε -ξέρω ότι γίνονται προσπά-
θειες από το Υπουργείο προς αυτή την κατεύθυνση- να αποδε-
χτούν οι εταίροι µας ότι η εκτατική κτηνοτροφία στη χώρα είναι
κατά βάση µια δασική δραστηριότητα και ότι ο βοσκότοπος µπο-
ρεί να είναι και δάσος. Φυσικά, θα πρέπει να συµφωνήσουµε και
µεταξύ µας ότι η παρουσία των παραγωγικών ζώων στο δάσος
είναι επιβεβληµένη και απαραίτητη.
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Το παρόν σχέδιο νόµου επιχειρεί -και σε µεγάλο βαθµό το κα-
ταφέρνει- να λύσει τα ζητήµατα των εκχερσωµένων εκτάσεων,
που δηµιουργούν ένα καθεστώς οµηρίας των αγροτών, των ανα-
δασωτέων εκτάσεων, των εκχερσωµένων εκτάσεων, που είναι εν-
ταγµένες στο σύστηµα ΟΣΔΕ, αλλά και το άλυτο µέχρι σήµερα
ζήτηµα των δασωµένων αγρών. 

Και βέβαια, σε καµµία περίπτωση δεν µπορούµε, εν όψει του,
κατά τα λοιπά, αναγκαίου εγχειρήµατος για την κατάρτιση ενός
έγκυρου και χρήσιµου εθνικού Δασολογίου, να εκδιώκουµε τους
πραγµατικούς αγρότες από την παραγωγική διαδικασία. 

Προς την κατεύθυνση αυτή, είναι πολύ θετικό ότι µε το ζητού-
µενο δασικό νοµοσχέδιο εισάγονται βασικές ρυθµίσεις απλοποί-
ησης και εξορθολογισµού των υφιστάµενων διαδικασιών εξαγο-
ράς ή και χρήσης, µε γνώµονα τη ρεαλιστική διαχείριση της
πραγµατικής κατάστασης, που επικρατεί στη χώρα. 

Συνολικά, όµως -κι αυτό αποτελεί τη µεταρρύθµιση- µε το πα-
ρόν σχέδιο νόµου, επιτέλους, τα δάση δεν αντιµετωπίζονται ως
µουσειακά είδη, αλλά ως πηγή ζωής και πλούτου, που µε συνετή
διαχείριση και µε τη συνύπαρξη ανθρώπων και ζώων µπορούν να
συµβάλουν στην επιβίωση της χώρας. 

Κλείνοντας, θέλω να τονίσω ότι σε κάθε περίπτωση, η προσέγ-
γιση των υπηρεσιών για την εφαρµογή και αυτού του νόµου θα
είναι καταλυτική. Οι διαφορετικές ερµηνείες των δεκάδων εφαρ-
µοστικών και ερµηνευτικών εγκυκλίων που πιθανότατα θα ακο-
λουθήσουν, µπορούν εύκολα να οδηγήσουν σε ανεπιθύµητα
γραφειοκρατικά αποτελέσµατα.

Σαν αστείο, σαν µαύρο χιούµορ για τις δυσκίνητες υπηρεσίες
τους κράτους, λέγεται ότι «οι αρχαίοι Έλληνες διέπρεψαν, γιατί
τότε δεν υπήρχε Αρχαιολογική Υπηρεσία». Θα το τραβήξω λίγο
παραπάνω και µε το δικαίωµα που µου δίνεται -καθώς είµαι κι
εγώ γεωτεχνικός- θα πω ότι, αν υπήρχε Δασαρχείο στην αρχαία
Αθήνα, πολύ δύσκολα ο Καλλικράτης και ο Ικτίνος θα έπαιρναν
άδεια παρέµβασης για την ανέγερση του Παρθενώνα. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεχίζουµε µε τον
κ. Γεώργιο Πάντζα από τον ΣΥΡΙΖΑ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΝΤΖΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η ανάρτηση των δασικών χαρτών

είναι µια επιτυχία αυτής της Κυβέρνησης. Είναι µια απαίτηση κι
ένα χρέος της πολιτείας, κόντρα στην πολύχρονη ασυδοσία, πα-
ρανοµία και αυθαιρεσία, ενάντια στο περιβάλλον, τη δασική και
πολεοδοµική νοµοθεσία. Καµµία κυβέρνηση, επί δεκαετίες, δεν
τόλµησε να αγγίξει και να βάλει τάξη στο θολό αυτό τοπίο.

Σήµερα, λοιπόν, µε το νοµοσχέδιο αυτό, γίνονται διορθωτικές
παρεµβάσεις, στο πλαίσιο που ήδη η Κυβέρνησή µας έχει νοµο-
θετήσει, εδώ και έναν χρόνο περίπου. Είναι διορθώσεις, που α-
φορούν κυρίως στον αγροτικό κόσµο, µε ευνοϊκές ρυθµίσεις για
τους αγρότες, βέβαια. Θα πρέπει, όµως, κύριε Υπουργέ, να ολο-
κληρωθεί τάχιστα και η διαδικασία µε τις οικιστικές πυκνώσεις,
γιατί, όπως γνωρίζετε, το πρόβληµα στην Αττική είναι τεράστιο. 

Δεν θα σταθώ παραπάνω στο σχέδιο νόµου, γιατί θέλω να µι-
λήσω για την υπουργική τροπολογία, που αφορά στην κατα-
σκευή αθλητικών εγκαταστάσεων. Θέλω να γνωρίζουν όλοι ότι η
θέση του ΣΥΡΙΖΑ για το γήπεδο της ΑΕΚ, αλλά και για το γήπεδο
του Παναθηναϊκού, καθώς και για όλα τα γήπεδα, που αφορούν
µεγάλα ή µικρά αθλητικά σωµατεία κι έχουν τη δυνατότητα να
τα κατασκευάσουν, είναι γνωστή εδώ και πολλά χρόνια.  

Ο ΣΥΡΙΖΑ δεν στέκεται απέναντι σε αυτά τα κατασκευαστικά
σχέδια. Αντίθετα, τα υποστηρίζει και τα ενισχύει. Φτάνει να είναι
ανταποδοτικά προς τις τοπικές κοινωνίες, µε ανάπτυξη και ανα-
βάθµιση της περιοχής και µε τη δηµιουργία νέων θέσεων εργα-
σίας, όπως συµβαίνει µε το γήπεδο της ΑΕΚ στη Φιλαδέλφεια.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, γήπεδα ποδοσφαίρου στη χώρα
µας, που να πληρούν τις ευρωπαϊκές και διεθνείς προδιαγραφές
είναι δύο ή τρία, το πολύ. Με τη δηµιουργία µεγάλων γηπέδων,
µόνο οφέλη µπορεί να έχει ο αθλητισµός, οι τοπικές κοινωνίες
και το άθληµα το ίδιο. Εν προκειµένω, λοιπόν, η ΑΕΚ που θέλει
να κατασκευάσει το γήπεδό της στο ιδιόκτητο οικόπεδο, πέρα
από τα φίλαθλα αισθήµατα και τους ιστορικούς της λόγους, είναι
βέβαιο ότι θα ενισχύσει και θα προσθέσει θετικά στοιχεία στον

αθλητισµό, αλλά και στην ίδια την οικονοµία. 
Πρέπει, λοιπόν, να ενισχύσουµε την τοπική οικονοµία της πε-

ριοχής και να αποκαταστήσουµε µια αδικία πολλών ετών. Ήταν
αδικία, που τότε κατεδαφίστηκε το παλιό γήπεδο της ΑΕΚ, µε κά-
ποιους από το τότε ΠΑΣΟΚ να µοιράζουν υποσχέσεις στους φι-
λάθλους της ΑΕΚ ότι θα κατασκεύαζαν καινούργιο γήπεδο, εν
όψει των Ολυµπιακών Αγώνων του 2004. 

Από τότε έχουν περάσει δεκατέσσερα χρόνια και -όπως γνω-
ρίζετε πολύ καλά- γήπεδο δεν έχει γίνει ακόµα. Σήµερα, λοιπόν,
έχουν ωριµάσει πολύ οι συνθήκες. Η Περιφέρεια Αττικής, το Υ-
φυπουργείο Αθλητισµού µε τη Γενική Γραµµατεία Αθλητισµού,
την Κυβέρνηση, τα συναρµόδια Υπουργεία, µε αυτήν τη νοµοθε-
τική παρέµβαση λύνουν σοβαρά τεχνικά ζητήµατα για τη συνέ-
χιση της διαδικασίας. 

Αυτή η ρύθµιση, λοιπόν, αφορά όλα τα αθλητικά σωµατεία. Το
επαναλαµβάνω αυτό. Είναι µια ρύθµιση, που απλοποιεί όλα τα
στάδια για την κατασκευή ενός αθλητικού γηπέδου.

Όπως όλοι θα γνωρίζετε, η ΑΕΚ εκπροσωπεί σε µεγάλο ποσο-
στό την προσφυγιά, τη φτωχολογιά, τις χαµένες πατρίδες. Είµαι
βέβαιος, λοιπόν, ότι θα προχωρήσουν οι διαδικασίες, θα εκδοθεί
η οικοδοµική άδεια, θα αρχίσουν τα έργα και στο τέλος αυτός
που θα εγκαινιάσει το νέο γήπεδο της ΑΕΚ να είστε βέβαιοι ότι
θα είναι ο ΣΥΡΙΖΑ.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει η κ.
Μαρία Αντωνίου.

ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δυστυχώς,
όπως και στα περισσότερα νοµοσχέδια της Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ,
έτσι και στο σηµερινό, γινόµαστε µάρτυρες της ίδιας κοινοβου-
λευτικής απαράδεκτης τακτικής -αυτήν ακολουθεί σχεδόν σε όλα
τα νοµοσχέδια η Κυβέρνηση- δηλαδή της απίστευτης προχειρό-
τητας, µε την οποία νοµοθετεί, αλλά και της διγλωσσίας και της
υποκρισίας, που τη χαρακτηρίζει. Και θα δικαιολογήσω τις έν-
νοιες που χρησιµοποίησα. 

Για έναν, λοιπόν, πολύ σηµαντικό ζήτηµα, όπως αυτό των δα-
σικών χαρτών, που αφορά εκατοντάδες χιλιάδες συµπολίτες
µας, η Κυβέρνηση επιλέγει –και το ακούσαµε απ’ όλους τους συ-
ναδέλφους ότι είναι πολύ σηµαντικό- για µια ακόµη φορά τη δια-
δικασία του επείγοντος, χωρίς καµµία δηµόσια διαβούλευση και
χωρίς δυνατότητα για ουσιαστικό διάλογο στη Βουλή. Το επισή-
µαναν εξάλλου, όλοι οι αρµόδιοι φορείς. Η ΠΕΔΔΥ, η Πανελλήνια
Ένωση Δασολόγων, το Γεωτεχνικό Επιµελητήριο διατύπωσαν
την άποψή τους, ότι δεν είχαν καν το χρόνο να µελετήσουν το
παρόν νοµοσχέδιο.

Κύριε Υπουργέ, σας το δηλώνω απερίφραστα, ως δασολόγος,
για ζητήµατα που έχουν να κάνουν µε τη συνταγµατική υποχρέ-
ωση για την προστασία των δασών και της δηµόσιας περιουσίας,
δεν µπορείτε να νοµοθετείτε µε διαδικασίες εξπρές, χωρίς να
έχει προηγηθεί ένας γόνιµος δηµόσιος διάλογος.

Η δε προχειρότητα µε την οποία αντιµετωπίζετε ένα τόσο σο-
βαρό θέµα αποδεικνύεται περίτρανα από το γεγονός ότι µε το
σηµερινό νοµοσχέδιο επιχειρείτε να διορθώσετε για τρίτη φορά
µέσα σε λιγότερο από ένα χρόνο λάθη και παραλείψεις δικές
σας. Δικός σας είναι ο ν.4389/2016, η εφαρµογή του οποίου προ-
κάλεσε πλήθος αντιδράσεων τόσο εξαιτίας των σφαλµάτων απο-
τύπωσης όσο και λόγω της προβληµατικής διαδικασίας και των
προθεσµιών που είχαν οι συµπολίτες µας για να διατυπώσουν
αντιρρήσεις ενώπιον των νεοσύστατων επιτροπών.

Σπεύσατε στη συνέχεια µε τροπολογία στον ν.4462 να δώσετε
παράταση 45 ηµερών στην προθεσµία υποβολής αντιρρήσεων
για τους ήδη αναρτηµένους χάρτες. Και σήµερα φέρνετε ένα νέο
νοµοσχέδιο που αντί να δώσει λύσεις για τα παραπάνω προβλή-
µατα, τι κάνει; Εισάγει στην πραγµατικότητα ένα νέο χαράτσι.
Στήνει έναν νέο φοροεισπρακτικό µηχανισµό, τροποποιώντας
µόνο ένα άρθρο του ν.4280/2014 που ψηφίστηκε από την κυβέρ-
νησή µας. Και  αυτός ο νόµος είναι για δυόµιση χρόνια σε ισχύ.

Και εδώ έγκειται η υποκρισία και η διγλωσσία σας. Τότε τον
χαρακτηρίζατε, ως Αντιπολίτευση, ως δασοκτόνο νόµο, λέγατε
ότι βάζει ταφόπλακα στα δάση και υποστηρίζατε ότι θα τον κα-
ταργήσετε άµεσα. Άλλη µία εξαγγελία του ΣΥΡΙΖΑ που πέφτει
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στο κενό. Μας λέγατε ότι πατρίδα είναι τα βουνά, η γη, τα δάση,
ο αιγιαλός και οι άνθρωποι που ζουν εδώ, όχι οι αριθµοί. Αυτό
λέγατε ως Αντιπολίτευση. Τώρα τα ξεχάσατε όλα αυτά, τώρα οι
αριθµοί µετράνε.

Χρειάζεστε προφανώς χρήµατα για να διορίζετε ηµετέρους µε
τροπολογίες-ντροπή, όπως επιχειρήθηκε να γίνει απροκάλυπτα
µε την τροπολογία των εξήντα δύο συναδέλφων Βουλευτών σας
µε τις προσλήψεις στις ΤΟΕΒ και ΓΟΕΒ. Και αναφέροµαι κυρίως
στο άρθρο 2 και στο τίµηµα εξαγοράς που προβλέπει για τις
εκτάσεις που εκχερσώθηκαν πριν το 1975.

Κύριε Υπουργέ, γνωρίζετε πολύ καλά ότι τις δεκαετίες του
1940 και 1950, που η οικονοµία µας προσπαθούσε να ανακάµψει
δίνοντας έµφαση στην αγροτική και κτηνοτροφική παραγωγή,
υπήρχαν δυστυχώς περιπτώσεις που εκτάσεις άλλαξαν χρήση
και από δασικές µετατράπηκαν σε καλλιεργούµενη αγροτική γη.
Είναι πραγµατικά άδικο, µετά από πενήντα-εξήντα χρόνια, να τι-
µωρείτε τους απόγονους τους, οι οποίοι όλα αυτά τα χρόνια καλ-
λιεργούσαν τις εκτάσεις αυτές για να βγάλουν τα προς το ζην,
και να τους υποχρεώνετε, για να µην χάσουν τα κτήµατα, να πλη-
ρώσουν διπλό χαράτσι και τέλος εξαγοράς και ενδεχοµένως και
χρηµατικό αντάλλαγµα για το περιβαλλοντικό ισοζύγιο που προ-
κύπτει, λέει, από την αλλαγή της χρήσης. Κάτι που, δυστυχώς,
αφορά τους περισσότερους µικροµεσαίους αγρότες και κτηνο-
τρόφους οι προκάτοχοι των οποίων δεν είχαν στις δεκαετίες του
1940 και 1950 ούτε την οικονοµική δυνατότητα ούτε τις γνώσεις
να προσφύγουν στα δικαστήρια και στις επιτροπές ιδιοκτησίας
δασών για να αποκτήσουν τους ισχυρούς τίτλους ιδιοκτησίας. 

Αν σκεφτεί κανείς ότι από την ως τώρα διαδικασία ανάρτησης
των δασικών χαρτών περίπου ενάµισι εκατοµµύριο στρέµµατα,
που σήµερα είναι αγροτική καλλιεργούµενη γη, φαίνεται ως δα-
σική έκταση, καθώς και ότι για τις περιπτώσεις αυτές ισχύει το
τεκµήριο κυριότητας του δηµοσίου, αντιλαµβάνεται ότι η συντρι-
πτική πλειοψηφία των κατόχων των εκτάσεων θα επιβαρυνθεί και
µε τίµηµα εξαγοράς, αλλά και µε το τέλος αλλαγής χρήσης. Με
πρόχειρους, λοιπόν, υπολογισµούς οι αγρότες και οι κτηνοτρό-
φοι µας θα πρέπει να πληρώσουν µέσα στους επόµενους µήνες
250 ευρώ περίπου για κάθε στρέµµα που κατέχουν. 

Πέρα, λοιπόν, από την αύξηση του ΦΠΑ, τις αυξηµένες ασφα-
λιστικές εισφορές, τις εισφορές του ΕΦΚΑ, την αύξηση στο
αγροτικό πετρέλαιο, επιβαρύνετε τον αγροτικό και κτηνοτροφικό
κόσµο µε ένα ακόµα χαράτσι, που υπολογίζεται ότι θα ξεπεράσει
τα 250 εκατοµµύρια ευρώ. Βάζετε, λοιπόν, ταφόπλακα µε στοι-
χεία στον δοκιµαζόµενο αγροτικό κόσµο και καταδικάζετε την
πρωτογενή παραγωγή.

Θα ήθελα επίσης, πολύ σύντοµα, να αναφερθώ στο άρθρο 5
στο οποίο προβλέπετε την πρόσληψη προσωπικού για την υπο-
στήριξη των διευθύνσεων δασών από την ΕΚΧΑ ΑΕ κατά παρέκ-
κλιση των κείµενων διατάξεων.

Κύριε Υπουργέ, λόγω της ιδιότητάς µου ως δασολόγος και
έχοντας σαφή εικόνα της υποστελέχωσης των δασαρχείων και
δασικών υπηρεσιών, που ειπώθηκε από όλους τους φορείς, έχω
επισηµάνει πολλές φορές ότι δεν είναι δυνατόν οι τεράστιες
ανάγκες των δασαρχείων να µπαλώνονται µε προσλήψεις επο-
χιακού προσωπικού. Όλα άλλωστε τα πορίσµατα αξιολόγησης
των δασικών υπηρεσιών που συντάχθηκαν από επιτροπές αξιο-
λόγησης συνέπιπταν στο συµπέρασµα ότι οι δασικές υπηρεσίες
πρέπει να ενισχυθούν µε µόνιµο προσωπικό για να µπορούν να
είναι αποτελεσµατικές και λειτουργικές και όχι εµβαλωµατικού
τύπου. 

Ελπίζω ειλικρινά να µην επιχειρείτε µε αυτήν τη διάταξη να
ανοίξετε ακόµα µια βιοµηχανία προσλήψεων από την ΕΚΧΑ ΑΕ
για να εξυπηρετήσετε ηµετέρους χωρίς ούτε καν να έχει κοστο-
λογηθεί από το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους πόσο θα στοιχί-
ζουν.

Κλείνοντας, µετά λύπης διαπιστώνω ότι την ίδια ώρα που συµ-
φωνήσατε την εκ νέου περικοπή των συντάξεων και τη µείωση
του αφορολογήτου σπεύδετε µέσα στη Μεγάλη Εβδοµάδα, µε
διαδικασίες επείγοντος, να θεσπίσετε ακόµα ένα χαράτσι για
τους µικροµεσαίους αγρότες, οι οποίοι καλούνται να βαδίσουν
τον δικό τους Γολγοθά µε κίνδυνο να χάσουν τις εκτάσεις που
καλλιεργούσαν ολόκληρες δεκαετίες.

Δεν σας ενδιαφέρει ούτε η προστασία των δασών απ’ ό,τι απο-
δεικνύεται ούτε η επιβίωση των συµπολιτών. Το µόνο ουσιαστικά
που σας ενδιαφέρει είναι η δική σας πολιτική επιβίωση και προ-
κειµένου να την παρατείνετε δεν θα διστάσετε να λάβετε οποι-
οδήποτε µέτρο, όσο σκληρό και όσο άδικο κι αν είναι. Το απο-
δείξατε πριν λίγες µέρες στη Μάλτα, το αποδεικνύετε και σή-
µερα.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Ιάσονας Φωτήλας από τη Νέα Δηµοκρατία.

ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τι είχες Γιάννη τι είχα πάντα! Σε

αυτήν τη λαϊκή φράση συνοψίζονται τα όσα νοµοθετεί και σή-
µερα η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ. Είναι µάλιστα τόσο εξόφθαλµα
προβληµατική αυτή η διαδικασία που καταντά παρωδία νοµοθέ-
τησης. Κι εδώ δηλαδή έρχεται προς ψήφιση νόµος, µε επείγου-
σες διαδικασίες, χωρίς διαβούλευση, µερεµέτια σε παλαιότε-
ρους νόµους και στο τέλος ως εκ θαύµατος τι προκύπτει; Νέοι
φόροι και επιβαρύνσεις. Και βέβαια τροπολογίες, ακόµα και Βου-
λευτών του ΣΥΡΙΖΑ, που θέλουν να παρακαµφθεί το ΑΣΕΠ για
τις προσλήψεις στον Οργανισµό Εγγείων Βελτιώσεων. Ακόµα και
αυτή η τροπολογία που είναι σε θετική κατεύθυνση για το γή-
πεδο της ΑΕΚ έρχεται σε κόντρα µε τον Δήµαρχο της Νέας Φι-
λαδέλφειας, που εσείς, της Κυβέρνησης, τον στηρίξατε και τώρα
συγκρούεστε µαζί του. 

Το πιο χαρακτηριστικό όµως του νοµοσχεδίου είναι τούτο:
Ξανά, δηλαδή, φέρνετε τον νόµο που ψήφισε η κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας το 2014, τον ν.4280, τον οποίο όµως καταγ-
γέλλατε τότε διά της τωρινής σας εισηγήτριας, της κ. Ιγγλέζη,
ως δασοκτόνο. Αδίστακτοι υποκριτές όπως πάντα. Αλλά τι να πε-
ριµένει κανείς, όταν εισηγήτρια του νοµοσχεδίου από την Κυβέρ-
νηση είναι Βουλευτής που έφτιαξε πολιτική καριέρα οργανώνο-
ντας λυσσώδη αντίθεση σε µία από τις µεγαλύτερες ιδιωτικές
επενδύσεις στη χώρα, αυτή του χρυσού στις Σκουριές, για να
µας πει τώρα, όπως και ο κ. Σκουρλέτης, ότι η επένδυση πρέπει
να προχωρήσει. Δεν θα ξεχάσουµε τίποτα, συνάδελφοι της Συµ-
πολίτευσης, ειδικά όσα κάνατε βάζοντας τους πολίτες των τοπι-
κών κοινωνιών σε εµφύλιο πόλεµο. 

Επιστρέφω στο νοµοσχέδιο. Η ουσία του βρίσκεται στο άρθρο
2. Παρά τη µείωση του ποσού εξαγοράς γεωργικών εκτάσεων
προ του 1975, η Κυβέρνηση επιβάλλει ένα χαράτσι στον αγρο-
τικό τοµέα, έναν βασικό παραγωγικό τοµέα της χώρας, για αν-
θρώπους του µόχθου, οι οποίοι σήµερα πασχίζουν να διατηρη-
θούν στο χωράφι τους. Και πώς επιβάλλει την επιβάρυνση; Με
το χρηµατικό αντάλλαγµα –πέραν όλων των άλλων- για αλλαγή
χρήσης µέσω του περιβαλλοντικού ισοζυγίου. Δηλαδή η γη που
είχαν οι παππούδες των νυν καλλιεργητών, πριν το 1975, και που
καταβάλλουν για αυτά τους ανάλογους φόρους, φόρους κληρο-
νοµιάς, ΕΝΦΙΑ κλπ., τώρα τους ζητείται να πληρώσουν ένα νέο
χαράτσι. Σε περιοχές, ξέρετε, όπως της Θεσσαλίας για παρά-
δειγµα, πρόκειται για τεράστια επιβάρυνση. Και δεν µιλάµε για
λίγες εκτάσεις, αλλά συνολικά για περίπου ενάµισι εκατοµµύριο
στρέµµατα αγροτικής γης. Και δεν µιλάµε για πενταροδεκάρες,
καθώς αν για κάθε στρέµµα επιβληθεί και χαράτσι αλλαγής χρή-
σης, θα πρόκειται για επιβάρυνση µερικών εκατοντάδων εκατοµ-
µυρίων, περίπου τριακοσίων, κανονική έφοδος δηλαδή στις
τσέπες των πολιτών. 

Πρέπει να ολοκληρωθεί η κατάρτιση των δασικών χαρτών;
Προφανώς και πρέπει και είναι υποχρέωση της πολιτείας, αλλά
δεν µπορεί να γίνεται πάντα σε βάρος των πολιτών και µε νέα χα-
ράτσια, σε µια εποχή µεγάλων δυσκολιών για όλους. Είναι κάτι
παραπάνω δε από βέβαιο ότι αυτά τα χρήµατα, σε όσες δόσεις
κι αν τα κάνετε, δεν πρόκειται να εισπραχθούν λόγω της πραγµα-
τικής αδυναµίας καταβολής τους από τους αγρότες και τους κτη-
νοτρόφους. 

Η πρότασή µας είναι ότι δεν πρέπει οι εκτάσεις που εκχερσώ-
θηκαν για γεωργική χρήση πριν τεθεί σε ισχύ το Σύνταγµα του
1975, για δάση δηλαδή πριν περίπου ογδόντα χρόνια, να εµπί-
πτουν στις διατάξεις της δασικής νοµοθεσίας και δεν πρέπει να
εµπίπτουν και στις παραγράφους 8 και 9 του άρθρου 47 του ν.
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4280. Έτσι, οι αγρότες δεν θα κληθούν σήµερα, το 2017, να πλη-
ρώσουν το οποιοδήποτε χρηµατικό αντάλλαγµα για την αλλαγή
χρήσης για κάτι το οποίο έγινε για λόγους εθνικού συµφέροντος
πριν από πενήντα, εξήντα ή ογδόντα χρόνια και που σήµερα συ-
νεισφέρει στην ελληνική οικονοµία. 

Δείξτε, έστω και την ύστατη στιγµή, ότι δεν θέλετε µόνο να
εξοντώνετε φορολογικά τον πρωτογενή τοµέα αυτής της χώρας,
όπως δυστυχώς έχετε κάνει µέχρι σήµερα µέσω της αύξησης
του ΦΠΑ και της αύξησης των εισφορών που σήµερα επιβαρύ-
νουν τους Έλληνες αγρότες και κτηνοτρόφους. 

Βέβαια, δεν έχω αυταπάτες. Τι µπορεί να περιµένει κανείς από
µια Κυβέρνηση που έφτασε στο σηµείο να προνοµοθετήσει 3,6
δισεκατοµµύρια µέτρα δεσµεύοντας και την επόµενη κυβέρνηση,
της Νέας Δηµοκρατίας; Ναι, είναι τα ίδια µέτρα που έλεγε ο Πρω-
θυπουργός, ο κ. Τσίπρας, πριν από λίγες ηµέρες, ότι είναι αντι-
συνταγµατικά και αντιδηµοκρατικά και δεν πρόκειται να τα φέρει
προς ψήφιση.

Τι έγινε, άραγε, τώρα και µέσα σε µια νύχτα έγιναν δηµοκρα-
τικά; Το ίδιο βιολί κάθε µέρα! Όµως, οι πολίτες έχουν καταλάβει
και πλησιάζει η ηµέρα της συντριβής σας, όποτε κι αν γίνουν οι
εκλογές. 

Ακούγαµε τόσο καιρό ότι η Κυβέρνηση δεν υποχωρεί σε θέ-
µατα αρχών. Και επειδή όλοι έχουµε καταλάβει πλέον ότι η µόνη
αρχή σας είναι να παραµείνετε στην εξουσία, ήταν προφανές ότι
θα δίνατε τα πάντα. Δεν διαπραγµατευτήκατε για τη χώρα, δια-
πραγµατευθήκατε µόνο για την παραµονή σας στην εξουσία. Η
µόνη σας έγνοια ήταν εάν θα αρχίσουν να ισχύουν οι περικοπές
των συντάξεων και το αφορολόγητο από το 2019 ή το 2020. Τί-
ποτα άλλο δεν σας ένοιαζε. 

Ο λογαριασµός, όµως, είναι ασήκωτος για τους πολίτες και τη
χώρα. Όσο για το τελευταίο ανέκδοτο που κυκλοφορεί, αυτό µε
τα αντίµετρα, το µοναδικό σοβαρό αντίµετρο που µπορεί να
υπάρξει είναι να φύγετε τώρα, προτού κάνετε ακόµα µεγαλύτερο
κακό στον τόπο. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει η κ.
Φωτεινή Αραµπατζή από τη Νέα Δηµοκρατία. 

ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, Μεγάλη Τρίτη σήµερα και µου

έρχονται στο µυαλό τα λόγια του Πρωθυπουργού έναν ακριβώς
χρόνο πριν, ότι µε την Ανάσταση του Κυρίου θα έρθει και η ανά-
σταση της ελληνικής οικονοµίας. 

Πέρασε ένας χρόνος δυστυχώς, η πραγµατική οικονοµία βιώ-
νει µια τραγική κατάσταση, η αξιολόγηση ακόµη δεν έχει κλείσει,
παρά τις θριαµβολογίες του Πρωθυπουργού για το Eurogroup
της Μάλτας και η µόνη βεβαιότητα είναι η «σταύρωση» των µι-
σθωτών και των συνταξιούχων µε τη µείωση των συντάξεων και
την περικοπή του αφορολόγητου. Για ακόµη µια φορά οι δηλώ-
σεις και οι διαβεβαιώσεις του Πρωθυπουργού ότι δεν πρόκειται
να υπάρξει ούτε ένα ευρώ νέα µέτρα αποδείχθηκαν ψέµα. Για
ακόµη µια φορά οι απειλές και οι διαβεβαιώσεις του κ. Τσακα-
λώτου ότι θα παραιτηθεί, εάν το αφορολόγητο πέσει κάτω από
τις 9.000 ευρώ, αποδείχθηκαν ψέµα. Για ακόµη µια φορά οι
θριαµβολογίες του Πρωθυπουργού ότι τα µέτρα θα έχουν µηδε-
νικό δηµοσιονοµικό αποτέλεσµα αποδείχθηκαν ψέµα. Γιατί τα
µόνα βέβαια µέτρα που θα ψηφιστούν και θα ισχύσουν είναι η
µείωση των συντάξεων και η µείωση του αφορολόγητου. Τα πε-
ρίφηµα αντίµετρά σας είναι υπό αίρεση, εάν και εφόσον πια-
στούν τα πλεονάσµατα του 3,5% και πλέον. 

Έρχοµαι τώρα στο παρόν σχέδιο νόµου. Κανείς δεν αµφισβη-
τεί ότι το ζήτηµα των δασικών χαρτών πρέπει να διευθετηθεί µε
τρόπο ουσιαστικό και µακρόπνοο. Εσείς, όµως, φέροντας για
τρίτη φορά κατά τη διάρκεια της διακυβέρνησής σας ρυθµίσεις
για τους δασικούς χάρτες, χρησιµοποιείτε τη ρύθµιση, όχι ως
µέσο για να λυθούν ζωτικά προβλήµατα, αλλά µάλλον ως ευκαι-
ρία να επιβάλετε νέα χαράτσια για αγρότες και κτηνοτρόφους,
οι οποίοι σήµερα πασχίζουν να επιβιώσουν και να συνεχίσουν να
καλλιεργούν τις εκµεταλλεύσεις τους µε τη φοροεπιδροµική και
ασφαλιστική επιδροµή που τους επιφυλάξετε µε τις πολιτικές
σας. Παράδειγµα το τίµηµα εξαγοράς, το οποίο επιβάλετε ακόµη

και για αυτούς που έχουν τίτλους ιδιοκτησίας και έχουν εκχερ-
σώσει δασικές εκτάσεις πριν από το 1975 για λόγους εθνικού
συµφέροντος και προκειµένου να αποδοθούν αυτοί στην καλ-
λιέργεια αγροτικής γης και στην κτηνοτροφία. 

Σε ό,τι αφορά τις αλλαγές χρήσης, ξεκαθαρίστε: Αυτοί οι
οποίοι έχουν σήµερα στην κατοχή τους από αγορά ή από κλη-
ρονοµιά γεωργικά κτήµατα, τα οποία έχουν αλλάξει χρήση πριν
από το 1975 και από δασικές εκτάσεις έχουν γίνει καλλιεργού-
µενες, θα κληθούν να πληρώσουν για την αλλαγή χρήσης; Ξεκα-
θαρίστε: Είναι θεµιτό να πληρώσουν και όσοι έχουν τίτλο ιδιο-
κτησίας και έκαναν αλλαγή χρήσης σε αγρό µετά το 1975 µε δι-
οικητική πράξη της πολιτείας; 

Και δεν είναι µόνο το γεγονός ότι οι παραγωγοί καλούνται να
πληρώσουν τέλη αλλαγής χρήσης, καλούνται να πληρώσουν και
τέλη αντιρρήσεων. Και παρά τις διαβεβαιώσεις του Υπουργού
για µείωση του παραβόλου για την κατάθεση αντίρρησης, αυτό
τελικά εφαρµόστηκε µόνο για µικρούς κλήρους µέχρι τα είκοσι
στρέµµατα. 

Την ίδια στιγµή, ενώ το σχέδιο νόµου δίνει το δικαίωµα εξαγο-
ράς από αγρότες εκχερσωµένων αγροτικών εκτάσεων µε διάφο-
ρες εγκαταστάσεις (ΔΕΗ, δεξαµενές, υπόστεγα), γιατί δεν κάνει
το ίδιο και για εκχερσωµένες εκτάσεις εντός των οποίων βρίσκον-
ται κτηνοτροφικές µονάδες, προκειµένου και οι κτηνοτρόφοι να
διευκολυνθούν να βγάλουν άδεια εγκατάστασης και να τακτοποι-
ήσουν τα αυθαίρετα κτηνοτροφικά τους κτίσµατα; 

Επίσης, οι αγρότες µε αυτόν τον τίτλο κυριότητας που απο-
κτούν έχουν δικαίωµα µεταβίβασης, δικαίωµα που στερούνται οι
κτηνοτρόφοι. Γιατί;

Ένα ακόµα ζήτηµα που χρήζει άµεσης επίλυσης αφορά στις
δηµόσιες εκτάσεις που βρίσκονται σε αναδασµούς, διανοµές και
εποικιστικά λιβάδια, σε υψόµετρα άνω των εκατό µέτρων, εκτά-
σεις που εµφανίζονται, σύµφωνα µε αυτούς τους χάρτες ως χορ-
τολιβαδικές, υπαγόµενες στις διατάξεις της δασικής νοµοθεσίας,
µε αποτέλεσµα να φεύγουν από την κυριότητα και την αρµοδιό-
τητα του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης, να πηγαίνουν στο
ΥΠΕΚΑ και έτσι οι κτηνοτρόφοι που έχουν δικαιώµατα νοµής και
άρα δικαιώµατα για ενεργοποίηση κοινοτικών ενισχύσεων να αν-
τιµετωπίζουν πρόβληµα. 

Πρόβληµα που θα υφίσταται όσο, κυρίες και κύριοι της Κυβέρ-
νησης, δεν εκδίδονται από το συναρµόδιο Υπουργείο Αγροτικής
Ανάπτυξης τα περιβόητα οριστικά διαχειριστικά σχέδια, προκει-
µένου να ξεκαθαρίσουν οι επιλέξιµες εκτάσεις του ΟΣΔΕ και να
πάρουν οι αγρότες και οι κτηνοτρόφοι τις επιδοτήσεις τους.

Είναι άξιο απορίας –το σχολίασε και ο εισηγητής µας- γιατί το
νοµοσχέδιο δεν υπογράφεται από τον Υπουργό Αγροτικής Ανά-
πτυξης, αλλά απλά από τον Αναπληρωτή του, καθώς το πρό-
βληµα στο οποίο αναφέροµαι θα ήταν, κυρίες και κύριοι της Κυ-
βέρνησης και κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, λυµένο από τον Δε-
κέµβριο του 2015, αν µε τον ν.4351 του Υπουργείου Αγροτικής
Ανάπτυξης για τις βοσκήσιµες γαίες, δεν αναβάλατε για το 2019,
αντί για το 2017 που προβλεπόταν, τα οριστικά σχέδια βόσκησης
που θα ξεκαθάριζαν, επιτέλους, τις δασικές εκτάσεις από τους
βοσκότοπους. 

Φθάσαµε σήµερα, το 2017, να µην έχει εκδοθεί ακόµη υπουρ-
γική απόφαση για το πώς θα γίνουν τα οριστικά σχέδια βοσκής.
Ένα νοµοθετικό κενό, µια νοµοθετική ρύθµιση την οποία καιρο-
ρίξατε για το 2019, από την οποία, κυρίες και κύριοι της Κυβέρ-
νησης, προκύπτουν ένα σωρό προβλήµατα.

Το πρώτο το οποίο δηµιουργήθηκε ήταν η καθυστέρηση για
πρώτη φορά στα χρονικά των κοινοτικών επιδοτήσεων που πλη-
ρώσατε καθυστερηµένα σε αγρότες και κτηνοτρόφους, επειδή
δεν υπήρχαν ξεκαθαρισµένα οι επιλέξιµοι βοσκότοποι.

Το δεύτερο πρόβληµα είναι µε το ναυάγιο το οποίο δηµιουρ-
γήθηκε µε τη βιολογική γεωργία και κτηνοτροφία, όπου ουσια-
στικά θέσατε εκ ποδών όλους τους κτηνοτρόφους από ένα πρό-
γραµµα αναγκαίο για την επιβίωση των εκµεταλλεύσεών τους.
Μία εθνική διαπραγµάτευση την οποία πραγµατικά καιρορίξατε
και απωλέσατε, που έδινε τη δυνατότητα στη χώρα µας να πολ-
λαπλασιάσει εντυπωσιακά και προπάντων σύννοµα µε τους κοι-
νοτικούς κανονισµούς, τις επιλέξιµες βοσκοτοπικές εκτάσεις της
χώρας µας, εντάσσοντας για πρώτη φορά στους ορισµούς των
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βοσκοτόπων τις ποώδεις, ξυλώδεις και φρυγανώδεις εκτάσεις
της ιδιότυπης ελληνικής γεωµορφολογίας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα για ένα λεπτό.
Και φθάνω στο πονεµένο ζήτηµα των προσλήψεων στους

ΤΟΕΒ και ΓΟΕΒ που κατέδειξε την πλήρη ανικανότητα και προ-
χειρότητα της Κυβέρνησής σας και αποτέλεσε πλήρη επιβεβαί-
ωση όσων σας λέγαµε ενάµισι µήνα πριν. Όταν, δηλαδή, θέτατε
το άρθρο 46 του ν.4456/2015 που µέχρι χθες, µε τροπολογία
εξήντα δύο Βουλευτών σας θελήσατε να αναστείλετε και που βε-
βαίως σήµερα την παίρνετε πίσω άρον-άρον. 

Τι σας λέγαµε τότε; Σας λέγαµε ότι, πρώτον, είναι κατάπτυστο
να δίνετε την πρόσληψη του µόνιµου προσωπικού εκτός διαδι-
κασιών ΑΣΕΠ. Και νούµερο δύο, σε ό,τι αφορά το εποχικό προ-
σωπικό, ότι δεν επρόκειτο να λειτουργήσει µε τη χρονοβόρα
αυτή διαδικασία, την οποία εισάγατε, δηλαδή το εποχικό προσω-
πικό από εκεί που το αποφάσισαν οι ΤΟΕΒ και το ενέκριναν οι
δήµοι, να πηγαίνει στις περιφέρειες.

Είδατε τα αποτελέσµατα, κοντεύουν να χάσουν την ποτιστική
περίοδο οι ΤΟΕΒ, σας πίεσαν και πήγατε να φέρετε τροπολογία
για να λύσετε άρον-άρον το ζήτηµα και φέρατε και λάθος νοµο-
θετική ρύθµιση, την οποία την πήρατε πίσω. Εν τω µεταξύ, τι µέ-
λει γενέσθαι µε το εποχικό προσωπικό, Κύριος ξέρει! 

Κλείνοντας, µέσα σε αυτό το συνοθύλευµα παλινωδιών, ευτυ-
χώς δεήσατε έπειτα και από επανειληµµένες κοινοβουλευτικές
παρεµβάσεις της Νέας Δηµοκρατίας, να διευθετήσετε πραγµα-
τικά ένα ζήτηµα µείζον σε ό,τι αφορά την ελληνική κτηνοτροφία,
αυτό που αντιµετώπιζαν οι κτηνοτρόφοι που βρίσκονταν κοντά
σε παραδοσιακούς οικισµούς της χώρας, εξαιτίας του νοµοθετι-
κού πλαισίου που τους εµπόδιζε να νοµιµοποιήσουν τις σταβλι-
κές τους εγκαταστάσεις.

Ιδιαίτερα στον Νοµό Σερρών από τον οποίο προέρχοµαι, ένας
ολόκληρος δήµος, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο Δήµος Αµφί-
πολης µε τον γνωστό λόφο Καστά, έθετε ουσιαστικά εκ ποδών
τους κτηνοτρόφους του, αφού οι εγκαταστάσεις τους βρίσκον-
ταν όλες σε ακτίνα µικρότερη των τριών χιλιάδων µέτρων από
παραδοσιακούς οικισµούς, αφού πρόκειται για περιοχή που ολό-
κληρα χωριά της είναι χαρακτηρισµένα ως παραδοσιακοί οικι-
σµοί, δηµιουργώντας ένα ενιαίο πλέγµα.

Έτσι η κτηνοτροφία µιας ολόκληρης περιοχής κινδύνευε να
καταδικαστεί οριστικά, αφού οι κτηνοτρόφοι αποκλείονταν συλ-
λήβδην από το να ασκήσουν την κτηνοτροφική τους δραστηριό-
τητα και το παράδοξο ήταν ότι έδινε έγκριση η Αρχαιολογική
Υπηρεσία, η οποία σκόνταφτε στο δασαρχείο. Τώρα αποκαθίστα-
ται η σχετική ρύθµιση και βεβαίως, αυτό είναι επί τα βελτίω. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνοντας, µετά το Πάσχα θα
ξαναβρεθούµε σε αυτή την Αίθουσα για να ψηφίσετε εσείς, οι
Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ, τα µέτρα, που θα πλήξουν
δυστυχώς και άλλο το εισόδηµα όλων των πολιτών. Αυτά τα
µέτρα έχουν µόνο τη δική σας σφραγίδα και θα έχουν µόνο τη
δική σας ψήφο. Όση προσπάθεια και αν κάνετε για να τα χρεώ-
σετε στην επόµενη Κυβέρνηση, θα αποτύχει, γιατί µπορεί να
έχετε συµφωνήσει τα µέτρα να εφαρµοστούν το 2019 και το
2020, όµως όλοι γνωρίζουµε ότι αυτά είναι τα αχρείαστα µέτρα
της ολέθριας διαπραγµάτευσής σας. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει η κ.
Βαγιωνάκη Ευαγγελία από τον ΣΥΡΙΖΑ. 

Θα ακολουθήσει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος των Ανε-
ξαρτήτων Ελλήνων, κ. Παπαχριστόπουλος. Μετά τον κ. Παπαχρι-
στόπουλο, µε βάση και τον κατάλογο, είναι άλλοι δύο οµιλητές
και κλείνει ο κατάλογος. Tο λέω αυτό για να προετοιµάζονται εν-
δεχόµενα οι εισηγητές, οι αγορητές για τις παρεµβάσεις τους
και βεβαίως, οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι για τις δευτερο-
λογίες τους, όσοι επιθυµούν βεβαίως. 

Κυρία Βαγιωνάκη, έχετε τον λόγο. 
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ (ΒΑΛΙΑ) ΒΑΓΙΩΝΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Κυρίες και κύριοι της Αντιπολίτευσης, θα έλεγα να µην είσαστε

και τόσο διάφανοι. Μη βιάζεστε. Ο µόνος, που δικαιούται να µας
κρίνει, είναι ο ελληνικός λαός και αυτό θα γίνει όταν θα γίνουν οι
εκλογές και αυτές θα αργήσουν. 

Το παρόν νοµοσχέδιο είναι ένα καλό σχέδιο νόµου. Αφορά
τους δασικούς χάρτες και κατ’ επέκταση τη δηµιουργία Δασολο-
γίου. Έρχεται να απαντήσει στη συνταγµατική επιταγή, άρθρο
24 του Συντάγµατος, και να τροποποιήσει διατάξεις του ν.998/
1979, φυσικά και άλλων νόµων, ο οποίος πράγµατι µιλούσε για
την ανάγκη δηµιουργίας Δασολογίου στη χώρα µας. 

Η αλήθεια πάντως είναι ότι περίπου σαράντα χρόνια µετά Δα-
σολόγιο δεν υπάρχει, γιατί αυτό προσέκρουε σε µικρά και µε-
γάλα συµφέροντα, σε µικροσυναλλαγές και σε εξυπηρετήσεις
ηµετέρων. Η δηµιουργία Δασολογίου, όπως και Κτηµατολογίου
και Περιουσιολογίου, που είναι εντελώς απαραίτητα για τη δηµι-
ουργία ενός κράτους δικαίου, πρέπει να κατακτηθούν και να απο-
τελέσουν αναπτυξιακά εργαλεία για την πολιτεία και τις τοπικές
κοινωνίες. Προφανώς, δεν είναι επαναστατικές πράξεις. Όµως,
πρόκειται για ζητήµατα αστικού χαρακτήρα. Αποτελούν πάντως
ζητούµενα από την εποχή του Καποδίστρια, του Τρικούπη και εν-
τεύθεν. Τα θέµατα αυτά εµείς έχουµε βούληση και να τα προχω-
ρήσουµε και θα τα προχωρήσουµε. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, ειπώθηκε πως το νοµοσχέδιο έχει ει-
σπρακτική λογική. Όµως, πώς µπορούµε να µιλάµε για εισπρα-
κτική λογική όταν, για παράδειγµα, µε προηγούµενη τροπολογία
µειώσαµε το ύψος των χρηµάτων, που προέβλεπε δικός σας
νόµος, για την υποβολή αντιρρήσεων στο 80% των µικρών και
στο 50% µε 60% του µέσου όρου των εκτάσεων; Και δεύτερον,
όταν µε το παρόν νοµοσχέδιο και για εκτάσεις, που εκχερσώθη-
καν πριν το 1975 για γεωργική χρήση, δηλαδή πριν να µπει σε
ισχύ το Σύνταγµα του 1975 και διατηρούν τη χρήση αυτή, προ-
βλέπεται το τίµηµα εξαγοράς να ισούται µε το 1/4 της αντικειµε-
νικής ή της αγοραίας αξίας, καταβαλλόµενο µάλιστα σε µηνιαίες
δόσεις, που µπορεί να φτάσουν τις εκατό ακόµα και µε 30 ευρώ
το µήνα; 

Ειπώθηκε ακόµα από άλλους συναδέλφους ότι το παρόν νο-
µοσχέδιο πρέπει να αποσυρθεί, γιατί δεν είµαστε έτοιµοι. Ξέρω
ότι αυτό προτείνεται και από όλους φορείς, που δεν βρίσκονται
σε αυτήν την Αίθουσα. Όµως πιστεύω ότι από αυτούς γίνεται
λόγω της έλλειψης ενηµέρωσης. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η πρόταση αυτή ισοδυναµεί µε
πρόταση για να µην υπάρξουν ποτέ δασικοί χάρτες και Δασολό-
γιο ή να ξανασυζητήσουµε για το θέµα αυτό µετά πάλι από σα-
ράντα χρόνια. Θεωρώ ότι υπάρχουν ευήκοα ώτα από πλευράς
της Κυβέρνησης για βελτιώσεις και τροποποιήσεις, που θα απλο-
ποιήσουν και θα ξεµπλοκάρουν ακόµη περισσότερο τη διαδικα-
σία προς όφελος και των πολιτών και του δηµοσίου συµφέρο-
ντος. Όµως, αυτό, που δεν πρέπει να γίνει, είναι να ακυρωθεί η
διαδικασία, που ήδη  βρίσκεται σε εξέλιξη. 

Ένα άλλο θέµα, το οποίο ήθελα να θέσω, είναι ότι διαβλέπω
µέσα από το νοµοσχέδιο µια διάθεση να βοηθηθεί ο αγροκτηνο-
τροφικός τοµέας, για να λύσει εκκρεµότητες και να ασκήσει
οµαλά τις δραστηριότητές του µέσα στο φυσικό περιβάλλον και
µε µια σχέση εξισορροπητική. Αυτό προβλέπεται και στο άρθρο
2 για τις κατασκευές που εξυπηρετούν τη γεωργική καλλιέργεια
και στο άρθρο 3, που συµπεριλαµβάνονται όλες οι εκµεταλλεύ-
σεις του γεωργικού τοµέα, όπως υδατοκαλλιέργειες κλπ.. 

Από την άλλη µεριά, προβλέπονται αυστηρές ποινικές και δι-
οικητικές κυρώσεις για αλλαγή χρήσης γης. Αυτό είναι απολύτως
σωστό, γιατί εµείς θέλουµε να προασπίσουµε το δάσος, όπως
είναι άλλωστε και η συνταγµατική επιταγή. 

Με χαρά, επίσης, βλέπω ότι υπάρχει τακτοποίηση για τις πεδι-
νές χορτολιβαδικές εκτάσεις και για άλλα θέµατα, που ταλανί-
ζουν εδώ και αρκετά χρόνια πολίτες, υπηρεσίες και όλους εµάς
και φυσικά απασχολούν και την περιοχή µου. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µπορεί να έχουν µείνει ακόµη
πολλά θέµατα προς επίλυση. Πάντως, πιστεύω ότι είναι κοινός
τόπος η προσπάθεια του νοµοσχεδίου να θεσπίσει κανόνες και
να δηµιουργήσει µια καθαρή εικόνα για τα δάση µας και διά
αυτού του τρόπου να τα προασπίσει. 

Πριν κλείσω, θα ήθελα να σηµειώσω τι δεν επιλύει αυτό το νο-
µοσχέδιο. Το ιδιοκτησιακό καθεστώς, που για λόγους ιστορικούς
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έχει ιδιοµορφίες σε αρκετές περιοχές της χώρας µας –και στη
δική µου– λόγω και των διαφορετικών δικαίων που ίσχυαν πριν
την εναρµόνισή τους µε την Ελλάδα. Αλλά αυτά είναι ζητήµατα
που θα πρέπει να είναι αντικείµενο ξεχωριστής συζήτησης. Και
πιστεύω ότι αυτό, κύριε Υπουργέ, πρέπει να είναι καθαρό. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για όλους τους παραπάνω λό-
γους, θα ήθελα να σας καλέσω να υπερψηφίσουµε το παρόν νο-
µοσχέδιο. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο Κοι-

νοβουλευτικός Εκπρόσωπος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων κ. Πα-
παχριστόπουλος. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Το πρώτο πράγµα που ρωτάει ένας επενδυτής που θέλει να
έρθει σε µια χώρα είναι αν υπάρχει Δασολόγιο και Κτηµατολόγιο.
Αυτό είναι το πρώτο που θα κάνει. 

Θέλω να κάνω µια απλή υπενθύµιση, ότι δεν υπάρχει καµµία
χώρα –µα καµµία– από τις είκοσι οκτώ της Ευρωπαϊκής Ένωσης,
όχι της Ευρωζώνης, που να µην έχει Κτηµατολόγιο και Δασολό-
γιο. Η µοναδική χώρα που το έχει στερηθεί αυτό είναι η Ελλάδα,
είναι η χώρα µας. 

Ακούω εδώ πέρα να ανεβαίνουν οι τόνοι για αυτό, εκείνο και
το άλλο. Καµµιά αντίρρηση. Κανείς δεν είπε ότι θα διορθωθούν
όλα µε τη µία. Πρέπει, όµως, κάποτε να τελειώσει αυτή η ιστορία
οριστικά και αµετάκλητα; Θυµόσαστε τι γινόταν µε τα πρόστιµα
που µας έβαζε η Ευρωπαϊκή Ένωση για την έλλειψη Κτηµατολο-
γίου; Να µην ξύνω πληγές και να µην ονοµατίσω κιόλας ανθρώ-
πους, που είναι ακόµα σήµερα σε αυτήν εδώ τη Βουλή και τους
είχε εγκαλέσει η Ευρωπαϊκή Ένωση για έλλειψη Κτηµατολογίου.
Κανείς δεν είπε ότι είναι τέλειος. 

Θέλω να πιστεύω ότι οι δασικοί χάρτες είναι ένα πρώτο βήµα,
όχι το τελευταίο, για να λυθεί οριστικά αυτό το θέµα. Είναι το
πρώτο βήµα, για να φτάσουµε στο Κτηµατολόγιο, να τελειώσει
και αυτό και να γίνει κανονική η χώρα. Γιατί δεν είναι ακόµα.

Εγώ κρατάω στα θετικά ότι έγιναν προτάσεις. Χάρηκα που
άκουσα τον Αναπληρωτή Υπουργό να λέει ότι το 95% αυτών των
προτάσεων εµείς τις λαµβάνουµε υπ’ όψιν. Ακόµα και τις παρα-
τηρήσεις που έγιναν στην επιτροπή τις έλαβε υπ’ όψιν του και
φαίνεται αυτό εδώ. 

Θέλω να αναφέρω το παράδειγµα της Πάτµου. Πράγµατι, δεν
µπορεί το νησί της Πάτµου να είναι 80% δασική έκταση. Και
όµως, δόθηκε µια παράταση. Περιµένουν τα προαπαιτούµενα και
πράγµατι θα διορθωθεί. Το θεωρώ δεδοµένο ότι θα διορθωθεί.
Υπάρχουν και άλλα πολλά που θα µπορούσα να αναφέρω. 

Νοµίζω ότι πάρα πολλοί συνάδελφοι µε λεπτοµέρεια έβαλαν
το θέµα των δασικών χαρτών. Είναι ένα βήµα προς τα εµπρός κι
έχουµε ιερή υποχρέωση όλοι να συνδράµουµε σ’ αυτό το βήµα.
Θέλω να πιστεύω ότι σήµερα που θα γίνει και ψηφοφορία, δεν
θα υπάρχουν επιφυλάξεις, γιατί δεν είδα να υπάρχει καµµιά φο-
βερή, απίστευτη διαφορά σε θέµατα συγκεκριµένα. Νοµίζω ότι
τόσο καλή ήταν η πρόθεση του αρµόδιου Υπουργού, που τα πιο
πολλά σχεδόν έγιναν δεκτά.

Θέλω ακόµη να κάνω ένα σχόλιο και να πω ότι η χώρα µας
είναι αυτό που πολλοί, χωρίς υπερβολή, ονοµάζουν «φιλέτο του
πλανήτη». Τυχαίνει να έχει πεδιάδες, βουνά, θάλασσες. Πραγµα-
τικά, είναι µια χώρα µε φοβερό κλίµα. Έχουµε ιερή υποχρέωση
να φυλάξουµε και να νοµοθετήσουµε να υπάρχει µια κανονικό-
τητα και να µην υπάρχει «µπάτε σκύλοι, αλέστε», να κάνει ο κα-
θένας ό,τι θέλει. Είναι ένα πρώτο βήµα αυτόν τον θησαυρό που
µας έδωσε η φύση, η τύχη -όπως θέλετε πείτε το- να τον διαφυ-
λάξουµε. Αυτό κάνει αυτό το νοµοσχέδιο.

Ξέρετε πολύ καλά ότι αυτή η Κυβέρνηση παθαίνει αλλεργία σ’
αυτήν τη γενική νοοτροπία χρήµατος-κέρδους, που χρειαζόµα-
στε. Όµως, δεν είναι αυτό το πρώτο. Πιστεύω ότι το περιβάλλον
ήταν, είναι και θα παραµείνει πηγή ζωής για όλους εµάς. Νοµίζω
ένα πρώτο βήµα µπαίνει µ’ αυτό εδώ το νοµοσχέδιο.

Θέλω, όµως, επειδή άκουσα µερικές ακραίες εκφράσεις από
τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του Ποταµιού, από έναν Βου-
λευτή της Νέας Δηµοκρατίας, να πω το εξής. Θα πάω λίγο στην
επικαιρότητα, γιατί νοµίζω ότι ζούµε στιγµές αρκετά σηµαντικές.

Επειδή η καταστροφολογία, η υπερβολή, η αλλοίωση των ειδή-
σεων είναι στην πρώτη γραµµή καθηµερινά, θέλω να πω τα εξής,
για να βάλουµε τα πράγµατα στη θέση τους: Κανείς δεν θριαµ-
βολόγησε γι’ αυτό που έγινε στη Μάλτα. Κανείς. Είναι ένα πρώτο
βήµα, όµως, που έπρεπε να γίνει. Σε επίπεδο τεχνικής συµφωνίας
σχεδόν είναι δεδοµένο ότι αυτή θα είναι έτοιµη, όταν θα έλθουν
οι θεσµοί µετά τις 24 του µήνα. 

Θέλω ακόµη µια µικρή υπενθύµιση να κάνω για τα εξής: Είναι
πολύ σηµαντικό για εµάς τι θα συµβεί στην εαρινή σύνοδο του
ΔΝΤ από 21 µέχρι 23 του µήνα. Είναι δεδοµένο ότι για να µπούµε
στην ποσοτική χαλάρωση, που για εµάς είναι το πιο σηµαντικό
κοµµάτι σ’ αυτόν τον οδικό χάρτη, θα πρέπει το ΔΝΤ να έχει δη-
λώσει τι ακριβώς θέλει µε εµάς. 

Εγώ τολµώ να ρισκάρω και να πω ότι αυτά έχουν σχεδόν προ-
αποφασιστεί και τα µεσοπρόθεσµα µέτρα για το χρέος και τα
πλεονάσµατα. Μπορεί να µην είναι ακόµη γνωστός ο ακριβής
χρόνος των πλεονασµάτων και το ύψος τους µετά από τα τρία
χρόνια. Θα το δούµε στην πορεία. Το σίγουρο είναι πάντως ότι η
χώρα πρέπει να φύγει απ’ αυτήν τη µέγγενη των µνηµονίων.

Σηµερινή δήλωση του Σόιµπλε, που δεν ήταν ποτέ φίλος µας,
λέει µε απλά ελληνικά ότι τέταρτο µνηµόνιο για τη χώρα δεν θα
υπάρξει και κυρίως ότι η χώρα θα βγει δοκιµαστικά στις αγορές
το 2017 για να καταφέρει να βγει οριστικά στο τέλος του προ-
γράµµατος, δηλαδή κάπου τον Αύγουστο του 2018. Αυτή είναι
σηµερινή δήλωση. Τα υπόλοιπα είναι κινδυνολογία, παραφιλολο-
γίες. 

Εµείς δεν θριαµβολογήσαµε. Ξέρουµε πολύ καλά ότι σ’ αυτήν
την αργοπορία καθοριστικό ρόλο έπαιξαν οι εκβιασµοί. Το οµο-
λογεί σήµερα µε τον πιο επίσηµο τρόπο κρατικό ραδιόφωνο της
Γερµανίας. Πριν µερικές µέρες ο Πέτερ Μπόφινγκερ, ένας οικο-
νοµολόγος από τους πέντε ανθρώπους που συµβουλεύουν τη
Μέρκελ, έδωσε µια συνέντευξη στο Αθηναϊκό Πρακτορείο. Δια-
βάστε την. 

Εγώ ή κάποιοι από τον ΣΥΡΙΖΑ ή κάποιοι από τους Ανεξάρτη-
τους Έλληνες ίσως δεν θα είµαστε τόσο ένθερµοι οπαδοί για το
τι έχει κάνει αυτή η Κυβέρνηση. Ο Μοσκοβισί στο tweet του γρά-
φει ότι είναι η µοναδική χώρα που έκανε πράξη διακόσιες µνη-
µονιακές υποχρεώσεις. Δεν το έχει κάνει ξανά καµµιά χώρα και
αµφιβάλλω αν θα µπορούσε να το κάνει και η Γαλλία.

Όλα δείχνουν ότι η χώρα θα βγει από αυτό το τέλµα και θα
βγει οριστικά. Ξαναλέω πως ξέρουµε ότι ο κόσµος περνάει άσ-
χηµα. Δεν θριαµβολογεί κανείς.

Υπάρχει, όµως, µια διαφορά: Έχουµε ιερή υποχρέωση να αφή-
σουµε πίσω τα παλιά, να πέσουν οι τόνοι και θα συνιστούσα στο
κόµµα της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης πραγµατική καλή πρό-
θεση. Η εξτρεµιστική τακτική «φύγετε τώρα, για να σωθεί η χώ-
ρα», που την άκουσα τώρα από έναν συµπαθέστατο Βουλευτή,
δεν έχει θέση σε ένα κόµµα του οποίου αδικείτε -θέλω να πι-
στεύω εγώ- την ίδια του την ιστορία και την παράδοσή του. 

Αργά ή γρήγορα αυτή η Κυβέρνηση θα µπει στην καθηµερινό-
τητα και στα προβλήµατα που πραγµατικά απασχολούν τον Έλ-
ληνα πολίτη και είναι πάρα πολλά. Είµαστε αυτοί που νοιαζό-
µαστε για την ηλεκτρονική διακυβέρνηση. Έχει µεγάλη σηµασία
για εµάς που παραδίδονται όλοι οι κόµβοι. Έχει µεγάλη σηµασία
για εµάς που οι αγρότες για πρώτη φορά µετά από πολλά χρόνια
δεν έκλεισαν δρόµους. Έχει µεγάλη σηµασία για εµάς να µην ξα-
ναδούµε πολίτες στους κάδους απορριµµάτων. Έχει µεγάλη ση-
µασία για εµάς η καθηµερινότητα του πολίτη. 

Και πάνω από όλα, δεν θα µας συγχωρήσει ποτέ ο Έλληνας
πολίτης αυτό που είδε να γίνεται εδώ και πολλές δεκαετίες, ένα
µεγάλο -µικρό θα έλεγα εγώ- κοµµάτι πολιτικών εκπροσώπων -
ευτυχώς, όχι όλο- να διαπλέκεται. Αυτό είναι ασυγχώρητο και νο-
µίζω ότι το ξεκίνηµα που κάνουµε αυτή τη στιγµή είναι δεσµευ-
τικό για εµάς. 

Κανείς δεν λέει ότι καµµία σύνταξη δεν θα µειωθεί για δυο χρό-
νια και κανένα αφορολόγητο για δυο χρόνια. Και σχεδόν ένα µε-
γάλο κοµµάτι πολιτών νοµίζει ότι θα γίνει αύριο. Όχι, δεν θα γίνει
αύριο. Και θα δούµε αν θα γίνει. 

Όπως τα πρώτα χρήµατα που περίσσεψαν, τα 617 εκατοµµύ-
ρια ευρώ, δεν τα έφαγαν κάποιοι παρατρεχάµενοι. 

ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Τα δώσατε στον Μπαλαούρα!
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ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Θα ήθελα να κάνω ένα
σχόλιο για τον Μπαλαούρα και για τον Μάκη Γιακουµάτο. Και δεν
έχει σχέση µε την κριτική στα κόµµατα, αλλά έχει σχέση µε το
πώς γίνεται η δηµοσιογραφία στην Ελλάδα. Ρωτήστε έναν φο-
ροτεχνικό -ας φρόντιζε ένας δηµοσιογράφος να ρωτήσει έναν
φοροτεχνικό- αν καθυστερούσε µια εβδοµάδα η Κυβέρνηση και
δεν τα έδινε, αν θα χάνονταν, αν θα πήγαιναν στον προϋπολογι-
σµό του επόµενου χρόνου. Ναι, τα πήραν και κάποιοι που δεν έπ-
ρεπε να τα πάρουν. Εκατό, διακόσιοι, τριακόσιοι, πεντακόσιοι, χί-
λιοι; Στη ζυγαριά το ενάµισι εκατοµµύριο ή αυτοί οι χίλιοι που
δεν τα ζήτησαν; Είναι αυτή η δηµοσιογραφία; 

Επειδή µε προκαλείτε, σας το λέω και το λέω µε καλή πρόθεση
και αγάπη -γιατί θα µπορούσατε και εσείς να πάρετε και εγώ και
δεν ξέρω και ποιος άλλος- ότι πράγµατι θα χάνονταν αυτά τα
χρήµατα.

Τελειώνω -µε ηρεµία και θέλω να πω ότι πρέπει να πέσουν οι
τόνοι- λέγοντας ότι από εδώ και πέρα είναι ένα καινούργιο ξεκί-
νηµα. Κάποιοι δεν το έχουν καταλάβει. Εγώ εκτίθεµαι και σας
λέω ότι είναι ένα καινούργιο ξεκίνηµα για τη χώρα και πρέπει όλοι
να χαµηλώσουµε τους τόνους. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.

Ιωάννης Σαρίδης από την Ένωση Κεντρώων, ο οποίος είναι και
ο τελευταίος οµιλητής, µιας και διαγράφηκε εκείνος που ήταν
εγγεγραµµένος στο τέλος. Μετά µπαίνουµε στη διαδικασία των
δευτερολογιών εισηγητών και Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων. 

Ορίστε, κύριε Σαρίδη, έχετε τον λόγο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ζήτησα και

πήρα τον λόγο για να καταθέσω στην Ολοµέλεια τις ανησυχίες
µεγάλης µερίδας συµπολιτών µας, οι οποίοι, όπως και εγώ, κα-
τανοούν πως η εφαρµογή του συγκεκριµένου νόµου έχει µεν τη
δυναµική να ενισχύσει µε δραστικό τρόπο την εθνική προσπάθεια
για έξοδο από την κρίση, από την άλλη, όµως, η τυχόν πληµµε-
λής εφαρµογή των προβλέψεών του ή οι τυχόν αστοχίες στην
υλοποίηση των διατάξεών του θα µπορούσαν να επιφέρουν σε
αυτή την προσπάθεια το τελειωτικό χτύπηµα. 

Τη δυναµική αυτή την εξασφαλίζει το υπό συζήτηση σχέδιο
νόµου, γιατί διαπνέεται από µια αποφασιστικότητα, η οποία πη-
γάζει από την αδιαµφισβήτητη και κοινή διαπίστωση πως η χώρα
έχει πραγµατική και απόλυτη ανάγκη τους δασικούς της χάρτες. 

Την αποφασιστικότητα αυτή των Ελλήνων πολιτών η Κυβέρ-
νηση αποφάσισε να τη στρέψει εναντίον εκείνης, που δεν µπορεί
να µιλήσει και να εκφραστεί, δηλαδή εναντίον της ελληνικής
φύσης. 

Συµφωνώ µε το συµπέρασµα του συναδέλφου Αµυρά, ο ο-
ποίος εξέφρασε την άποψη πως το παρόν νοµοσχέδιο, όπως είπε
χαρακτηριστικά, δίνει συγχωροχάρτι σε όσους κανιβάλισαν την
ελληνική γη πριν το 1975. 

Το Κτηµατολόγιο και οι δασικοί χάρτες είναι εργαλεία ανάπτυ-
ξης αλλά και βάση εφαρµογής πολλών και διαφορετικών νόµων.
Το γεγονός πως έφτασε το 2017 για να αποκτήσει η Ελλάδα αυτά
τα εργαλεία, αποδεικνύει και καταδεικνύει το µέγεθος της σπα-
τάλης, της κακοδιαχείρισης και της ανευθυνότητας που επέδει-
ξαν συλλογικά όλες ανεξαιρέτως οι µεταπολιτευτικές κυβερνή-
σεις για πολλές δεκαετίες.

Έχοντας πει αυτά, προχωρώ στον σχολιασµό των τροπολο-
γιών, που και σε αυτό το νοµοσχέδιο δεν µπορέσατε να αποφύ-
γετε ούτε εσείς, κύριε Υπουργέ. 

Θα ήθελα να ξεκινήσω από την τροπολογία της Ένωσης Κεν-
τρώων που δεν την κάνατε δεκτή, δυστυχώς κατά τη γνώµη µας.
Θα δεχτώ, όµως, εξηγήσεις και θα ενηµερώσουµε πληρέστερα
τον αρµόδιο Υπουργό σύντοµα και ελπίζω να την επανακαταθέ-
σουµε µε την πρώτη ευκαιρία. Επιτρέψτε µου µόνο δύο λόγια για
τη συγκεκριµένη τροπολογία. Πρόκειται για µία νοµοθετική πρω-
τοβουλία η οποία αντιµετωπίζει αποτελεσµατικά ένα πρόβληµα
το οποίο έχει τη γνωστή σε όλους µας αιτία της µη πρόβλεψης
κατάλληλων µεταβατικών διατάξεων στους σχετικούς νόµους.
Ενώ, λοιπόν, όσοι έκαναν αγοραπωλησίες γης άνω των διακο-
σίων πενήντα στρεµµάτων, λαµβάνοντας υπ’ όψιν τα προβλεπό-
µενα στον νόµο του 1994, που αναγνώριζε την ακυρότητα της

παλιάς πρόβλεψης, µε ύπαρξη υπουργικής απόφασης, από τότε
έως το 2012 δεν απασχόλησαν τα δικαστήρια. Δυστυχώς ακο-
λούθησε η ψήφιση ενός νόµου το 2012, ο οποίος δεν περιείχε
τις απαραίτητες µεταβατικές διατάξεις. Έτσι δηµιουργήθηκε το
εν λόγω πρόβληµα, να βρίσκονται, δηλαδή, στον «αέρα» και να
καταφεύγουν στη δικαιοσύνη, επιβαρύνοντας µε αυτόν τον τρό-
πο το έργο της µόνο και µόνο γιατί δεν προέβλεψε ο νοµοθέτης
τις κατάλληλες µεταβατικές διατάξεις.

Πρόκειται, λοιπόν, για αποκατάσταση της ισονοµίας. Είναι µια
άλλη αδικία, που θα µπορούσαµε να άρουµε επιτυγχάνοντας τη
συναίνεση µπροστά στο αυτονόητο. Ελπίζω να δώσουµε λύση
όσο πιο γρήγορα γίνεται. 

Προχωρώ από τη δική µου πλευρά στον σχολιασµό κάποιων
από τις τροπολογίες οι οποίες κατατέθηκαν.

Όσον αφορά την τροπολογία 1005/121 και την τροπολογία
1006/122, για τις παρατάσεις ουσιαστικά της λήξης της προθε-
σµίας υποβολής της δήλωσης περιουσιακής κατάστασης του
2016 και για την παράταση χρηµατικών ενταλµάτων για το τρέ-
χον οικονοµικό έτος κατά έναν µήνα µετά τη λήξη τους, πρόκειται
για παράταση στην παράταση. Δεν λύνονται τα προβλήµατα µε
παρατάσεις. Απλώς διαιωνίζονται.

Τροπολογία 1007/123: Τελικά ο τρόπος µε τον οποίο θα επι-
χειρήσετε να λύσετε το πρόβληµα, που έχει δηµιουργηθεί γύρω
από το γήπεδο της ΑΕΚ, είναι να δείξετε στη δηµοτική αρχή της
Νέας Φιλαδέλφειας ποιος κάνει τελικά κουµάντο. Αλλάζετε τον
κανονισµό και έτσι πλέον δεν τους πέφτει λόγος. Προβλήµατα
που λύνονται µε τέτοιον τρόπο είναι πάρα πολύ πιθανόν να δηµι-
ουργήσουν καινούργια.

Συµφωνούµε στο χτίσιµο του γηπέδου της ΑΕΚ. Η ΑΕΚ είναι
µια µεγάλη οµάδα της Αθήνας. Η ΑΕΚ έχει µία ζωντανή ιστορία.
Ζωντανή ιστορία έχει και στη Θεσσαλονίκη ο ΠΑΟΚ. Η ιστορία
έχει ρίζες. Οι ρίζες της ΑΕΚ είναι στη Νέα Φιλαδέλφεια. Θα θέ-
λαµε, όµως, να βρίσκατε έναν τρόπο να το στηρίξει και η τοπική
κοινωνία, η τοπική αυτοδιοίκηση, αντί να προχωράµε σε τέτοιου
είδους τερτίπια.

Τροπολογία 1015/131: Τροποποιούνται, λέει, διατάξεις του
ν.4389/2016 και ρυθµίζονται εκ νέου θέµατα σχετικά µε τον
πλήρη ιδιοκτησιακό διαχωρισµό της «ΑΔΜΗΕ Α.Ε.» από τη «ΔΕΗ
Α.Ε.». Το γεγονός πως ο κ. Σκουρλέτης µίλησε για στηµένο δια-
γωνισµό και δεν του έχει ζητήσει κανείς από την Κυβέρνηση ή να
δώσει δηµόσια εξηγήσεις ή να παραιτηθεί, είναι το µόνο σχόλιο
που αρµόζει σε µία τέτοια τροπολογία. 

Τροπολογία 1016/132: Αντικατάσταση και συµπλήρωση διατά-
ξεων σχετικά µε την παραχώρηση της απλής χρήσης του αιγια-
λού. Το γεγονός πως προχωρήσατε σε µία τέτοια απόφαση τόσο
σηµαντική για τις ελληνικές παραλίες και επιλέγετε να αιφνιδιά-
σετε τα µέλη του ελληνικού Κοινοβουλίου µάς υποχρεώνει την
καταψηφίσουµε. 

Είναι προβληµατική στη διατύπωσή της και θα έπρεπε να έρθει
εγκαίρως στις αρµόδιες επιτροπές και όχι τώρα εν’ όψει της
έναρξης της τουριστικής περιόδου, ενώ κάποιοι προσπαθούν να
υπερασπιστούν το κοινωνικό όραµα της Κυβέρνησης, προτείνον-
τας ουσιαστικά τη διάλυση του τουρισµού στη χώρα µας ως ισο-
δύναµου του ελάχιστου εγγυηµένου εισοδήµατος.

Αναφέροµαι, βεβαίως, στους Βουλευτές της Κυβέρνησης, που
χωρίς να υπολογίσουν τις συνέπειες µιας τέτοιας απόφασης,
πρότειναν τη νοµιµοποίηση του ελεύθερου κάµπινγκ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνω την εισήγησή µου δίνον-
τάς σας µία πολύ σηµαντική πληροφορία. Σήµερα το πρωί στο
πλαίσιο της παρακολούθησης της διαδικασίας παράδοσης των
δεκατεσσάρων περιφερειακών αεροδροµίων στην «FRAPORT»,
µε σκοπό να διακρίνω πού έχει βάλει η Κυβέρνηση την «κόκκινη
γραµµή» ανάµεσα στο ξεπούληµα και στην αξιοποίηση και ενώ
περιµένω απαντήσεις από το σύνολο των εµπλεκόµενων Υπουρ-
γών σχετικά µε τη µεγαλύτερη ιδιωτικοποίηση που επιχειρήθηκε
ποτέ στην Ελλάδα, ενηµερώθηκα ότι η νέα ιστοσελίδα του αερο-
δροµίου «ΜΑΚΕΔΟΝΙΑ» παρουσιάζει αυθαίρετα το αεροδρόµιο
«ΜΑΚΕΔΟΝΙΑ» ως σκέτο αεροδρόµιο Θεσσαλονίκης. Η ιστοσε-
λίδα µάλιστα που αντιστοιχεί στο αεροδρόµιο «ΜΑΚΕΔΟΝΙΑ»
είναι πλέον η thessaloniki airport.gr. 

Πολλά θα ήθελα να σας πω, κύριε Υπουργέ, όµως µε ενδιαφέ-
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ρει να κάνετε αυτό που πρέπει και όχι να σας κατηγορήσω µε
πολύ βαριές κουβέντες. Διαµαρτυρηθείτε και εσείς εκεί που κρί-
νετε, ώστε να διορθωθεί άµεσα το συγκεκριµένο ατόπηµα. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Με τον κ. Σαρίδη

ολοκληρώθηκε ο κύκλος των οµιλητών. 
Η πρόταση από το Προεδρείο είναι να περάσουµε πρώτα στον

κύκλο των παρεµβάσεων των εισηγητών - αγορητών, µετά να πά-
ρουν τον λόγο όσοι εκ των Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων έ-
χουν δηλώσει επιθυµία να παρέµβουν και να κλείσει ο Υπουργός.
Απ’ ό,τι βλέπω, το Σώµα συµφωνεί.

Τον λόγο έχει η κ. Ιγγλέζη, εισηγήτρια του ΣΥΡΙΖΑ.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΙΓΓΛΕΖΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συζήτηση που διεξάγεται είναι

ιδιαίτερα ενδιαφέρουσα. Θα ήταν όµως ακόµη πιο αποδοτική, αν
οι συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης, όλες αυτές τις µέρες που συ-
ζητάµε το νοµοσχέδιο στις επιτροπές αλλά και στην Ολοµέλεια,
έκαναν τον κόπο να διαβάσουν τις προτεινόµενες ρυθµίσεις και
να ακούσουν τις εισηγήσεις µας, πολύ περισσότερο να διαβά-
σουν τους νόµους, που αυτοί υπέγραψαν ως υπουργοί και ψή-
φισαν ως Βουλευτές. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ας είµαστε σοβαροί. Το ότι θέ-
λατε άλλα να νοµοθετήσετε το 2014 για τους αγρότες και εν
τέλει άλλα νοµοθετήσατε, δεν σας απαλλάσσει από τις ευθύνες
σας. Τα χαράτσια στους αγρότες, που µας λέτε ότι νοµοθετούµε
εµείς σήµερα, εσείς τα νοµοθετήσατε, εσείς τα έχετε επιβάλει.
Τις οικονοµοτεχνικές µελέτες και το τίµηµα εξαγοράς εσείς τα
νοµοθετήσατε. Εµείς ερχόµαστε να µειώσουµε το τίµηµα εξαγο-
ράς και να καταργήσουµε τις οικονοµοτεχνικές µελέτες. 

Αν πράγµατι, θέλατε να δώσετε την εκχερσωµένη γη, που καλ-
λιεργείται σήµερα, στους αγρότες δωρεάν, θα το είχατε νοµο-
θετήσει, όπως νοµοθετήσατε τα σύνθετα τουριστικά καταλύµατα
και τα γκολφ σε δάση και δασικές εκτάσεις. Ας σταµατήσει λοι-
πόν αυτή η ατελέσφορη αντιπολίτευση και ας παραδεχθείτε ότι
οι ρυθµίσεις του παρόντος νοµοσχεδίου λύνουν προβλήµατα του
αγροτικού κόσµου.

Ο σκοπός των προτεινόµενων ρυθµίσεων έχει µε σαφήνεια
αυτό τον χαρακτήρα. Όσο και να φωνάζετε, οι αγρότες ξέρουν
πολύ καλά ότι οι συγκεκριµένες ρυθµίσεις το µόνο που κάνουν
είναι να ελαφρύνουν το οικονοµικό κόστος και τις γραφειοκρατι-
κές διαδικασίες που εσείς νοµοθετήσατε. 

Τα ζητήµατα που έχουν αναδειχθεί στον αγροτικό κόσµο, λόγω
της ανάρτησης των δασικών χαρτών, είναι µόνο η αρχή του κου-
βαριού που λέγεται Δασολόγιο και κτηµατογράφηση της χώρας.
Οφείλουµε όµως να ξεµπερδέψουµε αυτό το κουβάρι, προς όφε-
λος όχι µόνο του αγροτικού χώρου αλλά και της περιβαλλοντικής
προστασίας. 

Οι δασικοί χάρτες πρέπει να προχωρήσουν και να ολοκληρω-
θούν, µε αναρτήσεις που γίνονται γνωστές στον ενδιαφερόµενο
λαό και όχι, όπως αποκάλυψε Βουλευτής της Αντιπολίτευσης και
έγινε το 2013 επί συγκυβέρνησης ΠΑΣΟΚ-Νέας Δηµοκρατίας,
όπου αναρτήθηκαν οι χάρτες, λέει, αλλά οι πολίτες δεν το κατά-
λαβαν και έτσι δεν µπόρεσαν να λύσουν τα προβλήµατά τους. 

Γιατί δεν τους ενηµέρωσε η πολιτεία ότι έχει γίνει ανάρτηση
δασικών χαρτών; Γιατί σήµερα το έχει µάθει όλη η χώρα ότι
έχουµε αναρτηµένους δασικούς χάρτες και πάµε προς επίλυση
προβληµάτων;

Πρέπει, λοιπόν, οι δασικοί χάρτες να προχωρήσουν και να ολο-
κληρωθούν, ώστε να γνωρίζει ο πολίτης τι είναι δάσος και τι έκτα-
ση άλλης µορφής και τι παρεµβάσεις µπορεί να κάνει και µε
ποιον τρόπο. Και από την άλλη, οι Δασικές Υπηρεσίες να αποδε-
σµευτούν από τη µονοδιάστατη απασχόληση µε τις πράξεις χα-
ρακτηρισµού κι επιτέλους να επικεντρωθούν στο πραγµατικό
τους έργο, που είναι η προστασία και η διαχείριση των δασικών
οικοσυστηµάτων, η οποία έχει µείνει πάρα πολύ πίσω.

Και µια και µιλάµε για τη Δασική Υπηρεσία, θα έπρεπε, συνά-
δελφοι και συναδέλφισσες, να ντρέπεστε που χύνετε κροκοδεί-
λια δάκρυα για τη Δασική Υπηρεσία, γιατί εσείς ευθύνεστε εδώ
και τριάντα χρόνια για την υποστελέχωσή της και την απαξίωσή
της. Και αυτό δεν έγινε τυχαία. Έγινε µε σκοπό να εξυπηρετούν-
ται τα δικά σας συµφέροντα. Σας εµπόδιζε η Δασική Υπηρεσία

στην εξυπηρέτηση των συµφερόντων των «ηµετέρων» σας. Από
το 2012 δεν έχει προσληφθεί εποχικό προσωπικό στη Δασική
Υπηρεσία ούτε αυτό το εποχικό προσωπικό –ναι, µη γελάτε- που
προσλαµβάνατε τον Οκτώβριο µήνα, λέει, για την αντιπυρική
προστασία. Έχω δουλέψει κι εγώ. Προσλήφθηκα Οκτώβριο µήνα
για να κάνω αντιπυρική προστασία! Τέτοιον παραλογισµό είχατε!

Επειδή βλέπω ότι δεν έχω αρκετό χρόνο για να µιλήσω για τα
άρθρα -νοµίζω ότι έχει γίνει αρκετή ενηµέρωση για τα άρθρα- θα
ήθελα σε αυτό το σηµείο να ευχαριστήσω τον Υπουργό που οι
εισηγήσεις των επιτροπών και το αίτηµα της αντιπολίτευσης για
την προστασία του χαρακτήρα των εκτάσεων, που παραχωρούν-
ται στον Δήµο Ιωαννιτών εισακούστηκε και επιλύεται µε τη νοµο-
τεχνική βελτίωση, που έχει εισηγηθεί ο Υπουργός Περιβάλλοντος
και Ενέργειας.

Και τελειώνοντας, να ενηµερώσω τον κ. Φωτήλα πως ήµουν,
είµαι και θα είµαι αντίθετη µε τη δήθεν επένδυση χρυσού στη
Χαλκιδική και να τον διαβεβαιώσω ότι δεν θα προχωρήσει, κύριε
Φωτήλα, η επένδυση, γιατί έχει ανυπέρβλητα προβλήµατα τόσο
µε την προστασία του περιβάλλοντος όσο και µε την εφαρµογή
της νοµιµότητας, αλλά και πολύ περισσότερο µε το δηµόσιο συµ-
φέρον.

Α, και κύριε Φωτήλα, εγώ πάντοτε στην Αριστερά ήµουν και εί-
µαι. Δεν χτίζω πολιτική καριέρα, αλλάζοντας τα κόµµατα σαν τα
πουκάµισα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο ει-

σηγητής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Σκρέκας.
ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Σκρέκα, µισό

λεπτό. Ζήτησε τον λόγο ο κ. Φωτήλας επί προσωπικού.
ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Ένα λεπτό µόνο.
Κατ’ αρχάς, να πω ότι εγώ µπορεί να άλλαξα κόµµα, αφού

διώχθηκα από το κόµµα στο οποίο ήµουν και δεν έφυγα, αλλά
δεν άλλαξα αυτά που έλεγα. Συνεχίζω να λέω τα ίδια. 

Δεν ξέρω αν η κυρία συνάδελφος µπορεί να ισχυριστεί για
αυτά που έλεγε ακριβώς η ίδια και όλος ο ΣΥΡΙΖΑ ότι συνεχίζει
και τώρα να λέει τα ίδια. Εγώ, λοιπόν, µπορεί να άλλαξα κόµµα,
αλλά η κυρία συνάδελφος και οι έτεροι της συγκυβέρνησης άλ-
λαξαν το κόµµα τους µε εκατόν ογδόντα µοίρες στροφή. Αυτή
είναι η πραγµατικότητα.

Τώρα, οι τοπικοί φορείς εκεί και όλη η κοινωνία θυµάται το τι
έλεγε και τι κάνουν σήµερα. Άσε που αυτό είναι το φοβερό, ότι
άλλα λένε οι Υπουργοί, άλλα λένε οι Βουλευτές. Ο ένας λέει το
κοντό του, ο άλλος το µακρύ του. Δεν συµφωνούν ούτε µεταξύ
τους πλέον.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Εντάξει, κύριε Φω-
τήλα. Νοµίζω ότι δεν χρειάζεται περαιτέρω. 

Κύριε Σκρέκα, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Νοµίζω ότι δεν χρειάζεται να σχολιάσω αυτά τα οποία είπε

προηγουµένως η αξιότιµη συνάδελφος περί ντροπής και τσίπας,
γιατί ο κόσµος είναι αυτός που θα κρίνει. 

Και ο κόσµος, πραγµατικά, βλέπει µια παράταξη, τον ΣΥΡΙΖΑ,
που άλλα έλεγε πριν έρθει στην εξουσία και άλλα λέει και άλλα
κάνει τώρα. Οπότε, το ποιος ντρέπεται και ποιος όχι, αγαπητή
συνάδελφε, νοµίζω ότι θα το κρίνει ο λαός. Και να ξέρετε ότι ο
λαός θα είναι πολύ πιο αυστηρός κριτής απ’ ό,τι είµαστε εµείς.

Θα ήθελα να κάνω και µια ερώτηση ρητορικής φύσεως. Πολλοί
από τους Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ, που βρίσκονται σήµερα στην
Αίθουσα, δύο χρόνια πριν, όταν είχε έρθει ο ν.4280, ο οποίος πε-
ριλαµβάνει και το άρθρο 36 που τροποποιούσε το άρθρο 47 του
ν.998/1979, είχαν ζητήσει τότε ονοµαστική ψηφοφορία και το
είχαν καταψηφίσει εκείνο το άρθρο. Και δεν το είχαν καταψηφί-
σει, γιατί το τίµηµα εξαγοράς, που περιλάµβανε τότε ήταν το 1/3
της αντικειµενικής αξίας, ενώ τώρα εσείς έρχεστε και το κάνετε
το1/4 της αντικειµενικής αξίας, αλλά είχαν έρθει και το είχαν κα-
ταψηφίσει, αγαπητέ Υπουργέ της Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ,
τότε οι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ, γιατί θεωρούσαν ότι αυτό το
άρθρο είναι δασοκτόνο άρθρο, ότι προκαλεί τεράστια ζηµιά στα
δάση, ότι χαρίζει τα δάση σε δήθεν καταπατητές και ότι µε αυτόν
τον τρόπο χάνεται η δηµόσια περιουσία. Είναι αυτό το άρθρο
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που έρχονται σήµερα πανηγυρίζοντας να το υπερψηφίσουν,
επειδή όντως εσείς κάνετε µια ευνοϊκότερη ρύθµιση.

Όµως, µάλλον δεν θέλετε να καταλάβετε αυτό που σας λέµε.
Σας πήρε δυο-τρία χρόνια να έρθετε από εκεί όπου εµείς ξεκινή-
σαµε. Εµείς, όµως, σας λέµε ακόµα µια φορά «ελάτε να πάµε
µαζί ένα βήµα πιο µπροστά». Θα σας εξηγήσω τι εννοώ. Υπάρχει
η υποχρέωση όχι επειδή το λέει η συµφωνία που έχετε εσείς συ-
νάψει µε τους θεσµούς, αλλά υπάρχει ανάγκη πια σε αυτή τη
χώρα να ολοκληρώσουµε και Κτηµατολόγιο και Δασολόγιο.

Να σηµειώσω ότι το Δασολόγιο ως όρος και ορισµός περιλαµ-
βανόταν στον ν.998/1979, που είχε ψηφίσει τότε η Νέα Δηµοκρα-
τία τριάντα-σαράντα χρόνια πριν. Βέβαια, όντως δεν έγινε κάτι
από τότε, µε ευθύνη αυτών που πέρασαν, αλλά ερχόµαστε σή-
µερα εδώ και το συζητάµε. Πρέπει να βάλουµε µια γραµµή επι-
τέλους και να δούµε πώς θα προχωρήσουµε µπροστά. Σας λέµε,
λοιπόν, «πάµε ένα βήµα πιο µπροστά». Υπάρχει υποχρέωση να
αναρτηθούν οι δασικοί χάρτες. Υπάρχει υποχρέωση να λυθούν
τα προβλήµατα, γιατί αναρτήθηκαν οι δασικοί χάρτες και ακόµα
και η Καλντέρα της Σαντορίνης φαίνεται ότι είναι δασική έκταση,
όπως και µεγάλες περιοχές της Αττικής, που σήµερα είναι πό-
λεις. Το Κρυονέρι είναι προάστιο, ο Άγιος Στέφανος, η Νέα
Μάκρη, βόρεια και νότια προάστια της Αττικής, χωριά και οικι-
σµοί σε όλη την Ελλάδα φαίνονται ότι είναι δασικές εκτάσεις, ενώ
κατοικούνται από χιλιάδες συµπολίτες µας. Πρέπει, λοιπόν, να
δούµε πώς θα λύσουµε αυτές τις περιπτώσεις. Σας λέµε, λοιπόν,
ότι πρέπει να διορθωθούν αυτές οι περιπτώσεις.

Ερχόµαστε, όµως, στο µείζον σήµερα, που είναι τα αγροτικά
κτήµατα, οι καλλιεργούµενες εκτάσεις, οι γεωργικές εκτάσεις.
Σας λέµε το εξής. Από το ενάµισι εκατοµµύριο στρέµµατα, που
φαίνονται τώρα στους δασικούς χάρτες ως δασικές εκτάσεις,
καλλιεργούνται, δεν είναι δασικές εκτάσεις. Η χρήση τους σή-
µερα είναι γεωργική χρήση. Τις χρησιµοποιούν αγρότες της ελ-
ληνικής υπαίθρου, που προσπαθούν να επιβιώσουν, προσπαθούν
να ζήσουν τις οικογένειές τους και προσπαθούν να συµβάλλουν
στην ανάπτυξη της ελληνικής οικονοµίας, αλλά και να καλύψουν
τις διατροφικές ανάγκες των Ελλήνων και όχι µόνο.

Σας λέµε, λοιπόν, ότι η πλειοψηφία αυτών των εκτάσεων, του
ενάµισι εκατοµµυρίου στρεµµάτων εκχερσώθηκαν για γεωργι-
κούς σκοπούς πριν το 1975. Αυτοί οι άνθρωποι, οι πρόγονοι των
σηµερινών κατόχων ή αυτοί από τους οποίους αγόρασαν οι ση-
µερινοί κάτοχοι τα κτήµατα, στις δεκαετίες του ’20, του ’30, του
’40, του ’50, του ’60 είτε από κληρονοµιά, είτε επειδή αγόρασαν,
είτε µε πράξεις της πολιτείας και της διοίκησης, βρέθηκαν να
έχουν στην κατοχή τους κάποιες εκτάσεις τις οποίες είτε νοµί-
µως είτε παρατύπως τότε εκχέρσωσαν για να τις µετατρέψουν
σε καλλιεργούµενη γη. Τότε αυτό ήταν το ζητούµενο. Αυτό είχε
γίνει µε καταληκτική ηµεροµηνία, πριν σαράντα χρόνια, µέχρι το
1975.

Είχαµε ψηφίσει, όντως, έναν νόµο, τον 4280, που έλεγε γι’
αυτές τις περιπτώσεις ότι θα έπρεπε οι κάτοχοι αυτών των περι-
πτώσεων τότε να πληρώσουν ένα τίµηµα εξαγοράς, εφόσον δεν
είχαν ισχυρούς τίτλους και ένα χρηµατικό αντάλλαγµα για το πε-
ριβαλλοντικό ισοζύγιο, δηλαδή, για την αλλαγή χρήσης. Τότε
εσείς είχατε διαφωνήσει.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα χρειαστώ δυο λεπτά, κύριε Πρόεδρε, για να εξηγήσω ένα
σοβαρό θέµα για την ελληνική αγροτιά.

Τότε είχατε διαφωνήσει όχι µε το τίµηµα εξαγοράς, αλλά δεν
θέλατε καθόλου αυτά τα κτήµατα να συνεχίσουν να τα κατέχουν
αγρότες. Θέλατε να γίνουν δάση ξανά, να επανέλθουν στην πρό-
τερη κατάσταση έτσι όπως φαινόταν το 1945, για να ξέρουµε
από πού ξεκινήσατε.

Ερχόµαστε σήµερα και σας λέµε γι’ αυτές τις περιπτώσεις που
χρησιµοποιούν ακόµα και σήµερα τα κτήµατά τους για γεωργική
χρήση «ελάτε να δούµε µαζί, να αφήσουµε πίσω και τον 4280 και
τις δικές σας τότε προθέσεις και να πάµε ένα βήµα µπροστά και
να τους δώσουµε µια λύση, που δεν θα τους επιβαρύνει οικονο-
µικά σήµερα, το 2017, που µετά από αυτή τη δύσκολη οικονοµική
κρίση που περνάει η χώρα, µετά από τις φορολογικές και άλλες
επιβαρύνσεις που έχουν δεχθεί, τα τελευταία δυο χρόνια αυξη-

µένες, µετά την πτώση της κατανάλωσης στα διάφορα προϊόντα
που παράγουν, έχει γίνει ασφυκτικό πια το περιβάλλον και η δου-
λειά τους και αγωνίζονται να παραµείνουν στην ελληνική ύπαιθρο
σε αντίξοες συνθήκες».

Ερχόµαστε, λοιπόν, και σας λέµε: «Ελάτε να το δούµε µαζί.
Ελάτε να αλλάξουµε µαζί τον ν.4280/2014. Μη µένετε στον
ν.4280. Πρέπει να τον αλλάξουµε.» Προτείνουµε δύο ρυθµίσεις,
που δεν θα επιβαρύνουν οικονοµικά αυτούς που προχώρησαν σε
αλλαγή χρήσης και στην εκχέρσωση των κτηµάτων πριν το 1975.

Τι σας λέµε; Πρώτον, ας έλθουµε ως δηµόσιο, ως πολιτεία, να
λύσουµε το πρόβληµα των τίτλων, εφόσον αυτοί έχουν µεταγρα-
φεί, τουλάχιστον, µία φορά πριν από το 1975. Υπάρχει ανάλογη
διάταξη για τα χορτολιβαδικά. Θα µπορούσαµε, λοιπόν, να θε-
σπίσουµε µία τέτοια διάταξη για τέτοιου είδους περιπτώσεις. Μ’
αυτόν τον τρόπο, αφού αναγνωρίσουµε τους τίτλους που έχουν
ήδη και τους έχουν πληρώσει, είτε επειδή τους έχουν αγοράσει
είτε επειδή τους έχουν κληρονοµήσει και έχουν πληρώσει φόρο
κληρονοµιάς, σίγουρα πάντως έχουν πληρώσει επανειληµµένα
άλλους φόρους και ΕΝΦΙΑ, δεν θα χρειαστεί να πληρώσουν τί-
µηµα εξαγοράς το οποίο θα είναι περίπου στα 100-150 ευρώ. 

Όσον αφορά το χρηµατικό αντάλλαγµα, σας λέµε ότι γι’ αυτές
τις περιπτώσεις, που η χρήση άλλαξε από το 1945 µέχρι το 1975,
δηλαδή, από δασικές έγιναν γεωργικές εκτάσεις, για να µην πλη-
ρωθεί χρηµατικό αντάλλαγµα, ελάτε να τις συµπεριλάβουµε στο
άρθρο 5, έτσι ώστε αυτές οι ιδιωτικές πια εκτάσεις να µην εµπί-
πτουν στη δασική νοµοθεσία και, άρα, να µη χρειαστεί να πλη-
ρώσουν χρηµατικό αντάλλαγµα. Μ’ αυτόν τον τρόπο, γι’ αυτές
τις περιπτώσεις –δεν µιλάµε για καταπατητές µετά το 1975- γι’
αυτές τις εκτάσεις, αυτοί οι δικαιούχοι σήµερα δεν θα χρειαστεί
να εξαγοράσουν ξανά τα κτήµατά τους και δεν θα χρειαστεί να
πληρώσουν για την αλλαγή χρήσης που έγινε πριν από ογδόντα
χρόνια. 

Αυτό σας ζητάµε να δούµε. Μη οχυρώνεστε πίσω από τον ν.
4280. Παρ’ όλο που τότε διαφωνούσατε, γιατί δεν το θέλατε κα-
θόλου, εµείς σας λέµε «Ελάτε να προχωρήσουµε πιο µπροστά,
να τον αλλάξουµε κι αυτόν µαζί».

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Σκρέκα, σας
παρακαλώ πολύ. Ξεπεράσατε και τα οκτώ λεπτά και τα δύο
λεπτά, βέβαια, που είχατε ζητήσει.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Είπατε στην οµιλία σας ότι οι προ του 1975 έχουν τη δυνατό-

τητα να πληρώσουν χρηµατικό αντάλλαγµα µόνο για την αλλαγή
χρήσης και ας µην πληρώσουν τίµηµα εξαγοράς. Είναι το 90%
των περιπτώσεων. Δηλαδή, τι τους λέτε; Λέτε στους κατόχους
ενός εκατοµµυρίου περίπου στρεµµάτων να χάσουν τους τίτλους
κυριότητας που έχουν σήµερα; Αυτό τους λέτε ή τους λέτε να
προσφύγουν στα πολιτικά δικαστήρια ή σε επιτροπές ιδιοκτησίας
δασών και να περάσουν δεκαπέντε, είκοσι, τριάντα χρόνια διαδι-
κασίας, για να αποκτήσουν ισχυρούς τίτλους;

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας): Δεν το πιστεύω αυτό. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Να το εξηγήσετε, γιατί µε ευκο-
λία λέτε αυτές τις λέξεις. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας): Μα, αυτά είναι ψέµατα. Τα έχω πει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ,
κρατήστε τις σηµειώσεις σας και στην παρέµβασή σας θα απαν-
τήσετε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Με ευκολία εκστοµίζετε κατηγο-
ρίες, κύριε Υπουργέ. Εγώ σας λέω: «Ελάτε εδώ να συζητήσου-
µε». Θα διαβάσω από τα Πρακτικά αυτό που είπατε. Έτσι ακρι-
βώς είπατε.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας): Με βγάζετε έξω από τα ρούχα µου! Επι-
καλούµαι τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπό σας!

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Και σ’ αυτήν την περίπτωση, τους
εξοµοιώνετε µ’ αυτούς του άρθρου 4, γιατί θα πληρώσουν χρη-
µατικό αντάλλαγµα οι προ του 1975 και οι µετά του 1975. Άρα,
οι καταπατητές µετά το 1975 έχουν την ίδια µεταχείριση µ’ αυ-
τούς οι οποίοι πάσχισαν, στήλωσαν και έχτισαν την ελληνική οι-
κονοµία τις δεκαετίες του 1950, του 1960 και του 1970.
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ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας): Κύριε Σκρέκα, κακώς εκτιµώ τα λόγια
του Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου σας. Είναι πλέον περιττό.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Κύριε Υπουργέ, µην αποφεύγετε
αυτό που σας λέω. Ελάτε εδώ να δώσουµε µία λύση, προκειµέ-
νου να µην επιβαρύνουµε τον Έλληνα αγρότη µε 250 και 300
ευρώ ανά στρέµµα, το οποίο λέτε εσείς ότι θα το πληρώσει σε
πέντε χρόνια, αλλά σας πληροφορώ ότι δεν βγάζει τόσα ούτε για
τα πέντε χρόνια τα οποία θα το έχει στην κατοχή του. Δεν το
έχουν καταλάβει αυτό οι Έλληνες αγρότες. Δεν θα τα εισπρά-
ξετε αυτά τα λεφτά, ούτως ή άλλως, κύριε Υπουργέ. Είναι 300
εκατοµµύρια ευρώ. Ελάτε να το λύσουµε τώρα όλοι µαζί.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο ει-

δικός αγορητής της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης κ. Τζελέπης.
ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, παρακολουθώντας δύο ηµέρες

τώρα τη συζήτηση για τους δασικούς χάρτες, αρκετές τοποθε-
τήσεις µού έφεραν στον νου αυτούς, που από τη µια συζητούν
στις πλατείες για το περιβάλλον και από την άλλη σβήνουν τα
αποτσίγαρα στα παρτέρια, για να προσθέσουν –λέει- οργανική
ουσία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η χώρα µας –και το ρώτησα
εχθές, κύριε Υπουργέ- σε ποιο επίπεδο βρίσκεται, σε σχέση µε
τα είκοσι επτά κράτη-µέλη ως προς τα δάση µας; Έχουµε τριά-
ντα επτά εκατοµµύρια στρέµµατα δάσους. Αυτά έµειναν και δια-
φυλάχθηκαν ως δάσος, γιατί περίµεναν να φέρετε εσείς σήµερα
εδώ κάποιον νόµο που θα προστάτευε τα δάση και το περιβάλ-
λον;

Όµως, όπως ακούσαµε στην πρωτολογία σας, είναι σαν να µας
φέρατε έναν νόµο πανάκεια στη Βουλή, αλλά κρύψατε από την
άλλη την πλευρά µε µαεστρία ζηλευτή, θα έλεγα εγώ, ένα βασικό
στοιχείο -συνηθισµένο για εσάς, το γνωρίζουµε εµείς στη Βουλή-
, ότι το νοµοσχέδιο αυτό είναι µια επιστροφή στον ν.4280/2014
µε κακό τρόπο ή να το πω καλύτερα -για να χρησιµοποιήσω τους
δικούς σας όρους- είναι µια επιστροφή σε ένα δασοκτονικό νο-
µοσχέδιο, που τόσο αρνείστε µικρόψυχα να παραδεχθείτε µήπως
και αναγνωριστεί σε κάποιον από τους προηγούµενους έργο για
τους δασικούς χάρτες. Γι’ αυτό, πάρα το ότι ξέρετε, εξακολου-
θείτε να προκαλείτε.

Σας λέω, λοιπόν -µήπως και το κατανοήσετε - ότι εµείς, ως
ΠΑΣΟΚ, κάναµε πράξη τους δασικούς χάρτες για τους οποίους
εσείς µιλάτε σήµερα. Το 2011 η κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ έκανε το
πιο σηµαντικό βήµα, για να µιλάµε σήµερα για δασικούς χάρτες,
και όχι ως αυταπάτη ή άυλο έργο που εσείς συνηθίζετε. Με τον
ν.3889/2011 µέσα την κρίση -και αυτό δείχνει και την πίστη στην
προτεραιότητα υλοποίησης των δασικών χαρτών- εξοικονοµήθη-
καν και επενδύθηκαν 37 εκατοµµύρια ευρώ για µελέτες δασικών
χαρτών και εκπονήθηκαν οι δασικοί χάρτες για το 50% της έκτα-
σης της χώρας σε είκοσι δύο νοµούς. Θεωρήθηκαν από τα δα-
σαρχεία και περίµεναν την κύρωσή τους. 

Σας το επαναλαµβάνω. Από ίδρυσης του ελληνικού κράτους,
από το 2011 και µετά έγιναν δασικοί χάρτες για είκοσι δύο νο-
µούς στο 50% της χώρας. Ανοίξαµε, όµως, και τη διαδικασία κύ-
ρωσης. Σήµερα έχουν κυρωθεί µε αυτή τη διαδικασία εβδοµήντα
δύο χάρτες σε όλη τη χώρα. 

Είδατε εσείς να έγινε κανένας χαµός για το πρώτο ένα εκα-
τοµµύριο στρέµµατα δασικών χαρτών που κυρώθηκαν; Αυτό
έγινε σε πολλές και δύσκολες περιοχές της χώρας, σε αγροτικές
περιοχές, δίπλα σε οικιστικές περιοχές, σε µικτές, σε δασικές.

Στην Αττική –σας το έχω πει από χθες- αναρτήθηκαν δασικοί
χάρτες στην Πεντέλη, στον Μαραθώνα, στην Κηφισιά, στη Δρο-
σιά, στη Φυλή. Στη Θεσσαλονίκη αναρτήθηκαν στα Βασιλικά, στη
Θέρµη, την πατρίδα σας, και στην Καλαµαριά. Επίσης, έχουν κυ-
ρωθεί στη Δράµα, στην Κοζάνη, στην Αρκαδία. Έργο ΠΑΣΟΚ,
είτε το θέλετε είτε όχι. Μετά είχαµε δύο χρόνια σιωπή. Και τώρα
τι κάνετε; Ήρθατε και από τη µια ψηφίσατε, από την άλλη τώρα
ξεψηφίζετε.

Χθες αναφέρθηκα σε κάτι. Κακώς λείπει σήµερα από εδώ -τον
είδα το πρωί και περίµενα ότι θα µείνει για να τα συζητήσουµε-

ο κύριος Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης. Θα ήθελα να είναι
εδώ, για να µας πει σχετικά µε το ΟΣΔΕ, πώς αναγνωρίζονται τα
βοσκοτόπια, ποια είναι η διαδικασία. 

Γιατί το ΟΣΔΕ παίρνει τα στοιχεία από το Υπουργείο Περιβάλ-
λοντος και, µέσω του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης, τα δίνει
στον ΟΠΕΚΕΠΕ. Αυτά τα κάνει το κράτος, τα κάνει το Υπουργείο
Περιβάλλοντος. Άρα, το ΟΣΔΕ είναι κάτι το οποίο πρέπει να το
λάβουµε σοβαρά υπ’ όψιν για τα είκοσι δύο εκατοµµύρια στρέµ-
µατα βοσκοτόπων, τα οποία τα έχουν ανάγκη οι Έλληνες κτηνο-
τρόφοι, για να µπορούν να πάρουν τις ευρωπαϊκές επιδοτήσεις.

Εδώ, όµως, τώρα τι έχω την εντύπωση ότι κάνετε; Από τη µια
µεριά, θέλοντας να καλύψει ο κύριος Υπουργός Αγροτικής Ανά-
πτυξης το «Βατερλώ», που έπαθε στη βιολογική κτηνοτροφία -
γι’ αυτό δεν υπέγραψε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, ενώ µέχρι
προχθές νόµιζα ότι πιθανόν να διαφωνούσε, λόγω ειδικότητας,
από φιλοπεριβαλλοντολογική ευαισθησία, όχι- , έρχεστε και πε-
ρικόβετε µε την πρώτη ανάρτηση δασικών χαρτών ένα εκατοµ-
µύριο βοσκοτόπια.

Προχθές ο κύριος Υπουργός στην ηµερίδα της «ΝΑΥΤΕΜΠΟ-
ΡΙΚΗΣ», που έγινε στο Caravel, ανακοίνωσε ότι θα δώσει οκτώ µε
εννέα εκατοµµύρια στρέµµατα νέα βοσκοτόπια. Από πού θα προ-
έλθουν αυτά; Το καταθέτω στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μιχαήλ Τζελέπης καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Μπορείτε να µου πείτε από πού θα προέλθουν αυτά; Από τη
µια αποχαρακτηρίζετε τα βοσκοτόπια και από την άλλη έρχεται
ο Υπουργός και τάζει καινούργια βοσκοτόπια. Για να καταλά-
βουµε και εµείς, τελικά το θέατρο του παραλόγου ποιος το παίζει
µέσα σ’ αυτήν την Αίθουσα; 

Γι’ αυτό είπα από την αρχή ότι αυτό το νοµοσχέδιο είναι και
πρόχειρο, αλλά και ότι έχει µία και µόνο στόχευση, αφού είναι
και πάλι ένα φοροεισπρακτικό νοµοσχέδιο. Όµως, εσείς έχετε
συνηθίσει έργα των άλλων, έργα τα οποία έχουν δροµολογηθεί,
εσείς απλώς να τα υιοθετείτε και να κόβετε κορδέλες. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Και τώρα συνεχί-

ζουµε µε τον ειδικό αγορητή της Χρυσής Αυγής κ. Σαχινίδη. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.  
Μάλλον κάποιοι έχουν την εντύπωση ότι έχει εξαντληθεί τε-

λείως το θέµα των δασικών χαρτών, αφού και σήµερα, αλλά και
τις προηγούµενες µέρες ακούµε να γίνονται διάφορες συζητή-
σεις ακόµα και για την αξιολόγηση, αλλά και για χίλια δυο άλλα.
Αφού θέλετε να µιλήσουµε και για την αξιολόγηση, θα µιλήσουµε
και εµείς για θέµατα τα οποία δεν αφορούν το παρόν σχέδιο
νόµου. Όσον αφορά το νοµοσχέδιο, θα αναφερθώ µόνο στο άρ-
θρο 2 και σε κάποιες τροπολογίες. 

Εδώ βλέπουµε ότι υπάρχει, πράγµατι, µια µικροπολιτική σκο-
πιµότητα και από τους µεν και από τους δε. Μιλούν για αξιολό-
γηση, αλλά κανένας δεν αναφέρθηκε στις δηλώσεις του Υπουρ-
γού Οικονοµίας, ο οποίος µόλις προ δύο ηµερών είπε ότι για τα
µέτρα που θα φέρετε για να ψηφίσετε θα πρέπει να υπάρχει ένα
πλεόνασµα της τάξης του 3,5%. 

Ο ίδιος ο Υπουργός Οικονοµίας ανέφερε ότι λόγω του Brexit
θα προκληθεί ζηµιά 1% άµεσα και ένα επιπλέον 1,5% έµµεσα.
Οπότε, 2,5% και 3,5% µας κάνει 6%. Ήδη το 3,5% θεωρείται νού-
µερο που δεν βγαίνει. Άρα, πώς θα καλύψετε το έλλειµµα του
6%; 

Επίσης, λίγη σοβαρότητα δεν θα έβλαπτε και τη Νέα Δηµοκρα-
τία. Ακούσαµε προηγουµένως από την οµιλήτρια κ. Αραµπατζή
ότι η Νέα Δηµοκρατία δεν θα ψηφίσει τα µέτρα. Το θέµα, κύριε
Τζαβάρα, δεν είναι αν θα τα ψηφίσετε, αλλά σας ζητάµε να δε-
σµευθείτε από το Βήµα στη δευτερολογία σας αν θα τα εφαρ-
µόσετε και όχι αν θα τα ψηφίσετε. Το αν θα τα ψηφίσετε ή όχι
είναι το εύκολο. Το δύσκολο είναι αν θα τα εφαρµόσετε. 

Επίσης, χθες στην τοποθέτησή σας αναφερθήκατε στο Εθνικό
Κτηµατολόγιο των παρελθόντων ετών και αποφύγατε συστηµα-
τικά να επεκταθείτε λέγοντας «ας µην επεκταθούµε». Γιατί να µην
επεκταθείτε; Γιατί δεν λέτε ονόµατα; Γιατί δεν λέτε για τα λεφτά
που φαγώθηκαν στο Κτηµατολόγιο; Γιατί δεν αναφέρετε ότι ήταν
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Υπουργός ο κ. Λαλιώτης; Επιτέλους, πείτε την αλήθεια στον ελ-
ληνικό λαό! 

Και στο σηµείο αυτό, θα αναφερθώ, όπως σας είπα, στο άρθρο
2, γιατί κρίνω πολύ σκόπιµο να ενηµερώσω τις κυρίες και τους
κυρίους Βουλευτές για το εξής. Εδώ οι αγρότες, για να αποδεί-
ξουν την κατοχή των εκτάσεων, όπως έχουµε πει, κύριε Υπουργέ,
µπορούν να προσκοµίσουν και ένορκες βεβαιώσεις. Πρόκειται
ουσιαστικά για ένα δώρο, γιατί σύµφωνα µε την προτεινόµενη
τροποποίηση ο κίνδυνος να δικαιωθούν καταπατητές, όπως
έχουµε πει επανειληµµένα, δηµόσιας δασικής έκτασης, που δεν
είναι καν καλλιεργητές, είναι περισσότερο από ορατός.

Και αυτό γιατί, σύµφωνα µε την τροποποίηση που προβλέπει
το παρόν σχέδιο νόµου, µε µια ένορκη βεβαίωση –και εδώ ανα-
φέρθηκε και ο Κοινοβουλευτικός µας Εκπρόσωπος- κάποιος που
έχει την άλφα οικονοµική άνεση εάν θελήσει, µπορεί να πάει στο
Κτηµατολόγιο της Κωνσταντινούπολης -και χθες έµαθα ότι λει-
τουργεί και παράρτηµά του και εδώ στην Ελλάδα- να «κοντέψει»
έναν υπάλληλο από το Κτηµατολόγιο της Κωνσταντινούπολης.
Και βλέπετε ότι το Κτηµατολόγιο δεν το είχαν κάνει οι Τούρκοι,
αλλά οι Έλληνες Φαναριώτες το είχαν κάνει και τότε, κάτι που
µάλιστα αποδεικνύει ότι είχαµε από τότε την τεχνογνωσία για να
γίνει το Κτηµατολόγιο. Οπότε εάν ένας µε µια άλφα οικονοµική
άνεση «κοντεύει» τους αρµόδιους υπαλλήλους, λαδώνοντας και
κάποιους δικηγόρους, και του δίνουν τίτλους όχι για πριν το 1945
ή το 1975, αλλά για πολύ παλαιότερα, τι θα γίνει σ’ αυτήν την πε-
ρίπτωση, κύριε Υπουργέ; 

Και ξέρετε πολύ καλά ότι αυτό το γραφείο κρατάει αυτούς
τους τίτλους όχι για να εξυπηρετούν τους Έλληνες, αλλά στο
µέλλον, αν χρειαστεί, να πατήσουν πάνω σ’ αυτά, να διεκδική-
σουν άλλα από την Ελλάδα. 

Οπότε τι θα γίνει; Αυτό το θέµα δεν αφορά µόνο την Ελλάδα
από τη Θεσσαλία και κάτω, αλλά το πρόβληµα που θα προκύψει
εδώ, κύριε Υπουργέ, θα είναι πολύ σοβαρό εις ό,τι αφορά τη
Θράκη µας. Οπότε θα πρέπει να βάλετε κάποιους περιορισµούς
σε όλα αυτά, για να µη µπορούν οι πονηροί να τα εκµεταλλευ-
τούν. 

Και τώρα θα αναφερθώ στην τροπολογία µε γενικό αριθµό
1016 και ειδικό 132, η οποία αφορά την αντικατάσταση και συµ-
πλήρωση διατάξεων σχετικά µε την παραχώρηση της απλής χρή-
σης αιγιαλού. 

Εδώ έχω λάβει ένα υπόµνηµα και αυτό το υπόµνηµα αφορά,
τουλάχιστον, τριάντα χιλιάδες οικογένειες, κύριε Υπουργέ. Μά-
λιστα ακούσαµε και από την εισηγήτρια του ΣΥΡΙΖΑ ότι κάποτε
είχε προσληφθεί τον Οκτώβριο για να παρέχει δασοπυρική υπη-
ρεσία. Εδώ, όµως, έρχεστε να κάνετε αυτά που καταγγέλλετε
εσείς οι ίδιοι.

Τι λέει αυτό το υπόµνηµα το οποίο παρέλαβα; Η διαδικασία
παραχώρησης δικαιώµατος απλής χρήσης αιγιαλού και παρα-
λίας σε επιχειρήσεις εστίασης και ξενοδοχεία είναι εξαιρετικά
πολύπλοκη και χρονοβόρα, µε αποτέλεσµα οι επαγγελµατίες να
είµαστε πολύ δυσαρεστηµένοι. Τα τελευταία χρόνια οι σχετικές
κοινές υπουργικές αποφάσεις εκδίδονται κατά τη διάρκεια του
καλοκαιριού και οι σχετικές συµβάσεις υπογράφονται µε  τους
επαγγελµατίες τον Αύγουστο ή τον Σεπτέµβριο, δηλαδή, µιλάµε
για την περίοδο που ήδη τελειώνει η καλοκαιρινή σεζόν. Εδώ τι
αναγκάζονται, απ’ ό,τι µας λένε στο υπόµνηµα; Αναγκάζονται να
λειτουργούν παράνοµα και να δέχονται πρόστιµα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Λίγο την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε.
Δυστυχώς, αυτή η τροπολογία δεν λύνει αυτό το χρόνιο πρό-

βληµα. Θα έπρεπε να το λάβετε πάρα πολύ σοβαρά υπ’ όψιν,
όπως σας ανέφερα, κύριε Υπουργέ, διότι αφορά τριάντα χιλιάδες
οικογένειες και ζητούν άµεση λύση.

Επίσης, θα κάνω και µια αναφορά στην τελευταία τροπολογία
την οποία λάβαµε, η οποία αφορά την φορολογία εισοδήµατος
ΦΠΑ και τελών κυκλοφορίας. Θα καταθέσω στα Πρακτικά τι ισ-
χύει για τα τέλη κυκλοφορίας σε όλη την Ευρωπαϊκή Ένωση. Και
αφού έχετε µάθει να εναρµονίζεστε, κύριε Υπουργέ, καλό θα
ήταν να εναρµονιστείτε σε αυτά που πρέπει και είναι σωστά.

(Στο σηµείο ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Σαχινίδης καταθέτει για

τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

Εδώ βλέπουµε ότι υπάρχουν τέσσερις ρυθµίσεις στην πα-
ρούσα τροπολογία. Βλέπουµε ότι εις ό,τι αφορά για τα τέλη κυ-
κλοφορίας ισχύει µια γεωµετρική πρόοδος, δηλαδή, για χρήση
ενός µήνα, θα χρεώνετε δύο µήνες. Ξέρετε τι ισχύει στις περισ-
σότερες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης; Ακόµα και χρέωση για
µία ηµέρα, κύριε Υπουργέ, και όχι το ένα να γίνεται δύο.

Στην παράγραφο 3 στη συγκεκριµένη τροπολογία, η οποία
είναι θετική, ρυθµίζεται το ζήτηµα της υποβολής των δηλώσεων
έναρξης ή µεταβολών. Είναι, πράγµατι, θετική η διάταξη, αλλά
θα µπορούσατε, κύριε Υπουργέ, να προβλέψετε και θα ήταν δό-
κιµο φυσικά, να υπάρχει η δυνατότητα να καταβάλουν οι αγρότες
τα ποσά όχι απλά µόλις λαµβάνουν τις επιδοτήσεις, αλλά όταν
πληρώνονται και από τις παραγωγές. Γιατί, όπως καλά γνωρί-
ζετε, οι αγρότες στις παραγωγές που παράγουν δεν πληρώνον-
ται συγκεκριµένες ηµεροµηνίες, µάλιστα, υπάρχουν και παραγω-
γές οι οποίες είναι και µέσα στον χειµώνα, τα γνωστά θερµοκή-
πια. Οπότε, ο αγρότης δεν είναι ένας επαγγελµατίας µε σταθερό
εισόδηµα να του βάλετε όρους και όρια για το πότε θα πρέπει
να καταβάλει αυτά τα χρήµατα.

Καταψηφίζουµε, λοιπόν, επί της αρχής το παρόν σχέδιο νό-
µου. Επί των άρθρων και των τροπολογιών θα τοποθετηθούµε
κατά την ψήφισή τους.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει η ει-

δική αγορήτρια του Κοµµουνιστικού Κόµµατος κ. Μανωλάκου.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Ήµασταν πολύ σαφείς και συγκε-

κριµένοι: Ναι στη λύση για τη χρήση γεωργικής γης, για να συ-
νεχίσουν να ζουν αυτοί που την καλλιεργούν και όχι στην
επιβράβευση µεγαλοκαταπατητών που το έχουν επάγγελµα κα-
ταπατώντας και πλουτίζοντας.

Ήµασταν συγκεκριµένοι και ως προς τη νοµοθεσία πώς ευνο-
είτε τους µεγαλοκαταπατητές επαγγελµατίες. Δεν απαντήσατε.
Ενοχληθήκατε σφόδρα για την αποκάλυψη του στόχου που εξυ-
πηρετείτε και µε αυτό το νοµοσχέδιο.

Δεν απαντήσατε, αλλά θελήσατε να ξεφύγετε, λέγοντας ότι
«Είµαστε και µε τον αστυφύλαξ και τον χωροφύλαξ», για να κρύ-
ψετε ότι η έννοια σας δεν είναι η αγροτιά, αλλά το άλλοθί σας,
για να διευκολυνθούν επιχειρηµατικά συµφέροντα, ώστε να ξεµ-
πλοκάρουν τα εµπόδια και τις καθυστερήσεις που είχαν στις δα-
σικές εκτάσεις.

Και ξέρετε, κύριε Υπουργέ; Το ΚΚΕ ποτέ δεν φοβήθηκε να πει
την άποψή του. Ξέρετε γιατί; Γιατί δεν έχει εξαρτήσεις. Έχει µία
ιστορία εκατόν ετών, που συµπληρώνει του χρόνου, και δεν λύ-
γισαν οι κοµµουνιστές ούτε στα ξερονήσια, ούτε στις φυλακές,
ούτε στο εκτελεστικό απόσπασµα.

Το νοµοσχέδιο αυτό θα µας µπλοκάρει. Έχουµε διαλέξει πλευ-
ρά και είναι η πλευρά της εργατικής τάξης και των λαϊκών στρω-
µάτων. Εσείς έχετε κάνει επιστήµη να κοροϊδεύετε, να βαφτίζετε
τη νύχτα µέρα. Στα λόγια µε τον λαό. Στα έργα τον τσακίζετε και
του στερείτε ακόµα και αυτά που του ανήκουν.

Σας θέτουµε το ερώτηµα: Γιατί βάζετε οριζόντιες διατάξεις για
αποχαρακτηρισµούς και δεν περιορίζεστε αποκλειστικά για τους
αγρότες; Γιατί δεν δίνετε αποκλειστικά µόνο τη χρήση, αλλά αν-
τίθετα βάζετε όρους που ενισχύουν την κατοχύρωση της κυριό-
τητας; Διότι, ωφεληµένοι και σήµερα, όπως και χθες είναι οι
καταπατητές επαγγελµατίες και θα σας ευγνωµονούν. Με την ευ-
καιρία, φαντάζοµαι θα το ξέρετε, ότι έγινε προσφυγή από τους
δασικούς συλλόγους στο Συµβούλιο Επικρατείας και µάλιστα,
κατατέθηκαν και οι προτάσεις τους από το Νοµικό τους Σύµ-
βουλο για την οικιστική πύκνωση, αφού έρχεται σε σύγκρουση
µε τα συγκεκριµένα άρθρα του Συντάγµατος.

Καταψηφίζουµε, λοιπόν, ό,τι άρθρα κάνουν να πανηγυρίζουν
οι µεγαλοκαταπατητές επαγγελµατίες. Ψηφίζουµε τα άρθρα που
αφορούν τις διανυκτερεύσεις των δασικών υπαλλήλων, αν και θα
επιµείνουµε ότι πρέπει να συµπεριληφθεί και το 2015. Τους οφεί-
λετε διανυκτερεύσεις, µου το επιβεβαίωσαν και πριν από λίγο
από το Δασαρχείο Πάρνηθας. Συµφωνούµε µε τη µεταφορά γε-
ωτεµαχίων µε το όνοµα «Γιαννιώτικο Σαλόνι» στον Δήµο Ιωαννι-
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τών, αλλά και µε αυτά τα ψίχουλα που δίνετε στους πολύτεκνους
και ζητάµε να συµπεριληφθούν και οι τρίτεκνοι µε εισοδηµατικά
κριτήρια.

Αναφορικά µε τις τροπολογίες, πιστεύω ότι δεν θα έλθουν
άλλες µέχρι την ψήφιση. Ήλθαν επιπλέον -αν και είχατε δεσµευ-
τεί- και η παραπέρα ιδιωτικοποίηση και συρρίκνωση της ΔΕΗ στο
πλαίσιο της απελευθέρωσης της ενέργειας, που βεβαίως κατα-
ψηφίζουµε και οι παραχωρήσεις αιγιαλού. Γι’ αυτό τελικά προτι-
µούν εσάς και όχι τη Νέα Δηµοκρατία. Γιατί την κάνετε την βρώ-
µικη δουλειά, γρήγορα, αποφασιστικά και τα ρίχνετε στις προ-
ηγούµενες Κυβερνήσεις. Δίκιο έχετε, όµως, κι εσείς και συνεχί-
ζετε στην ίδια ρότα.

Σχετικά µε την τροπολογία παραχώρησης χρήσης αιγιαλού,
τα δίνετε όλα. Όχι µόνο δασικά οικοσυστήµατα, αλλά αιγιαλούς,
παραλίες, όχθες και παρόχθιες ζώνες µεγάλων λιµνών και πλεύ-
σιµων ποταµών, µε γρήγορες διαδικασίες, φαστ τρακ, χωρίς δη-
µοπρασία για τους µεγαλοξενοδόχους και τον έναν χρόνο τον
κάνετε τρία χρόνια. Και συνεχίζετε. Με κοινή υπουργική από-
φαση παραχώρησης, χωρίς αντάλλαγµα, σε φορείς που έχουν
σκοπό την έρευνα, χωρίς όµως να ορίζετε µε σαφήνεια ποιοι
είναι αυτοί. Θα δούµε, δηλαδή, ΜΚΟ µε φανέλα ερευνητή να λυ-
µαίνονται κρατική περιουσία;

Τελικά, για τους επιχειρηµατικούς οµίλους δουλεύετε αποφα-
σιστικά και παριστάνετε ότι είναι για όφελος των λουόµενων και
την αναψυχή του κοινού, που θα χαρατσώνεται και ταυτόχρονα
θα στερείται ό,τι έχει αποµείνει. Σε παραλίες, λίµνες, ποτάµια, τα
οποία θα βλέπουν από µακριά, αφού θα πρέπει να πληρώσουν
για να απολαύσουν από κοντά ό,τι τους ανήκει. 

Για την τροπολογία που αφορά τον Νέο Οικοδοµικό Κανονι-
σµό: Τι φέρνετε; Ότι ανοίγεται ο δρόµος εξυπηρέτησης επιχει-
ρηµατικών συµφερόντων, άµεσα και γρήγορα, παρακάµπτοντας
τοπική και περιφερειακή αυτοδιοίκηση, όταν εσείς οι ίδιοι έχετε
εικόνισµα την αποκέντρωση, διατυµπανίζετε αρµοδιότητες στις
τοπικές κοινωνίες και τώρα στάχτη και µπούρµπερη. Μιλάτε µετά
για φερεγγυότητα. \

Δεν σκοπεύουµε να την ψηφίσουµε και αυτό κάναµε κάθε
φορά που κατατίθενται τέτοιες µορφές τροπολογιών και έχουν
έλθει και από τους προηγούµενους. Το ίδιο που κάναµε τότε, θα
κάνουµε και τώρα. Δηλαδή, τις καταψηφίζουµε. Υπερψηφίζουµε
την τελευταία τροπολογία -κι ελπίζω να είναι η τελευταία- και
«παρών» στις άλλες δύο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε την
κ. Μανωλάκου.

Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής των Ανεξαρτήτων Ελλήνων
κ. Λαζαρίδης.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Για άλλη µία φορά η Αντιπολίτευση παίζει το γνωστό τροπάριο:

υψώνει τους τόνους και κατηγορεί την Κυβέρνηση. Γιατί κατηγο-
ρεί την Κυβέρνηση; Αυτά τα οποία δεν έκανε επί σαράντα χρόνια
από την Μεταπολίτευση η Αντιπολίτευση κατηγορεί την Κυβέρ-
νηση γιατί δεν τα έχει κάνει µέσα σε δύο χρόνια. Δηλαδή, για
άλλη µία φορά ζούµε εδώ το θέατρο του παραλόγου. 

Εν πάση περιπτώσει, την χώρα αυτή αυτοί την κατέστρεψαν,
αυτά τα δύο κόµµατα τα οποία διαχειρίστηκαν την εξουσία της
χώρας τα σαράντα χρόνια από τη Μεταπολίτευση. Αυτό που προ-
σπαθεί να κάνει αυτή η Κυβέρνηση είναι ακριβώς να διορθώσει
αυτά τα οποία άφησαν τα δύο αυτά κόµµατα και καταθέτουν διά-
φορες προτάσεις µεταξύ των οποίων µπορεί να υπάρχει και κάτι
σωστό, αλλά τα περισσότερα τα καταθέτουν µε έναν τρόπο απα-
ράδεκτο. Και λέω εγώ: Αφού ξέρουν ποιο είναι το σωστό, γιατί
δεν το έπραξαν σαράντα χρόνια; Πράγµατι είναι να απορεί κα-
νείς. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ακούστηκαν διάφορες απόψεις.
Άκουσα και κάποιες απόψεις περί δασοκτόνων νόµων. Άκουσα
και κάποιες απόψεις περί αποχαρακτηρισµών που δεν πρέπει να
γίνονται. Το νοµοσχέδιο είναι στη σωστή κατεύθυνση. Αυτά που
προτείνει για αποχαρακτηρισµούς κ.λπ. δεν είναι λάθος. Αποκα-
θίστανται λάθη τα οποία τα έχουµε πει από προηγούµενες συνε-
δριάσεις, είτε από το Βήµα της Ολοµέλειας –το έχω καταθέσει-
είτε από το βήµα των επιτροπών που είχαµε. Αναφέροµαι στα
λάθη τα οποία είχαν γίνει κατά τις αποφάσεις των νοµαρχών,

όταν κήρυτταν αναδασωτέες εκτάσεις. Τραβούσαν µια γραµµή
–έχω κουραστεί να το λέω- και ό,τι ήταν µέσα από τη γραµµή κη-
ρυσσόταν αναδασωτέο. Ιδιωτικές εκτάσεις, αγροτικές εκτάσεις,
ό,τι ήταν µέσα, τα χαρακτήριζαν αναδασωτέα και υποβάλλανε
τους πολίτες σε άσκοπη ταλαιπωρία, δαπάνες κ.λπ.. 

Το νοµοσχέδιο είναι στη σωστή κατεύθυνση, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι. Είµαι υπέρ των απλοποιήσεων και των διαδικασιών
και της νοµοθεσίας. Γιατί µέσα από απλές διαδικασίες αλλά και
απλούς νόµους δεν µπορεί κανείς ούτε να κάνει παρερµηνεία
των νόµων, αλλά ούτε µένει περιθώριο για συναλλαγές κάτω από
το τραπέζι. Μέσα από πολύπλοκους νόµους κ.λπ. είναι που πραγ-
µατικά µένουν σκιές για διάφορες συναλλαγές.

Πρέπει να υπάρχει πρόβλεψη και για υπαλλήλους, όπως προ-
βλέπεται για πολίτες οι οποίοι δεν σέβονται τις αποφάσεις των
δικαστηρίων. Κάτι αντίστοιχο πρέπει να συµβαίνει και για υπαλ-
λήλους που δεν σέβονται δικαστικές αποφάσεις. Έχω εδώ συγ-
κεκριµένα αποφάσεις του Συµβουλίου της Επικρατείας όπου
µετά από ογδόντα χρόνια πολίτες έχουν δικαιωθεί. Μιλάµε για
κήρυξη έκτασης για αναδάσωση το 1935. Έχω εδώ και τις απο-
φάσεις του Συµβουλίου της Επικρατείας. Αναγκάστηκε να προ-
σφύγει ο πολίτης στο Συµβούλιο της Επικρατείας προκειµένου
υπάλληλος της αποκεντρωµένης διοίκησης Μακεδονίας Θράκης
να σεβαστεί την απόφαση του Συµβουλίου της Επικρατείας. Το
καταθέτω για τα Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Λαζαρίδης κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Επίσης, καταθέτω για τα Πρακτικά και άλλη απόφαση της
Πρωτοβάθµιας Επίλυσης Δασικών Αµφισβητήσεων και πάλι του
νοµού Θεσσαλονίκης. Ξέρετε τι πήγε να κάνει, κύριοι συνάδελ-
φοι, ένας υπάλληλος; Εξεδόθη απόφαση του Συµβουλίου της
Επικρατείας µετά από ογδόντα χρόνια, όπως σας είπα, και πήγε
ο πολίτης και ζήτησε τον αποχαρακτηρισµό, όπως προβλέπεται
άλλωστε από τον νόµο. Ξέρετε τι ζήτησε ο αρµόδιος υπάλληλος;
Ο αρµόδιος υπάλληλος ζήτησε να εισαχθεί η υπόθεση εκ νέου
στην επιτροπή προκειµένου να συνεδριάσει και να πάρει από-
φαση για τον αποχαρακτηρισµό. 

Αυτό ξέρετε τι σηµαίνει; Να ξεκινήσει για άλλα ογδόντα χρόνια
να ταλαιπωρείται αυτός ο πολίτης. 

Σας το καταθέτω για τα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Λαζαρίδης κατα-

θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Γι’ αυτό εγώ ζητώ να προβλέπεται µια διαδικασία αυστηρό-
τερη για κάποιους υπαλλήλους οι οποίοι δεν σέβονται τις απο-
φάσεις των δικαστηρίων. Αυτό όσον αφορά τα έγγραφα που
κατέθεσα για την Κεντρική Μακεδονία και τη Θεσσαλονίκη συγ-
κεκριµένα. 

Με πήρε πριν λίγο ένας συµπολίτης µας από την Ήπειρο, ο
οποίος µου είπε ότι έχει δικαιωθεί και αυτός µετά από τριάντα
χρόνια στα δικαστήρια και πάει τώρα να εγκαταστήσει εκεί µια
εκτροφή για κότες ελευθέρας βοσκής στο χωράφι του και δεν
τον αφήνουν από το δασαρχείο της περιοχής. Δηλαδή, µιλάµε
για φοβερά πράγµατα. 

Κάτι άλλο τώρα που θα ήθελα να πω είναι το τεκµήριο της κυ-
ριότητας του Δηµοσίου. Επειδή δίνει έρεισµα σε κάποιους και
ταλαιπωρούν τους ιδιώτες, είναι κάτι το οποίο θα πρέπει να το
κοιτάξουµε ξανά. Βέβαια, αυτό ξεκινάει από πολύ παλιά, από τη
διαδοχή του ελληνικού δηµοσίου στο τουρκικό δηµόσιο, που πα-
ρέλαβε τη γη από κει, οπότε είναι κάτι το οποίο θα πρέπει να το
ξαναδούµε. 

Ήθελα να πω και κάποια άλλα πράγµατα όσον αφορά τη νο-
µοθεσία η οποία διέπει αυτό που λέµε το τεκµήριο της κυριότη-
τας και να κάνω µία αναφορά στον νόµο της 7ης Ραµαζάν, τον
οθωµανικό νόµο «περί γαιών», αλλά δεν προλαβαίνω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Λαζαρίδη, δεν
προλαβαίνετε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε.
Είµαστε θετικοί στο νοµοσχέδιο και θα το ψηφίσουµε. Θα ψη-
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φίσουµε, δηλαδή, θετικά. 
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο ει-

δικός αγορητής από το Ποτάµι κ. Αµυράς, µε τον οποίο ολοκλη-
ρώνεται ο κύκλος των παρεµβάσεων των εισηγητών και ειδικών
αγορητών και µετά θα ακολουθήσει ο Υπουργός, κ. Σταθάκης. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αγαπητέ Υπουργέ, θα έλεγε κα-

νείς ότι η συζήτηση εδώ στην Ολοµέλεια στράφηκε περισσότερο
γύρω από τα δικαιώµατα –να πω έτσι- των αγροτών και των κτη-
νοτρόφων µέσα στο δάσος παρά για την προστασία του ίδιου
του δάσους. Νοµίζω ότι θα µας έκανε καλό -και των τριακοσίων-
µία βόλτα στο δάσος της Φολόης, για παράδειγµα, έξω από την
Ολυµπία. Εκεί, σε ένα οροπέδιο 42.000 στρεµµάτων, θα περπα-
τούσαµε κάτω από πέντε εκατοµµύρια βελανιδιές που φτάνουν
τα είκοσι πέντε µέτρα. Νοµίζω ότι θα µας άλλαζε την οπτική για
τον τρόπο µε τον οποίο θα έπρεπε να ασχοληθούµε µε το παρόν
σχέδιο νόµου. 

Εγώ το είπα και στην προηγούµενη συνεδρίαση, αλλά και στις
επιτροπές, ότι θα καταψηφίσουµε αυτό το σχέδιο νόµου, ακρι-
βώς γιατί µε έναν πρόχειρο και βιαστικό τρόπο, θα έλεγα, εκθέτει
τα ελληνικά δάση σε κινδύνους, αλλά και τους γεωργούς και
τους κτηνοτρόφους που θα επωφεληθούν από αυτό το σχέδιο
νόµου.

Πρώτα απ’ όλα, είναι φιλοσοφικό το ζήτηµα και θέµα πολιτικής
τοποθέτησης. Πρέπει να επιβραβεύουµε εκείνους οι οποίοι κα-
ταπάτησαν, έκαψαν ή αποψίλωσαν δηµόσια δάση µε το να τους
δίνουµε τη δυνατότητα να αποκτήσουν αυτές τις εκτάσεις γης,
της δηµόσιας δασικής γης και να τις καλλιεργούν ή να τις αξιο-
ποιούν και να τις εκµεταλλεύονται µε τον δικό τους τρόπο; Αυτό
είναι το θεµελιώδες ερώτηµα. Πρέπει να επιβραβεύουµε τους κα-
ταπατητές; Πρέπει να επιβραβεύουµε εκείνους που έκαψαν τα
δάση; Εµείς λέµε όχι. Βεβαίως, δεν εντάσσω σε αυτήν την κατη-
γορία τους αναδασµούς, τις περιπτώσεις που προέκυψαν µετά
από τις µεγάλες προσφυγικές ανάγκες και κρίσεις της χώρας
που αντιµετώπισε τη δεκαετία του ’20, για παράδειγµα ή µετά
τον Β’ Παγκόσµιο Πόλεµο και τον Εµφύλιο. Άλλο αυτό και άλλο
να κλείνουµε το µάτι σε καταπατητές, οι οποίοι µέχρι πριν οκτώ
χρόνια, µέχρι το 2007, έκαιγαν, καταπατούσαν, αποψίλωναν δη-
µόσια δάση. 

Για ποιον άλλον λόγο είναι, θα έλεγα, επικίνδυνες οι ρυθµίσεις
του σχεδίου νόµου για τους αγρότες που ανέφερα και τους κτη-
νοτρόφους; Διότι εκτίθεται η χώρα στον κίνδυνο της ανάκτησης
επιδοτήσεων. Μπορεί η εκποίηση εκατοµµυρίων στρεµµάτων δη-
µόσιας δασικής γης να συνιστά αθέµιτη κρατική ενίσχυση προς
γεωργικές και κτηνοτροφικές επιχειρήσεις, κάτι που απαγορεύε-
ται από το ευρωπαϊκό δίκαιο. 

Εδώ έρχοµαι, λοιπόν, να σας καταθέσω και στα Πρακτικά,
αφού βεβαίως πρώτα σας πω την ουσία του, µια ανακοίνωση που
είχε βγάλει η Ευρωπαϊκή Επιτροπή πριν από είκοσι ολόκληρα
χρόνια για περιπτώσεις τέτοιες, καταπάτησης δηλαδή δασικών
κυρίως εκτάσεων και µετά εκποίησής τους ή όπως θέλετε πείτε
την αξιοποίησης ή δεν ξέρω εγώ πώς από ιδιώτες.

Έβγαλε, λοιπόν, στις 10 Ιουλίου του 1997 µία ανακοίνωση που
ανήρτησε στην επίσηµη εφηµερίδα των Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων
και µας λέει πώς πρέπει να γίνεται η πώληση δηµόσιας γης. Λέει,
για παράδειγµα, πωλήσεις γηπέδων, οικοπέδων και κτηρίων από
τις δηµόσιες αρχές, όπου γήπεδο στην ευρωπαϊκή ορολογία
είναι οι αγροτικές γαίες και τα βοσκοτόπια, βάζει δύο κατηγο-
ρίες: µε διαγωνισµό, άνευ διαγωνισµού.

Και έρχοµαι κατευθείαν στο ρεζουµέ. Στην πώληση άνευ δια-
γωνισµού πρέπει να υπάρχει ανεξάρτητος εκτιµητής, ο οποίος
να καθορίσει την αγοραία τουλάχιστον αντικειµενική αξία της δη-
µόσιας γης που πάει προς πώληση. 

Αυτές, λοιπόν, δεν είναι ρυθµίσεις, κανόνες και κατευθυντή-
ριες οδηγίες στον βρόντο. Βάσει αυτών των κανονισµών της Ευ-
ρωπαϊκής Επιτροπής άλλες χώρες έχουν οδηγηθεί στο Ευρω-
παϊκό Δικαστήριο, γιατί παραβίασαν αυτές τις οδηγίες, αυτόν τον
τρόπο που θα έπρεπε να πουλήσουν, να εκποιήσουν τη δηµόσια
γη.

Σας θυµίζω ότι έχουµε δύο περιπτώσεις ανάκτησης παρά το

γεγονός ότι επί χρόνια είχαµε διαβεβαιώσεις ότι δεν θα υπήρχε
τέτοιο πρόβληµα, επιστροφής δηλαδή των χρηµάτων στην Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση που πήραν οι αγρότες χρησιµοποιώντας εδάφη,
γαίες που ανήκαν στο δηµόσιο και δεν είχαν µεταβιβαστεί µε σω-
στό τρόπο. Αναφέροµαι, για παράδειγµα, στις ανακτήσεις για την
υπόθεση Χατζηγάκη, όπως επίσης και στις ανακτήσεις, τις κρα-
τικές ενισχύσεις στην υπόθεση του χρυσού στις Σκουριές, ο Πά-
χτας ήταν τότε Υπουργός.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε ανατριχιάζει το ότι µε ένορ-
κες βεβαιώσεις θα µπορεί ο οποιοσδήποτε να διεκδικήσει και να
«αποδείξει» την ιδιοκτησία του πάνω σε δηµόσιο δάσος. 

Εµείς καταψηφίζουµε αυτό το σχέδιο νόµου και ελπίζω να φύ-
γουµε κάποια στιγµή ως κοινωνία και πολιτικό σύστηµα από την
λογική εκατό άτοκες δόσεις. Εδώ δεν µιλάµε για πλυντήρια, δεν
µιλάµε για αυτοκίνητα, µιλάµε για δηµόσια δάση.

Ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής, κ. Γεώργιος Αµυράς, καταθέτει

για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα ανακοίνωση, η οποία βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θα δώσουµε τον
λόγο τώρα στον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας κ. Γεώρ-
γιο Σταθάκη και θα ακολουθήσουν οι τοποθετήσεις, όπως εί-
παµε, των Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων και θα κλείσει ο κ.
Φάµελλος.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Ευχαριστώ πολύ.

Αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, η συζήτηση που γίνεται
σήµερα για ένα τόσο κρίσιµο αναπτυξιακό θέµα για τους δασι-
κούς χάρτες συµπίπτει µε ένα σηµαντικό, κοµβικό επίσης σηµείο
την συµφωνία που έγινε στο τελευταίο Eurogroup στη Μάλτα, το
οποίο από ό,τι φαίνεται προκάλεσε έντονες ανησυχίες στο σύ-
νολο της Αντιπολίτευσης και που στάθηκαν πολύ επικριτικά για
αυτήν στο σύνολό τους, υπογραµµίζοντας τα αρνητικά αυτής της
συµφωνίας.

Επιτρέψτε µου να σας θυµίσω ότι η δεύτερη αξιολόγηση απο-
τελεί ένα απόλυτα κοµβικό σηµείο για πολλούς και προφανείς
λόγους. Η χώρα εφαρµόζει από το 2015 ένα πρόγραµµα, το
οποίο είναι εµπροσθοβαρές, δηλαδή το σύνολο των µέτρων και
των προσαρµογών που καλείτο η χώρα να κάνει µε βάση αυτό
το πρόγραµµα του 2015 αφορούν την πρώτη αξιολόγηση και
κατά δεύτερο λόγο την δεύτερη αξιολόγηση. Πρακτικά, το σύ-
νολο του προγράµµατος 2015 - 2018 καλύπτεται από τις πρώτες
δύο αξιολογήσεις την πρώτη και την δεύτερη.

Εκ των πραγµάτων σήµερα διαπιστώνουµε ότι στη µέση του
προγράµµατος, αυτή είναι η ολοκλήρωση της δεύτερης αξιολό-
γησης, το σύνολο των µέτρων δηµοσιονοµικών, µεταρρυθµιστι-
κών και άλλων έχουν καλυφθεί από αυτές τις δύο αξιολογήσεις
και στη συνέχεια το πρόγραµµα θα παραµείνει διαδικαστικό µε
την έννοια της ολοκλήρωσης της εφαρµογής αυτών των συγκε-
κριµένων αποφάσεων.

Το δεύτερο στοιχείο της αρχικής συµφωνία -σας το υπενθυ-
µίζω και αυτό- ήταν ότι η Ελλάδα αποποιήθηκε την άµεση απο-
πληρωµή 50 δισεκατοµµυρίων, που ήταν δεσµευµένη να πληρώ-
σει τα έτη 2015-2019 µε βάση τις προηγούµενες συµφωνίες, το
δεύτερο πρόγραµµα.

Αυτά µετατράπηκαν σε τριακονταετές δάνειο και ταυτόχρονα
η παρούσα Κυβέρνηση, στο πλαίσιο της υλοποίησης αυτής της
συµφωνίας, του 2015-2018, άνοιξε το κεφάλαιο των βραχυπρό-
θεσµων, µεσοπρόθεσµων και µακροπρόθεσµων µέτρων για το
χρέος. Υπενθυµίζω ότι έχουν εγκριθεί τα βραχυπρόθεσµα και ότι
µέρος της συζήτησης που γίνεται τώρα αφορά και τα µεσοπρό-
θεσµα µέτρα για το χρέος που δηµιουργούν από κοινού αυτές
οι δυο ενότητες, µια πλήρη ασφάλεια για την εξυπηρέτηση του
δηµόσιου χρέους µέχρι το 2032. 

Ειρήσθω εν παρόδω, στο πλαίσιο αυτής της συµφωνίας ο Ιού-
λιος είναι η τελευταία «µεγάλη» δόση που καλείται να πληρώσει
η χώρα µέχρι το 2022. Από τον Ιούλιο µέχρι το 2022, δηλαδή, οι
επόµενες δανειακές υποχρεώσεις της χώρας θα καλύπτονται
από τα πλεονάσµατα του προϋπολογισµού. 

Τα υπογραµµίζω όλα αυτά γιατί αυτή η κοµβικής σηµασίας
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δεύτερη αξιολόγηση έχει πάρα πολλές δυσκολίες κατά τη δια-
πραγµάτευση, αναµφίβολα. Υπενθυµίζω ότι ήταν η συµµετοχή ή
µη του ΔΝΤ στο πρόγραµµα το οποίο έθετε διάφορα θέµατα.
Ανάµεσα στα άλλα τη λήψη µέτρων πριν από το 2018. Δεν ελή-
φθησαν µέτρα πριν από το 2018, για το τρέχον πρόγραµµα. Το
υπογραµµίζω αυτό για όσους µας καλούσαν γιατί δεν κλείσαµε
τη διαπραγµάτευση εν τάχει. Ήταν αν θα υπάρχει σύνδεση µε τα
µεσοπρόθεσµα µέτρα του χρέους ή όχι. Το σηµαντικότερο απ’
όλα, αν θα κάνουµε µία συζήτηση για µέτρα ή θα βάλουµε και
αντιµέτρα. Φαντάζοµαι ότι η Αντιπολίτευση σύσσωµη θα ήθελε
να βάλουµε µόνο µέτρα κι όχι αντιµέτρα στα οποία θα σταθώ και
στη συνέχεια. 

Συνεπώς, η διαπραγµάτευση και µε πολλά άλλα σύνθετα προ-
βλήµατα, εκ των πραγµάτων πήρε µια µορφή στην οποία η δική
µας στρατηγική, επαναλαµβάνω, περιελάµβανε όλα αυτά τα
στοιχεία τα οποία στη συνέχεια διαµόρφωσαν µια πιο ισορροπη-
µένη λύση απ’ αυτή την οποία ήµασταν έτοιµοι να συζητήσουµε
και να βρούµε µια λογική λύση. 

Αυτό απογοήτευσε πάρα πολλούς που επένδυσαν στο να µην
κλείσει η αξιολόγηση. Να υπενθυµίσω µερικές κατηγορίες απ’
αυτούς. 

Πρώτοι, αυτοί που φιλοδοξούσαν να επαναφέρουν στο τρα-
πέζι σενάρια περί εξόδου της χώρας από το ευρώ, όπως είχαµε
αποτρέψει το 2015. 

Δεύτερη κατηγορία, αυτοί που επίµονα θεωρούν ότι η λύση
στα προβλήµατα της ελληνικής οικονοµίας και κοινωνίας σήµερα
είναι οι εκλογές και η πτώση της Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ. Νο-
µίζω ότι κλιµακώθηκε η επίθεση απ’ όλες τις πλευρές προκειµέ-
νου να θεωρηθεί ότι η δεύτερη αξιολόγηση θα είναι το κοµβικό
σηµείο για να υπάρξει ένα τέτοιο πολιτικό σενάριο. 

Τρίτον, σηµαντικές οµάδες συµφερόντων οι οποίες προσδο-
κούσαν να αλλοιωθεί το πρόγραµµα του 2015-2018, όπως έχει
συµφωνηθεί, και να µπουν στην ατζέντα θέµατα που δεν είναι
στο συµφωνηθέν πλαίσιο. 

Νοµίζω ότι µε την συµφωνία αυτή, η οποία επετεύχθη και η
οποία, υπενθυµίζω, είναι µία πολιτική συµφωνία στα κεντρικά θέ-
µατα, έκλεισε αυτός ο κύκλος όλης της προσπάθειας η δεύτερη
αξιολόγηση να αποτελέσει εφαλτήριο πολιτικών εξελίξεων. Αυ-
τός ο κύκλος έκλεισε. Έκλεισε ο κύκλος αυτών που θεώρησαν
ότι η δεύτερη αξιολόγηση µπορεί να διαµορφωθεί µε διαφορε-
τικό πλαίσιο για τη χώρα και τη σταθερότητά της. Έκλεισε και ο
κύκλος αυτών που θεωρούσαν ότι µε τη δεύτερη αξιολόγηση θα
µπορέσουν να φέρουν ένα σύνολο πραγµάτων τα οποία ήταν και
είναι εκτός προγράµµατος. 

Είναι βέβαια µία συµφωνία δύσκολη. Αφορά στην περίοδο
2019-2020. Δεν θα ήθελα να αποφύγω κανένα από τα δύσκολα
θέµατα που έχει η συµφωνία. Το πρώτο θέµα είναι το θέµα των
συντάξεων. Υπενθυµίζω εδώ ότι στο θέµα των συντάξεων υπάρ-
χει δέσµευση της χώρας για µείωση της συνταξιοδοτικής δαπά-
νης κατά 1% του ΑΕΠ. Υπενθυµίζω και τα νούµερα για να έχουµε
αίσθηση του µέτρου. Είναι 28 δισεκατοµµύρια σήµερα η συντα-
ξιοδοτική δαπάνη και προβλέπεται µία µείωση 1,8 δισεκατοµµύ-
ριο που θα αφορά στις συντάξεις, κατά κανόνα τις υψηλότερες,
ανάλογα µε τις τεχνικές λύσεις που θα δοθούν.

Υπάρχουν αντιµέτρα. Ένα και ισχυρό αντιµέτρο, θα αναφέρω
και πάρα πολλά στη συνέχεια, είναι µια από τις βασικότερες δα-
πάνες των συνταξιούχων, η δαπάνη για τα φάρµακα. Υπενθυµίζω
ότι σε αυτές τις περικοπές ως αντιµέτρο επιλέξαµε την κλιµα-
κωτή µείωση της συµµετοχής των συνταξιούχων στα φάρµακα. 

Συγκεκριµένα, µηδενική συµµετοχή των χαµηλοσυνταξιούχων,
που λαµβάνουν ως 700 ευρώ, µείωση κατά 50% εκείνων, που
λαµβάνουν ως 1.200 ευρώ, και µείωση κατά 25% όσων λαµβά-
νουν µέχρι 1.500 ευρώ µηνιαίως. Πρόκειται για µέτρα, που σε
συνδυασµό µε σηµαντικές αλλαγές, που κάνουµε στο ΕΣΥ και
αλλού, θα µπορέσουν να δηµιουργήσουν έναν πόλο ανακούφι-
σης τουλάχιστον αυτής της επίπτωσης, που θα έχει η προηγού-
µενη διάσταση.

Το δεύτερο µεγάλο θέµα είναι φυσικά το 2020 η µείωση του
αφορολόγητου, το οποίο επίσης είναι ένα αρνητικό µέτρο, το
οποίο καταλαβαίνουµε όλες τις συνέπειές του, απέναντι στο
οποίο, όµως, τα αντιµέτρα έχουν δύο ισχυρούς πυλώνες και επι-

τρέψτε µου να σταθώ σε αυτούς. 
Ο ένας ισχυρός πυλώνας αφορά τις οικογένειες. Είναι το πα-

κέτο των µέτρων, που έχει περιληφθεί στα αντιµέτρα. Είναι εξαι-
ρετικά εκτεταµένο και µε σηµαντικές επιπτώσεις. Πρώτον, επέ-
κταση των οικογενειακών επιδοµάτων. Δεύτερον, πλήρη κάλυψη
της βρεφονηπιακής φροντίδας, που για τις εργαζόµενες οικογέ-
νειες είναι εξαιρετικά σηµαντικό. Τρίτον, επέκταση του επιδόµα-
τος στέγασης σε ευάλωτες οικογένειες. Τέταρτον, επέκταση των
σχολικών γευµάτων µε στόχο να καλυφθεί το 50% του µαθητικού
πληθυσµού.

Ο ένας πυλώνας επαναλαµβάνω είναι αυτός. Ο δεύτερος πυ-
λώνας, εξίσου σηµαντικός, αφορά την ελάφρυνση των χαµηλό-
τερων εισοδηµατικών στρωµάτων που θίγονται. Μείωση του
ΕΝΦΙΑ για τα χαµηλότερα στρώµατα, µείωση του συντελεστή
φορολόγησης εισοδηµάτων φυσικών προσώπων από 22% σε
20% και κατάργηση της εισφοράς αλληλεγγύης για εισοδήµατα
µέχρι 20.000 ευρώ και µείωση κατά 2% στα εισοδήµατα έως
30.000 ευρώ.

Απέχουν πολύ αυτά, που µόλις σας ανέγνωσα, από µια ψευ-
δαίσθηση φιλανθρωπικής αντιµετώπισης δύο αρνητικών µέτρων.
Αποτελούν σηµαντικές τοµές, ισχυρούς πυρήνες αντιµετώπισης
σηµαντικών προβληµάτων, που έχει το κοινωνικό κράτος και η
κοινωνική µας πολιτική, έχοντας πάντα κατά νου ότι το ισοζύγιο
των µέτρων και των αντιµέτρων θα είναι µηδενικό, δεδοµένου ότι
οι δηµοσιονοµικές επιδόσεις της χώρας αυτή τη στιγµή προαναγ-
γέλλουν την επίτευξη των στόχων στους οποίους δηµοσιονοµικά
έχουµε τεθεί.

Έπρεπε να υπογραµµίσω -και το υπογραµµίζω- ότι στο επίκεν-
τρο αυτής της συµφωνίας είναι το ευαίσθητο θέµα της απασχό-
λησης. Η επαναφορά των συλλογικών διαπραγµατεύσεων µε την
ολοκλήρωση του προγράµµατος το 2018 αποτελεί ένα µεγάλο
βήµα για την επαναφορά της χώρας στο ευρωπαϊκό κοινωνικό
κεκτηµένο, καθώς και µία πληθώρα µέτρων, τα οποία περιλαµ-
βάνονται στα αντιµέτρα, όπως είναι η κάλυψη του µισθολογικού
κόστους ως και 50% στον ιδιωτικό τοµέα για νέες προσλήψεις
επιστηµόνων και άλλων κατηγοριών εργαζοµένων και µια σειρά
από πρόσθετα µέτρα, τα οποία θα ενισχύσουν αυτήν την προ-
σπάθεια.

Υπενθυµίζω ότι για το σύνολο των εργασιακών θεµάτων υπήρ-
ξε µια σηµαντική συµφωνία, η οποία προστατεύει τον κόσµο της
εργασίας από µια σειρά από θέµατα, τα οποία ήταν στην ατζέντα
και τα οποία τελικά δεν αποτελούν µέρος της συµφωνίας. 

Με το κλείσιµο, λοιπόν, της πολιτικής συµφωνίας γυρίζουµε
σελίδα. Η ολοκλήρωση της δεύτερης αξιολόγησης ξεκαθαρίζει
πλέον τον δρόµο για ένα ορατό, βατό πεδίο µέσα στο οποίο η
χώρα µπορεί υπό κανονικές συνθήκες να επιστρέψει σε τροχιά
ανάπτυξης. Καθήκον µας είναι η συστράτευση όλων των δυνά-
µεων, που σήµερα είναι πολλές και ελπίζουµε να πληθύνουν στο
µέλλον, που µέσα στην Ευρωπαϊκή Ένωση θέλουν και να διατη-
ρήσουν τη χώρα στον σκληρό πυρήνα και να διευκολύνουν την
ελληνική οικονοµία να βρεθεί σε µία τροχιά ισχυρής οικονοµικής
ανάπτυξης και κοινωνικής δικαιοσύνης, αναγνωρίζοντας το µε-
γάλο κόστος, που έχει πληρώσει η ελληνική κοινωνία τα επτά
αυτά χρόνια.

Θα σταθώ κι ένα λεπτό -αν µου επιτρέπετε- στον νόµο που σή-
µερα καλούµαστε να ψηφίσουµε. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Σας επιτρέπουµε, αλλά πιστεύω
ότι θα µας επιτρέψει κι εµάς ο Πρόεδρος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεχίστε, κύριε
Υπουργέ. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Μπορώ για ένα λεπτό, δηλαδή. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Σας επιτρέπουµε. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Ευχαριστώ. 
Θυµίζω ότι αυτό το οποίο ψηφίζουµε σήµερα, πέρασε από τρία

κύµατα αντιδράσεων. 
Το πρώτο κύµα αντιδράσεων έλεγε: «Αποσύρετέ το, θα δηµι-

ουργήσει ένα τεράστιο χάος στη χώρα. Ούτε συζήτηση». Το ξε-
περάσαµε αυτό το κύµα. Ο κ. Φάµελλος έγινε αποδέκτης δεκά-
δων αποφάσεων συµβουλίων, περιφερειακών δήµων, κραυγών
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κ.λπ., «είναι αδύνατον, δεν γίνονται αυτά τα πράγµατα». 
Το δεύτερο κύµα ήταν εκεί που αναρτήθηκαν οι δασικοί χάρ-

τες. Εκεί, επίσης, διαµορφώθηκε ένα τοπικό κλίµα ότι δεν είναι
διαχειρίσιµο, ότι τα πράγµατα είναι εξαιρετικά δύσκολα -όλα
αυτά που άκουσα και σήµερα από την αντιπολίτευση- ότι έχει χα-
ράτσια, ό,τι µπορεί να φανταστεί κανείς για το «αποτρόπαιο»
αυτό νοµοθέτηµα.

Το τρίτο κύµα είναι η συζήτηση που κάνουµε σήµερα ψύ-
χραιµα, αναγνωρίζοντας όλες οι πτέρυγες της Βουλής τα εξής:
Πρώτον την αναγκαιότητα να προχωρήσουµε. Δεύτερον, την
αναγκαιότητα να αντιµετωπίσουµε ένα προς ένα τα συγκεκρι-
µένα προβλήµατα των αγροτών, των κτηνοτρόφων κ.λπ., χωρίς
να ανοίξουµε την πόρτα στις φοβίες -που σωστά τέθηκαν- για
αυθαιρεσιούχους και δεκάδες άλλα θέµατα και άρα να βρούµε
τις πιο ισορροπηµένες λύσεις. Τρίτο και βασικό είναι ότι και το
θέµα των χρηµάτων είναι ένα θέµα το οποίο ο νοµοθέτης το αν-
τιµετωπίζει, εισηγητικά, µε πολύ ηπιότερο τρόπο απ’ ό,τι στο πα-
ρελθόν, απ’ ό,τι στον προηγούµενο νόµο, µε πολύ µεγάλες εκ-
πτώσεις και λογικά σε ένα επίπεδο συµβατό µε τα δεδοµένα
αυτήν τη στιγµή όπως έχουν. 

Υπό αυτούς τους όρους και υπό αυτές τις συνθήκες -όντως
πάρα πολύ δύσκολο- αφού έχουµε ξεπεράσει και τα τρία στάδια,
πρέπει να φτάσουµε στο πολύ απλό και προφανές συµπέρασµα:
Πρέπει να προχωρήσουµε. Είναι µία µεγάλη τοµή για τη χώρα.
Θα έχει θετική επίπτωση, διότι θα αποτελέσει τη βάση για να
µπορέσουν να προχωρήσουν και όλα τα άλλα πολεοδοµικά σχέ-
δια που έχουµε για το κτηµατολόγιο και τις παραλίες, για την εν-
θάρρυνση και την ανάπτυξη του πολεοδοµικού σχεδιασµού της
χώρας -ένα σύνολο πολεοδοµικών νοµοθετηµάτων που υπάρ-
χουν ήδη ή που θα συµπληρωθούν στους αµέσως επόµενους
µήνες- και να γυρίσουµε, επιτέλους, σελίδα σε µία εκκρεµότητα
δεκαετιών, την οποία η παρούσα Κυβέρνηση είναι αποφασισµένη
να κλείσει. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό. 

Ξεκινάµε τον κύκλο των παρεµβάσεων των κοινοβουλευτικών
εκπροσώπων. 

Κύριε Ξυδάκη, να µη δώσουµε αµέσως τον λόγο σε εσάς. Επει-
δή προηγήθηκε ο Υπουργός, να δώσουµε τον λόγο στον κ. Τζα-
βάρα, τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της Νέας Δηµοκρατίας. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Βεβαίως, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Μετά θα µιλήσετε

εσείς, κύριε Ξυδάκη και ο κ. Θεοχαρόπουλος. 
Ορίστε, κύριε Τζαβάρα, έχετε τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κύριε Σταθάκη, πράγµατι υπάρχει ένα ζήτηµα

σε πρώτη φάση. Πρόκειται για αντίµετρα ή για αντιµέτρα; Ο τό-
νος έχει πολύ µεγάλη σηµασία και θα σας το εξηγήσω µε πολύ
απλά λόγια. 

Μέχρι πρότινος και ειδικά από τα χείλη του Πρωθυπουργού
όταν µιλούσε από αυτό εδώ το Βήµα, είχαµε πληροφορηθεί στη
Βουλή ότι για ένα ευρώ δυσµενών µέτρων, θα υπάρξει ένα ευρώ
ευµενών µέτρων. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΙΜΟΡΕΛΗΣ: Έτσι ακριβώς είναι. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Περιµένετε. Μην βιάζεστε. 
Και όχι µόνο αυτό, αλλά αυτή η εξαγγελία είχε συµπληρωθεί

και από το ότι δεν θα υπάρξει ούτε ενός ευρώ µέτρο που θα είναι
δυσµενές, τελικά, για τον πολίτη. 

Μετά τη Σύνοδο της Μάλτας, πράγµατι στα αυτιά µας ακόµα
ηχούν τα λόγια των Υπουργών. 

Ας ξεκινήσω για λόγους αβροφροσύνης από την κυρία Υπουρ-
γό Εργασίας. Ladies first. Αυτή, λοιπόν, µας είπε ότι αυτά τα
µέτρα που εδώ στη Βουλή ο Πρωθυπουργός τα είχε χαρακτηρί-
σει «µέτρα µηδενικού δηµοσιονοµικού αθροίσµατος», δηλαδή
ένα συν µείον ένα -όπως έλεγαν στην Άλγεβρα- ίσον µηδέν, µε-
τετράπησαν -και το λέω σε αυτή εδώ την πλευρά, που άκουσα
κάποια επιφωνήµατα προηγουµένως- σε «µέτρα µηδενικού αντι-
κτύπου». 

Αλήθεια, το µηδενικό δηµοσιονοµικό άθροισµα είναι το ίδιο µε
τον µηδενικό αντίκτυπο; Είναι ένα ζήτηµα αυτό. 

Γι’ αυτό, λοιπόν, επειδή ο τόνος κάθε φορά πρέπει να χτυπάει
στη σωστή συλλαβή, θέλω να µου πείτε αν πρόκειται για αντίµε-
τρα ή για αντιµέτρα. 

Θα το πάω το πράγµα ακόµα λίγο πιο πέρα. 
Ακούσατε και εσείς -νοµίζω ότι συµµετείχατε- τα όσα πληρο-

φορηθήκαµε στην ηµερίδα -µπορεί να ήταν διηµερίδα- που ορ-
γανώθηκε στην αίθουσα της Γερουσίας το Τµήµα Προϋπολο-
γισµού του Κράτους της Βουλής. Εκεί, λοιπόν, από χείλη επιστη-
µόνων που τους έχει εµπιστευτεί η πολιτεία και όχι από χείλη αν-
τιµαχόµενων πολιτικών, πληροφορηθήκαµε ότι αυτή η καθυστέ-
ρηση για να υπογράψετε τη συγκεκριµένη συµφωνία, που δεν
έχει ακόµα καταλήξει σε ολοκλήρωση της αξιολόγησης  -έχουµε
µια καταρχήν συµφωνία, όχι όµως και συµφωνία επί της αξιολο-
γήσεως, αυτό θα πάρει κάποιο χρόνο απ’ ό,τι φαίνεται- έχει στοι-
χίσει τουλάχιστον 2 δισεκατοµµύρια ευρώ στην Ελλάδα. Και το
ερώτηµα είναι: Αυτά που τα τοποθετείτε; Στα µέτρα ή στα αντί-
µετρα; 

Υπάρχει, λοιπόν, ένα ζήτηµα. Εγώ θεωρώ ότι όλοι οι Υπουργοί
είστε υποχρεωµένοι απέναντι στη Βουλή και κυρίως για το κύρος
της Πολιτείας που εκπροσωπείτε, όταν χρησιµοποιείτε το λόγο
για να αυτοπαρουσιαστείτε, είτε πανηγυρίζοντας νίκες είτε θρη-
νώντας ήττες -µέχρι στιγµής, βέβαια, είναι αλήθεια ότι δεν το
έχουµε δει αυτό από κανέναν σας, δεν πειράζει, θα το κρίνει ο
ελληνικός λαός όταν έρθει η ώρα- να µην ολισθαίνετε µε λέξεις
συνεχώς και ελευθέρως εναλλασσόµενες πάνω από τα πράγ-
µατα για να τα κρύψετε. 

Εγώ, λοιπόν, συγκρατώ από αυτά τα ανακοινωθέντα το ότι,
πράγµατι, µε συντετριµµένη καρδία εµφανίστηκε ο Υπουργός Οι-
κονοµικών και είπε τα εξής: «Έγινε ένας συµβιβασµός. Κάθε συµ-
βιβασµός έχει τα θετικά του και τα αρνητικά του. Είναι βέβαιο ότι
δεν θα στενοχωρηθεί η οµάδα της διαπραγµάτευσης, θα στενο-
χωρηθεί, όµως, ο ελληνικός λαός από τα µέτρα». 

Άρα εδώ γεννιέται πάλι το ερώτηµα: Στενοχωριέται κάποιος ο
οποίος παίρνει -για λογαριασµό του η Πολιτεία- µέτρα δυσάρε-
στα ή µέτρα ευχάριστα; Άρα και εδώ ακόµα υπάρχει µία ριζική
αντίφαση. 

Η χειρότερη, όµως, που µπορώ εγώ να επισηµάνω, χωρίς
πράγµατι να θέλω να σας προσάψω την παραµικρή µοµφή, είναι
αυτή η διάσταση που εµφανίστηκε στα λεγόµενα του κυρίου επι-
κεφαλής του Eurogroup, ο οποίος µίλησε για τα ζητήµατα που
έχουν σχέση µε τη ρύθµιση του χρέους και είπε ότι όσον αφορά
τα µέτρα για τη ρύθµιση ή την αναδιάρθρωση -όπως θέλετε το
λέτε- του  χρέους, είναι ένα θέµα το οποίο θα τεθεί µετά από πο-
λιτική συµφωνία, η οποία δεν υπάρχει ακόµα. 

Παρ’ όλα αυτά, όµως -εδώ είναι η διάσταση- ο κ. Τσακαλώτος
εµφανίστηκε στην ίδια θέση να λέει ότι δεν πρόκειται να εφαρ-
µόσει η Κυβέρνηση κανένα µέτρο, εάν προηγουµένως δεν έχουν
ληφθεί µέτρα για την αναδιάρθρωση του χρέους. 

Εδώ, λοιπόν, πάλι υπάρχει το ψέµα, πάλι υπάρχει προσπάθεια
παραπλάνησης. Καλό είναι, λοιπόν, κάποια στιγµή να πούµε την
αλήθεια. 

Για να πούµε την αλήθεια, όµως, όπως έλεγε ένας σοφός, και
για να πάψουµε τα λόγια µας να είναι ψεύτικα, θα πρέπει πρώτα
απ’ όλα να πάψει η ζωή µας να είναι ψεύτικη. Γι’ αυτό, ακριβώς,
για να µιλήσουµε αληθινά, πρέπει να µας δοθεί η ιστορική δυνα-
τότητα να ξαναζήσουµε αληθινά. Και αυτό είναι βέβαιο ότι δεν
µπορεί να γίνει, παρά µετά από µία αναβάθµιση του πολιτικού
συστήµατος στη λαϊκή ετυµηγορία. 

Από εκεί, λοιπόν, θα κατευθυνθούµε προς µία άλλη ζωή, για
την οποία εσείς απ’ ό,τι φαίνεται δεν κριθήκατε µέχρι στιγµής αν-
τάξιοι. 

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Βεβαίως, µου αρέσει ο τρόπος που γελάτε. Είναι ενδιαφέρων,

αλλά δεν είναι σηµαντικός. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Τζαβάρα, µην

απαντάτε. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΙΜΟΡΕΛΗΣ: Θέλετε εκλογές.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Δεν θα κάνουµε διά-

λογο τώρα. 
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ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Όχι, κύριε Πρόεδρε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Τζαβάρα, συ-

νεχίστε το σκεπτικό σας, αλλά να ολοκληρώνετε. Σας παρακαλώ
πολύ. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Θα ολοκληρώσω, κύριε Πρό-
εδρε.

Και τώρα πάµε σε ένα άλλο θέµα, το οποίο επιµένετε να το
επαναλαµβάνετε όχι µόνο εσείς, αλλά και πάρα πολλοί άλλοι, µε
προεξάρχοντα τον ίδιο των Πρωθυπουργό. Αλήθεια, πιστεύετε
ότι στην Ελλάδα σήµερα που µιλάµε -και όχι µόνο σήµερα, αλλά
και από την προηγούµενη κυβέρνηση- δεν γίνονται συλλογικές
διαπραγµατεύσεις; 

Λέτε, λοιπόν, εσείς -και το είπατε και προηγουµένως- ότι µε
αυτό τον τρόπο µε τον οποίο διαπραγµατευτήκατε, επήλθε µία
συµφωνία. Ακόµα, βέβαια, δεν την ξέρουµε, εγώ όµως, θα περιο-
ριστώ σε αυτά που άκουσα από το στόµα της αρµοδίας Υπουρ-
γού. Πρώτα απ’ όλα, δεν πέρασε το lockout. Μα, το lockout δεν
το θέλουν ούτε και οι εκπρόσωποι των εργοδοτών. Άρα, έχει κα-
νένα νόηµα;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Έχει επεκτασιµότητα και δεν το ξέρω;     

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Εκεί θα πάµε. 
Το µόνο ζήτηµα, λοιπόν, που υπάρχει πραγµατικά στην Ελλάδα

σήµερα είναι ότι έχουµε συλλογικές διαπραγµατεύσεις για την
κατάρτιση εθνικών συλλογικών συµβάσεων, έχουµε για πρώτη
φορά διαπραγµατεύσεις σε επίπεδο επιχείρησης, έχουµε, όµως,
πράγµατι, δύο…

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Δύο αρχές. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Θα τα πούµε αυτά. Τα ξέρετε.
Μην µε διακόπτετε, όµως. Θα ολοκληρώσω.  

Δεν υπάρχει, όµως, η επεκτασιµότητα στις κλαδικές συµβά-
σεις. Και αυτό τι σηµαίνει; Σηµαίνει ότι απαγορεύονται οι συλλο-
γικές διαπραγµατεύσεις; Δηλαδή, το θέµα της επεκτασιµότητας,
σύµφωνα µε τη νοµοθεσία που ίσχυσε, ήταν προϊόν συλλογικής
διαπραγµάτευσης; Ήταν προϊόν, δηλαδή, που είχε να κάνει µε
την εκδήλωση της συλλογικής αυτονοµίας, έτσι όπως αυτή κα-
τοχυρώνεται από το Σύνταγµα;

Θα σας πω ένα ιστορικό στοιχείο µόνο. Στο γαλλικό συνδικα-
λιστικό κίνηµα, που πέρασε µέσα από πολύ µεγάλες και ηρωικές
σελίδες µέχρι να φτάσει στον Μάη του 1968, εκεί, όταν πια το
γαλλικό κράτος είχε ουσιαστικά καταλυθεί, άρχισαν διαπραγµα-
τεύσεις µεταξύ των συνδικάτων, της κυβέρνησης και των εργο-
δοτών. Αυτές είναι γνωστές ως «συµφωνίες της Γκρενέλ». Η µε-
γαλύτερη κατάκτηση, κατά την άποψη του γαλλικού συνδικαλι-
στικού κινήµατος, που προέκυψε από αυτές τις περιώνυµες συµ-
φωνίες, ήταν η αναγνώριση του δικαιώµατος στα συνδικάτα να
διαπραγµατεύονται σε επίπεδο επιχείρησης. 

Δυστυχώς εδώ αυτό το θεωρούµε αρνητικό. Ξέρετε γιατί; Το
έχει πει ο Γκράµσι αυτό, όταν αποκαλούσε κάποια συντεχνιακά
οργανωµένα συνδικάτα, «τραπεζίτες ανθρώπων».   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Τζαβάρα, µι-
λάτε δέκα προς έντεκα λεπτά. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Με περιορίζετε.
(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Α, εγώ τώρα φταίω;
Τόση ώρα ζητάτε να κάνετε διάλογο µε τους Βουλευτές, µε τους
Υπουργούς, εγώ φταίω που σας διακόπτω κιόλας. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Θέλετε να µιλήσουµε επί του
Κανονισµού; Δώσατε το δικαίωµα προηγουµένως στον κύριο
Υπουργό να µιλήσει επί θέµατος ασχέτου από την ηµερήσια διά-
ταξη. Με συγχωρείτε πολύ.  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Γιατί επιτίθεστε στο
Προεδρείο; Σας διέκοψα για να σας ζητήσω -αυτή είναι παρά-
κληση του Προεδρείου- να συντοµεύετε. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Βεβαίως.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Εσείς τώρα, αν έχε-

τε τη µύγα και µυγιάζεστε, δικό σας πρόβληµα. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Δεν έχω µύγα, δεν µυγιάζοµαι.

Ευχαριστώ πολύ!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ήδη φτάσαµε στα

έντεκα λεπτά. Δικαιούσασταν έξι λεπτά, µε βάση τον Κανονισµό,
στη δευτερολογία σας. Αν παίρνατε και την τριτολογία σας, θα
φτάνατε τα εννέα λεπτά. Τώρα, όµως, είµαστε στα έντεκα λεπτά!
Άρα, µην ζητάτε εξηγήσεις από το Προεδρείο. Παρακαλώ πολύ
συντοµεύετε για να ολοκληρωθεί και η διαδικασία.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Όχι, δεν ζητώ εξηγήσεις. Απ-
λώς διερωτώµαι και απευθύνοµαι στο Σώµα εάν και επί πόσο
χρόνο είχε δικαίωµα ο προλαλήσας Υπουργός να µιλήσει επί θέ-
µατος που είναι άσχετο µε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο. 

Γι’ αυτό, λοιπόν, µε συγχωρείτε και µε πολύ σεβασµό θα ακο-
λουθήσω την υπόδειξή σας, καταλήγοντας στο εξής.

Εάν δεν αποφασίσετε να προχωρήσετε τις µεγάλες διαρθρω-
τικές µεταρρυθµίσεις, εάν δεν απαλλαγείτε από τον εαυτό σας
που πολλές φορές γίνεται πρόξενος δεινών για τον τόπο -και
εννοώ αυτά που ακούσαµε προηγουµένως από τον κ. Σκουρλέτη
να καταγγέλλει για στηµένους διαγωνισµούς στην ιδιωτικοποί-
ηση, στην αποκρατικοποίηση της ΔΕΗ και µια σειρά άλλα τέτοια
πράγµατα- εάν δεν αποφασίσετε να απελευθερώσετε αυτήν τη
χώρα από τις χρόνιες παθογένειες -και σε αυτό έχουµε συµµε-
τοχή όλοι- να ξέρετε ότι θα υπάρξει µια άλλη κατάσταση. Και
αυτή θεωρώ ότι είναι και ικανή και ώριµη να δώσει στον λαό αυτό
που χρειάζεται. 

Και τώρα πάµε να δούµε το θέµα του νοµοσχεδίου.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τώρα θα πάτε στο

νοµοσχέδιο, κύριε Τζαβάρα; Σας παρακαλώ, κύριε Τζαβάρα! 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Έχω δικαίωµα να µιλήσω για το

νοµοσχέδιο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Μα, τώρα ρωτάτε

κάτι που δεν χρειάζεται καν να απαντηθεί. Εδώ και δέκα λεπτά -
να αφαιρέσουµε τα δύο λεπτά που ήταν διακοπές- συζητάτε για
όλα τα άλλα!

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Θα µου επιτρέψετε να µιλήσω
για το νοµοσχέδιο;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΗΓΟΥΜΕΝΙΔΗΣ: Τόση ώρα τι κάνατε;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Απαντώ στον Υπουργό τόση

ώρα, γιατί έχω δικαίωµα. Είµαι Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος
και µε βάση τον Κανονισµό της Βουλής έχω το δικαίωµα να απα-
ντώ στον Υπουργό για όσα θέµατα θέτει! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Γιατί εδώ, σε αυτήν την Αίθου-

σα, κύριοι, η δηµοκρατική διαδικασία γίνεται µε βάση τη σχέση
λόγου και αντιλόγου! Σε κάποιες ίσως Βουλές, τις οποίες εσείς
µπορεί να φαντασιώνεστε, µπορεί να υπάρχει µονόλογος. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΙΜΟΡΕΛΗΣ: Τώρα το χαλάσατε! Αφήστε τα αυτά.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Εδώ, λοιπόν, είναι φιλελεύθερη

και κοινοβουλευτική η δηµοκρατία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Τζαβάρα, θα

είχατε πει αυτά που θέλατε να πείτε για το νοµοσχέδιο. Σας πα-
ρακαλώ.

Συνεχίστε, κύριε Τζαβάρα.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Υπάρχουν τρία ζητήµατα. 
Το πρώτο ζήτηµα, λοιπόν, του νοµοσχεδίου έχει να κάνει µε το

αν και κατά πόσον αποτελεί εκδήλωση στο νοµοθετικό επίπεδο
των ιεραρχήσεων που έχει κάνει ο συνταγµατικός νοµοθέτης στο
άρθρο 24 παράγραφος 1, εδάφιο τελευταίο. Εκεί, λοιπόν, το Σύν-
ταγµα κάνει µια ιεράρχηση όσον αφορά την προστασία του φυ-
σικού περιβάλλοντος και την προστασία της εθνικής οικονοµίας.
Και εκεί, λοιπόν, πράγµατι επί λέξει ορίζει τα εξής: Απαγορεύεται
η µεταβολή του προορισµού του δάσους εκτός από την περί-
πτωση που µια τέτοια µεταβολή επιβάλλεται για λόγους που
έχουν σχέση µε την εθνική οικονοµία και ειδικώς για την ενίσχυση
της γεωργικής παραγωγής.

Άρα, αυτές οι διατάξεις, οι οποίες αρχικώς -όπως είπαµε χθες-
εισήχθησαν µε τους νόµους 4280/2014 και 4315/2014, έρχονται
προς απόδοση του αληθούς νοήµατος του Συντάγµατος, της
συγκεκριµένης συνταγµατικής διατάξεως, να πουν ότι είναι δυ-
νατή -υπό τους όρους που πράγµατι αναφέρετε και δεν χρειάζε-
ται να τους επαναλάβω- η µεταβολή του προορισµού του δάσους
για λόγους που έχουν σχέση µε τη γεωργική οικονοµία και τη γε-
ωργική εκµετάλλευση.Υπό αυτήν την έννοια, κύριε Υπουργέ,
κύριε Φάµελλε, θεωρώ ότι εδώ υπάρχει ένα θέµα. Και θέλω να
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το θέσω υπό την κρίση σας αυτό, γιατί δυστυχώς απ’ ότι φαίνεται
δεν το κλείνουµε σήµερα το κεφάλαιο αυτών των ρυθµίσεων. Θα
υπάρξουν θέµατα τα οποία, δυστυχώς, θα παραµείνουν αρρύθ-
µιστα και η πράξη θα επιβάλλει την εκ νέου απασχόληση της
Βουλής µε αυτά. Εδώ, λοιπόν, υπάρχει ένα θέµα. Για µεν εκείνες
τις περιπτώσεις που έχουµε δηµόσια δάση, πράγµατι καλώς
ισχύει η εξαγορά. Πολύ ορθά κάνετε -και γι’ αυτό µπορώ να σας
πω ότι η τόλµη σας είναι υποδειγµατική- και εισάγετε την κατάρ-
γηση του τεκµηρίου της κυριότητας του δηµοσίου στα δάση.
Είναι µια ιστορία πολύ πονεµένη. Ένας συνάδελφος προηγουµέ-
νως αναφέρθηκε σε έναν τούρκικο νόµο. Υπάρχει και ένας ελλη-
νικός, της 17ης Νοεµβρίου 1836, απ’ όπου προκύπτει, πραγµατι-
κά, ότι δεν υπάρχει τεκµήριο κυριότητας του δηµοσίου στα δάση. 

Στα δηµόσια δάση, λοιπόν, µπορεί να υπάρχει θέµα εξαγοράς.
Στις ιδιωτικές εκτάσεις, όµως, και όχι µόνο σε αυτές που πολύ
ορθά κάνετε να τις αναγνωρίζετε ιδιωτικές αντιστρέφοντας το
βάρος της απόδειξης -γιατί λέτε ότι εάν το δηµόσιο δεν φέρει
τίτλο, που να αποδεικνύει την κυριότητά του, τότε αυτή θεωρεί-
ται ιδιωτική- γιατί να υπάρχει η οποιαδήποτε επιβάρυνση του δι-
καιούχου; 

Εδώ θα πρέπει να προσθέσουµε ακόµα κάτι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Και µε αυτό να τε-

λειώνουµε, κύριε Τζαβάρα.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Έχω άλλα δύο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Όχι, όχι, σας παρα-

καλώ. Θα σας διακόψω.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Μέχρι να µε διακόψετε, αφήστε

µε να µιλήσω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ειλικρινά θα σας

διακόψω. Και εννοώ ότι θα κλείσει το µικρόφωνο και δεν θα κα-
ταγράφεται τίποτα, κύριε Τζαβάρα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Αν το κάνετε και αυτό θα απο-
δείξετε ότι είστε πολύ µεγάλος δηµοκράτης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Τζαβάρα, µε
συγχωρείτε πάρα πολύ, αλλά πόση υποµονή πρέπει να κάνει το
Προεδρείο;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Θα µε αφήσετε να ολοκλη-
ρώσω, κύριε Πρόεδρε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Μιλήσατε περισσό-
τερο και από τον Υπουργό, από κάθε Υπουργό.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Το δικαιούµαι και θα σας πω
γιατί.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ναι, βεβαίως. Θέ-
λετε να µιλήσετε περισσότερο; Πόση ώρα;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Δύο λεπτά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Δύο λεπτά αυστηρά

από τώρα που µιλάµε. Σε δύο λεπτά σας διακόπτω και ολοκλη-
ρώνετε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Μην είστε και πολύ λεπτοµε-
ρής, είπα δύο λεπτά.

Προσέξετε τώρα, κύριε Υπουργέ, γιατί έχει σηµασία. Πράγµατι
η κατάργηση αυτού του τεκµηρίου δηµιουργεί µια απαλλαγή, µια
ανακούφιση. Όµως, µε ποιο δικαίωµα θα πάµε σε δικαιούχους
τίτλων που έχουν προκύψει από διανοµές γαιών στα πλαίσια απο-
κατάστασης ακτηµόνων, σε ανθρώπους οι οποίοι στα πλαίσια της
δασικής νοµοθεσίας έχουν πάρει παραχωρητήρια, έχουν πάρει,
µάλιστα, και προσωρινούς τίτλους, που ακόµα δεν τους έχουν
ολοκληρώσει, και θα τους ζητήσουµε να πληρώσουν περαιτέρω
χρήµατα; Υπάρχει ένα ζήτηµα εδώ.

Όµως, το µεγαλύτερο ζήτηµα, κύριε Πρόεδρε, είναι το εξής:
Επιβάλλουµε για εκείνους οι οποίοι µετά τις 11-6-1975 είναι δι-
καιούχοι χρήσεως µία διπλή κύρωση. Η πρώτη κύρωση έχει να
κάνει -όπως αναφέρεται- µε την αποζηµίωση για την απώλεια του
φυσικού αγαθού και η δεύτερη έχει να κάνει µε το αντισταθµι-
στικό τέλος που θα απαιτηθεί για να χρηµατοδοτηθεί η αναδάσω-
ση. Μα, εδώ, µιλάµε για βασική παραβίαση της αρχής που λέει
«ne bis in idem». Δεν µπορούµε για το ίδιο πράγµα να επιβάλ-
λουµε διπλή κύρωση, γιατί, ταυτόχρονα, από τη στιγµή που θα
έχουµε αναδάσωση, είναι βέβαιο ότι αναπληρώνεται η απώλεια
του φυσικού αγαθού. 

Άρα, υπό αυτήν την έννοια θεωρώ ότι κακώς υπάρχει και αυτή

η διάταξη, αλλά και η προηγούµενη. Γιατί µην µε πάτε στο ότι η
Νέα Δηµοκρατία το είχε κάνει έτσι. Εγώ αυτήν την ώρα που µι-
λάω, βλέπω ότι πραγµατικά θα πρέπει σε αυτό το σηµείο να νο-
µοθετήσετε.

Και ένα τρίτο θέµα. Το τρίτο θέµα έχει να κάνει µε την παρα-
χώρηση του αιγιαλού.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Τζαβάρα, και
τα δυο λεπτά που ζητήσατε, τα ξεπεράσατε. Πόσο θέλετε ακόµα
να µιλήσετε;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Ωραία, τελειώνω. Η παραχώ-
ρηση του αιγιαλού σας ενδιαφέρει;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Όχι να ακούσω την
άποψή σας πάντως. Έχω τη δική µου γνώµη γι’ αυτό το θέµα,
όπως και για κάθε θέµα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Ακούστε µε, λοιπόν.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Το θέµα δεν είναι

να σας ακούσω εγώ. Δεν ήρθα εδώ στη Βουλή για να ακούσω
εσάς. Εγώ ήρθα να διευθύνω µια συζήτηση και σε αυτήν την κα-
τεύθυνση µε έχει εκλέξει το Σώµα. Εσείς γράφετε στα παλαι-
ότερα των υποδηµάτων τις νουθεσίες µου τόσην ώρα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Τελειώνει, κύριε Πρόεδρε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Αυτήν την προσβολή εγώ δεν

τη δέχοµαι!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Εσείς προσβάλλετε

το Προεδρείο!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Καθόλου δεν το προσβάλλω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Εσείς το προσβάλ-

λετε! Σε επανειληµµένες διακοπές και παρακλήσεις να ολοκλη-
ρώσετε στον χρόνο που σας δόθηκε, χρησιµοποιήσατε ακόµα
περισσότερο και φτάσαµε στα είκοσι λεπτά. Δικαιούσασταν εν-
νέα λεπτά και µε την τριτολογία. Και ανοχή του Προεδρείου εί-
χατε, λοιπόν, και ανοχή από το Σώµα και βγαίνετε και από πάνω.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Αυτές τις εκφράσεις κατ’ αρχάς
δεν τις χρησιµοποιώ εγώ. Θα σας, όµως, πω τούτο: Εάν ο κ. Στα-
θάκης είχε περιοριστεί να µιλήσει µόνο επί του νοµοσχεδίου, σας
διαβεβαιώ ότι ο λόγος µου δεν θα ήταν παραπάνω από έξι λεπτά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Μιλήσατε παραπάνω από εµένα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Μιλήστε για το τρί-
το ζήτηµα, που θέλετε, για να ολοκληρώνουµε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Το γεγονός λοιπόν ότι µίλησε
για την αξιολόγηση σας το λέω και είναι άδικο που κάνετε αυτά
εναντίον µου. Μου στερήσατε το δικαίωµα, πρώτον, να µιλήσω
για το νοµοσχέδιο για το οποίο είµαι Κοινοβουλευτικός Εκπρό-
σωπος και, δεύτερον, µε εξωθήσατε και µε παρακινήσατε να κα-
ταναλώσω τον χρόνο που είχα για να µιλήσω για αυτό το νοµο-
σχέδιο, απαντώντας στον κύριο Υπουργό, προς τον οποίον εσείς
ήσασταν άνισα πιο επιεικής από ό,τι προς εµένα. 

Σας ευχαριστώ πολύ και συγχαρητήρια για την αµεροληψία
σας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Τζαβάρα, σας

ενηµερώνω ότι αδικείτε παράφορα το Προεδρείο. Σας τα επι-
στρέφω όλα αυτά πίσω. Και για να ενηµερωθεί το Σώµα, γιατί
δεν µπορεί να κρατά και τον χρόνο, δωδεκάµισι λεπτά µιλήσατε
στην πρωτολογία σας, είκοσι λεπτά έως είκοσι δύο –αλλά ας
αφαιρέσω τα δύο λεπτά για τις διακοπές- για τη δευτερολογία
σας. Εάν αυτό εσείς το θεωρείτε κοινοβουλευτική διαδικασία και
σεβασµό στον Κανονισµό, τα συµπεράσµατα ας τα βγάλει ο κα-
θένας στην Αίθουσα. 

Συνεχίζουµε µε τον επόµενο Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο, τον
κ. Ξυδάκη. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Επειδή ο συνάδελφος κ. Τζαβάρας είναι απολαυστικός ρήτωρ

και συνοµιλητής, ευχαρίστως θα του έδινα ένα µέρος από τη χθε-
σινή µου οµιλία, κατά την οποία εξήντλησα µόνο έξι λεπτά και
πενήντα επτά δευτερόλεπτα. Ωστόσο, και πάλι καλά, µας δίνει
αφορµές ο κ. Τζαβάρας και µε τη συνηγορία του υπέρ των ερ-
γοστασιακών συµβουλίων του Τορίνο και τις διδασκαλίες του µε-
γάλου στοχαστή Αντόνιο Γκράµσι, αλλά κυρίως επειδή ο κ.
Τζαβάρας επανειληµµένως µέσα σε αυτήν την Αίθουσα έχει κα-
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λέσει την Κυβέρνηση της Αριστεράς να τολµήσει µείζονες µε-
ταρρυθµίσεις. Και νοµίζω ότι είναι ειλικρινής και νοµίζω ότι ανα-
γνωρίζει ότι καταβάλλουµε αυτήν την προσπάθεια και έχουµε
επιτυχίες. 

Αποδεχόµαστε λοιπόν αυτή την πρόκληση και την πρόσκληση
και προχωρούµε προς µείζονες µεταρρυθµίσεις, τέτοιες που δεν
έγιναν τις περασµένες πολλές δεκαετίες από ολιγωρία, από
αδράνεια, από ανικανότητα ή και δόλο, και προχωρούµε και ανα-
λαµβάνουµε αυτή την ιστορική ευθύνη. 

Ωστόσο, θα πρέπει να επισηµάνουµε ότι αυτές οι προσκλήσεις
του κ. Τζαβάρα για µεγάλες µεταρρυθµίσεις έχουν πολύ µικρή
σχέση µε το συνήθως ανοίκειο ύφος άλλων συναδέλφων της µεί-
ζονος ή της ελάσσονος Αντιπολίτευσης, οι οποίοι, µπροστά στα
οράµατα πολιτικής επιβίωσης και µέσα από τις πολλαπλές µετα-
µορφώσεις που υφίστανται οι ίδιοι, χρησιµοποιούν εκφράσεις και
συλλογισµούς που δεν τιµούν ούτε τον πολιτικό βίο ούτε τον
χώρο εδώ ούτε τη φιλελεύθερη δηµοκρατία, που κατά τα άλλα
υπερασπιζόµαστε όλοι και εσείς κυρίως. 

Το ΠΑΣΟΚ υποστήριξε πριν ότι είχε ψηφίσει χάρτες. Ναι, είχαν
ψηφιστεί χάρτες. Το ερώτηµα είναι ποιοι αναρτήθηκαν. Ο Υπουρ-
γός εδώ µας διαβεβαίωσε, και όλα τα στοιχεία αυτό δείχνουν, ότι
αναρτήθηκε το 1% των συνολικών δασικών χαρτών. Άρα δηλαδή
έχουµε µια κατ’ εξακολούθηση νοµοθέτηση, ατελή ή ακόµη και
ολοκληρωµένη, η οποία δεν εφαρµόζεται. 

Ανέφεραν οι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας, κατ’ αρχάς,
ότι το άρθρο 24 νοµοθετήθηκε από τη Νέα Δηµοκρατία. Δεν είναι
ακριβώς έτσι. Το Σύνταγµα του 1975 υποστηρίχθηκε από πολλές
πτέρυγες στο Κοινοβούλιο, µίλησαν πάρα πολλοί. Πολλοί, πάρα
πολλοί, συνταγµατολόγοι υποστήριξαν την προπαρασκευή. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Μνηµειώδης η αντιπολιτευτική
αγόρευση του κ. Δηµητρίου Τσάτσου.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Το άρθρο 24 για την ενιαία προστασία
του φυσικού και του ανθρωπογενούς περιβάλλοντος δεν προσε-
βλήθη ούτε θεωρητικά ούτε πολιτικά σε όλη τη διάρκεια της µε-
ταπολίτευσης. Και τα συντάγµατα γενικώς δεν είναι έργα ενός
κόµµατος, είναι έργα ενός κοινοβουλίου και ενός νοµικού και πο-
λιτικού πολιτισµού. Το άρθρο 24 το επικαλέστηκαν πάρα πολλοί
σε περιβαλλοντικές οργανώσεις, σε οικολογικές οργανώσεις, αυ-
τοδιοικητικά σχήµατα, κινήσεις πολιτών. Δηµιουργήθηκε ολό-
κληρο κίνηµα και ολόκληρη νοοτροπία για την προστασία του
περιβάλλοντος και του ανθρωπογενούς περιβάλλοντος, βασι-
σµένη πάνω στη συνταγµατική επιταγή. 

Εν πάση περιπτώσει, αυτό που µπορούµε να πούµε συνολικά
είναι ότι στα χρόνια που προηγήθηκαν της χρεοκοπίας και της
δεινής ιστορικής περιπέτειας οι αλλεπάλληλες κυβερνήσεις τόσο
της Νέας Δηµοκρατίας, κυρίως, αλλά και του ΠΑΣΟΚ, που τόλ-
µησε κάποτε µερικά πράγµατα, οδήγησαν σε µια πολιτική, η
οποία δεν ήταν πολιτική χωροθέτησης και σχεδιασµού για µια
µακρόπνοη βιώσιµη ανάπτυξη. Ήταν ευκαιριακή πολιτική, πελα-
τειακή πολιτική, η οποία οδηγεί σε µια κατάσταση το 2017 µε την
Ελλάδα σε επιτροπεία και ασφυκτιώσα, να µην έχουµε Δασολό-
γιο, να προσπαθούµε τώρα να φτιάξουµε, να µην έχουµε Κτηµα-
τολόγιο, να µην έχουµε ολοκληρωµένο χωρικό σχεδιασµό για τον
τουρισµό και τις παραγωγικές δράσεις. 

Όµως, όλος ο σχεδιασµός στη Μεταπολίτευση είναι τέτοιος.
Αποβιοµηχάνιση, απίσχναση του πρωτογενούς τοµέα και καµµία
µακρόπνοη στρατηγική, ένα εθνικό όραµα για το πού εντάσσεται
η Ελλάδα στον διαρκώς µεταβαλλόµενο καταµερισµό εργασίας
και παραγωγής. Είµαστε µία χώρα µε καχεκτικό ή ανύπαρκτο ανά
τοµείς παραγωγικό ιστό και ένα κράτος το οποίο εξυπηρετούσε
µόνο το πολιτικό προσωπικό και εν πολλοίς παρήγαγε πολιτικό
χρήµα. 

Εάν, λοιπόν, εγκαλείται η Αριστερά για λίγες µεταρρυθµίσεις,
νοµίζω ότι θα πρέπει να ανακαλέσουµε τις µεγάλες ανακατατά-
ξεις από το τέλος του 19ου αιώνα και να δούµε ότι η παράδοση
της Αριστεράς αυτή τη στιγµή είναι και η προσαρµογή στο σκλη-
ρό περιβάλλον όπως διαµορφώνεται στην Ευρωπαϊκή Ένωση και
στις νεοφιλελεύθερες επιταγές, πώς θα σταθεί όρθια η χώρα,
πώς θα βγει από την επιτροπεία, πώς θα ανοίξουν διάδροµοι για
µια πολιτική βιώσιµης ανάπτυξης και ανάπτυξης µε δικαιοσύνη.
Και ταυτόχρονα θα πρέπει να θυµηθούµε, όταν µας µιλάτε εσείς

για τον σχεδιασµό, ότι οι πρόγονοι της συντηρητικής παρατά-
ξεως είναι ακριβώς ο Δηλιγιάννης και ο Βούλγαρης και καθόλου
ο Τρικούπης. 

Προχωρούµε σε όλους τους τοµείς, αλλά εάν θέλουµε να
δούµε τη µεγαλύτερη εικόνα και σ’ αυτήν εδώ την Αίθουσα και
ενώπιον του ελληνικού λαού, ας είµαστε πιο ταπεινοί και ας έχου-
µε ενσυναίσθηση για το τι ιστορικές στιγµές περνάµε και ας δεί-
ξουµε ιστορική ευθύνη. Οι κραυγές για το «φύγετε», «ξεκουµπι-
στείτε» και «να κάνουµε εκλογές» δεν δείχνουν ούτε πολιτική
σκέψη ούτε πολιτική ωριµότητα, αλλά απελπισία και εξάρτηση
από τα σύνδροµα εξουσίας. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστώ, κύριε
Ξυδάκη.

Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Δηµοκρα-
τικής Συµπαράταξης κ. Θεοχαρόπουλος.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευ-
τές, κύριοι Υπουργοί, είχα ετοιµάσει κάποια πράγµατα να πω στο
τέλος της δευτερολογίας µου και θα πω κάποια για το νοµοσχέ-
διο, αλλά µετά την οµιλία του Υπουργού σε θέµατα που πράγµατι
θέσαµε στη χθεσινή ηµέρα και έπρεπε να υπάρχουν απαντήσεις,
νοµίζω ότι πρέπει να γίνει ένας διάλογος, γιατί αφορούν όχι µόνο
το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, αλλά όλα τα νοµοσχέδια και τον
τρόπο που κινείται η χώρα σήµερα. 

Πρώτα-πρώτα, είπατε για πολιτική συµφωνία. Δεν ξέρω εάν
έχετε καταλήξει ότι έχει τελειώσει η πολιτική συµφωνία, κύριε
Υπουργέ. Απ’ ό,τι ακούµε από τους περισσότερους στην Κυβέρ-
νησή σας, θα έρθουν οι θεσµοί ή αλλιώς τρόικα. Απλώς τους µε-
τονοµάζετε, αλλά δεν αλλάζει τίποτα, πέρα από το γεγονός ότι
διαπραγµατεύεστε στο Χίλτον, αντί να έρχονται στο Υπουργείο.
Πρόσφατα, και στις Βρυξέλλες αλλάξατε τον τόπο διαπραγµά-
τευσης. Γιατί τα λέω αυτά; Γιατί δεν ξέρουµε πλέον τι να πιστέ-
ψουµε απ’ αυτά τα οποία λέτε στην Κυβέρνησή σας. 

Περιγράψατε τρεις οµάδες διαµαρτυροµένων, που δυσαρε-
στήθηκαν όλη αυτήν την περίοδο –σας άκουσα προσεκτικά- σε
σχέση µε τη συµφωνία. Η πρώτη οµάδα, είπατε, είναι αυτή που
επανέφερε τα σενάρια εξόδου από το ευρώ. 

Να τονίσω αρχικά ότι τόσο η δική σας οµιλία όσο και του Κοι-
νοβουλευτικού Εκπροσώπου του ΣΥΡΙΖΑ χθες δεν ήταν στο ίδιο
ύφος µε τον κ. Σπίρτζη, ο οποίος ήταν χθες εδώ στη Βουλή. Ήταν
σε εντελώς διαφορετικό ύφος, κατεύθυνση και τρόπο. Θρίαµβος,
είπε ο κ. Σπίρτζης, εφόσον πάρουµε και κάτι για το χρέος. Από
τα κλάµατα στον θρίαµβο! Εσείς µιλήσατε για συµβιβασµό, για
δυσκολίες, για προβλήµατα, για αρνητικές διευθετήσεις που
προσπαθούµε να τις µειώσουµε κ.ο.κ.. 

Όµως, για την πρώτη οµάδα, για αυτή που επανέφερε σενάρια
εξόδου από το ευρώ, εάν δεν κάνω λάθος, είχε γίνει µία µεγάλη
συζήτηση εκείνη την περίοδο και ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσω-
πος του ΣΥΡΙΖΑ είχε πει ότι είναι ένα από τα σενάρια που πρέπει
να δει η χώρα µας το επόµενο χρονικό διάστηµα. 

Θέλω να πω ότι δεν αδικώ τα λόγια σας, κύριε Ξυδάκη, ξέρω
ακριβώς τι έχετε πει, αλλά αναφερθήκατε µάλλον σε δικά σας
στελέχη στην πρώτη οµάδα. Για να δούµε στη δεύτερη οµάδα,
αυτούς που επιδιώκουν εκλογές. Μα, τις τελευταίες ηµέρες δια-
ψεύδετε κάθε µέρα τα στελέχη του ΣΥΡΙΖΑ τα οποία αναφέρθη-
καν για το ζήτηµα των εκλογών, ότι µπορεί κι αυτό να είναι µια
λύση. Και στη δεύτερη οµάδα, λοιπόν, µάλλον στο εσωκοµµατικό
σας ακροατήριο πρέπει να απευθυνθείτε, πέρα από τα άλλα
ακροατήρια της Αντιπολίτευσης. 

Να πάµε στην τρίτη οµάδα; Αυτούς που κατηγορούν για οµά-
δες συµφερόντων, µάλλον αναφέρεστε στον κ. Σκουρλέτη ο
οποίος δήλωσε: «Σε αναγκάζουν να πουλάς σώνει και καλά µέχρι
το τέλος του Ιουλίου. Υπάρχουν βαποράκια συµφερόντων. Η επι-
χείρηση θα πωληθεί όσο-όσο. Είναι ιδεοληψία και δογµατισµός.
Είναι δυνατόν να πωλήσουµε το 40% για τόσα εκατοµµύρια
ευρώ;» Να συνεχίσω, από τις δηλώσεις του στο ΣΚΑΪ;

Τα καταθέτω στα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αθανάσιος Θεοχαρόπουλος

καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα
οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
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εύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)
Αυτά ακριβώς, λοιπόν, που σας ανέφερα προηγουµένως, για

τις οµάδες συµφερόντων, δεν έχετε απαντήσει ως Κυβέρνηση
για τη ΔΕΗ. Και σας είπα χθες να δώσετε συγκεκριµένες απαν-
τήσεις. Νοµίζετε ότι το λύσατε στην εσωκοµµατική διαδικασία
του ΣΥΡΙΖΑ; Συνεννοηθήκατε µεταξύ σας για το τι πρόκειται
ακριβώς και ο ελληνικός λαός δεν πρέπει να µάθει αν αυτές οι
συγκεκριµένες κατηγορίες ευσταθούν ή όχι; Και σας είπα και
χθες ότι δεν µιλάω για τη δικαστική οδό που κάνει τη δουλειά
της, σας µιλάω πολιτικά αυτή τη στιγµή. 

Είπατε ξανά για τη συµφωνία για το 2019 και για το 2020. Στο-
χεύετε, δηλαδή, ουσιαστικά να δεσµεύσετε την όποια επόµενη
κυβέρνηση σε µια διαδικασία µείωσης συντάξεων -αναφερθή-
κατε συγκεκριµένα κύριων και επικουρικών- και µείωση αφορο-
λόγητου.

Σήµερα βγήκε η έκθεση του ΟΟΣΑ. Φαντάζοµαι τη γνωρίζετε
για το 2016. Αναφέρεται ότι είµαστε η πρώτη χώρα το 2016, µε-
ταξύ τριάντα πέντε χωρών, που αύξησε τη φορολογία σε ποσο-
στό µεγαλύτερο από κάθε άλλη χώρα από τις άλλες τριάντα
τέσσερις χώρες που µελετήθηκαν. Μάλιστα, ο µέσος όρος στην
Ευρωπαϊκή Ένωση ήταν ότι µειώθηκε αυτή η φορολογική επιβά-
ρυνση. 

Το 2016, λοιπόν, τη χρονιά της διακυβέρνησή σας, είχαµε σύµ-
φωνα µε τον ΟΟΣΑ –εσείς αναφέρεστε, η Κυβέρνησή σας, επι-
λεκτικά πολλές φορές το τελευταίο χρονικό διάστηµα, στον
ΟΟΣΑ- αύξηση φόρου εισοδήµατος, µείωση αφορολόγητου και
αύξηση ασφαλιστικών εισφορών που προκάλεσαν αυτή την αύ-
ξηση πάνω από τον ευρωπαϊκό µέσο όρο. Και ενώ έχουµε αυτά
τα στοιχεία, συµφωνήσατε σε µείωση αφορολόγητου 5.900 και
5.600 ευρώ να φτάσει το τελικό αφορολόγητο, όταν ο κ. Τσακα-
λώτος έλεγε ότι θα παραιτηθεί αν πέσει κάτω από 9.000 ευρώ
και βεβαίως θα καταψηφίσει. Αν αυτή είναι συνέπεια λόγων και
πράξεων, τότε τι να πω, σας αξίζουν ίσως συγχαρητήρια. Και βέ-
βαια, σύµφωνα µε τη µελέτη, τα µεγαλύτερα υποζύγια είναι οι
οικογένειες µε δυο παιδιά. 

Ταυτοχρόνως, σας άκουσα να λέτε και για τα αντίµετρα. Ο Κοι-
νοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας αναρωτή-
θηκε αν λέγονται αντιµέτρα ή αντίµετρα. Εγώ άκουσα τον κ.
Τσακαλώτο να τα ονοµάζει «θετικά µέτρα» προχθές. Μάλλον δεν
έχετε αποφασίσει στην Κυβέρνησή σας την ονοµατοδοσία. Είναι
απλό το ζήτηµα. Δεν έχετε αποφασίσει πώς θα τα ονοµάσετε,
πώς θα πουλήσουν καλύτερα. 

Εξάλλου το προεκλογικό πρόγραµµα της Θεσσαλονίκης δεν
εφαρµόστηκε, ήταν µια κοροϊδία στο τέλος. Το ίδιο και το πα-
ράλληλο πρόγραµµα. Ακριβώς το ίδιο είναι και αυτή η λογική την
οποία έχετε. Βεβαίως, η ταραχή της Νέας Δηµοκρατίας, που φά-
νηκε και από τη προηγούµενη συζήτηση, οφείλεται στο γεγονός
ότι κλέβετε τις πολιτικές της Νέας Δηµοκρατίας. Ουσιαστικά
εφαρµόζετε δεξιές πολιτικές πλέον σε όλα αυτά τα θέµατα. Όσο
και να ακούµε από τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του ΣΥΡΙΖΑ
κορώνες εναντίον του νεοφιλελευθερισµού, αυτές είναι ακριβώς
οι πολιτικές του νεοφιλελευθερισµού. Δεν νοµίζω ότι υπάρχει
καµµία αµφιβολία γι’ αυτό, όταν µειώνουµε το αφορολόγητο σε
τέτοια ποσά και όταν έχουµε αυτά τα στοιχεία για το 2016 ή όταν
µειώνονται οι συντάξεις. 

Πρόκειται, λοιπόν, για µια πολιτική που είναι εντελώς αναπο-
τελεσµατική και επειδή ο κ. Σπίρτζης αναρωτήθηκε αν κοστίζει
στην Αντιπολίτευση αυτή η πολιτική, αυτή η πολιτική πρωτίστως
κοστίζει στον ελληνικό λαό. Διότι τα ψέµατα και η κοροϊδία έχουν
κοντά ποδάρια. Δεν µπορούν να συνεχιστούν. Τα καταλαβαίνει ο
ελληνικός λαός και βεβαίως κοινός τόπος όλων των πολιτικών
σας συνεχίζει να είναι η ασυνέπεια λόγων και πράξεων.

Τι να θυµηθούµε σ’ αυτό το θέµα; Προσπαθείτε να καπελώ-
σετε τα πάντα. Πήγατε στο «Μουσείο Μπελογιάννη». Προσπά-
θησε να καπελώσει το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας εκείνη τη
στιγµή ο κ. Τσίπρας. Την ίδια ώρα που πήγαινε στην κηδεία του
Φιντέλ Κάστρο, την ίδια ώρα συγκυβερνά µε τον κ. Καµµένο που
υποστηρίζει τον Τραµπ στις Ηνωµένες Πολιτείες. Εδώ σηκώνει
και η επιστήµη τα χέρια ψηλά. Πραγµατικά, δηλαδή, φτάσατε σή-
µερα στο σηµείο να εγκαινιάσετε µια σήραγγα της «ΟΛΥΜΠΙΑΣ
ΟΔΟΥ» και να δώσετε το όνοµα «ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΠΑΝΔΡΕΟΥ».

Είστε απίστευτοι!
Και είπε, µάλιστα, ο αρµόδιος Υπουργός, ότι «εµείς το κάνουµε

γιατί σεβόµαστε και έχουµε εµπνευστεί από τον Ανδρέα Παπαν-
δρέου». Πραγµατικά, υπάρχει όριο σε αυτή την κατάσταση;
Εσείς, που έχετε µια πορεία και µια διαδροµή σε αυτόν τον χώρο,
δεν νοµίζετε ότι πρέπει κάποια στιγµή να µπει ένα όριο σε αυτή
τη διαδικασία καπελώµατος, καπηλείας όλων των χώρων; 

Ο ελληνικός λαός πλέον τα έχει αντιληφθεί αυτά τα θέµατα,
τα καταδικάζει, καταλαβαίνει την κοροϊδία και, βεβαίως, δεν µπο-
ρείτε να συνεχίσετε µε αυτόν τον τρόπο. Σε όλες τις πολιτικές
σας, λοιπόν, –σας ανέφερα στην πρωτολογία µου και για το ζή-
τηµα των δασικών εκτάσεων και για το θέµα του συγκεκριµένου
νοµοσχεδίου σήµερα– σε όλα τα θέµατα, δυστυχώς, αυτό το ο-
ποίο πράττετε είναι να κάνετε ακριβώς τα αντίθετα από αυτά τα
οποία είχατε υποσχεθεί προεκλογικά. 

Το ίδιο κάνετε και στις τροπολογίες που φέρνετε σήµερα και
στις δασικές εκτάσεις και στα ζητήµατα που έχουν σχέση µε τα
εγκαίνια έργων. Γιατί πρόκειται για πολιτική απρέπεια αυτό που
έκανε σήµερα ο αρµόδιος Υπουργός σε σχέση µε τα εγκαίνια.
Ενώ ήσασταν υποστηρικτές του κινήµατος «Δεν πληρώνω», φτά-
σατε στο σηµείο, ουσιαστικά, να θέλετε να πάρετε όλα τα φώτα
της δηµοσιότητας πάνω σας, για ένα έργο, το µεγαλύτερο πο-
σοστό του οποίου έχει γίνει από τις προηγούµενες κυβερνήσεις,
µε τα προβλήµατα που υπήρχαν. Δεν υπάρχει καµµία αµφιβολία. 

Όµως, σε κάθε περίπτωση, δεν µπορεί να γίνει ανεκτή από τον
ελληνικό λαό η κοροϊδία. Δεν µπορούν να γίνουν ανεκτοί από την
ελληνική κοινωνία ούτε οι τακτικισµοί ούτε οι πειραµατισµοί σε
βάρος της ελληνικής κοινωνίας, πάνω στις πλάτες των Ελληνίδων
και των Ελλήνων, που περνούν µια πολύ δύσκολη κατάσταση.
Χρειάζεται σοβαρότητα –σας το είπα και χθες– όχι θριαµβολο-
γίες, αλλά σοβαρότητα, για να αντιµετωπίσουµε αυτή την κρίση. 

Φτάσατε στο σηµείο –και ολοκληρώνω µε αυτό, κύριε Πρό-
εδρε, δεν θα καταχραστώ εγώ τον χρόνο– να αναφερθείτε και
στα εργασιακά. Αναφέρατε την επαναφορά των συλλογικών δια-
πραγµατεύσεων και ουσιαστικά αναφερθήκατε σε αυτό που προ-
έβλεπε ο νόµος του 2011, αν κατάλαβα καλά από την οµιλία σας,,
δηλαδή ότι στο τέλος αυτής της διαδικασίας θα επανέλθουν.
Άρα, δεν έχουµε κατανοήσει ουσιαστικά σε σχέση µε τις πολιτι-
κές σας πού το πάτε. 

Φτάσατε στο σηµείο να µιλάτε για τα αντίµετρα, που θα εφαρ-
µοστούν εάν πετύχουµε πρωτογενές πλεόνασµα 3,5% στο επι-
πρόσθετο ποσό. Δηλαδή πρέπει να φτάσουµε στο 5,3% για να
δώσετε αυτά, τα αντίµετρα, όταν ο ίδιος ο κ. Τσίπρας έχει πει ότι
το 3,5% για την περίοδο που προβλέπεται αυτή τη στιγµή στη
συµφωνία είναι ένα ανέφικτο ποσοστό. Δεν µπορεί να επιτευχθεί.
Άρα, στο ανέφικτο ποσοστό εσείς πουλάτε αυτή τη στιγµή στον
ελληνικό λαό τα αντίµετρα και πουλάτε αυτή τη διαδικασία. 

Και µε ποια πολιτική; Την περιγράψατε πριν από λίγο στην οµι-
λία σας. Με την απόλυτη ανακύκλωση της φτώχειας. Αντί να σχε-
διάσετε σε ό,τι µπορούµε να κάνουµε αυτή τη στιγµή στη χώρα
µας µια σύγχρονη πολιτική για σύγχρονες υπηρεσίες κοινωνικής
πολιτικής στους τοµείς της παιδείας, της υγείας και σε άλλους
τοµείς, όπως των συγκοινωνιών και της δηµόσιας ασφάλειας και
να δηµιουργήσουµε έναν υγιή ανταγωνισµό στον ιδιωτικό τοµέα,
το µόνο το οποίο πράττετε, το µόνο που ξέρετε να κάνετε είναι
να ψάχνετε να µοιράσετε µε επιδόµατα σε φτωχότερους αυτά
που παίρνετε από τους φτωχούς –ένα µικρό µέρος βέβαια. Αυτό
λέγεται ανακύκλωση της φτώχειας και δεν µπορεί να γίνει ανεκτό
από την ελληνική κοινωνία. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.

Δανέλλης, ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος από το Ποτάµι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Για δύο λεπτά, κύριε Πρόεδρε. Ευχα-

ριστώ.
Δεν έχω σκοπό να επαναλάβω ό,τι ανέφερα από το Βήµα δύο

ώρες πριν. Όµως, θέλω να κάνω ένα σχόλιο για την extra large
διαχείριση του χρόνου εδώ µέσα, γιατί νοµίζω ότι µπερδεύουµε
την ποιότητα του διαλόγου και την προαγωγή της δηµοκρατίας
µε µια ακατάσχετη φλυαρία. Να υπενθυµίσω ότι στο Ευρωκοινο-
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βούλιο ο συνήθης χρόνος παρέµβασης των Βουλευτών είναι ένα
λεπτό, των εισηγητών των εκθέσεων είναι µέχρι έξι λεπτά και των
Αρχηγών των πολιτικών οµάδων είναι µέχρι δεκαπέντε λεπτά. 

Τέλος, θέλω να ζητήσω από τον Υπουργό να ξαναδεί και να
κάνει δεκτή µια διακοµµατική τροπολογία, που καταθέσαµε, σχε-
τικά µε την αναστολή αναγκαστικών µέτρων σε βάρος της Ιεράς
Αρχιεπισκοπής Κρήτης από τον Δήµο Ηρακλείου. Πρόκειται για
αναγκαστικά µέτρα είσπραξης και µέτρα δέσµευσης του ΑΦΜ
της Ιεράς Αρχιεπισκοπής Κρήτης. 

Είναι µια υπόθεση που έχει να κάνει µε την υποχρέωση εισφο-
ράς σε χρήµα της Ιεράς Αρχιεπισκοπής Κρήτης σε σχέση µε κά-
ποιες οικοπεδικές εκτάσεις που εντάσσονται στο σχέδιο πόλης…

Κύριε Υπουργέ, σε εσάς αναφέροµαι. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Κύριε Τζαβάρα, µην απασχολεί-

τε τους συναδέλφους. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ο κ. Τζαβάρας µετά τα είκοσι δύο του

λεπτά, απασχολεί και τον Υπουργό τώρα. Αυτή είναι η σχέση µας
µε τη λειτουργία. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Κύριε Τζαβάρα, ο κ. Δανέλλης
µιλάει για µια διακοµµατική τροπολογία που υπογράφει και η Νέα
Δηµοκρατία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ελάτε, κύριε Δα-
νέλλη. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Κύριε Υπουργέ, έλεγα, λοιπόν, ότι µε
την τροπολογία που ζητούµε να κάνετε αποδεκτή δεν ζητάµε τί-
ποτα παραπέρα από την αναστολή εφαρµογής των αναγκαστι-
κών µέτρων, µέχρι να τελεσιδικήσει η εκδίκαση της ένστασης
που έχει υποβάλει η Ιερά Αρχιεπισκοπή Κρήτης, γιατί αυτή την
εβδοµάδα ειδικά µε τη µη δυνατότητα χρησιµοποίησης του ΑΦΜ
της Ιεράς Αρχιεπισκοπής δεν µπορεί να επιτελέσει το ανθρωπι-
στικό και κοινωνικό της έργο τη Μεγάλη Εβδοµάδα, σήµερα, µε
αποτέλεσµα να πρέπει να σταµατήσει συσσίτια, κοινωνικές δο-
µές και τα λοιπά. Δεν ζητάµε ούτε παραγραφή ούτε γενικά µια
αντιµετώπιση έξω από το νόµιµο πλαίσιο της Ιεράς Αρχιεπισκο-
πής Κρήτης. 

Είναι διακοµµατική, παρακαλώ να τη δείτε ξανά, γιατί ο χρόνος
είναι αυτός που µετράει σε αυτή την υπόθεση. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς. Και µε την

παρέµβαση του κ. Δανέλλη ολοκληρώθηκε ο κύκλος των παρεµ-
βάσεων των Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων. 

Πριν δώσουµε τον λόγο για το κλείσιµο της συζήτησης στον
κ. Φάµελλο, ζήτησε ο κ. Σταθάκης τον λόγο. 

Δύο λεπτά θα µιλήσετε, κύριε Υπουργέ; 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Ναι, κύριε Πρόεδρε. 
Κατ’ αρχάς, νοµίζω ότι ο κ. Τζαβάρας αδίκως µε κατηγόρησε

ότι µίλησα εκτός θέµατος, διότι, όπως αναγνωρίστηκε, οι ειση-
γητές -και ο κ. Σκρέκας- ξεκίνησαν µε τη συµφωνία. Σε αυτή το-
ποθετήθηκαν όλοι οι εισηγητές πρώτα και µετά µπήκαν στο
συγκεκριµένο νοµοσχέδιο –φαντάζοµαι- εξαιτίας του σηµαντικού
χαρακτήρα που είχε αυτή η συµφωνία. 

Άρα, εκ των πραγµάτων, έπρεπε κάποιος Υπουργός να απαν-
τήσει και νοµίζω για αυτό ανάλωσα τόσα λεπτά. 

Δέχοµαι πλήρως όλες τις φιλολογικές σας παρατηρήσεις και
ξέρετε τι εκτίµηση σας έχω. Είµαι ανοιχτός για το σύνολο των
προτάσεων που κάνετε. Είµαι ανοιχτός και στις νοµικές ερµη-
νείες. 

Διαπίστωσα, όµως, ότι δεν είχα καµµία ουσιαστική παρατή-
ρηση για τα οικονοµικά και τα δεδοµένα της συµφωνίας, όπως
αναλυτικά και διεξοδικά –και αναφέροµαι και στον κ. Θεοχαρό-
πουλο- τα παρουσίασα. Εγώ παρουσίασα τα δεδοµένα όπως
έχουν, ούτε πανηγύρισα ούτε έκλαψα. Δεν έκανα τίποτα από όλα
αυτά. Αυτές είναι αναλύσεις που κάνετε. Νοµίζω ότι ήταν σαφής
η τοποθέτησή µου και εκφράζω πολύ καλά το πνεύµα της Κυβέρ-
νησης. Έθεσα τα δεδοµένα, τον τρόπο µε τον οποίο φθάσαµε σε
µια συγκεκριµένη συµφωνία που έχει και αρνητικά και θετικά. Αν
σας αρέσει καλύτερα αυτή η ορολογία, εγώ δεν έχω κανένα πρό-
βληµα, είναι του Ευκλείδη και είναι απόλυτα ακριβής. 

Όµως, επί της ουσίας και επί των πραγµατολογικών δεδοµέ-

νων νοµίζω ότι θα µου επιτρέψετε να διατηρήσω την επιµονή µου
ότι δεν είχα καµµιά ουσιαστική παρατήρηση από την πλευρά της
Αντιπολίτευσης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο
Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας κ. Σωκρά-
της Φάµελλος. 

Κύριε Φάµελλε, έχετε τον λόγο για το κλείσιµο της συζήτησης
του νοµοσχεδίου, για να περάσουµε µετά στην ψηφοφορία. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
θεωρώ ότι έχει γίνει µια εποικοδοµητική συζήτηση. Άκουσα το
σύνολο των τοποθετήσεων των συναδέλφων Βουλευτών. Υπήρ-
χαν κάποιες εξάρσεις, οι οποίες θεωρώ ότι δεν ανταποκρίνονται
στο κλίµα της συζήτησης. Θεωρώ ότι οι εισηγητές και σε έναν
βαθµό οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι δεν βοήθησαν τόσο
πολύ σε αυτό. 

Όµως, αυτό που θέλω να περιλαµβάνεται στο κλείσιµο από τη
δική µου µεριά είναι ότι η επόµενη µέρα είναι µπροστά στην ελ-
ληνική διοίκηση, στην ελληνική πολιτεία και στο ελληνικό Κοινο-
βούλιο. 

Απαιτείται µια κοινή προσπάθεια για την υλοποίηση ενός τόσο
σηµαντικού έργου, που, από ό,τι φαίνεται, παρά τις αρχικές αν-
τιστάσεις, αντιθέσεις και αντιδράσεις, τώρα πλέον έχει παραλά-
βει υποστήριξη από το σύνολο του πολιτικού κόσµου του δηµο-
κρατικού τόξου και βέβαια από όλα τα επιστηµονικά ιδρύµατα –
είτε ακαδηµαϊκά είτε επιµελητηριακά- της χώρας. 

Υπάρχει, λοιπόν, ανάγκη να έχουµε µια κοινή προσπάθεια και
θέλω να διευκρινίσω, γιατί αυτό µου ζητήθηκε και από την ειδική
αγορήτρια του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας, το εξής: Το
νοµοσχέδιο είναι αποκλειστικά προσανατολισµένο στον γεωρ-
γικό κόσµο. Ζητήθηκε αυτή η δήλωση. Τη θεωρώ περιττή, διότι
σε όλες τις διατάξεις φαίνεται ρητώς ότι µόνο για τη γεωργική
χρήση επιτρέπονται οι παρεµβάσεις και προφανώς γιατί υπάρχει
αντίστοιχη συνταγµατική πρόβλεψη, αλλά αφού µου ζητήθηκε,
δεν έχω κανέναν λόγο να το αρνηθώ, διότι θέλω να σας πω ότι ο
αγροτικός κόσµος περιµένει τις συγκεκριµένες ρυθµίσεις. Γι’
αυτό έχουµε καθυστερήσει αρκετά και ρωτάτε τι θα γίνει µε τους
δασικούς χάρτες εδώ και πολλά χρόνια, βέβαια. 

Εµείς, όµως, είχαµε υποσχεθεί ότι πριν το Πάσχα θα ολοκλη-
ρώσουµε τη νοµοθέτηση, για να ξέρουν όλοι σε ποιο περιβάλλον
δηµιουργούνται, κατατίθενται αντιρρήσεις και διαµορφώνονται
οι δασικοί χάρτες. Και θα υπάρχει µετά τη δηµοσίευση στο ΦΕΚ
του συγκεκριµένου νόµου επαρκής χρόνος για την πληροφό-
ρηση και την εφαρµογή όλων των ρυθµίσεων. 

Θεωρώ ότι από πολλούς Βουλευτές, από όλα τα κόµµατα,
ακούσαµε αρκετά προβλήµατα που υπάρχουν στην εφαρµογή
των δασικών χαρτών και αρκετές προτάσεις επίλυσης, οι οποίες
έχουν ενσωµατωθεί στην πρότασή µας. Θεωρώ επίσης, και πρέ-
πει να το δηλώσουµε, ότι αυτή η προσπάθεια θα συνεχιστεί µε
κοινή διυπουργική οµάδα έργου, που λειτουργεί στο Υπουργείο
Περιβάλλοντος. 

Οφείλουµε όλοι να συµβάλουµε σε µια ισχυρή δράση πληρο-
φόρησης, ήτοι να ενηµερώνουµε τον κόσµο, σε κάθε δική µας
δηµόσια παρέµβαση, ότι οι δασικοί χάρτες αποτελούν βασικό
στοιχείο δηµοκρατικής λειτουργίας και δίκαιης λειτουργίας της
πολιτείας µας και πρέπει να προχωρήσουµε στην εφαρµογή
τους. 

Θα ήθελα να απαντήσω εν τάχει σε µερικά ζητήµατα που έ-
χουν τεθεί.

Πρώτο ζήτηµα αυτό των ένορκων βεβαιώσεων. Είναι απαραί-
τητες για τη διευκρίνιση του κατόχου –όχι του ιδιοκτήτη- εκτά-
σεων που εκχερσώθηκαν προ του 1975 –δεν αφορούν την πε-
ρίοδο µετά το 1975- και είναι απαραίτητο να χρησιµοποιούνται
για οριοθετηµένη, συγκεκριµένη έκταση, διότι αυτή πρέπει να
υπάρχει στην αίτηση, µαζί βέβαια µε άλλα στοιχεία που αποδει-
κνύουν την κατοχή του συγκεκριµένου τεµαχίου γης.

Δεύτερο ζήτηµα: Δεν θα αµφισβητηθούν, στην περίπτωση άρ-
σης αναδάσωσης, αµετάκλητες αποφάσεις δικαστηρίων. Έχου-
µε την απαραίτητη προσοχή στο συγκεκριµένο θέµα, γιατί µας
επισηµάνθηκε από συνάδελφο. Βέβαια πρέπει να πούµε ότι υλο-
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ποιούµε µε την πράξη αυτή τις αποφάσεις αναδάσωσης. Στο κεί-
µενο περιλαµβανόταν η εξαίρεση µε λεκτικούς όρους των µη δα-
σικών εκτάσεων, αλλά ποτέ δεν είχαν προσδιοριστεί σε πολύ-
γωνα. Με τις δικές µας αποφάσεις προσδιορίζονται.

Τρίτον, παρ’ ότι άνοιξε µία περιττή συζήτηση για το ποιες εγ-
καταστάσεις προβλέπονται για την υποστήριξη της γεωργικής
εκµετάλλευσης στις εκχερσωµένες εκτάσεις, παρακαλώ τους
συναδέλφους να διαβάσουν αυτές που ρητώς, επακριβώς προ-
βλέπονται µέσα στο σχέδιο νόµου και αφορούν τη γεώτρηση –
αν δεν κάνω λάθος-, τις δεξαµενές, την κολώνα και το ρολόι της
ΔΕΗ, όπως και τα στέγαστρα.

Επόµενο ζήτηµα: Έγινε επίσης µια κουβέντα, που εγώ την κα-
τανοώ ως αφετηρία. Ανοίγει το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο την
όρεξη στους καταπατητές; Απολύτως όχι, κύριοι συνάδελφοι.
Βέβαια έχει και την πολιτική τόλµη να βρίσκει και λύσεις. Στους
συναδέλφους που πιθανώς οχυρώνονται πίσω από τις συνταγ-
µατικές προβλέψεις ή από την οικολογική διάσταση του περιβάλ-
λοντος και του δάσους, θα ήθελα να πω ότι ταυτόχρονα µε αυτές
τις αξίες πρέπει να επιλύσουν και το πρόβληµα της αγροτικής
παραγωγής. Η χώρα µας είναι αυτή που είναι, είναι εκεί που την
πήγαν οι προηγούµενες κυβερνήσεις, στις οποίες κάποιοι συµ-
µετείχαν και κάποιοι όχι. Πρέπει, όµως, να επιλυθεί για όλες τις
γεωγραφικές περιφέρειες, συµπεριλαµβανοµένων και των νη-
σιών, το θέµα των επιδοτήσεων και της αγροτικής παραγωγής.
Αν κάποιος επιλέγει µία περιορισµένη, µονοµερή ανάγνωση του
Συντάγµατος, χωρίς να αγνοεί την υφιστάµενη νοµική πραγµατι-
κότητα της χώρας µας, και δεν επιλύσει το θέµα της αγροτικής
παραγωγής, τότε υποτιµά την πρόβλεψη του ιδίου άρθρου για
την προστασία του περιβάλλοντος, που θέτει περιβαλλοντικά
ισοδύναµα για την αγροτική λειτουργία, που προκύπτει και από
τα περιβαλλοντικά δεδοµένα του αγροδασικού οικοσυστήµατος,
που είναι συγγενές και παρόµοιο, ακόµη και ως προς τις εκποµ-
πές που αφορούν το φαινόµενο του θερµοκηπίου. 

Δεν µπορούµε να τα αγνοήσουµε αυτά. Είναι πραγµατικότη-
τες. Εγώ παραδέχοµαι –και όλοι από την Κυβέρνηση και από τον
ΣΥΡΙΖΑ- ότι έγιναν παραβιάσεις της νοµιµότητας και των περι-
βαλλοντικών κανόνων τα σαράντα, τα πενήντα, τα εβδοµήντα
προηγούµενα χρόνια. Δεν ευθυνόµαστε γι’ αυτές, αλλά πρέπει
να επιλύσουµε σήµερα το θέµα των δασικών χαρτών. Αν κρυ-
φτούµε πίσω από τις παραβιάσεις και αρχίσουµε τα «οϊµέ!», δεν
θα έχουµε δασικούς χάρτες στην Ελλάδα ή θα έχουµε προσβολή
της αγροτικής παραγωγής. 

Πρέπει να επιλύσουµε ένα ταυτόχρονο µεγάλο πρόβληµα, που
δηµιουργήθηκε και εντάθηκε στη Μεταπολίτευση, αλλά απαιτεί
σήµερα λύση από τον πολιτικό κόσµο. Εµείς, λοιπόν, έχουµε την
τόλµη να το επιλύσουµε, µε βάση τις συνταγµατικές προβλέψεις.
Περιµένω από όσους προβάλλουν ενστάσεις να προτείνουν του-
λάχιστον τις λύσεις, διότι επ’ ουδενί δεν προβλέπεται καταπατη-
τής, κάποιος που αξιοποίησε εµπορικά το δάσος, κάποιος που
θέλει να κάνει σύγχρονα ή µεικτά τουριστικά καταλύµατα, όπως
ήθελε ο ν.4280 και ο ν.4315, να νοµιµοποιηθεί και να επιτραπεί η
εκχέρσωση δασικής έκτασης. 

Αν υπάρχει άλλη πρόταση από τους συναδέλφους των κοµµά-
των του δηµοκρατικού τόξου που δηλώνουν ότι δεν θα ψηφίσουν
το νοµοσχέδιο, την περιµένουµε και την περιµένει και η αγροτική
τάξη, διότι συνοµιλούµε µε όλες τις κοινωνικές τάξεις και τα κοι-
νωνικά στρώµατα. 

Όµως, νοµίζω ότι δεν έχουµε κανένα πρόβληµα να πούµε και
προς τους συναδέλφους της Νέας Δηµοκρατίας –γιατί µας ζή-
τησαν να το δηλώσουµε- ότι δεν βαρύνεται µε τέλος εξαγοράς
ή παραχώρησης ο πολίτης που κατέχει τίτλους, γιατί έγινε µία
κινδυνολογική –θα την έλεγα εγώ- συζήτηση, ότι θα πρέπει αυτοί
που έχουν τίτλους να πληρώσουν τέλος παραχώρησης. Σας το
λέω, λοιπόν, ρητώς και προβλέπεται απολύτως στο νοµοσχέδιο.

Επίσης, δεν τροποποιείται η ιδιοκτησία ούτε δικαιώµατα των
πολιτών στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, που θα είναι σε λίγο
νόµος, αλλά αποτυπώνεται η υφιστάµενη κατάσταση και κανονι-
κοποιείται στη χώρα µας και έτσι συστηµατοποιούνται και όλες
οι λειτουργίες. 

Είναι προφανές ότι δεν επιλύονται όλα τα προβλήµατα της
χώρας µε αυτόν τον νόµο. Το θέµα των δασωµένων αγρών και

της συνταγµατικής επίλυσης της δάσωσης δεν µπορεί να επιλυ-
θεί µε τον συγκεκριµένο νόµο ούτε είπαµε ότι θα λυθεί. Δεν τρο-
ποποιείται όµως το δικαίωµα του πολίτη από τους δασικούς χάρ-
τες στους δασωµένους αγρούς. Ο περιορισµός που υπάρχει
είναι άλλου πλαισίου, αν θέλετε.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θέλω να σας ανακοινώσω ότι
πριν από λίγο ήµουν στη συνεδρίαση του Διοικητικού Συµβου-
λίου της ΚΕΔΕ. Σήµερα καταλήξαµε να κάνουµε την κοινή συνε-
δρίαση, ενώ το είχαµε ζητήσει από τις 20 Φεβρουαρίου. Ανακοι-
νώσαµε και στους δήµους αρκετά από τα ζητήµατα που τους εν-
διέφεραν, όπως είναι η παράταση των πέντε µηνών, γιατί αυτό
ουσιαστικά συµβαίνει. Από την πρώτη υποβολή αντιρρήσεων, αν
δεν κάνω λάθος, στις 23 Ιανουαρίου, στην Ηλεία και τη Μεσση-
νία, θα καταλήξουµε γύρω στις 20 Ιουνίου να κλείσουν τα χρο-
νοδιαγράµµατα. Άρα οι πολίτες και όσοι ενδιαφέρεστε, παρακα-
λώ συµβουλευθείτε τα σηµεία υποστήριξης για τα νέα χρονοδια-
γράµµατα.

Συµφωνήσαµε µε τους δήµους να δηµιουργήσουµε µία δράση
πληροφόρησης και στήριξης των πολιτών στις αποµακρυσµένες
κοινότητες, εκεί που χρειάζεται µία πληροφόρηση σε τοπικό επί-
πεδο και ιδιαίτερα σε ανθρώπους που δεν έχουν πρόσβαση σε
υπολογιστές ή τις απαραίτητες γραµµατικές γνώσεις. 

Εµείς από την πλευρά µας στελεχώνουµε τις υπηρεσίες, είτε
µε τις ΣΑΕ των περιφερειών είτε µε αυτό που αναφέρεται σε πα-
ράγραφο του σηµερινού νόµου για τη στελέχωσή τους µε συµ-
βασιούχους. 

Θα υπάρχει µε αυριανή υπουργική απόφαση η ατέλεια για
τους ΟΤΑ στην υποβολή αντιρρήσεων, παρ’ ότι δεν είναι οι αν-
τιρρήσεις το µείζον εργαλείο επίλυσης προβληµάτων, αλλά είναι
και τα θέµατα αναδασωτέων και εκχερσώσεων και τα θέµατα των
πρότερων λαθών. Τα έχω αναφέρει όλα επί µακρόν. Αύριο θα
είναι έτοιµα και σε επίπεδο υπουργικών αποφάσεων.

Θα υπάρχει παράταση για την υποβολή των οικιστικών πυκνώ-
σεων µέχρι την τελευταία ηµέρα των ερωτήσεων. Συνηγόρησαν
σε αυτό και οι ΟΤΑ, για να καλυφθούν τα δικαιώµατα των πολιτών
και η προστασία των οικιστικών πυκνώσεων, που πρέπει να επι-
λυθεί µε πολεοδοµικό και περιβαλλοντικό εργαλείο από αυτή την
Κυβέρνηση και αυτή τη Βουλή πολύ σύντοµα, γιατί πράγµατι το
θέµα βρίσκεται στο Σ.τ.Ε.. Επίσης, θα γίνει και αποστολή των
ορίων των οικισµών.

Γίνεται µία εκτενής συζήτηση για το τέλος αλλαγής χρήσης.
Θα πρότεινα στους συναδέλφους να κατέβουν λίγο οι χαρακτη-
ρισµοί και οι τόνοι και ιδίως τα ψεύδη που ακούστηκαν, κυρίως
από τη Νέα Δηµοκρατία, η οποία, παρ’ ότι είχε την ευκαιρία νο-
µοθέτησης για πολλά χρόνια, δεν το έκανε. Δεν µηδένισε το τέ-
λος αλλαγής χρήσης για τους αγρότες. 

Δεν παραγνωρίζουµε την ανάγκη των αγροτών. Άλλοι το έκα-
ναν εδώ και πολλά χρόνια, µια και οι νόµοι, όπως ο ν.4280 και ο
ν.4315, δεν εφαρµόστηκαν ούτε σε µία περίπτωση. Ούτε ένας
πολίτης δεν ωφελήθηκε από τη δυνατότητα που δίνατε, τάχα, για
την αλλαγή χρήσης µε υψηλό κόστος, το οποίο σας αναγνωρί-
ζουµε, γιατί εµείς το πηγαίνουµε στο 1/3.

Εµείς, λοιπόν, δεν διαπιστώσαµε καµµία βούληση εκ µέρους
σας. Δεν έχετε κανένα αποδεικτικό στοιχείο. Έχετε προφανώς
τη δυνατότητα να λαϊκίσετε τώρα, σε µία δηµοπρασία ψεύδους
βέβαια, λέγοντας ότι τα δίνουµε όλα τσάµπα. Όµως εµείς δεν
έχουµε την ίδια λογική µε εσάς. Δεν θα σας ακολουθήσουµε σε
µία τέτοια δηµοπρασία λαϊκισµού, γιατί έχουµε τη δυνατότητα
να πούµε ότι δηµιουργούνται τώρα θεσµικά εργαλεία για την επί-
λυση πολλών µεγάλων προβληµάτων στον γεωργικό χώρο, παρ’
ότι ήταν δύσχρηστο, βαρύ και γραφειοκρατικό και υψηλού κό-
στους το εργαλείο που είχατε. 

Δεν είχαµε και καµµία λύση για τις επιδοτήσεις, οι οποίες κιν-
δύνευαν µε το δικό σας θεσµικό πλαίσιο, όπως και µε την απου-
σία δασικών χαρτών. Ήταν επαπειλούµενες και τώρα αρχίζει να
µπαίνει µία τάξη σε αυτό το πεδίο. Νοµίζουµε ότι πρέπει να σας
ευχαριστήσουµε που µας επιτρέψατε να λύσουµε ένα τόσο ση-
µαντικό ζήτηµα και να το ξεκαθαρίσουµε προς την κοινωνία.

Στη δηµόσια δασική γη δεν υπήρχε δυνατότητα να έχει κά-
ποιος µόνο την παραχώρηση χρήσης, αλλά έπρεπε να πληρώσει
και την αντικειµενική αξία. Με αυτόν τον νόµο επιτρέπεται να έχει
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εναλλακτικά τη δυνατότητα και της κυριότητας παραχώρησης
και της χρήσης, όχι τη δική του. 

Η δική του παραµένει δική του. Η ιδιωτική γη παραµένει ιδιω-
τική και δεν αµφισβητείται, γιατί κάποιος από τους Βουλευτές
της Αντιπολίτευσης είπε –και δεν θέλω να το ακούσει αυτό ο κό-
σµος και να υπάρξει παραπληροφόρηση- ότι για την ιδιωτική γη
πρέπει να πληρώσει κάποιος και τέλος παραχώρησης. 

Αν είναι δυνατόν! Αυτά ίσχυαν στα δικά σας παλιότερα νοµο-
θετήµατα. Τώρα δεν ισχύουν. Στην ιδιωτική γη, προ του 1975, εκ-
χερσωµένη δασική, το τέλος ήταν 180 ευρώ το στρέµµα εφάπαξ
και τώρα το τέλος θα είναι 75 ευρώ σε εκατό δόσεις, ήτοι µείωση
58%.

Στην ιδιωτική γη η οποία εκχερσώθηκε από το 1975 ως το
2007, το τέλος ήταν 800 ευρώ εφάπαξ το στρέµµα. Τώρα θα είναι
135 ευρώ σε εκατό δόσεις, ήτοι 83% µείωση του κόστους για τον
αγρότη.

Στη δηµόσια γη ήταν υποχρεωµένος να παραλάβει και την κυ-
ριότητα και τη χρήση µε 500 ευρώ µε τέσσερις εξαµηνιαίες δό-
σεις, ενώ τώρα θα είναι µε 270 ευρώ σε εκατό δόσεις, ήτοι 46%
µείωση του κόστους. Βέβαια, για τη δηµόσια γη µετά το 1975, η
χρήση ήταν 300 ευρώ, ενώ τώρα θα είναι 120 ευρώ, ήτοι µείωση
του κόστους 60%. Αυτές είναι οι δικές µας επιλογές.

Είχατε πολλά χρόνια τη δυνατότητα να επιλέξετε και να νοµο-
θετήσετε τις δικές σας. Νοµοθετήσατε υψηλό κόστος και ανε-
φάρµοστα εργαλεία. Τώρα µας έδωσε εµάς τη δυνατότητα ο
ελληνικός λαός να επιλέξουµε πώς θα λυθούν τα προβλήµατα
που εσείς δηµιουργήσατε. Δίνουµε προτεραιότητα στη γεωργική
εκµετάλλευση. Για αυτόν τον λόγο από αύριο θα ετοιµάσουµε
τις υπουργικές αποφάσεις, για να γνωρίζουν οι αγρότες από
τώρα πώς θα επιλύσουν τα προβλήµατα.

Κλείνοντας, νοµίζω ότι πρέπει να ξεκαθαρίσουµε, µε συγχω-
ρείτε, κύριε Πρόεδρε, ότι ο ΣΥΡΙΖΑ δεν είχε καµµιά διαφωνία
στην ενίσχυση της αγροτικής χρήσης, σε συνδυασµό µε την αξιο-
ποίηση δασικών εκτάσεων, στα νοµοθετήµατα 4280 και 4315,
όπως και πάλι ψευδώς προσπαθήσατε να τα παρουσιάσετε. 

Η αντίθεσή µας ήταν στα σύνθετα τουριστικά καταλύµατα που
θέλατε να «φυτέψετε» µέσα στα δάση, στην εµπορική εκµετάλ-
λευση την οποία θέλατε να βάλετε µέσα στα δάση, στις πισίνες
και τις βίλες των «ηµετέρων», που συνηθίζατε να αφήνετε να γί-
νονται µέσα στα δάση. Όλοι οι Έλληνες γνωρίζουν, όπου κυκλο-
φορήσουµε, ότι η Ελλάδα µάς πλήγωνε µε τις πολιτικές που
εφαρµόστηκαν. Πρέπει όλα αυτά να αλλάξουν. 

Επιτρέψτε µου να αναφερθώ στις απιθανολογίες του αγορητή
της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης, τις οποίες δεν έχω τη δυνα-
τότητα να τις απαντήσω, γιατί µε ξεπερνάει η αδυναµία συναδέλ-
φων που όχι απλά δεν διαβάζουν το σηµερινό νοµοσχέδιο, αλλά
δεν διαβάζουν και τους νόµους που οι ίδιοι ψήφισαν στο παρελ-
θόν, την προηγούµενη περίοδο.

Το 1% των χαρτών αναρτήθηκε εδώ και σαράντα χρόνια. Το
πόρισµα των ελεγκτών δηµόσιας διοίκησης, για τη συγκεκριµένη
ανάρτηση, που κάποιοι περηφανεύονται, λέει ότι χρειαζόταν η
χώρα εκατόν εβδοµήντα τέσσερα χρόνια µε τους ρυθµούς που
νοµοθετούσατε και υλοποιούσατε. 

Μάλιστα, έγινε δήλωση περηφάνιας, γιατί αναρτήθηκαν χάρ-
τες, λέει, στην Πεντέλη, την Καλαµάτα και τη Λακωνία, όταν εγώ
χθες κατέθεσα εδώ πίνακα ότι ουδέποτε συστήθηκαν επιτροπές
αντιρρήσεων σε αυτή τη ρηµάδα την ανάρτηση που τάχατες κά-
νατε και ήσασταν και υπερήφανοι.

Παρακαλώ πολύ, µπορούµε να έρθουµε να λύσουµε ένα σο-
βαρό θέµα, το οποίο πράγµατι δυναµιτίσατε τα προηγούµενα
χρόνια; Είναι δυνατόν να επαίρεστε και να αυτοϊκανοποιείστε για
ανάρτηση χαρτών που δεν είχαν επιτροπές αντιρρήσεων; Για
όνοµα του Θεού! Πρέπει να αποκατασταθεί η σοβαρότητα και
στο ελληνικό Κοινοβούλιο. Για χάρτες που εσείς ζητήσατε στη
χθεσινή τοποθέτησή σας να γίνει νέα ανάρτηση, ο κ. Γεωργαντάς
επιβεβαίωσε σήµερα ότι δεν πληροφορήθηκε ο πολίτης; Για αυτό
χαίρεστε; Τι να πω; Εν πάση περιπτώσει.

Τέλος, όσον αφορά το ζήτηµα που έβαλε ο κ. Τζαβάρας, θέλω
για τη δήλωση, που έχει σηµασία στις τοποθετήσεις, να πω ότι
πράγµατι έχουµε λάβει υπ’ όψιν µας την πρόβλεψη του συνταγ-
µατικού νοµοθέτη, ότι υπάρχουν λόγοι εθνικής οικονοµίας και

ενίσχυσης της γεωργικής παραγωγής και γι’ αυτόν τον λόγο ενι-
σχύεται το συγκεκριµένο εργαλείο για τη χρήση δηµόσιων εκτά-
σεων στη γεωργική παραγωγή. Πάρα πολλά ρυθµίζονται από
αυτό το πλαίσιο.

Ξεκαθαρίζω ότι υπάρχουν ακόµη ζητήµατα εκτός των δασικών
χαρτών, που πρέπει να τα επιλύσουµε µε τη δασική νοµοθεσία,
όπως, παραδείγµατος χάριν, προσωρινοί τίτλοι, εκκρεµή ιδιοκτη-
σία δικαιούχων κληροτεµαχίων που πρέπει να ρυθµιστούν και θέ-
µατα όπως για τους δασωµένους αγρούς και άλλα εργαλεία που
πρέπει να δηµιουργήσουµε. 

Εµείς πάντως δεν δηµιουργούµε διπλή ρύθµιση για το ίδιο
θέµα. Ήταν λάθος αυτό που είπε ο κ. Τζαβάρας, ο οποίος δεν εί-
ναι εδώ τώρα. Είναι άλλο το τίµηµα για την απώλεια τµήµατος
φυσικού κεφαλαίου και άλλο για την αποκατάσταση µε αναδά-
σωση της τροποποίησης χρήσης. 

Βέβαια, παρ’ ότι δεν είναι το ίδιο, θα πρέπει να παραπέµψω
τους συναδέλφους στον ν.4280 και τον ν.4315 που δηµιούργη-
σαν, ψήφισαν και στήριξαν, αν θέλετε, σε επίπεδο νοµικής τεκµη-
ρίωσης. 

Εµείς γνωρίζουµε ότι από σήµερα υπάρχει ένα σηµαντικό ερ-
γαλείο, µε τη δική σας ψήφο, βέβαια, το οποίο θα υποστηρίξει
τη γεωργική παραγωγή, παρά τα προβλήµατα που δηµιουργή-
θηκαν διαχρονικά µε µια στρεβλή, αν θέλετε, πολιτική που εφαρ-
µοζόταν στην ύπαιθρο. 

Θα κανονικοποιήσει και θα δηµιουργήσει και περιβάλλον δι-
καίου και ισονοµία από εδώ και εµπρός –είναι γεγονός-, χωρίς
προσβολή του φυσικού κεφαλαίου και του περιβαλλοντικού απο-
θέµατος της χώρας µας, αλλά µε τη δυνατότητα να ξεκινήσουµε,
επιτέλους, να εφαρµόζουµε ορθολογικές περιβαλλοντικές και
βιώσιµες πολιτικές.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Όχι, κύριε Σκρέκα,

δεν προβλέπεται. Με συγχωρείτε πάρα πολύ. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Επί προσωπικού.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ποιο είναι το προ-

σωπικό; Δεν έγινε αναφορά στο όνοµά σας. Σας παρακαλώ!
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-

λοντος και Ενέργειας): Δεν αναφέρθηκα στο όνοµά σας.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Αναφέρθηκε στα λεγόµενά µου

µε τρόπο που τα διαστρεβλώνει.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της αρχής,
των άρθρων, των τροπολογιών και του συνόλου του σχεδίου νό-
µου του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας: «Τροποποι-
ήσεις διατάξεων της δασικής νοµοθεσίας και άλλες διατάξεις».

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο επί της αρχής;
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΙΓΓΛΕΖΗ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Όχι.
ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Όχι.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Όχι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το νοµο-

σχέδιο του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας: «Τροπο-
ποιήσεις διατάξεων της δασικής νοµοθεσίας και άλλες διατά-
ξεις» έγινε δεκτό επί της αρχής κατά πλειοψηφία.

Προχωρούµε στην ψήφιση των άρθρων και των τροπολογιών
και η ψήφισή τους θα γίνει χωριστά.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 1 ως έχει;
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΙΓΓΛΕΖΗ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Παρών.
ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Όχι.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
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ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Παρών.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

1 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 2 ως έχει;
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΙΓΓΛΕΖΗ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Όχι.
ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Όχι.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Όχι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

2 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 3, όπως τροποποι-

ήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΙΓΓΛΕΖΗ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Ναι.
ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Παρών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Όχι.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

3 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 4, όπως τροποποι-
ήθηκε από τον κύριο Υπουργό;

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΙΓΓΛΕΖΗ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Όχι.
ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Παρών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Όχι.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Όχι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

4 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 5 ως έχει;
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΙΓΓΛΕΖΗ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Όχι.
ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Όχι.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Όχι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

5 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 6, όπως τροποποι-

ήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΙΓΓΛΕΖΗ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Ναι.
ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Όχι.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

6 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κα-
τά πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 7 ως έχει;
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΙΓΓΛΕΖΗ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Παρών.
ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Παρών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Παρών.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Ναι.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

7 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 8, όπως τροποποι-

ήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΙΓΓΛΕΖΗ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Ναι.
ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Ναι.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

8 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
οµόφωνα.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 9 ως έχει;
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΙΓΓΛΕΖΗ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Ναι.
ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Ναι.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

9 έγινε δεκτό ως έχει οµόφωνα.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 10, όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΙΓΓΛΕΖΗ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Ναι.
ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Όχι.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

10 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 11 ως έχει;
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΙΓΓΛΕΖΗ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Ναι.
ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Παρών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Παρών.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

11 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό

αριθµό 1006 και ειδικό 122 ως έχει;
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΙΓΓΛΕΖΗ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Ναι.
ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Όχι.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 1006 και ειδικό 122 έγινε δεκτή ως έχει
κατά πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1007 και ειδικό 123 ως έχει;

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΙΓΓΛΕΖΗ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Ναι.
ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Ναι. Κύριε Πρόεδρε, ήθελα να τονίσω
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ότι δεν είχαµε τοποθετηθεί κιόλας, αλλά συµφωνούµε, για να
προχωρήσει απρόσκοπτα η υλοποίηση του σχεδίου του Κέντρου
Αθλητισµού, Μνήµης και Πολιτισµού για το γήπεδο της ΑΕΚ,
όπως ζητήσαµε µε την ερώτησή µας από τον Μάρτιο, µε την
4403.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Ναι.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 1007 και ειδικό 123 έγινε δεκτή ως έχει
κατά πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1015 και ειδικό 131 ως έχει;

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΙΓΓΛΕΖΗ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Όχι.
ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Όχι.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Όχι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 1015 και ειδικό 131 έγινε δεκτή ως έχει
κατά πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1016 και ειδικό 132 ως έχει;

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΙΓΓΛΕΖΗ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Όχι.
ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Όχι.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Όχι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 1016 και ειδικό 132 έγινε δεκτή ως έχει
κατά πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1017 και ειδικό 133 ως έχει;

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΙΓΓΛΕΖΗ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Ναι.
ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Παρών.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 1017 και ειδικό 133 έγινε δεκτή ως έχει
κατά πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Προχωρούµε στην ψήφιση του ακροτελεύτιου άρθρου.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το ακροτελεύτιο άρθρο;
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΙΓΓΛΕΖΗ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Ναι.
ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Όχι.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Το ακροτελεύτιο

άρθρο έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Συνεπώς το σχέδιο νόµου του Υπουργείου Περιβάλλοντος και

Ενέργειας: «Τροποποιήσεις διατάξεων της δασικής νοµοθεσίας
και άλλες διατάξεις» έγινε δεκτό επί της αρχής και επί των άρ-
θρων.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο και στο σύ-
νολο;

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΙΓΓΛΕΖΗ: Ναι.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Όχι.
ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Όχι.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Όχι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Το νοµοσχέδιο έγι-

νε δεκτό και στο σύνολο κατά πλειοψηφία.
Συνεπώς το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Περιβάλλοντος και

Ενέργειας: «Τροποποιήσεις διατάξεων της δασικής νοµοθεσίας
και άλλες διατάξεις» έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία, σε µόνη συ-
ζήτηση, επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου και έχει ως
εξής: 

«Τροποποιήσεις διατάξεων της δασικής νοµοθεσίας και
άλλες διατάξεις

Άρθρο 1
Αναδάσωση και άλλες δασοκοµικές εργασίες

1. Μετά το τρίτο εδάφιο της παρ. 8 του άρθρου 45 του ν. 998/
1979 προστίθεται νέο εδάφιο ως εξής: 

«Όταν η έκταση στην οποία πραγµατοποιείται η επέµβαση
είναι µικρότερη ή ίση µε τέσσερα (4) στρέµµατα, ο δικαιούχος
της επέµβασης υποχρεούται να καταβάλει τη δαπάνη για την
υλοποίηση της αναδάσωσης σύµφωνα µε τα οριζόµενα στα επό-
µενα εδάφια και δεν απαιτείται η σύνταξη της σχετικής µελέτης.
Το ποσό της δαπάνης αναδάσωσης κατατίθεται υπέρ του Πρά-
σινου Ταµείου στον ειδικό κωδικό Ειδικός Φορέας Δασών και δια-
τίθεται αποκλειστικά για σκοπούς αναδάσωσης ή δάσωσης.»

2. Στο τέλος του τρίτου εδαφίου της παρ. 8 του άρθρου 45 του
ν. 998/1979 προστίθεται εδάφιο ως εξής:

«Στην περίπτωση µη εξεύρεσης έκτασης προς αναδάσωση ή
δάσωση, ο δικαιούχος της επέµβασης, κατόπιν συντάξεως µελέ-
της µε δαπάνη του ιδίου εγκεκριµένη από τη δασική υπηρεσία,
είναι υποχρεωµένος να προβεί σε δασοκοµικές εργασίες ή στην
εκτέλεση ειδικών δασοτεχνικών έργων επί των εκτάσεων που θα
υποδειχθούν από τη δασική υπηρεσία, µε σκοπό τη βελτίωση ή
και προστασία τους.»

Άρθρο 2
Γεωργική εκµετάλλευση εκτάσεων δασικού

χαρακτήρα και ιδίως αυτών που εκχερσώθηκαν 
προ του 1975

1. Στο τέλος της παρ. 1 του άρθρου 47 του ν. 998/1979 (Α’ 289)
προστίθεται εδάφιο ως εξής:

«Εντός των ως άνω εκτάσεων επιτρέπονται κατασκευές που
εξυπηρετούν τη γεωργική εκµετάλλευση, όπως δεξαµενές νε-
ρού, γεωτρήσεις, µετρητές Δ.Ε.Η., υπόστεγα κατ’ εφαρµογή της
σχετικής περί των κατασκευών αυτών νοµοθεσίας.»

2. Στο τέλος της παρ. 5 του άρθρου 47 του ν. 998/1979 προ-
στίθεται εδάφιο ως εξής:

«Εντός των ως άνω εκτάσεων επιτρέπονται κατασκευές που
εξυπηρετούν τη γεωργική εκµετάλλευση, όπως δεξαµενές νε-
ρού, γεωτρήσεις, µετρητές Δ.Ε.Η., υπόστεγα κατ’ εφαρµογή της
σχετικής περί των κατασκευών αυτών νοµοθεσίας.»

3. Η παρ. 7 του άρθρου 47 του ν. 998/1979 αντικαθίσταται ως
εξής:

«7. Για την κατοχή του ακινήτου λαµβάνονται υπόψη ιδίως
πράξεις αποδοχής κληρονοµιάς, ιδιωτικά συµφωνητικά µε βέ-
βαιη χρονολογία, ένορκες βεβαιώσεις, καθώς και άδειες των δα-
σικών υπηρεσιών για χρήσεις που προβλέπονται από τη δασική
νοµοθεσία. Μόνη η ένορκη βεβαίωση δεν επαρκεί για την από-
δειξη της κατοχής , µπορεί να συνεκτιµηθεί όµως µε την παράλ-
ληλη προσκόµιση και άλλων εγγράφων, ιδίως δηλώσεων στη
Δ.Ο.Υ., στο Κτηµατολόγιο, στον Ο.Γ.Α. ή τον ΕΛΓΑ.»

4. Η παρ. 8 του άρθρου 47 του ν. 998/1979 αντικαθίσταται ως
εξής:

«8. Το τίµηµα εξαγοράς ορίζεται στο 1/4 της αντικειµενικής
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αξίας και όπου δεν έχει καθορισθεί αντικειµενική αξία της αγο-
ραίας αξίας όπως αυτή θα εκτιµηθεί από την οικεία Δ.Ο.Υ. και
µπορεί να καταβάλλεται και σε µηνιαίες δόσεις, που δεν υπερ-
βαίνουν τις εκατό (100). Σε κάθε περίπτωση το ύψος κάθε δόσης
δεν µπορεί να είναι µικρότερο των τριάντα (30) ευρώ. Το τίµηµα
κατατίθεται υπέρ του Ειδικού Φορέα Δασών του Πράσινου Τα-
µείου και διατίθεται αποκλειστικά για την ανάπτυξη και προστα-
σία των δασών.»

5. Στο άρθρο 47 του ν. 998/1979 προστίθενται παράγραφοι 13
και 14 ως εξής:

«13. Αν ο ενδιαφερόµενος δεν επιθυµεί την εξαγορά, µπορεί
να ζητήσει την έκδοση απόφασης έγκρισης επέµβασης, σύµ-
φωνα µε τα οριζόµενα στο άρθρο 47Β’’. 

14. Μετά την έκδοση απόφασης έγκρισης είτε της εξαγοράς
είτε της επέµβασης, ο κάτοχος έχει υποχρέωση εντός ενός (1)
έτους να υποβάλει δήλωση στο ΟΣΔΕ (Ολοκληρωµένο Σύστηµα
Διαχείρισης και Ελέγχου), αντίγραφο της οποίας κατατίθεται
στην οικεία δασική υπηρεσία, προκειµένου να συµπληρωθεί ο
φάκελος. Στις περιπτώσεις που έχει κατατεθεί δήλωση στο ΟΣΔΕ
οφείλεται η συµπλήρωση του φακέλου.»

Άρθρο 3
Λοιπές επιτρεπτές επεµβάσεις

1. Ο τίτλος του άρθρου 47Α του ν. 998/1979 αντικαθίσταται ως
εξής:

«Λοιπές εκµεταλλεύσεις πρωτογενούς τοµέα».
2. Στην παρ. 1 του άρθρου 47Α του ν. 998/1979, µετά τη λέξη

«µελισσοκοµείων» προστίθενται οι λέξεις «χερσαίων εγκαταστά-
σεων µονάδων υδατοκαλλιέργειας µετά των απαιτουµένων συ-
νοδευτικών και υποστηρικτικών εγκαταστάσεων για τη λειτουρ-
γική ικανότητα της δραστηριότητας,».

3. Το πρώτο εδάφιο της παρ. 3 του άρθρου 47Α του ν. 998/
1979 αντικαθίσταται ως εξής:

«Απαγορεύεται η εγκατάσταση των µονάδων της παρ. 1 σε
εκτάσεις των περιπτώσεων β’ και δ’ της παραγράφου 1, καθώς
και της περίπτωσης α’ της παρ. 2 του άρθρου 4.» 

4. Η παρ. 2 του άρθρου 51 του ν. 998/1979 αντικαθίσταται ως
εξής: 

«2. Σε δηµόσιες εκτάσεις των περίπτώσεων α’ και β’της παρα-
γράφου 5 του άρθρου 3 και, ελλείψει αυτών, σε δασικές εκτάσεις
των κατηγοριών της παραπάνω παραγράφου, επιτρέπεται η εγ-
κατάσταση µονάδων µεταποίησης γεωργικών προϊόντων που πα-
ράγονται στην περιοχή, τυροκοµικών µονάδων επεξεργασίας
γάλακτος, οινοποιείων, αποσταγµατοποιείων, ποτοποιείων, εµ-
φιαλωτηρίων, ελαιοτριβείων και σφαγείων. Εξαιρετικώς, επιτρέ-
πεται η µετεγκατάσταση νοµίµως λειτουργούντων ελαιοτριβείων,
λόγω ένταξης των περιοχών λειτουργίας τους σε Ζώνες Οικιστι-
κού Ελέγχου, σε δάση των κατηγοριών της παραγράφου 1 του
παρόντος άρθρου ως και η επέκταση, κατόπιν της έγκρισης της
παραγράφου 2 του άρθρου 45, νοµίµως λειτουργουσών µονά-
δων µεταποίησης γεωργικών προϊόντων σε δασικού χαρακτήρα
εκτάσεις, στις οποίες έχει διενεργηθεί µέχρι την έναρξη ισχύος
του παρόντος νόµου επέµβαση ανεξαρτήτως της έκδοσης σχε-
τικών πράξεων από την οικεία δασική αρχή.»

5. Στο άρθρο 57 του ν. 998/1979 προστίθεται παράγραφος 8
ως εξής:

«8. Επιτρέπονται οι εγκαταστάσεις και υποδοµές αστεροσκο-
πείων ιδιοκτησίας του Δηµοσίου, νοµικών προσώπων δηµοσίου
δικαίου ή άλλων φορέων του ευρύτερου δηµόσιου τοµέα, καθώς
και η κατασκευή των απαραίτητων συνοδών έργων αυτών σε
δάση, δασικές εκτάσεις και δηµόσιες εκτάσεις των περιπτώσεων
α’ και β’ της παραγράφου 5 του άρθρου 3.»

6. Υφιστάµενες κατά την έναρξη ισχύος της παρούσας παρα-
γράφου εγκαταστάσεις και υποδοµές αστεροσκοπείων ιδιοκτη-
σίας του Δηµοσίου, νοµικών προσώπων δηµοσίου δικαίου ή άλ-
λων φορέων του ευρύτερου δηµόσιου τοµέα, καθώς και τα υφι-
στάµενα συνοδά αυτών έργα, χωρίς άδεια της δασικής υπηρε-
σίας, σε δάση, δασικές εκτάσεις και δηµόσιες εκτάσεις των περι-
πτώσεων α’ και β’ της παρ. 5 του άρθρου 3 του ν. 998/1979, οφεί-
λουν να λάβουν, εντός χρονικού διαστήµατος τριών (3) ετών από

την έναρξη ισχύος της παρούσας παραγράφου, τις προβλεπό-
µενες από το άρθρο 45 του ν. 998/1979 εγκρίσεις ή πράξεις. Κα-
τά τη διάρκεια της ανωτέρω προθεσµίας αναστέλλεται η ισχύς
των διοικητικών πράξεων αποβολής, επιβολής προστίµων κατε-
δάφισης και κήρυξης των εκτάσεων ως αναδασωτέων, που τυχόν
έχουν εκδοθεί, οι οποίες µετά την έκδοση των προβλεπόµενων
από τη δασική νοµοθεσία εγκρίσεων ή πράξεων του άρθρου 45
του ν. 998/1979, παύουν να ισχύουν.

Άρθρο 4
Γεωργική εκµετάλλευση εκτάσεων δασικού χαρακτήρα που

εκχερσώθηκαν µεταξύ 1975-2007 

1.Το άρθρο 47Β του ν. 998/1979 αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 47Β

1. Δάση, δασικές εκτάσεις, καθώς και εκτάσεις της περίπτω-
σης α’ της παραγράφου 5 του άρθρου 3, που εκχερσώθηκαν για
γεωργική εκµετάλλευση χωρίς άδεια της οικείας δασικής αρχής
µετά την 11η Ιουνίου 1975 και έως την 7η Μαρτίου 2007, υπό την
προϋπόθεση ότι διατηρούν τη χρήση αυτή µέχρι σήµερα και εφό-
σον πληρούνται για τις εκτάσεις αυτές οι προϋποθέσεις της πα-
ραγράφου 12 του άρθρου 47, µπορεί να λάβουν έγκριση επέµ-
βασης σύµφωνα µε το άρθρο 45 και την παρ. 2 του άρθρου 47,
εφόσον υποβληθεί σχετικό αίτηµα από τον ενδιαφερόµενο. Στις
διατάξεις του παρόντος υπάγονται και εκτάσεις κηρυγµένες ως
αναδασωτέες. Η έγκριση επέµβασης χορηγείται αποκλειστικά
για γεωργική και δενδροκοµική καλλιέργεια.

Μέσα στις ανωτέρω εκτάσεις επιτρέπονται οι κατασκευές που
εξυπηρετούν τη γεωργική εκµετάλλευση, όπως δεξαµενές νε-
ρού, γεωτρήσεις, µετρητές Δ.Ε.Η., υπόστεγα κατ’ εφαρµογή της
σχετικής περί των κατασκευών αυτών νοµοθεσίας.

2. Οι κάτοχοι των εκτάσεων της παραγράφου 1 υποχρεούνται
στην καταβολή χρηµατικού ανταλλάγµατος για την απώλεια του
φυσικού αγαθού από την αλλαγή χρήσης της έκτασης κατ’ εφαρ-
µογή της παραγράφου 8 του άρθρου 45 και αντισταθµιστικής δα-
πάνης για να υλοποιηθεί αναδάσωση ή δάσωση. Το οριζόµενο
συνολικό τίµηµα (αντάλλαγµα χρήσης και δαπάνη αναδάσωσης)
ειδικά για τις γεωργικές εκµεταλλεύσεις του παρόντος άρθρου
µπορεί να προσδιορίζεται και να αναπροσαρµόζεται µε βάση την
κοινή υπουργική απόφαση που ορίζεται στο άρθρο 45 παράγρα-
φος 8 και δεν µπορεί να είναι ίσο ή µικρότερο του ανταλλάγµα-
τος χρήσης που καθορίζεται στην ίδια κοινή υπουργική απόφαση
για τις εκτάσεις των παραγράφων 5 έως 13 του άρθρου 47 του
παρόντος νόµου. Το τίµηµα αυτό µπορεί να καταβάλλεται σε µη-
νιαίες δόσεις, µη δυνάµενες να υπερβούν τον αριθµό των εκατό
(100) και υπό την προϋπόθεση ότι το ύψος έκαστης δόσης δεν
είναι µικρότερο των τριάντα (30) ευρώ. Η καταβολή του τιµήµα-
τος αυτού αποτελεί προϋπόθεση για τη νοµιµοποίηση της αλλα-
γής χρήσης της έκτασης. Το ποσό της δαπάνης αναδάσωσης
κατατίθεται υπέρ του Πράσινου Ταµείου στον ειδικό κωδικό Ει-
δικός Φορέας Δασών και διατίθεται αποκλειστικά για σκοπούς
αναδάσωσης ή δάσωσης. Μετά την εξόφληση του ανωτέρω αν-
ταλλάγµατος εκδίδεται από τον Συντονιστή της οικείας Αποκεν-
τρωµένης Διοίκησης και έως ότου διορισθεί, του ασκούντα
καθήκοντα Γενικού Γραµµατέα Αποκεντρωµένης Διοίκησης, δια-
πιστωτική πράξη αλλαγής χρήσης της έκτασης. Η ανωτέρω δια-
πιστωτική πράξη µεταγράφεται στα Βιβλία Μεταγραφών του
οικείου Υποθηκοφυλακείου ή καταχωρείται στο Κτηµατολογικό
Βιβλίο του οικείου Κτηµατολογικού Γραφείου, ατελώς. Η χρήση
της έκτασης µπορεί να µεταβιβάζεται από τον κάτοχο αυτής,
µετά την εξόφληση του ανταλλάγµατος χρήσης. Για τη µεταβί-
βαση της χρήσης της έκτασης εφαρµόζονται αναλογικά οι δια-
τάξεις του άρθρου 1033 Α.Κ.. Για τη µεταγραφή στο οικείο
Υποθηκοφυλάκειο ή την καταχώριση στο οικείο Κτηµατολογικό
Γραφείο της πράξης µεταβίβασης κατά το προηγούµενο εδάφιο
καταβάλλονται µόνον τα πάγια τέλη της παρ. 1 του άρθρου 17
του ν. 3226/2004, αξίας εννέα (9) ευρώ.

3. Κατ’ εξαίρεση των οριζοµένων στην παράγραφο 2 του άρ-
θρου 47, για τις εκτάσεις της παραγράφου 1 που αποδεικνύεται
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ότι είναι ενταγµένες στο ΟΣΔΕ δεν απαιτείται σύνταξη οικονο-
µοτεχνικής µελέτης, αλλά αντί αυτής συντάσσεται σχετική γνω-
µοδότηση από την αρµόδια δασική αρχή, στην οποία επαλη-
θεύονται τα στοιχεία της έκτασης ως προς τα όρια, τις πλευρικές
διαστάσεις, τη θέση, την περιφέρεια, το εµβαδόν και την κλίση
του εδάφους. Επίσης, αναφέρονται τυχόν διοικητικές πράξεις
που έχουν εκδοθεί για την προστασία της έκτασης και υπολογί-
ζεται το αντάλλαγµα χρήσης της παραγράφου 8 του άρθρου 45.

Επί των εκτάσεων της παραγράφου 1 δεν εκδίδεται πράξη χα-
ρακτηρισµού. Για τον υπολογισµό του ανταλλάγµατος χρήσης
αρκεί η διαπίστωση από τη δασική υπηρεσία της µορφής που
είχε η έκταση πριν την εκχέρσωση. 

Η έγκριση επέµβασης διαρκεί για όσο χρόνο χρησιµοποιείται
η έκταση αποκλειστικά και µόνο για γεωργική ή δενδροκοµική
καλλιέργεια. Τυχόν µεταβολή του σκοπού της επέµβασης συνε-
πάγεται την ανάκληση της απόφασης έγκρισης επέµβασης του
άρθρου 45 και την επιβολή των ποινικών κυρώσεων της παρα-
γράφου 2 του άρθρου 71, µε διπλασιασµό της προβλεπόµενης
στο άρθρο αυτό χρηµατικής ποινής.

4. Έως την εξόφληση του ανταλλάγµατος χρήσης διοικητικές
πράξεις και πρωτόκολλα που έχουν εκδοθεί για την προστασία
των εκτάσεων της παραγράφου 1 αναστέλλονται. Μετά την εξό-
φλησή του, οι ανωτέρω διοικητικές πράξεις ανακαλούνται. Τυχόν
καταβληθέντα ποσά δεν επιστρέφονται ούτε συµψηφίζονται µε
το ποσό που έχει οριστεί ως αντάλλαγµα χρήσης.

5. Μετά την έκδοση απόφασης χορήγησης έγκρισης επέµβα-
σης ο κάτοχος έχει υποχρέωση εντός ενός (1) έτους να υποβάλει
δήλωση στο ΟΣΔΕ, αντίγραφο της οποίας πρέπει να κατατεθεί
στην οικεία δασική υπηρεσία, προκειµένου να ολοκληρωθεί ο φά-
κελος. 

Αν έχει κατατεθεί δήλωση στο ΟΣΔΕ οφείλεται η συµπλήρωση
του φακέλου µε την παρούσα έγκριση επέµβασης.

Η αλλαγή του σκοπού της έγκρισης επέµβασης συνεπάγεται
ανάκληση της έγκρισης της παραγράφου 1 του άρθρου 47Β’,
καθώς και την επιβολή των ποινικών κυρώσεων της παραγράφου
2 του άρθρου 71 µε διπλασιασµό της προβλεπόµενης στο άρθρο
αυτό χρηµατικής ποινής. Επιπλέον, τυχόν αλλαγή του σκοπού
της έγκρισης επέµβασης µετά τη χορήγηση της ανωτέρω διαπι-
στωτικής πράξης εκ µέρους του αρχικού ή του εκάστοτε χρήστη
της έκτασης, συνεπάγεται την αυτοδίκαιη ακυρότητα της σχετι-
κής διαπιστωτικής πράξης ή της σχετικής πράξης µεταβίβασης
της χρήσης, ως προς το τµήµα που άλλαξε χρήση και την υπα-
γωγή του τµήµατος αυτού στις διατάξεις της δασικής νοµοθε-
σίας.

6. Αναστέλλεται η λήψη και εφαρµογή διοικητικών πράξεων
και πρωτοκόλλων για την προστασία των εκτάσεων της παρα-
γράφου 1 του παρόντος άρθρου από την ηµεροµηνία κατάθεσης
αίτησης υπαγωγής στο παρόν άρθρο και έως την οριστική γνω-
µοδότηση των αρµοδίων υπηρεσιών. Αναστέλλεται επίσης η κή-
ρυξη των αιτούµενων εκτάσεων ως αναδασωτέων έως το ως
ανωτέρω αναφερόµενο χρονικό διάστηµα. Η εφαρµογή της πα-
ρούσας διάταξης έχει εφαρµογή και για όσες αιτήσεις έχουν ήδη
κατατεθεί µέχρι 23.12.2016.» 

2. Στις διατάξεις του παρόντος άρθρου υπάγονται και οι εκ-
κρεµείς υποθέσεις του άρθρου 47Β’ του ν. 998/ 1979, όπως αυτό
προστέθηκε µε την παρ. 3 του άρθρου 12 του ν. 4315/2014 και
ίσχυε πριν την αντικατάστασή του µε τις διατάξεις του παρόν-
τος.

3. Η παρ. 6 του άρθρου 78 του ν. 998/1979 αντικαθίσταται ως
εξής:

«6. Με απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος και Ενέργειας
καθορίζονται ο τρόπος και η διαδικασία χορήγησης της έγκρισης
γεωργικής εκµετάλλευσης, τα απαιτούµενα δικαιολογητικά, οι
υποχρεώσεις του δικαιούχου και κάθε αναγκαία λεπτοµέρεια για
την εφαρµογή των άρθρων 47 και 47Β’.» 

4. Η παρ. 7 του άρθρου 78 του ν. 998/1979 αντικαθίσταται ως
εξής:

«7. Με απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος και Ενέργειας
καθορίζεται ο τύπος του τίτλου κυριότητας της παραγράφου 11
του άρθρου 47 και ο τύπος της διαπιστωτικής πράξης της παρα-
γράφου 2 του άρθρου 47Β.» 

Άρθρο 5
Δασικοί χάρτες και αιτήσεις τακτοποίησης 

γεωργικών εκµεταλλεύσεων

1. Στην παρ. 4 του άρθρου 45 του ν. 998/1979 προστίθεται δεύ-
τερο εδάφιο ως εξής:

«Για τις επεµβάσεις του παρόντος Κεφαλαίου απαιτείται η έκ-
δοση πράξης χαρακτηρισµού. Σε όσες περιοχές υπάρχει θεωρη-
µένος ή αναρτηµένος δασικός χάρτης λαµβάνεται υπόψη ο
χαρακτήρας ή η µορφή που απεικονίζεται στο χάρτη.»

2. Στην παρ. 7 του άρθρου 13 του ν. 3889/2010 (Α’182), µετά
το τρίτο εδάφιο προστίθενται εδάφια, ως εξής: 

«Για την υποστήριξη της Διεύθυνσης Δασών στο ως άνω έργο,
µπορεί κατά παρέκκλιση των κειµένων διατάξεων, να προσλαµ-
βάνεται από την Ε.Κ.ΧΑ. Α.Ε. προσωπικό των ιδίων ειδικοτήτων
µε σχέση εξαρτηµένης εργασίας ορισµένου χρόνου, εφόσον έχει
γίνει η σχετική πρόβλεψη της δαπάνης µισθοδοσίας στον εκά-
στοτε προϋπολογισµό του εν λόγω φορέα.

Οι εν λόγω συµβάσεις συνάπτονται από την εταιρεία κατόπιν
προηγούµενης απόφασης των Υπουργών Οικονοµικών και Περι-
βάλλοντος και Ενέργειας µε την οποία καθορίζεται η συγκεκρι-
µένη ειδικότητα, ο αριθµός του προσωπικού και ο χρόνος διάρ-
κειας των συµβάσεων. Η επιλογή του προσωπικού γίνεται από
την Ε.Κ.ΧΑ. Α.Ε. κατόπιν προκήρυξης, βάσει αντικειµενικών προ-
σόντων που υπαγορεύονται από τη φύση και το σκοπό των πα-
ρεχόµενων υπηρεσιών, ενώ εφαρµόζονται οι διατάξεις των
παραγράφων 8 έως 10, 11Β,13 και 20 του άρθρου 21 του ν. 2190/
1994, όπως ισχύουν, ως προς τη διαδικασία που ακολουθείται
για τις προσλήψεις µε το άρθρο αυτό µε έλεγχο από το Α.Σ.Ε.Π..
Απαγορεύεται η µετατροπή των συµβάσεων αυτών σε αορίστου
χρόνου. Το ως άνω προσωπικό δύναται να διατίθεται στις Απο-
κεντρωµένες Διοικήσεις µε απόφαση του Υπουργού Περιβάλλον-
τος και Ενέργειας, ανάλογα µε τις ειδικές ανάγκες της κάθε
οργανικής µονάδας.»

3.α. Στο άρθρο 17 του ν. 3889/2010 (Α’182) προστίθεται παρά-
γραφος 10, ως εξής:

«10. Για τις εκτάσεις που στον αναρτηµένο δασικό χάρτη
προσδιορίζονται ως µη διεπόµενες από τις διατάξεις της δασικής
νοµοθεσίας σύµφωνα µε τη φωτοερµηνεία της πλησιέστερης
προς το χρόνο κατάρτισής του αεροφωτογραφίας και, συγχρό-
νως, ως διεπόµενες από τις διατάξεις της δασικής νοµοθεσίας
στην παλαιότερη διαθέσιµη αεροφωτογραφία, και οι οποίες είναι
ενταγµένες στο Ολοκληρωµένο Σύστηµα Διαχείρισης και Ελέγ-
χου (ΟΣΔΕ), δεν εφαρµόζονται οι διατάξεις τού παρόντος άρ-
θρου, εφόσον υποβληθεί αίτηµα, εντός της προθεσµίας της πα-
ραγράφου 1 του άρθρου 15, για την υπαγωγή τους στις διατά-
ξεις των παραγράφων 5 έως 14 του άρθρου 47 και στο άρθρο
47Β του ν. 998/1979. Η ως άνω εξαίρεση από τις διατάξεις του
παρόντος άρθρου χορηγείται για όσο διάστηµα απαιτείται για
την έκδοση της διοικητικής πράξης έγκρισης εξαγοράς ή επέµ-
βασης που προβλέπεται από τα ανωτέρω άρθρα, η οποία εκδί-
δεται εντός αποκλειστικής προθεσµίας έξι (6) µηνών από το
πέρας της προθεσµίας της παραγράφου 1 του άρθρου 15.»

β. Στις περιπτώσεις όπου η προθεσµία της παρ. 1 του άρθρου
15 του ν. 3889/2010 για την υποβολή αντιρρήσεων, λήγει σε διά-
στηµα µικρότερο των δύο (2) µηνών από την έναρξη ισχύος του
παρόντος, η προθεσµία αυτή παρατείνεται έως τη συµπλήρωση
δύο (2) µηνών από την έναρξη ισχύος του παρόντος.

4. Το πρώτο εδάφιο της παρ. 6 του άρθρου 3 του ν. 3208/2003
(Α’ 303) αντικαθίσταται ως εξής:

«6. Μέχρι την κατάρτιση και τήρηση Δασολογίου συστήνεται
Επιτροπή Δασολογίου Περιφερειακής Ενότητας στην έδρα της
οικείας Αποκεντρωµένης Διοίκησης, µε αρµοδιότητα τον, κατά
τις διατάξεις των παραγράφων 1, 2, 3, 4 και 5 του άρθρου 3 του
ν. 998/1979, ειδικότερο χαρακτηρισµό των περιλαµβανοµένων
στον αναρτηµένο δασικό χάρτη, περιοχών δασικού χαρακτήρα.»

5. Στην παρ. 2 του άρθρου 155 του ν. 4389/2016 (Α’94) προ-
στίθεται περίπτωση γ’ ως εξής:

«γ) οι περιοχές της παρ. 4 του άρθρου 23 του ν. 3889/2010, ε-
φόσον έχουν υποδειχθεί, από τις τεχνικές υπηρεσίες των οικείων
Ο.Τ.Α., µέχρι τη λήξη της, σύµφωνα µε την παρ. 1 του άρθρου
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15 του ιδίου νόµου, προθεσµίας υποβολής αντιρρήσεων του
αναρτηµένου δασικού χάρτη, εξαιρούνται της θεώρησης και κύ-
ρωσης του άρθρου 17 οµοίως, νοούµενες ως µη αναρτηθείσες,
εφαρµοζόµενων των διατάξεων της δασικής νοµοθεσίας. Οι αν-
τιρρήσεις που εκκρεµούν κατά του δασικού χάρτη, που αφορούν
στις ανωτέρω περιοχές, θεωρούνται ως µη υποβληθείσες και το
ειδικό τέλος που έχει καταβληθεί, επιστρέφεται στους δικαιού-
χους.»

Άρθρο 6
Περί δασωµένων αγρών και χορτολιβαδικών εκτάσεων

1. Η περίπτωση α’ της παρ. 1 του άρθρου 67 του ν. 998/1979
αντικαθίσταται ως εξής:

«α. Εκτάσεις που εµφανίζονται στις αεροφωτογραφίες του
1945, ή, εφόσον αυτές δεν είναι ευκρινείς του 1960, µε αγροτική
µορφή που δασώθηκαν µεταγενέστερα, ανεξάρτητα από τη
µορφή που απέκτησαν αργότερα, επί των οποίων το Δηµόσιο δεν
θεµελιώνει δικαιώµατα κυριότητας βάσει τίτλου, αναγνωρίζονται
ως ιδιωτικές µε απόφαση του Γενικού Γραµµατέα της οικείας
Αποκεντρωµένης Διοίκησης µετά από εισήγηση του αρµοδίου
Δασάρχη ή του Διευθυντή Δασών εάν δεν υφίσταται Δασαρχείο
στο νοµό, εφόσον ο ιδιώτης προσκοµίσει τίτλους ιδιοκτησίας, οι
οποίοι ανάγονται πριν από την 23η Φεβρουαρίου 1946 και έχουν
µεταγραφεί. 

Πρωτόκολλα διοικητικής αποβολής που έχουν εκδοθεί για τις
ανωτέρω εκτάσεις ανακαλούνται ακόµη και αν τελεσιδίκησαν δι-
καστικά.»

2. Η παρ. 3 του άρθρου 67 του ν. 998/1979 αντικαθίσταται ως
εξής:

«3. Ο ειδικότερος χαρακτηρισµός της έκτασης ως δάσους ή
δασικής, προκειµένης της εφαρµογής των διατάξεων του άρ-
θρου αυτού, διενεργείται, εάν µεν υπάρχει αναρτηµένος δασικός
χάρτης από την Επιτροπή Δασολογίου Περιφερειακής Ενότητας
της παρ. 5 του άρθρου 26 του ν. 3889/2010, άλλως µε πράξη χα-
ρακτηρισµού, κατά τη διαδικασία του άρθρου 14, η οποία εκδί-
δεται ακόµη και αν η συγκεκριµένη έκταση έχει κηρυχθεί αναδα-
σωτέα. Εκτάσεις για τις οποίες ισχύουν τελεσίδικες πράξεις χα-
ρακτηρισµού του άρθρου 14 και πληρούν τις προϋποθέσεις της
παρούσας διάταξης µπορεί να υπαχθούν στην παράγραφο 1
εφόσον υποβληθεί σχετικό αίτηµα από τον ενδιαφερόµενο.

Ο κατά τα ανωτέρω χαρακτηρισµός διενεργείται κατόπιν εξέ-
τασης από τον Δασάρχη ή αν δεν υφίσταται δασαρχείο, από τον
Προϊστάµενο της Διεύθυνσης Δασών του νοµού, των τίτλων ιδιο-
κτησίας του ενδιαφεροµένου και των συνυποβληθέντων από
αυτόν σχετικών πιστοποιητικών µεταγραφής και τοπογραφικού
διαγράµµατος. 

Εάν η έκταση χαρακτηρισθεί ως µη υπαγόµενη στην παρά-
γραφο 1 του άρθρου 3, η σχετική πράξη αναδάσωσης ανακαλεί-
ται.»

3. Στην παρ. 4 του άρθρου 67 του ν. 998/1979 µετά το δεύτερο
εδάφιο προστίθεται εδάφιο ως εξής:

«Στις διατάξεις των παραγράφων 2 και 3 µπορεί να υπαχθούν
και τα κοινόχρηστα ακίνητα δασικού χαρακτήρα που διατέθηκαν
ως κληροτεµάχια, τα οποία εµφανίζονται στις αεροφωτογραφίες
του 1945, ή εφόσον αυτές δεν είναι ευκρινείς του 1960, µε αγρο-
τική µορφή που δασώθηκαν µεταγενέστερα.»

4. Το τελευταίο εδάφιο της παρ. 4 του άρθρου 67 του ν.
998/1979 αντικαθίσταται ως εξής:

«Εκκρεµείς υποθέσεις του άρθρου 14 στον Δασάρχη ή στις
Επιτροπές του άρθρου 10 εξετάζονται, εφόσον υποβληθεί σχε-
τικό αίτηµα, από τον ενδιαφερόµενο.»

5. Στο άρθρο 52 του ν. 4280/2014 (Α’159) προστίθεται παρά-
γραφος 22 ως εξής: 

«22. Μέχρι την κατάρτιση των δασικών χαρτών, για τις εκτά-
σεις που έχουν χαρακτηρισθεί τελεσιδίκως ως υπαγόµενες στις
παραγράφους 6β ή 6γ του άρθρου 3 του ν. 998/1979 και ρυθµί-
ζονταν, σύµφωνα µε την παρ. 7 του άρθρου 3 του ίδιου νόµου
πριν την έναρξη ισχύος του ν. 4280/2014, εκδίδεται διαπιστωτική
πράξη από την οικεία δασική αρχή, κατόπιν αιτήµατος οποιου-
δήποτε έχοντος έννοµο συµφέρον ή αυτεπαγγέλτως από τον οι-

κείο Δασάρχη, προκειµένου να προσδιορισθούν εννοιολογικά οι
ανωτέρω εκτάσεις και να διακριθούν αντιστοίχως, σύµφωνα µε
το άρθρο 5 του π.δ. 32/2016. Η διαπιστωτική πράξη, εντός δέκα
(10) ηµερών από την έκδοσή της, αναρτάται στο διαδικτυακό
τόπο του εδαφίου 3 της παρ. 3 του άρθρου 14 του ν. 998/1979.
Με την ανάρτηση της πράξης στον ειδικό αυτό τόπο, η οποία αν-
τιστοιχεί µε επιβαλλόµενη από το νόµο δηµοσίευση, τεκµαίρεται
η πλήρης γνώση για κάθε ενδιαφερόµενο τρίτο, προκειµένου να
ασκήσει οποιοδήποτε ένδικο βοήθηµα. 

Η υποβολή της αίτησης που προβλέπεται στο πρώτο εδάφιο,
η διαδικασία έκδοσης της ανωτέρω πράξης του Δασάρχη, καθώς
και η προθεσµία άσκησης και η άσκηση ενδίκων βοηθηµάτων και
µέσων κατ’ αυτής δεν αναστέλλει την πρόοδο της κατάρτισης,
θεώρησης και κύρωσης των δασικών χαρτών, εφαρµοζοµένων
ως προς την αναµόρφωση του οικείου δασικού χάρτη των δια-
τάξεων της παρ. 1 του άρθρου 20 του ν. 3889/2010 (Α’182).»

Άρθρο 7

Στους δασικούς υπαλλήλους κατά την έννοια του άρθρου 39
του ν. 1845/1989 (Α’ 102), οι οποίοι διανυκτερεύουν στην ύπαι-
θρο για την εξυπηρέτηση της δασοπροστασίας και οποιωνδή-
ποτε ειδικών προγραµµάτων αυτής που εκτελούνται από τις
Δασικές Υπηρεσίες, καταβάλλεται ολόκληρη η ηµερήσια αποζη-
µίωση της παρ. 1 του άρθρου 11 της υποπαραγράφου Δ.9 του
άρθρου 2 του ν. 4336/2015 (Α’ 94), µε ανώτατο όριο τις σαράντα
πέντε (45) διανυκτερεύσεις κατ’ έτος.

Δαπάνες που πραγµατοποιήθηκαν για τους προαναφερόµε-
νους σκοπούς από 1.1.2016 έως και την έναρξη ισχύος του πα-
ρόντος, θεωρούνται ως νοµίµως τελεσθείσες. 

Άρθρο 8

Το Ελληνικό Δηµόσιο αναγνωρίζει στο Δήµο Ιωαννιτών το δι-
καίωµα πλήρους κυριότητας, νοµής και κατοχής επί δύο (2) συ-
νεχόµενων γεωτεµαχίων ευρισκόµενων στη θέση «Τοπ Αλτί» ή
«Μπονίλα» της κτηµατικής περιφέρειας του Δήµου Ιωαννιτών, µε
την ειδικότερη ονο-   µασία Πάρκο Πυρσινέλλα ή Γιαννιώτικο Σα-
λόνι και συγκεκριµένα: α) ενός γεωτεµαχίου, µε Κωδικό Αριθµό
Εθνικού Κτηµατολογίου (ΚΑΕΚ) 201195401019/0/0, µε ολική
έκταση 193.358 τ.µ. και β) ενός γεωτεµαχίου µε Κωδικό Αριθµό
Εθνικού Κτηµατολογίου (ΚΑΕΚ) 201195701011/0/0, το οποίο έχει
ολική έκταση 80.409 τ.µ.. Η διαχείριση των ως άνω γεωτεµαχίων
διέπεται από τις διατάξεις των άρθρων 58 και 59 του ν. 998/1979.
Η παρούσα διάταξη επέχει θέση τίτλου ιδιοκτησίας και το σχε-
τικό ΦΕΚ καταχωρίζεται ατελώς στο Κτηµατολογικό Γραφείο
Ιωαννίνων.

Άρθρο 9

1. Η παρ. 7 του άρθρου 36 του ν. 4067/2012 (Α’ 79), όπως προ-
στέθηκε µε την παρ. 1 του άρθρου 22 του  ν. 4123/ 2013 (Α’ 43)
και αντικαταστάθηκε µε το άρθρο τέταρτο του ν. 4296/2014
(Α’214), αντικαθίσταται ως εξής:

«7. Απαλλάσσεται από τη χρέωση ΥΚΩ το σύνολο των κατανα-
λώσεων των δικαιούχων του τιµολογίου Πολυτέκνων και του Κοι-
νωνικού Οικιακού Τιµολογίου (Κ.Ο.Τ.) έως τα όρια τετραµηνιαίας
κατανάλωσης που ισχύουν για κάθε κατηγορία δικαιούχων,
καθώς και το τµήµα τετραµηνιαίας κατανάλωσης ηλεκτρικής
ενέργειας ηµέρας έως και 10.000 kWh για τους δικαιούχους Τι-
µολογίου Υπηρεσιών Αλληλεγγύης.»

2. Η απαλλαγή της προηγούµενης παραγράφου εφαρµόζεται
από την έναρξη ισχύος της απόφασης του Υπουργού Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας, η οποία τροποποιεί σχετικά την υπ’ αριθµ.
Δ5, ΗΛ/Β/Φ29/ 16027/6.8.2010 απόφαση του Υφυπουργού
Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής «Εφαρµογή
Κοινωνικού Οικιακού Τιµολογίου» (Β’ 1403), όπως τροποποι-
ήθηκε µε τις υπ’ αριθµ. Δ5-ΗΛ/Β/Φ29/οικ.26884/ 15.12.2010
(Β ’1963),Δ5-ΗΛ /Β /Φ29/οικ .2036/31.1.2011(Β ’302),Δ5-
Η Λ / Β / Φ 2 9 / o ι κ . 4 5 4 1 / 2 8 . 2 . 2 0 1 1 ( Β ’ 3 2 2 ) , Δ 5 -
ΗΛ/Β/Φ29/οικ.6713/24.3.2011(Β’475),Δ5-ΗΛ/Β/Φ29/οικ.29891/29.
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12.2011(Β’3254),Δ5-ΗΛ/Β/Φ.1.20/οικ.878/17.1.2013(Β’94),Δ5-
ΗΛ/Β/Φ29/οικ.21235/20.11.2013 (Β’ 2957) αποφάσεις του Υφυ-
πουργού Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής, την
Δ5-ΗΛ/Β/Φ29/οικ.23823/23.12.2013 (Β’ 3274) απόφαση του
Υπουργού και του Υφυπουργού Περιβάλλοντος, Ενέργειας και
Κλιµατικής Αλλαγής και την Δ5-ΗΛ/Β/Φ29/οικ.10205/12.6.2014
(Β’ 1657) του Υφυπουργού Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµα-
τικής Αλλαγής.

Άρθρο 10
Τροποποιήσεις του ν. 4414/2016

1. Οι παράγραφοι 11 και 12 του άρθρου 3 του  ν. 4414/ 2016
(Α’ 149) αντικαθίστανται ως εξής:

«11. Οι κάτοχοι σταθµών παραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας
από Α.Π.Ε. και Σ.Η.Θ.Υ.Α. που έχουν υπογράψει Σύµβαση Πώλη-
σης ηλεκτρικής ενέργειας σύµφωνα µε το άρθρο 12 του ν.
3468/2006 (Α’ 129), µέχρι και την 31η Δεκεµβρίου του 2015, δεν
εµπίπτουν στις διατάξεις του παρόντος και αποζηµιώνονται σύµ-
φωνα µε τις διατάξεις του άρθρου 13 του ν. 3468/2006 (Α’ 129),
εφόσον οι σταθµοί τους έχουν τεθεί ή θα τεθούν σε λειτουργία
(κανονική ή δοκιµαστική) µέχρι και:

α) την 31η Μαρτίου 2019, αν πρόκειται για αιολικούς, µικρούς
υδροηλεκτρικούς σταθµούς και σταθµούς που αξιοποιούν βιο-
µάζα ή βιοαέριο ή,

β) την 31η Δεκεµβρίου 2017, αν πρόκειται για λοιπούς σταθ-
µούς παραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας από Α.Π.Ε. και Σ.Η.Θ.Υ.Α..

12. Οι κάτοχοι σταθµών παραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας από
Α.Π.Ε. και Σ.Η.Θ.Υ.Α. που έχουν υπογράψει Σύµβαση Πώλησης
ηλεκτρικής ενέργειας σύµφωνα µε το άρθρο 12 του ν. 3468/2006
(Α’ 129), µέχρι και την 31η Δεκεµβρίου του 2015 και εφόσον οι
σταθµοί τους δεν τεθούν σε λειτουργία (κανονική ή δοκιµαστική)
µέχρι και:

α) την 31η Μαρτίου 2019, αν πρόκειται για αιολικούς, µικρούς
υδροηλεκτρικούς σταθµούς και σταθµούς που αξιοποιούν βιο-
µάζα ή βιοαέριο ή,

β) την 31η Δεκεµβρίου 2017 αν πρόκειται για λοιπούς σταθ-
µούς παραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας από Α.Π.Ε. και Σ.Η.Θ.Υ.Α. 

µεταπίπτουν υποχρεωτικά σε καθεστώς Λειτουργικής Ενίσχυ-
σης του παρόντος.

Οι κάτοχοι των σταθµών των περιπτώσεων α’ και β’ εξαιρούν-
ται από την υποχρέωση συµµετοχής σε ανταγωνιστική διαδικα-
σία εφόσον οι σταθµοί τους τεθούν σε λειτουργία (κανονική ή
δοκιµαστική) µέχρι την 30ή Σεπτεµβρίου 2019.»

Άρθρο 11
Παράταση προθεσµίας υποβολής δηλώσεων 

περιουσιακής κατάστασης και δηλώσεων 
οικονοµικών συµφερόντων

Η φράση «έως και την 13η Απριλίου 2017» του άρθρου τρίτου
του ν. 4448/2017 (Α’1) αντικαθίσταται από τη φράση «έως και την
30ή Ιουνίου 2017».

Άρθρο 12
Παράταση προθεσµιών του ν. 4270/2014

Για το τρέχον οικονοµικό έτος χορηγούνται προθεσµίες: α)
έως 30 Απριλίου 2017 για την έκδοση συµψηφιστικών χρηµατι-
κών ενταλµάτων, τακτικών και προπληρωµής, δηµοσίων επενδύ-
σεων, σύµφωνα µε την περίπτωση ι’ της παρ. 3 του άρθρου 79
του ν. 4270/2014 (Α’ 143), όπως η παράγραφος αυτή αντικατα-
στάθηκε µε την παρ. 31 του άρθρου 10 του ν. 4337/2015 (Α’ 129)
και την παρ. 1 του άρθρου 104 του ν. 4270/2014 (Α’ 143) και β)
έως 30 Ιουνίου 2017 για την απόδοση λογαριασµού των ΧΕΠ που
θα εκδοθούν, σύµφωνα µε την παρ. 2 του άρθρου 104 του ν.
4270/2014.

Άρθρο 13
Τροποποίηση του άρθρου 15 του ν. 4067/2012 (Α’ 79)

Στο τέλος της παρ. 7 του άρθρου 15 του ν. 4067/2012 (Α’ 79),
όπως τροποποιήθηκε και ισχύει, προστίθενται εδάφια ως εξής:

«Σε περίπτωση ανέγερσης αθλητικών εγκαταστάσεων µε χω-
ρητικότητα άνω των δεκαπέντε χιλιάδων (15.000) θεατών, για την
κατασκευή ή τη λειτουργία των οποίων απαιτούνται διανοίξεις ή
διαµορφώσεις οδών και λοιπά συνοδά έργα, οι αρµοδιότητες της
έγκρισης κυκλοφοριακών και λοιπών σχετικών τεχνικών και υπο-
στηρικτικών µελετών, της έγκρισης υψοµετρικής µελέτης οδών
και της έκδοσης σχετικών βεβαιώσεων που απαιτούνται για την
έκδοση της οικοδοµικής άδειας ή και της κατασκευής και επίβλε-
ψης των αντίστοιχων έργων, ασκούνται από το Υπουργείο Υπο-
δοµών και Μεταφορών. Η διάταξη εφαρµόζεται και επί εκκρεµών,
κατά την έναρξη ισχύος της, αιτήσεων έγκρισης των απαιτούµε-
νων µελετών των περιπτώσεων του ανωτέρω εδαφίου.»

Άρθρο 14

1. Το δεύτερο εδάφιο της παρ. 2 του άρθρου 142 του ν. 4389/
2016 (Α’94) αντικαθίσταται ως εξής:

«Ο έλεγχος επί της Α.Δ.Μ.Η.Ε. Α.Ε. θα ασκείται από διαφορε-
τικό φορέα του Δηµοσίου σε σχέση µε τη Δ.Ε.Η. Α.Ε. ή άλλη επι-
χείρηση που ασκεί οποιαδήποτε από τις δραστηριότητες παρα-
γωγής ή προµήθειας ηλεκτρικής ενέργειας ή φυσικού αερίου,
σύµφωνα µε το άρθρο 110 του ν. 4001/2011 (A’ 179).»

2. Το τέταρτο εδάφιο της παρ. 2 του άρθρου 142 του ν. 4389/
2016 (Α’94) αντικαθίσταται ως εξής:

«Η διαµόρφωση της νέας σύνθεσης του µετοχικού κεφαλαίου
γίνεται µέσω: α) της πώλησης και µεταβίβασης, µε µία ή περισ-
σότερες συναλλαγές, µετοχών εκδόσεως της Α.Δ.Μ.Η.Ε. Α.Ε.
που αντιστοιχούν σε ποσοστό τουλάχιστον είκοσι πέντε τοις
εκατό (25%) του µετοχικού κεφαλαίου αυτής από τη Δ.Ε.Η. Α.Ε.
σε εταιρεία της οποίας µοναδικός µέτοχος θα είναι το Ελληνικό
Δηµόσιο (στο εξής «Δ.Ε.Σ. Α.Δ.Μ.Η.Ε. Α.Ε.»), β) της πώλησης και
µεταβίβασης µετοχών εκδόσεως της Α.Δ.Μ.Η.Ε. Α.Ε. που αντι-
στοιχούν τουλάχιστον σε ποσοστό είκοσι τοις εκατό (20%) του
µετοχικού κεφαλαίου αυτής από τη Δ.Ε.Η. Α.Ε. σε στρατηγικό
επενδυτή και γ) της µεταβίβασης µετοχών εκδόσεως της
Α.Δ.Μ.Η.Ε. Α.Ε., που αντιστοιχούν σε ποσοστό πενήντα ένα τοις
εκατό (51%) του µετοχικού κεφαλαίου αυτής από τη Δ.Ε.Η. Α.Ε.
σε εταιρεία συµµετοχών (Holding Co, στο εξής «Εταιρεία Συµµε-
τοχών»), η οποία πρόκειται να συσταθεί µε επιµέλεια και δαπάνη
της Δ.Ε.Η. Α.Ε. και να εισαχθεί σε οργανωµένη αγορά και της
οποίας µοναδικός µέτοχος αρχικώς θα είναι η Δ.Ε.Η. Α.Ε. και εν
συνεχεία οι µέτοχοι της Δ.Ε.Η. Α.Ε., εκ των οποίων το Ελληνικό
Δηµόσιο και το Ταµείο Αξιοποίησης Ιδιωτικής Περιουσίας του Δη-
µοσίου (Τ.Α.Ι.Π.Ε.Δ.) θα µεταβιβάσουν το σύνολο των µετοχών
τους επί της Εταιρείας Συµµετοχών στη Δ.Ε.Σ. Α.Δ.Μ.Η.Ε. Α.Ε..»

3. Ο τίτλος του άρθρου 145 του ν. 4389/2016 αντικαθίσταται
ως εξής:

«Σύσταση και ενέργειες της Δ.Ε.Σ. Α.Δ.Μ.Η.Ε. Α.Ε. στο πλαίσιο
του ιδιοκτησιακού διαχωρισµού της Α.Δ.Μ.Η.Ε. Α.Ε.».

4. Το πρώτο εδάφιο της παρ. 2 του άρθρου 145 του ν. 4389/
2016 αντικαθίσταται ως εξής:

«Η Δ.Ε.Σ. Α.Δ.Μ.Η.Ε. Α.Ε. αποκτά από τη Δ.Ε.Η. Α.Ε. µετοχές
εκδόσεως της Α.Δ.Μ.Η.Ε. Α.Ε. που αντιστοιχούν σε ποσοστό του-
λάχιστον είκοσι πέντε τοις εκατό (25%) του µετοχικού κεφαλαίου
αυτής, σύµφωνα µε το στοιχείο αα’ της περίπτωσης στ’ της πα-
ραγράφου 1 του άρθρου 143.»

5. Στο τέλος του πρώτου εδαφίου της παρ. 2 του άρθρου 145
του ν. 4389/2016 προστίθεται εδάφιο ως εξής:

«Αµέσως µετά την εις είδος διανοµή από τη Δ.Ε.Η. Α.Ε. στους
µετόχους της των µετοχών που κατέχει η Δ.Ε.Η. Α.Ε. στην Εται-
ρεία Συµµετοχών, σύµφωνα µε το στοιχείο ββ’ της περίπτωσης
ε’ της παραγράφου 1 του άρθρου 143, η Δ.Ε.Σ. Α.Δ.Μ.Η.Ε, Α.Ε.
αποκτά το σύνολο των µετοχών έκδοσης της Εταιρείας Συµµε-
τοχών που θα κατέχουν το Ελληνικό Δηµόσιο και το Ταµείο Αξιο-
ποίησης Ιδιωτικής Περιουσίας του Δηµοσίου (Τ.Α.Ι.Π.Ε.Δ.).»

6. Η παρ. 4 του άρθρου 145 του ν. 4389/2016 (Α’ 94) αντικαθί-
σταται ως εξής:

«4. Το µετοχικό κεφάλαιο της Δ.Ε.Σ. Α.Δ.Μ.Η.Ε. Α.Ε. ορίζεται
κατά την ίδρυσή της σε διακόσιες χιλιάδες (200.000) ευρώ, το
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οποίο καταβάλλεται από το Ελληνικό Δηµόσιο άπαξ σε µετρητά.
Μετά την ολοκλήρωση της αποτίµησης του είκοσι πέντε τοις
εκατό (25%) του µετοχικού κεφαλαίου της Α.Δ.Μ.Η.Ε. Α.Ε. σύµ-
φωνα µε την παράγραφο 2, το µετοχικό κεφάλαιο της Δ.Ε.Σ.
Α.Δ.Μ.Η.Ε. Α.Ε. θα αυξηθεί περαιτέρω είτε άπαξ είτε διαδοχικά
έως του ποσού που θα ισούται µε το ποσό της ως άνω αποτίµη-
σης και θα καλυφθεί είτε µε καταβολή µετρητών είτε µε εισφορά
εις είδος είτε µε συνδυασµό των δύο. Η ως άνω εισφορά εις
είδος δύναται να πραγµατοποιηθεί µέσω εκχώρησης απαιτήσεων
του Ελληνικού Δηµοσίου, οι οποίες ενδεικτικώς δύνανται να πε-
ριλαµβάνουν γεννηµένες ή σε περίπτωση διαδοχικών αυξήσεων
του µετοχικού κεφαλαίου και µελλοντικές φορολογικές απαιτή-
σεις έναντι της Δ.Ε.Η. Α.Ε. και της Α.Δ.Μ.Η.Ε. Α.Ε.. Σε περίπτωση
εκχώρησης φορολογικών απαιτήσεων, το ύψος αυτών έναντι
έκαστης εκ των Δ.Ε.Η. Α.Ε. και Α.Δ.Μ.Η.Ε. Α.Ε. δεν δύναται να
υπερβαίνει το φόρο εισοδήµατος που θα αντιστοιχούσε σε έκα-
στη εκ των Δ.Ε.Η. Α.Ε. και Α.Δ.Μ.Η.Ε. Α.Ε. αν το φορολογητέο
εισόδηµά της περιοριζόταν στο εισόδηµα από την εκτέλεση του
Σχεδίου Διαχωρισµού. Το Ελληνικό Δηµόσιο, για την άσκηση των
µετοχικών του δικαιωµάτων εκπροσωπείται από τον Υπουργό Πε-
ριβάλλοντος και Ενέργειας ή τον νόµιµο εκπρόσωπό του.»

7. Η παρ. 7 του άρθρου 145 του ν. 4389/2016 (Α’ 94) αντικαθί-
σταται ως εξής:

«7. Στις περιπτώσεις του τρίτου και τέταρτου εδαφίου της πα-
ραγράφου 4 του άρθρου 145, η Δ.Ε.Σ. Α.Δ.Μ.Η.Ε. Α.Ε. ορίζεται
ως ο νόµιµος εκδοχέας των φορολογικών απαιτήσεων του Ελλη-
νικού Δηµοσίου έναντι της Δ.Ε.Η. Α.Ε. και της Α.Δ.Μ.Η.Ε. Α.Ε.,
που προκύπτουν από την εκτέλεση του Σχεδίου Διαχωρισµού
έως του ποσού που απαιτείται για την απόκτηση του είκοσι πέντε
τοις εκατό (25%) του µετοχικού κεφαλαίου της Α.Δ.Μ.Η.Ε. Α.Ε..
Τέτοιες φορολογικές απαιτήσεις αποτελούν ιδίως οι απαιτήσεις
φόρου υπεραξίας από την πώληση των µετοχών της Α.Δ.Μ.Η.Ε.
Α.Ε., καθώς και οι απαιτήσεις από την κεφαλαιοποίηση αποθε-
µατικών της Α.Δ.Μ.Η.Ε. Α.Ε.. Τις απαιτήσεις αυτές δύναται η
Δ.Ε.Σ. Α.Δ.Μ.Η.Ε. Α.Ε. να ενεχυριάζει αποκλειστικά προς ασφά-
λεια τυχόν χρηµατοδότησης που λαµβάνει προς το σκοπό εξό-
φλησης του τιµήµατος για την απόκτηση των µετοχών της
Α.Δ.Μ.Η.Ε. Α.Ε. από τη Δ.Ε.Η. Α.Ε. ή να τις συµψηφίζει µε το
οφειλόµενο τίµηµα από την πώληση των µετοχών. Η Δ.Ε.Σ.
Α.Δ.Μ.Η.Ε. Α.Ε. δύναται, µε απόφαση του Υπουργού Οικονοµι-
κών, να χρηµατοδοτείται από το Ελληνικό Δηµόσιο προς το
σκοπό εξόφλησης του τιµήµατος για την απόκτηση των µετοχών
της Α.Δ.Μ.Η.Ε. Α.Ε. από τη Δ.Ε.Η. Α.Ε., η Δ.Ε.Σ. Α.Δ.Μ.Η.Ε. Α.Ε.
και επιστρέφει το προϊόν της είσπραξης των ανωτέρω φορολο-
γικών απαιτήσεων στο Ελληνικό Δηµόσιο. Τυχόν υπερβάλλον
ποσό χρησιµοποιείται για την αποπληρωµή ληξιπρόθεσµων
χρεών του Ελληνικού Δηµοσίου προς τη Δ.Ε.Η. Α.Ε.. Τυχόν ελ-
λείπον ποσό συµπληρώνεται από τα διανεµόµενα µερίσµατα της
Α.Δ.Μ.Η.Ε. Α.Ε. που αναλογούν στο Ελληνικό Δηµόσιο.»

8. Στο τέλος του πρώτου εδαφίου της παρ. 2 του άρθρου 146
του ν. 4389/2016 προστίθεται εδάφιο ως εξής:

«Η εισαγωγή της Εταιρείας Συµµετοχών στην οργανωµένη
αγορά κινητών αξιών του Χ.Α.Α. διενεργείται σύµφωνα µε τις δια-
τάξεις του παρόντος νόµου, του ν. 3371/2005 (Α’ 178), των κα-
νονισµών και αποφάσεων του Χ.Α.Α., καθώς και οποιωνδήποτε
άλλων εφαρµοστέων διατάξεων. Ως αρχική τιµή για την εισα-
γωγή της µετοχής της στην οργανωµένη αγορά κινητών αξιών
του Χ.Α.Α., ορίζεται η τιµή ανά µετοχή που προκύπτει από τον
προσδιορισµό του ποσού της µείωσης του µετοχικού κεφαλαίου
της Δ.Ε.Η. Α.Ε. που διενεργείται σύµφωνα µε το στοιχείο ε’ της
παρ. 1 του άρθρου 143 του ν. 4389/2016.»

Άρθρο 15
Τροποποίηση του άρθρου 13 του ν. 2971/2001

1. Η παρ. 2 του άρθρου 13 του ν. 2971/2001 (Α’ 285) αντικαθί-
σταται ως εξής:

«2.α. Η παραχώρηση της απλής χρήσης αιγιαλού, παραλίας,
όχθης ή παρόχθιας ζώνης γίνεται µε απόφαση του Υπουργού Οι-
κονοµικών, έναντι ανταλλάγµατος, κατόπιν δηµοπρασίας, η ο-
ποία µπορεί να διεξάγεται και ηλεκτρονικά. Η διαδικασία δηµο-

πρασίας, οι γενικοί όροι και προϋποθέσεις, καθώς και κάθε ανα-
γκαία λεπτοµέρεια για την παραχώρηση ρυθµίζεται µε απόφαση
του Υπουργού Οικονοµικών. Η διάρκεια της δια δηµοπρασίας πα-
ραχώρησης της απλής χρήσης δεν µπορεί να υπερβαίνει τα τρία
(3) έτη. Σε δηµοτικές ανώνυµες εταιρείες του άρθρου 266 του ν.
3463/2006 η παραχώρηση µπορεί να γίνει και απευθείας µε από-
φαση του Υπουργού Οικονοµικών. Με την επιφύλαξη της παρα-
γράφου 5 του παρόντος, η παραχώρηση της παρούσας παρα-
γράφου γίνεται πάντοτε µε αντάλλαγµα.

β. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εσωτερικών, Οικονοµι-
κών και Περιβάλλοντος και Ενέργειας καθορίζονται οι προϋπο-
θέσεις, τα τεχνικά θέµατα, οι όροι και οι αναγκαίες λεπτοµέρειες
για την παραχώρηση απλής χρήσης, καθώς και τυχόν ειδικότεροι
όροι σε θέσεις που ευρίσκονται σε περιοχές που χρήζουν ιδιαί-
τερης προστασίας, ιδίως σε περιοχές που ευρίσκονται µέσα στα
όρια ή γειτνιάζουν µε προστατευόµενες από την περιβαλλοντική
νοµοθεσία.

γ. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας είναι δυνατή η παραχώρηση της απλής
χρήσης αιγιαλού, παραλίας, όχθης ή παρόχθιας ζώνης απευ-
θείας, µε ή χωρίς αντάλλαγµα, σε Ν.Π.Δ.Δ. και φορείς διαχείρι-
σης προστατευόµενων περιοχών, µε σκοπό την έρευνα και
µελέτη του οικοσυστήµατος των ακτών, εφόσον αυτό προβλέπε-
ται στην ιδρυτική τους πράξη ή αν η παραχώρηση κρίνεται απα-
ραίτητη για την άσκηση των συναφών προς τον, ανωτέρω σκοπό
αρµοδιοτήτων τους. Στην απόφαση του προηγούµενου εδαφίου
συµπράττει και ο Υπουργός Τουρισµού, εάν η παραχώρηση συν-
δέεται µε την πραγµατοποίηση τουριστικών επενδύσεων.»

2. Το πρώτο εδάφιο της παρ. 3 του άρθρου 13 του ν. 2971/
2001 αντικαθίσταται ως εξής:

«3. Είναι δυνατή η παραχώρηση της απλής χρήσης αιγιαλού,
παραλίας, όχθης ή παρόχθιας ζώνης για την άσκηση δραστηριο-
τήτων που εξυπηρετούν τους λουόµενους ή την αναψυχή του
κοινού, ιδίως για εκµίσθωση θαλάσσιων µέσων αναψυχής, τρα-
πεζοκαθισµάτων, οµπρελών, λειτουργία τροχήλατου αναψυκτη-
ρίου, µε τη διαδικασία και τους όρους της παραγράφου 2 του
παρόντος άρθρου.»

3. Το πρώτο εδάφιο της παρ. 4 του άρθρου 13 του ν. 2971/
2001 αντικαθίσταται ως εξής:

«4. Στις όµορες ξενοδοχειακές επιχειρήσεις εν γένει, κάµπινγκ,
κέντρα αναψυχής ή ναυταθλητικά σωµατεία εποπτευόµενα από
τη Γενική Γραµµατεία Αθλητισµού µπορεί να παραχωρείται µε
αντάλλαγµα η απλή χρήση αιγιαλού, παραλίας, όχθης ή παρόχ-
θιας ζώνης, σύµφωνα µε το πρώτο εδάφιο της περίπτωσης β’ της
παραγράφου 2, χωρίς δηµοπρασία, για χρονικό διάστηµα µέχρι
τρία (3) έτη και για τους σκοπούς που αναφέρονται στο πρώτο
εδάφιο της παραγράφου 3 του παρόντος άρθρου.»

4. Η παρ. 5 του άρθρου 13 του ν. 2971/2001 αντικαθίσταται ως
εξής:

«5. Επιτρέπεται η απευθείας παραχώρηση µε ή χωρίς αντάλ-
λαγµα της απλής χρήσης αιγιαλού, παραλίας, όχθης ή παρόχ-
θιας ζώνης σε δήµους για την άσκηση των δραστηριοτήτων της
παραγράφου 3. Για την παραχώρηση εκδίδεται κοινή απόφαση
των Υπουργών Εσωτερικών, Οικονοµικών, Περιβάλλοντος και
Ενέργειας, στην οποία συµπεριλαµβάνονται οι όροι, οι προϋπο-
θέσεις και όλα τα θέµατα που ρυθµίζονται στην κοινή απόφαση
της παραγράφου 2β. Η περαιτέρω εκµίσθωση χώρων του παρόν-
τος άρθρου σε τρίτους, επιτρέπεται µε τη διαδικασία που προ-
βλέπεται στην ίδια απόφαση.»

5. Στο τέλος του άρθρου 13 του ν. 2971/2001 προστίθεται πα-
ράγραφος 6 ως εξής:

«6. Σε ό,τι αφορά αιγιαλό και παραλία που περιβάλλει ή εντός
του οποίου βρίσκονται αρχαιολογικοί χώροι, µνηµεία και ιστορι-
κοί τόποι, απαραίτητη προϋπόθεση για την παραχώρηση της
απλής χρήσης του αποτελεί η σύµφωνη γνώµη του Υπουργού
Πολιτισµού και Αθλητισµού.»

Άρθρο 16
Διατάξεις περί φορολογίας εισοδήµατος, Φ.Π.Α. 

και τελών κυκλοφορίας
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1.α. Το πρώτο εδάφιο της παρ. 3 του άρθρου 67 του ν. 4172/
2013 (Α’ 167) αντικαθίσταται ως εξής:

«Η δήλωση υποβάλλεται µέχρι και την 30ή Ιουνίου του αµέσως
επόµενου φορολογικού έτους.»

β. Η διάταξη της προηγούµενης περίπτωσης ισχύει για τα ει-
σοδήµατα που αποκτώνται και τις δαπάνες που πραγµατοποι-
ούνται στα φορολογικά έτη που αρχίζουν από την 1η Ιανουάριου
2016 και µετά.

2.α. Τα δυο τελευταία εδάφια της παρ. 3 του άρθρου 68 του
ν. 4172/2013 αντικαθίστανται ως εξής:

«Η καταβολή του φόρου γίνεται σε έξι (6), κατ’ ανώτατο όριο,
ισόποσες µηνιαίες δόσεις από τις οποίες η πρώτη καταβάλλεται
µέχρι την τελευταία εργάσιµη ηµέρα του επόµενου µήνα από την
καταληκτική ηµεροµηνία υποβολής της δήλωσης και οι υπόλοι-
πες πέντε (5) µέχρι την τελευταία εργάσιµη ηµέρα των πέντε (5)
επόµενων, µηνών. Για τα νοµικά πρόσωπα και τις νοµικές οντό-
τητες που έχουν λυθεί ή έχουν τεθεί υπό εκκαθάριση η καταβολή
του φόρου γίνεται εφάπαξ και όχι αργότερα από την επόµενη ερ-
γάσιµη ηµέρα από την υποβολή της δήλωσης.»

β. Οι διατάξεις της προηγούµενης περίπτωσης ισχύουν για τα
εισοδήµατα που αποκτώνται από την 1η Ιανουάριου 2016 και
µετά.

3.α. Στην παρ. 12 του άρθρου 41 του ν. 2859/2000 (Α’ 248)
προστίθεται τελευταίο εδάφιο ως εξής:

«Ειδικά, για την πρώτη εφαρµογή, οι δηλώσεις έναρξης ή µε-
ταβολών για την υποχρεωτική ένταξη στο κανονικό καθεστώς
Φ.Π.Α. από 1.1.2017, σύµφωνα µε τις παραγράφους 5 και 6 του
παρόντος άρθρου, υποβάλλονται έως και 12.5.2017. Εξαιρετικά,
όσοι εντάχθηκαν στο κανονικό καθεστώς Φ.Π.Α. από 1.1.2017,
αλλά πληρούν τις προϋποθέσεις του τελευταίου εδαφίου της πα-
ραγράφου 1 του παρόντος άρθρου, µπορούν να προβούν σε δή-
λωση µεταβολής µετάταξης στο ειδικό καθεστώς των αγροτών
έως και 12.5.2017.»

β. Πρόστιµα εκπρόθεσµης υποβολής που τυχόν επιβλήθηκαν
στις δηλώσεις έναρξης ή µεταβολών για την υποχρεωτική ένταξη
αγροτών από 1.1.2017 στο κανονικό καθεστώς Φ.Π.Α., σύµφωνα
µε τις παραγράφους 5 και 6 του άρθρου 41 του Κώδικα Φ.Π.Α.
(ν. 2859/2000), όπως ισχύει, οι οποίες υποβάλλονται µε τις δια-
τάξεις του παρόντος έως και 12.5.2017, διαγράφονται ή επιστρέ-
φονται, κατά περίπτωση. 

γ. Στο τέλος της παρ. 1 του άρθρου 41 του ν. 2859/ 2000 προ-
στίθεται εδάφιο, ως ακολούθως:

«Ειδικά, για το φορολογικό έτος 2017, στον προσδιορισµό του
ορίου των πέντε χιλιάδων (5.000) ευρώ από επιδοτήσεις που έλα-
βαν οι αγρότες κατά το προηγούµενο φορολογικό έτος, λαµβά-
νονται υπόψη τα ποσά των επιδοτήσεων που αφορούν µόνο το
έτος 2016.»

4. Το πέµπτο εδάφιο της παρ. 1 του άρθρου 36 του ν. 2093/
1992 (Α’ 181), όπως ισχύει, αντικαθίσταται ως εξής:

«Εξαιρετικά, δίνεται εναλλακτικά η δυνατότητα άρσης της ακι-
νησίας οχήµατος αυτοκινήτου ή µοτοσικλέτας ιδιωτικής χρήσης
του πρώτου εδαφίου της παρούσας, άπαξ, εντός του έτους 2017,
µε καταβολή των τελών κυκλοφορίας του έτους αυτού πριν την
άρση ακινησίας, ως εξής:

α) για άρση ακινησίας χρονικής διάρκειας ενός (1) µηνός, κα-
ταβάλλονται τα δύο δωδέκατα (2/12) του ποσού των αναλογούν-
των στο όχηµα ετησίων τελών κυκλοφορίας,

β) για άρση ακινησίας χρονικής διάρκειας τριών (3) µηνών, κα-
ταβάλλονται τα τέσσερα δωδέκατα (4/12) του ποσού των αναλο-
γούντων στο όχηµα ετησίων τελών κυκλοφορίας,

γ) για άρση  ακινησίας για το υπόλοιπο διάστηµα του έτους
και µέχρι το τέλος αυτού, καταβάλλονται τα δωδέκατα του πο-
σού των αναλογούντων στο όχηµα ετησίων τελών κυκλοφορίας
που αποµένουν έως τις 31.12.2017 συν (+) δύο δωδέκατα (2/12)
των ετησίων τελών κυκλοφορίας.»

Άρθρο 17
Έναρξη ισχύος

Η ισχύς του παρόντος νόµου αρχίζει από τη δηµοσίευσή του
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, εκτός αν ορίζεται διαφορε-
τικά στις επιµέρους διατάξεις του.

Αθήνα,                                2017

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

1. ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ 2. ΔΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ,
ΔΙΑΦΑΝΕΙΑΣ ΚΑΙ
ΑΝΘΡΩΠΙΝΩΝ
ΔΙΚΑΙΩΜΑΤΩΝ

3. ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 4. ΔΙΟΙΚΗΤΙΚΗΣ
ΑΝΑΣΥΓΚΡΟΤΗΣΗΣ

5. ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΥ ΚΑΙ 6. ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ
ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΥ ΚΑΙ ΕΝΕΡΓΕΙΑΣ

7. ΥΠΟΔΟΜΩΝ  ΚΑΙ 8. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΜΕΤΑΦΟΡΩΝ ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΔΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ,
ΔΙΑΦΑΝΕΙΑΣ

ΚΑΙ ΑΝΘΡΩΠΙΝΩΝ
ΔΙΚΑΙΩΜΑΤΩΝ

9. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ 10. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ
ΚΑΙ ΕΝΕΡΓΕΙΑΣ

11. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ 12. Η ΥΦΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ»
ΑΓΡΟΤΙΚΗΣ
ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ

ΚΑΙ ΤΡΟΦΙΜΩΝ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ το Σώµα
να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο για την υπ’ ευθύνη του επικύ-
ρωση των Πρακτικών ως προς την ψήφιση στο σύνολο του πα-
ραπάνω νοµοσχεδίου.

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το Σώµα

παρέσχε τη ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-

σουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Με τη συναίνεση

του Σώµατος και ώρα 18.55’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο, Με-
γάλη Τετάρτη 12 Απριλίου 2017 και ώρα 10.00’, µε αντικείµενο
εργασιών του Σώµατος: συζήτηση και λήψη απόφασης, σύµ-
φωνα µε τα άρθρα 68 παράγραφος 2 του Συντάγµατος και 144
επ. του Κανονισµού της Βουλής: α) επί της προτάσεως που κα-
τέθεσαν ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Συνα-
σπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Αλέξης Τσίπρας και οι
Βουλευτές του κόµµατός του και ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευ-
τικής Οµάδας των Ανεξαρτήτων Ελλήνων κ. Παναγιώτης (Πάνος)
Καµµένος και οι Βουλευτές του κόµµατός του,  για σύσταση Εξε-
ταστικής Επιτροπής για τη διερεύνηση σκανδάλων στον χώρο
της Υγείας κατά τα έτη 1997-2014, και β) επί της προτάσεως που
κατέθεσε ο Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης και Πρό-
εδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νέας Δηµοκρατίας κ.
Κυριάκος Μητσοτάκης και οι Βουλευτές του κόµµατός του, για
σύσταση Εξεταστικής Επιτροπής για τη διερεύνηση της διαχεί-
ρισης και των δαπανών της δηµόσιας υγείας από το 1996 µέχρι
σήµερα, σύµφωνα µε την ειδική ηµερήσια διάταξη, που έχει δια-
νεµηθεί.
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